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Αθήνα, σήµερα στις 14 Μαρτίου 2018, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
13.09’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 15 Μαρτίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1285/12-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λέσβου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γε-
ωργίου Πάλλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Νότια Παράκαµψη Μυτιλήνης». 

2. Η µε αριθµό 1311/13-3-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Όλγας Κεφαλογιάννη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Έξαρση εγκληµατικό-
τητας στην Αθήνα».

3. Η µε αριθµό 1304/13-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Κωνσταντίνου Στεργίου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Για τις καταστροφές που προκάλεσαν οι έντονες βροχοπτώσεις
στον Δήµο Ζαγοράς - Μουρεσίου». 

4. Η µε αριθµό 1283/9-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Η’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, σχετικά µε την παραχώρηση των µη λειτουργούν-
των σχολικών κτηρίων.

5. Η µε αριθµό 1273/8-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Αριστείδη Φωκά
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Έλεγ-
χος της διαδικασίας ποινής κατά του ΠΑΟΚ».

6. Η µε αριθµό 1280/9-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Γεωργίου Αµυρά προς την Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την ανακατασκευή του
Ιερού Ναού Μεταµορφώσεως του Σωτήρος στην Πλάκα.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1286/12-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αν-
τωνίου Μπαλωµενάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Κάλυψη κενών στο Πυροσβεστικό Σώµα από επιλαχόντες του
διαγωνισµού 2011».

2. Η µε αριθµό 1312/13-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:

«Επαπειλούµενη Κοινωνική έκρηξη στο λεκανοπέδιο Κάτω Νευ-
ροκοπίου Δράµας».

3. Η µε αριθµό 1305/13-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα:
«Μειωµένες συντάξεις Αγροτών». 

4. Η µε αριθµό 1281/9-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Γεωργίου Λαζα-
ρίδη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Παράπονα και κρίσιµες ηµέρες για το ελληνικό ποδόσφαιρο».

5. Η µε αριθµό 1287/12-3-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρυσούλας Κατσαβριά - Σιωροπούλου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αναβάθµιση του Κέν-
τρου Ζωικών Γενετικών Πόρων Καρδίτσας».

6. Η µε αριθµό 1306/13-3-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Μέτρα προ-
στασίας και ασφάλειας για τη ζωή και την υγεία των εργαζοµέ-
νων στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη».

7. Η µε αριθµό 1288/12-3-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Παναγιώτας Βράντζα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Η λειτουργία των κτηνιατρικών υπηρε-
σιών, η διαχείριση των ζωονόσων και οι επιπτώσεις τους στην
κτηνοτροφία». 

8. Η µε αριθµό 1307/13-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικο-
λάου Καραθανασόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
τους εργαζόµενους στο πρακτορείο διανοµής Τύπου «Ευρώπη».

9. Η µε αριθµό 1308/13-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Εργαζόµενοι
της “Ένωσης - Αγροτικός Συνεταιρισµός Τρικάλων” (ΕΑΣΤ)».

10. Η µε αριθµό 1267/6-3-2018 επίκαιρη ερώτηση της Ανεξάρ-
τητης Βουλευτού Β’ Αθηνών κ. Αικατερίνης Παπακώστα - Σιδη-
ροπούλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Κατάργηση της Προστα-
σίας των Συντάξεων των ΑΜΕΑ από τον νόµο Κατρούγκαλου».

11. Η µε αριθµό 1218/2-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Γεωργίου Αµυρά προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ανάγκη
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εκσυγχρονισµού νοµοθεσίας για το φυτικό πολλαπλασιαστικό
υλικό».

12. Η µε αριθµό 1229/5-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου (Στάθη) Παναγούλη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Εγκληµατικότητα και
κάθε λογής επιθέσεις από ανθρώπους του υποκόσµου και για-
λαντζί επαναστάτες».

13. Η µε αριθµό 1149/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Γνωστή από
παρακρατικό ιστότοπο έγινε η πρωτοφανής επίθεση στο Α.Τ. Και-
σαριανής».

14. Η µε αριθµό 1159/27-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Προβλήµατα στη λει-
τουργία του Τµήµατος Συνοριακής Φύλαξης (Τ.Σ.Φ.) Παιονίας».

15. Η µε αριθµό 1150/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ.
Αντωνίου Γρέγου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Περί
της ελληνικής εθνικής µειονότητας των Σκοπίων».

16. Η µε αριθµό 1151/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Χατζησάββα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ερωτή-
µατα σχετικώς µε την υπόθεση πράκτορα βάσει αποκαλύψεων
του Π. Καµµένου».

17. Η µε αριθµό 926/26-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Εµπιστεύεσθε τον κ.
Μάθιου Νίµιτς ως ειδικό διαµεσολαβητή των Ηνωµένων Εθνών
για το σκοπιανό ζήτηµα;».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1834/5-12-2017 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-
νών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου (Κωστή) Χατζηδάκη
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Αστικές
συγκοινωνίες: Οι φορολογούµενοι πληρώνουν περισσότερα χρή-
µατα για χειρότερες υπηρεσίες».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας
2014/104/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 26ης Νοεµβρίου 2014, σχετικά µε ορισµένους κανόνες που
διέπουν τις αγωγές αποζηµίωσης βάσει του εθνικού δικαίου για
παραβάσεις των διατάξεων του δικαίου ανταγωνισµού των κρα-
τών µελών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 7 Μαρτίου 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση. 

Υπενθυµίζω ότι είναι το νοµοσχέδιο που ανεβλήθη και λόγω
της αλλαγής στην ηγεσία του αρµόδιου Υπουργείου.

Προτείνω η συζήτηση του νοµοσχεδίου να είναι ενιαία επί της
αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών.

Κατ’ αρχάς να σας ενηµερώσω ότι σήµερα θα γίνει η δεύτερη
δοκιµή εγγραφής µε την ηλεκτρονική κάρτα.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Και οι εισηγητές;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, κύριε Κωνσταν-

τινόπουλε. Δεν αφορά τους εισηγητές, αφορά τους συναδέλ-
φους που θέλουν να εγγραφούν. Αν κάποιος θέλει κάποια
βοήθεια, θα είναι εδώ συνεργάτες της Έδρας, που θα κατέβουν
κάτω να σας το δείξουν.

Στην επιτροπή µίλησε ένας µόνο συνάδελφος. Δεν νοµίζω ότι
θα υπάρχει πληθώρα εγγραφών και το νοµοσχέδιο είναι βατό.
Νοµίζω, λοιπόν, ότι µπορούµε να πάµε και γρήγορα και να τελει-
ώσουµε εγκαίρως.

Έχουν κατατεθεί τέσσερις υπουργικές τροπολογίες. Έχω συ-
νεννοηθεί µε τον Υπουργό να έλθουν οι αρµόδιοι Υπουργοί να

τις υποστηρίξουν και εκεί θα διακόπτω λίγο τη ροή να τους δίνω
για πέντε λεπτά τον λόγο για να έχετε και εικόνα σχετικά µε τις
τροπολογίες.

Ο Υπουργός θα µιλήσει, απ’ ό,τι µου είπε, µετά τους εισηγητές
και αν έχουν εγγραφεί λίγοι συνάδελφοι -δύο, τρεις- θα περιµένει
να µιλήσουν και οι συνάδελφοι και θα κλείσει εκείνος, τουλάχι-
στον σε ό,τι αφορά τις πρωτολογίες. Δεν νοµίζω να υπάρχουν
δευτερολογίες στη σηµερινή συνεδρίαση.

Νοµίζω ότι οµοφώνως συµφωνούµε για τη διαδικασία και µπο-
ρούµε να ξεκινήσουµε µε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, τον συνά-
δελφο κ. Χαρίλαο Τζαµακλή.

Παρακαλώ, κύριε Τζαµακλή, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση σχέδιο

νόµου ενσωµατώνεται η µε αριθµό 2104 οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στην ελληνική έννοµη τάξη. 

Οι διατάξεις της οδηγίας ενθαρρύνουν και διευκολύνουν την
άσκηση αγωγών αποζηµίωσης για παράβαση της αντιµονοπω-
λιακής εθνικής και ενωσιακής νοµοθεσίας, επιδιώκοντας συγχρό-
νως να εναρµονίσουν τα εθνικά δικαιικά συστήµατα σε τέτοιου
είδους αγωγές. 

Η χρήση της αγωγής αποζηµίωσης ως µέσου για την επιβολή
του δικαίου κατά των περιορισµών του ανταγωνισµού αποτελεί
βασικό άξονα της πρόσφατης ενωσιακής πολιτικής στον τοµέα
του ανταγωνισµού. 

Η δηµόσια επιβολή του δικαίου κατά των περιορισµών του αν-
ταγωνισµού είναι αναγκαία, αλλά όχι πλέον και επαρκής προϋπό-
θεση για την εφαρµογή του. Ως εκ τούτου, οι ζηµιωθέντες πρέπει
να διευκολύνονται να ενισχύσουν τη διοικητική επιβολή του µέσω
της άσκησης αγωγής αποζηµίωσης κατά του παραβάτη ή των
παραβατών. 

Η σαφής αυτή δικαιοπολιτική και νοµοθετική στρατηγική έχει
ως στόχο να παράσχει πλεονεκτήµατα ουσιαστικού και δικονο-
µικού δικαίου, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η αγωγή αποζηµίω-
σης κατά επιχειρήσεων που έχουν παραβεί το δίκαιο κατά των
περιορισµών του ανταγωνισµού. 

Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και η οδηγία 2014/104, εφόσον
η ζηµία προέρχεται από σύµβαση ή αδικοπρακτική συµπεριφορά,
που µπορεί να περιορίσει ή να νοθεύσει τον ανταγωνισµό. 

Το σχέδιο νόµου περιέχει διατάξεις αδικοπρακτικής ευθύνης,
που εντάσσονται συστηµατικώς στο γενικό πλαίσιο των διατά-
ξεων του άρθρου 914 και επόµενα του Αστικού Κώδικα, τις
οποίες δεν παραµερίζουν. 

Με το σχέδιο νόµου κατεβλήθη προσπάθεια να ενταχθούν
όλες οι διατάξεις της οδηγίας στο ελληνικό ουσιαστικό και δικο-
νοµικό δίκαιο, παρά τη δυσκολία ένταξης, ειδικά ως προς ορι-
σµένα ζητήµατα που αφορούν τον έµµεσο αγοραστή. 

Οι διατάξεις του σχεδίου νόµου εφαρµόζονταν και επί αµιγώς
εθνικών παραβάσεων του ν.3959/2011. Ωστόσο, περιορίζονται
αποκλειστικά και µόνο στις αξιώσεις αποζηµίωσης, χωρίς να θίγει
ενδεχόµενες αξιώσεις παράλειψης, παράβασης και παύσης της
προσβολής. 

Η οδηγία δεν εµποδίζει τον εθνικό νοµοθέτη να επεκτείνει το
πεδίο εφαρµογής της και σε παραβάσεις µε αποκλειστικά εθνική
διάσταση, δηλαδή όταν ελλείπει η δυνατότητα επηρεασµού του
ενωσιακού εµπορίου. 

Το σχέδιο νόµου, ακολουθώντας την οδηγία, θεσπίζει τον γνώ-
ριµο από το αδικοπρακτικό δίκαιο του Αστικού Κώδικα, δηλαδή
τα άρθρα 914 και επόµενα, αποκατασταστικό χαρακτήρα της
αποζηµίωσης. 

Η αποτελεσµατική εφαρµογή των κανόνων ανταγωνισµού
µέσα από την οδό της αποζηµιωτικής αγωγής δεν µπορεί να φτά-
σει σε µία αποζηµίωση υπερβαίνουσα τον αποκαταστατικό χα-
ρακτήρα του δικαίου της αποζηµίωσης µε οιονεί
ποινική-κυρωτική διάσταση. Η αυστηρότητα της αρχής που διέ-
πει το δίκαιο της αποζηµίωσης αποκλείει την ποινική διάστασή
της.

Ως προς τον ζηµιωθέντα, έστω και εάν δεν υπάρχει ρητή µνεία,
το σχέδιο νόµου ακολουθεί τη ρύθµιση της οδηγίας. Οποιοδή-
ποτε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που συµµετέχει στην αγορά και
έχει υποστεί ζηµία λόγω παράβασης των κανόνων του δικαίου
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του ανταγωνισµού, µπορεί να απαιτήσει και να επιτύχει πλήρη
αποζηµίωση για την εν λόγω ζηµία. Αυτό ισχύει τόσο για τη µε-
µονωµένη αγωγή όσο και για την επιγενόµενη αποφάσεως Αρχής
Ανταγωνισµού αγωγή. 

Η ευρύτατη αυτή ενεργητική νοµιµοποίηση απορρέει από τη
βασική θέση ότι η ζηµία από περιορισµούς του ανταγωνισµού
συχνότατα δεν περιορίζεται µόνο στους αντισυµβαλλόµενους
άµεσους αγοραστές, τους προµηθευτές ή τους ανταγωνιστές,
αλλά επεκτείνεται σε κάθε παράγοντα της αγοράς, µεταξύ δε
άλλων στους έµµεσους αγοραστές και προµηθευτές αλλά και
στους τελικούς καταναλωτές. 

Για την ενεργητική νοµιµοποίηση, κρίσιµη είναι η ζηµία του ζη-
µιωθέντος µε οποιαδήποτε µορφή. Η θετική ζηµία κατά κανόνα
προκαλείται µέσω της επίδρασης της αντιανταγωνιστικής συµ-
περιφοράς στο επίπεδο των τιµών. Η θετική ζηµία θα συνίσταται
στη διαφορά µεταξύ της πράγµατι καταβληθείσας τιµής και της
υποθετικής τιµής αγοράς, η οποία θα υπήρχε χωρίς τον περιο-
ρισµό του ανταγωνισµού, ενώ διαφυγόν κέρδος υφίσταται ο ζη-
µιωθείς, εφόσον η τεχνητή αύξηση της τιµής οδήγησε αιτιωδώς
σε µείωση της ζήτησης των προϊόντων του ζηµιωθέντος ανταγω-
νιστή ή του άµεσου ή έµµεσου αγοραστή. 

Δευτερευόντως, µπορεί η σύµπραξη ή κατάχρηση δεσπόζου-
σας θέσεως να επεµβαίνει ρυθµιστικά στην ποσότητα των παρα-
γοµένων η διατιθέµενων εµπορευµάτων. Ανάλογα ισχύουν και
για τα διαφυγόντα κέρδη. 

Με το άρθρο 4 του νοµοσχεδίου µεταφέρεται στο Εθνικό Δί-
καιο το άρθρο 5 της οδηγίας, µε το οποίο παρέχεται το λεγόµενο
δικαίωµα κοινοποίησης ή πληροφόρησης. Με την εισαγωγή της
διάταξης αυτής επιχειρείται η διασφάλιση της αρχής της αποτε-
λεσµατικότητας ως προς την άσκηση του δικαιώµατος της απο-
ζηµίωσης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη βασική ασυµµετρία
πληροφόρησης, η οποία χαρακτηρίζει τις οικείες διαφορές. 

Στο πλαίσιο αυτό παρακάµπτονται οι αυστηρές προϋποθέσεις
των διατάξεων περί επίδειξης εγγράφου του ηµεδαπού δικαίου.
Πάνω στα άρθρα 450 - 452 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
εφαρµόζονται συµπληρωµατικώς όπου δεν υπάρχει αντίθετη ει-
δικότερη ρύθµιση του νοµοσχεδίου µε την επισήµανση ότι τέτοια
συµπληρωµατική εφαρµογή δεν πρέπει να δυσχεραίνει αδικαιο-
λόγητα την αποτελεσµατική άσκηση του δικαιώµατος αποζηµίω-
σης. 

Το αίτηµα περί κοινοποίησης δύναται να υποβάλλει κάθε διά-
δικος, τόσο ο ενάγων όσο και ο εναγόµενος, ώστε να διασφαλί-
ζεται η αρχή της ισότητας των όπλων. 

Με την παράγραφο 6 του άρθρου 4 του σχεδίου µεταφέρεται
η παράγραφος 5 του άρθρου 5 της οδηγίας περί σεβασµού του
δικηγορικού απορρήτου από το δικαστήριο που διατάσσει την
κοινοποίηση αποδεικτικών εγγράφων. H διαζευκτική αναφορά
της οδηγίας στο δικηγορικό απόρρητο που ισχύει δυνάµει του
Ενωσιακού ή του Εθνικού Δικαίου διατηρήθηκε προκειµένου να
εφαρµόζεται το δίκαιο -ενωσιακό ή εθνικό- που κάθε φορά πα-
ρέχει τη µεγαλύτερη προστασία του στο δικηγορικό απόρρητο. 

Με το άρθρο 5 του σχεδίου µεταφέρεται το άρθρο 8 της οδη-
γίας. Στο ισχύον δικονοµικό µας δίκαιο το δικαστήριο κρίνει ελεύ-
θερα αν το αντικείµενο της απόδειξης, για το οποίο διατάχθηκε
η επίδειξη εγγράφων, πρέπει να θεωρηθεί οµολογηµένο όπως
προκύπτει από τις συνδυασµένες διατάξεις των άρθρων 452 και
366 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας. 

Με το άρθρο 5 του σχεδίου νόµου δεν αφήνεται πλέον στην
ελεύθερη κρίση του δικαστηρίου η απείθεια του υπόχρεου καθ’
ου η αίτηση έχει ως αποτέλεσµα να θεωρούνται οµολογηµένοι
οι ισχυρισµοί του αιτούντος, προς απόδειξη των οποίων διετάχθη
η προσκόµιση ή γνωστοποίηση. Η οµολογία αυτή αποτελεί
πλήρη απόδειξη εναντίον του καθ’ ου η αίτηση όπως ορίζει το
άρθρο 352 παράγραφος 1 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας. Συ-
νεπώς παρίσταται περιττή η αναγκαστική εκτέλεση της απόφα-
σης που διατάζει την επίδειξη και δεν εφαρµόζονται αναλογικά
οι διατάξεις των άρθρων 452, 941 και 946 του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας. 

Το άρθρο 6 ρυθµίζει ζητήµατα σχετικά µε αιτήµατα κοινοποί-
ησης στοιχείων του άρθρου 4, όταν το σύνολο ή µέρος των στοι-
χείων που επικαλείται ο αιτών συνιστούν τµήµα του φακέλου

υπόθεσης αρχής ανταγωνισµού, είτε διότι συλλέχθηκαν είτε διότι
υποβλήθηκαν στην αρχή ανταγωνισµού στο πλαίσιο έρευνας για
την εφαρµογή των άρθρων 101 και 102 της σύµβασης λειτουρ-
γίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή της κείµενης εθνικής νοµοθε-
σίας, όπως εκάστοτε ισχύει. Αποδεικτικά στοιχεία σε φάκελο
«αρχής ανταγωνισµού». 

Πέραν των ανωτέρω περιορισµών, κοινοποίηση του άρθρου 6,
µε το άρθρο 7 θεσπίζονται περιορισµοί στη χρήση των στοιχείων
των παραγράφων 4 και 5 του άρθρου 6 σε αγωγές αποζηµίωσης,
στην περίπτωση που τα στοιχεία αυτά έχουν περιέλθει στην κα-
τοχή των διαδίκων αποκλειστικά µέσω της διαδικασίας πρόσβα-
σης στον φάκελο αρχής ανταγωνισµού στο πλαίσιο των ενώπιόν
της διαδικασιών. 

Το άρθρο 8 θεσπίζει την παραγραφή των αξιώσεων κατά του
παραβάτη για ζηµίες λόγω παράβασης του δίκαιου ανταγωνι-
σµού, την οποία ορίζει πενταετή. Η παραγραφή αρχίζει αφότου
ο ζηµιωθείς έµαθε ή µπορεί ευλόγως να αναµένεται ότι γνώριζε
την παράβαση του δικαίου ανταγωνισµού τη ζηµία και την ταυ-
τότητα του παραβάτη. Αν έπεται χρονικά η παύση της παράβα-
σης, η παραγραφή ξεκινά από το µεταγενέστερο χρονικό σηµείο
της παύσης. Σε κάθε περίπτωση οι αξιώσεις κατά του παραβάτη
παραγράφονται σε είκοσι έτη από την παύση της παράβασης του
δικαίου ανταγωνισµού. Περαιτέρω ορίζει περιπτώσεις αναστολής
της παραγραφής. 

Το άρθρο 9 ρυθµίζει εκδίκαση της αγωγής αποζηµίωσης µε το
παρόν σχέδιο τα σχετικά µε τη δεσµευτικότητα της διαπίστωσης
παράβασης από αποφάσεις πρωτόδικες και τελεσίδικες εθνικής
αρχής ανταγωνισµού, από αποφάσεις Ευρωπαϊκής Επιτροπής
και από αποφάσεις ελληνικού ή ενωσιακού δικαστηρίου. Ρητώς
ορίζεται ότι οι αποφάσεις αυτές δεσµεύουν το δικάζον δικαστή-
ριο. 

Το άρθρο 10 ορίζει ότι οι επιχειρήσεις που υπέπεσαν από κοι-
νού σε παράβαση του δικαίου ανταγωνισµού ενέχονται εις ολό-
κληρον. Εισάγεται κατά παρέκκλιση, αν µια από τις επιχειρήσεις
που υπέπεσαν από κοινού σε παράβαση του δικαίου ανταγωνι-
σµού είναι µικροµεσαία επιχείρηση, όπως προσδιορίζεται στη
σύσταση 2003/361 των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων της Επιτροπής.
Αυτή ευθύνεται µόνο έναντι δικών της άµεσων ή έµµεσων αγο-
ραστών υπό κάποιες προϋποθέσεις. Η εξαίρεση δεν ισχύει αν η
µικροµεσαία επιχείρηση ηγήθηκε της παράβασης του δικαίου αν-
ταγωνισµού ή εξανάγκασε άλλες επιχειρήσεις να συµµετάσχουν
στην παράβαση ή αν η µικροµεσαία επιχείρηση είχε παραβιάσει
παλαιότερα το δίκαιο ανταγωνισµού. Επιχείρηση που σύµφωνα
µε τις προηγούµενες παραγράφους κατέβαλε ολόκληρη την
αποζηµίωση έχει δικαίωµα αναγωγής κατά των λοιπών. 

Στο άρθρο 11 ορίζεται ότι δικαίωµα αποζηµίωσης έχει κάθε
πρόσωπο που ζηµιώθηκε από τον παραβάτη ανεξάρτητα από το
αν είναι άµεσος ή έµµεσος αγοραστής. 

Ο εναγόµενος µπορεί να ισχυριστεί ως ένσταση κατά της αξίω-
σης του ενάγοντος για αποκατάσταση της θετικής του ζηµίας ότι
ο τελευταίος µετακύλισε εν όλω ή εν µέρει την επιπλέον επιβά-
ρυνση που υπέστη λόγω της παράβασης στις επόµενες βαθµίδες
της αλυσίδας εφοδιασµού. 

Στο άρθρο 12 ορίζεται ότι η άσκηση αγωγών αποζηµίωσης από
ενάγοντες που δραστηριοποιούνται σε διαφορετικές βαθµίδες
της αλυσίδας διανοµής ενός προϊόντος δεν µπορεί να οδηγήσει
σε καταβολή αποζηµιώσεων που υπερβαίνουν το σύνολο της ζη-
µίας που προκλήθηκε ή σε µη καταβολή αποζηµίωσης. 

Στο άρθρο 13 ορίζεται ότι στο Πρωτοδικείο Αθηνών συνιστάται
ειδικό τµήµα που εκδικάζει τις υποθέσεις του παρόντος σχεδίου
νόµου, η κατά τόπον αρµοδιότητα του οποίου εκτείνεται στο σύ-
νολο της χώρας και ορίζονται τα προσόντα των τακτικών δικα-
στών. 

Οµοίως, στο Εφετείο Αθηνών συνιστάται ειδικό τµήµα το οποίο
εκδικάζει τις εφέσεις κατά των αποφάσεων του πρωτόδικου ει-
δικού τµήµατος επί υποθέσεων του παρόντος σχεδίου νόµου. 

Κατά το άρθρο 14 το δικαστήριο έχει την εξουσία να εκτιµήσει
το ύψος της ζηµίας, αρκούµενο σε πιθανολόγηση, εφόσον είναι
πρακτικά αδύνατο ή υπερβολικά δυσχερές να προσδιοριστεί
επακριβώς το ύψος της προκληθείσας ζηµίας από τον ενάγοντα,
σύµφωνα µε τα διαθέσιµα αποδεικτικά στοιχεία. Το δικαστήριο
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µπορεί να ζητά από την Εθνική Αρχή Ανταγωνισµού να διατυπώ-
σει τη γνώµη της για ζητήµατα που άπτονται της εφαρµογής του
παρόντος, εφόσον αυτή το κρίνει σκόπιµο. 

Το άρθρο 15 αναφέρεται σε περιπτώσεις συναινετικής επίλυ-
σης διαφορών. 

Τέλος, στο άρθρο 16 ορίζεται ο χρόνος εφαρµογής των ου-
σιαστικών διατάξεων από την έναρξη ισχύος του. 

Σε ό,τι αφορά τις δικονοµικές διατάξεις, αυτές εφαρµόζονται
σε αγωγές που έχουν ασκηθεί από την 26-12-2014 και εφεξής,
µε εξαίρεση το άρθρο 13 το οποίο εφαρµόζεται στις αγωγές που
κατατίθενται από 16-9-2018 και εφεξής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε. 
Τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Χρίστος Δήµας. 
Ορίστε, κύριε Δήµα, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αρχικά να σας ευχηθώ ολόψυχα καλή δύναµη

και καλή επιτυχία στα νέα σας καθήκοντα. Αναλαµβάνετε σε µία
πολύ κρίσιµη εποχή ένα πολύ κρίσιµο χαρτοφυλάκιο. 

Θα ήθελα, όµως, να σας πω ότι συζητάµε σήµερα στην Ολο-
µέλεια –είναι η τελική συζήτηση- ένα σηµαντικό σχέδιο νόµου και
δεν έχουµε ακούσει ακόµα την άποψη της Κυβέρνησης. Και αυτό
συµβαίνει παρά το γεγονός ότι συνεδριάσαµε στην επιτροπή, θέ-
σαµε συγκεκριµένα ερωτήµατα στον προκάτοχό σας, ο οποίος
δεν τοποθετήθηκε. Άρα περιµένουµε να ακούσουµε και τις απαν-
τήσεις σας και την άποψη της Κυβέρνησης. 

Έστω και µε καθυστέρηση τριών ετών σήµερα ψηφίζεται η κοι-
νοτική οδηγία 2014/104. 

Θέλω, όµως, να αναδείξω την υποκρισία σας και την ανικανό-
τητά σας. Πριν ακόµα γίνετε Κυβέρνηση κατηγορούσατε ανελλι-
πώς σε πολύ έντονους τόνους την προηγούµενη κυβέρνηση για
καρτέλ σε ορισµένους κλάδους της οικονοµίας. Εσείς, όµως,
εδώ και τρία χρόνια δεν αλλάξατε το παραµικρό σε αυτόν τον
τοµέα. Και έπρεπε να έρθει µια κοινοτική οδηγία για να αναγκα-
στείτε να λάβετε οποιαδήποτε νοµοθετική πρωτοβουλία για την
άσκηση αγωγών αποζηµίωσης για την παραβίαση αντιµονοπω-
λιακής νοµοθεσίας. 

Ας τα δούµε, όµως, αναλυτικά. Η συγκεκριµένη κοινοτική οδη-
γία 2014/104/ΕΚ συµφωνήθηκε στις 26 Νοεµβρίου 2014, δηλαδή
πολύ µικρό χρονικό διάστηµα πριν αναλάβουν τη διακυβέρνηση
της χώρας ο ΣΥΡΙΖΑ και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες. Και ενώ θα πε-
ρίµενε κανείς πως µία Κυβέρνηση που τότε προεκλογικά είχε -
υποτίθεται- ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τα ζητήµατα του
ανταγωνισµού και το σπάσιµο καρτέλ -θα έπρεπε, συνεπώς, να
είχε κινηθεί άµεσα για την ενσωµάτωση της συγκεκριµένης οδη-
γίας, την οποία, ειρήσθω εν παρόδω, έπρεπε ως χώρα να έχουµε
εντάξει στο Εθνικό Δίκαιο έως τον Δεκέµβριο του 2016- πέρασαν
τρία χρόνια χωρίς να κάνετε απολύτως τίποτα. 

Είναι χαρακτηριστικό πως από τα είκοσι οκτώ κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης η Ελλάδα είναι η προτελευταία που θα δια-
σφαλίσει τη συµµόρφωση της εθνικής νοµοθεσίας. 

Μάλλον τελικά, ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξάρτητοι Έλληνες, δεν θέλατε
και τόσο πολύ να χτυπήσετε τα καρτέλ, όπως διατυµπανίζατε. 

Και σε αυτό το σηµείο να υπογραµµίσω πως λόγω της αδικαιο-
λόγητης καθυστέρησής σας στην ενσωµάτωση της κοινοτικής
οδηγίας αναγκάζεστε να φέρετε το άρθρο 16, στο οποίο αναφέ-
ρεται ότι οι δικονοµικές διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται
σε αγωγές αποζηµίωσης που έχουν ασκηθεί από τις 26 Δεκεµ-
βρίου 2014 και εφεξής, µε εξαίρεση το άρθρο 13, το οποίο εφαρ-
µόζεται στις αγωγές που κατατίθενται από τις 16-9-2018 και
εφεξής. 

Εδώ βέβαια, ως αποτέλεσµα της καθυστέρησής σας να ενσω-
µατώσετε την κοινοτική οδηγία –και µόνο αυτός είναι ο λόγος-
δηµιουργείτε δύο διαφορετικά καθεστώτα στις αγωγές αποζη-
µίωσης, πριν και µετά τις 26 Δεκεµβρίου 2014. Βέβαια, κανονικά
η αναδροµικότητα του νόµου απαγορεύεται ρητά από το Σύν-
ταγµα. 

Στην προκειµένη περίπτωση υπάρχει νοµολογία σε ευρωπαϊκό

επίπεδο που την επιτρέπει, εφόσον υπάρχει κοινοτική οδηγία,
ακόµα και αν δεν έχει ενσωµατωθεί τη δεδοµένη χρονική στιγµή.
Άρα γίνεται υπό την ανοχή του νόµου. Όµως, κύριε Υπουργέ, σί-
γουρα τραβάτε τα πράγµατα στα άκρα. Σε κάθε περίπτωση, µε
την πρόβλεψη αυτή περιπλέκετε πολύ τα πράγµατα και η ρύθ-
µιση ενδεχοµένως να δηµιουργήσει προβλήµατα.

Πάµε, όµως, στην ουσία του σχεδίου νόµου. Το σχέδιο νόµου
επιδιώκει να µειώσει τα όποια εµπόδια µπορεί να υπάρχουν, ώστε
τα θύµατα καρτέλ να έχουν τη δυνατότητα να αποκατασταθούν
µε αποζηµίωση που θα εξασφαλίζεται από αγωγές αποζηµιώ-
σεων και να ρυθµίσει πτυχές του ελεύθερου ανταγωνισµού.

Για να επιτευχθεί αυτό δίνεται η δυνατότητα σε οποιοδήποτε
νοµικό ή φυσικό πρόσωπο, που έχει υποστεί ζηµία λόγω παρά-
δοσης του Ενωσιακού ή Εθνικού Δικαίου περί προστασίας του
ελεύθερου ανταγωνισµού από επιχείρηση ή από ένωση επιχει-
ρήσεων, να αξιώνει αποτελεσµατικά και να επιτυγχάνει πλήρη
αποζηµίωση για τη ζηµία που έχει υποστεί.

Για την ακρίβεια, άσκηση αγωγής αποζηµίωσης µπορούν να
κάνουν τόσο οι άµεσοι αγοραστές, δηλαδή εκείνοι που αγορά-
ζουν προϊόντα ή υπηρεσίες από τον παραβάτη, όσο και οι έµµε-
σοι αγοραστές, δηλαδή εκείνοι οι οποίοι αγοράζουν προϊόντα ή
υπηρεσίες που δραστηριοποιούνται σε επόµενες βαθµίδες της
αλυσίδας εφοδιασµού. 

Επίσης, προβλέπεται η δυνατότητα του εναγόµενου να προ-
βάλει στο δικαστήριο την ένσταση µετακύλισης της πραγµατικής
απώλειας ως µέσο άµυνας, για να αποκρούσει µία αγωγή απο-
ζηµίωσης. Δηλαδή, ο εναγόµενος µπορεί να επικαλεστεί ότι ο
ενάγων δεν υπέστη ζηµιά ή υπέστη µικρότερης αξίας ζηµία,
επειδή η όποια επιπλέον επιβάρυνση µετακυλίστηκε στον έµµεσο
αγοραστή. 

Το άρθρο 10 έχει ενδιαφέρον, καθώς ρυθµίζει την περίπτωση
κατά την οποία περισσότερες από µία επιχειρήσεις υπέπεσαν
από κοινού σε παράβαση του δίκαιου ανταγωνισµού. Αναφέρει
πως οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις απευθύνονται µόνο έναντι των
άµεσων και έµµεσων αγοραστών τους, εφόσον τα µερίδια αγο-
ράς που κατέχουν στη σχετική αγορά είναι κατώτερα του 5%, σε
οποιαδήποτε χρονική στιγµή τέλεσης της παράβασης και κατά
πόσο µία παραµονή των συνήθων κανόνων περί από κοινού και
εις ολόκληρον ευθύνης θα µπορούσε να προκαλέσει ανεπανόρ-
θωτη ζηµιά στην οικονοµική βιωσιµότητά τους. 

Το ειδικό αυτό καθεστώς δεν εφαρµόζεται ωστόσο στις περι-
πτώσεις που η µικροµεσαία επιχείρηση ενορχήστρωσε την πα-
ράβαση, εξανάγκασε άλλες επιχειρήσεις να συµµετάσχουν στην
παράβαση ή έχει διαπιστωµένα διαπράξει παραβίαση του δικαίου
ανταγωνισµού στο παρελθόν. 

Η οδηγία 2014/104 θεωρήθηκε αρχικά από τους περισσότε-
ρους εµπορικολόγους ως σηµαντική τοµή στο δίκαιο του αντα-
γωνισµού, µε την έννοια της αναγνώρισης ενός σηµαντικού
όπλου της αξίωσης αποζηµίωσης για παραβιάσεις του ανταγω-
νισµού υπέρ των καταναλωτών. 

Ωστόσο, φαίνεται ότι λόγω της µη αναγνώρισης της δυνατό-
τητας για συλλογική αγωγή, µάλλον δεν αλλάζουν πολλά. Ίσως
η πιο σηµαντική καινοτοµία εξ απόψεως δικαίου αστικής ευθύνης
είναι η follow-on action κατόπιν σχετικών αποφάσεων των Επι-
τροπών Ανταγωνισµού και της Εθνικής Επιτροπής, αλλά και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ειδικότερα, στο πλαίσιο µιας αποτελεσµατικής προστασίας
των καταναλωτών, δύο φαίνεται να είναι εν προκειµένω τα καίρια
ζητήµατα. Κατά πρώτον, πώς υπολογίζεται η ζηµιά του κατανα-
λωτή; Συγκεκριµενοποίηση, ποσοτικοποίηση της ζηµίας, που εδώ
συνίσταται στη διαφορά αξίας του προϊόντος άνευ και µε την
καρτελική σύµπραξη.

Η υποθετική αναγωγή σε µία ιδανική τιµή, που θα διαµορφω-
νόταν υπό συνθήκες υγιούς ανταγωνισµού, είναι εγγενώς προ-
βληµατική. Αυτό το πρόβληµα παραµένει ασφαλώς και στο
ελληνικό σχέδιο νόµου. Δεν θα µπορούσε άλλωστε να είναι δια-
φορετικά τα πράγµατα. 

Τα άρθρα 4 και 14 επιχειρούν να βοηθήσουν προς την κατεύ-
θυνση µιας αποτελεσµατικότερης άσκησης του δικαιώµατος
αποζηµίωσης µέσω της συλλογής των αναγκαίων αποδεικτικών
στοιχείων, εκτίµηση και ποσοτικοποίηση της ζηµίας. 
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Σίγουρα, όµως, θα πρέπει οι δικαστές να έχουν πολύ συγκε-
κριµένη αντίληψη τού πώς λειτουργούν οι αγορές και ειδικότερες
γνώσεις οικονοµικών για να µπορέσουν να καταλήξουν σε
ασφαλή συµπεράσµατα. Αυτό είναι, άλλωστε, κάτι το οποίο επι-
σηµάνθηκε και από τους φορείς κατά τη διάρκεια της διαβού-
λευσης του σχεδίου νόµου.

Δεύτερο ζήτηµα. Γιατί δεν δίνεται η δυνατότητα άσκησης συλ-
λογικής αγωγής εκ µέρους των ενώσεων καταναλωτών µε δυνα-
τότητα αξίωσης και χρηµατικής ικανοποίησης λόγω ηθικής
βλάβης; Αυτό είναι το κρίσιµο σηµείο. Δεν υπάρχει πρόβλεψη
περί µηχανισµού συλλογικών αγωγών αποζηµίωσης. Οι κατανα-
λωτικές οργανώσεις το ζητούν πανευρωπαϊκά.

Η πραγµατικότητα είναι ότι οι περισσότερες χώρες δεν το
έχουν υιοθετήσει, φοβούµενες ότι υπό προϋποθέσεις θα µπο-
ρούσε να µετατρέψει τις ενώσεις σε ρυθµιστές της αγοράς, µε
αποτέλεσµα, εάν το επιδίωκαν, να είχαν τη δυνατότητα να πιέ-
σουν τις επιχειρήσεις.

Η αιτιολογική έκθεση πάντως του άρθρου 3, σελίδες 3 και 4,
αποκλείει την οιονεί τιµωρητική λειτουργία της αποζηµίωσης και
οριοθετείται ο κύκλος των προς αποζηµίωση νοµιµοποιούµενων
φυσικών και νοµικών προσώπων.

Κύριε Υπουργέ, συνεπώς η απορία µου είναι εύλογη: Συζητή-
θηκε το θέµα; Έγινε κάποιου είδους διαβούλευση µε τις ενώσεις
καταναλωτών, ώστε να διευρυνθεί µια τέτοια δυνατότητα; Στη
συζήτηση στην επιτροπή ρώτησα τον Υπουργό. Δεν λάβαµε συγ-
κεκριµένη απάντηση. Θα ήθελα να ήξερα αν πριν την επιτροπή ή
µετά την επιτροπή υπήρξε κάποια επικοινωνία µε τις Ενώσεις Κα-
ταναλωτών.

Σε µια τέτοια περίπτωση, ωστόσο, θα πρέπει να λαµβάνεται
υπ’ όψιν και µία ακόµα παράµετρος. Συγκεκριµένα, θα πρέπει να
αποδειχθεί ότι οι αυξηµένες λόγω του καρτέλ τιµές έφτασαν
µέχρι τον καταναλωτή. Θα πρέπει να αποδειχθεί, δηλαδή, ότι ο
άµεσος αγοραστής, ο οποίος είχε αγοράσει σε αυξηµένη τιµή το
προϊόν από τον συµµετέχοντα σε καρτέλ, µετακύλισε την επι-
πλέον επιβάρυνση στους καταναλωτές, δηλαδή δεν την απορρό-
φησε ο ίδιος.

Εποµένως, εάν κάτι τέτοιο γίνει δεκτό, τότε προκύπτει θέµα
µε τον άµεσο αγοραστή, ο οποίος δεν θα δικαιούται αποζηµίωση,
διότι θα έχει µετακυλίσει την επιβάρυνση στον καταναλωτή.

Επιπλέον, εγείρεται και το ερώτηµα της µείωσης του όγκου
πωλήσεων του άµεσου αγοραστή λόγω αυξηµένης τιµής. Επο-
µένως, εάν τελικά εισαχθεί σχετική διάταξη, θα πρέπει να είναι
ξεκάθαρος και ο κανόνας περί µετακύλισης. Θα είναι ανάλογος
εκείνου που περιγράφεται στα άρθρα 13 και 14 της οδηγίας,
σύµφωνα µε τον οποίο εισάγεται µαχητό τεκµήριο υπέρ της µε-
τακύλισης;

Πάντως, για να αποφευχθούν φαινόµενα εκδικητικού χαρα-
κτήρα συλλογικών αγωγών, θα πρέπει να καθίσταται σαφές ότι
ισχύει και σε αυτές τις περιπτώσεις ο αποκαταστατικός χαρακτή-
ρας της αποζηµίωσης, χωρίς να αφήνεται κανένα περιθώριο για
τις λεγόµενες τιµωρητικές ζηµίες, πράγµα άλλωστε δύσκολο για
την ελληνική έννοµη τάξη.

Παρ’ όλα αυτά, ως Νέα Δηµοκρατία, εµείς συµφωνούµε µε το
πνεύµα της οδηγίας. Όπως είπαµε και στην επιτροπή, θα ψηφί-
σουµε θετικά.

Θα ήθελα, όµως, κύριε Υπουργέ, να λάβω απαντήσεις για τα
δύο συγκεκριµένα ζητήµατα, διότι στην επιτροπή, παρά το γεγο-
νός ότι ρωτήσαµε, δεν λάβαµε απολύτως καµµία απάντηση.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος, ειδικός αγορητής από τη Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Αντιπρόεδρε, σας ευχόµαστε κι εµείς
καλή επιτυχία.

Θα ήθελα να µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε ένα θέµα το
οποίο νοµίζω ότι ως Αντιπρόεδρος θα πρέπει να το λύσετε εδώ,
στη Βουλή εσείς, αλλά και γενικότερα η Κυβέρνηση. Είναι το
θέµα των ηµερών, που δεν είναι τίποτε άλλο από τους δύο στρα-

τιωτικούς που βρίσκονται στις φυλακές της Αδριανούπολης.
Κύριε Αντιπρόεδρε, διαβάζω ότι ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας

είπε ότι είναι όµηροι. Σήµερα ο Αναπληρωτής Υπουργός, ο κ.
Κουβέλης, είπε ότι δεν είναι έτσι.

Πρέπει επιτέλους η Κυβέρνηση, πριν ζητήσει εθνική συνεν-
νόηση, να συνεννοηθεί στο εσωτερικό της για το αν είναι όµηροι
ή όχι. Δεχόµαστε όλοι ότι είναι ήρωες, αλλά πρέπει να αποδεχ-
θούµε ότι η Κυβέρνηση δεν µπορεί να προχωρήσει έτσι.

Κύριε Υπουργέ, επειδή είχαµε µία ερώτηση ως Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα η οποία αφορά την αναπτυξιακή δράση της Κυβέρ-
νησης, θέλουµε να πιστεύουµε ότι τώρα που γίνατε Υπουργός
θα έρθετε να απαντήσετε στη Βουλή. Αυτή η ερώτηση µετρά έξι
µήνες. 

Όσον αφορά το θέµα του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, ανα-
φέρθηκε και ο συνάδελφος κ. Δήµας. Κοιτάξτε να δείτε. Δεν γί-
νεται να µιλάµε δυο φορές και να µην έχουµε ακούσει την
Κυβέρνηση. Αυτό είναι µοναδικό στα χρονικά. Ακόµα κι εσείς,
κύριε Υπουργέ, θα έπρεπε να έχετε διαβάσει αυτά που είπαµε
στις επιτροπές, έτσι ώστε να έρθετε κάποια στιγµή και να µας
απαντήσετε σχετικά µε αυτά τα θέµατα. Τέλος πάντων.

Θέλω να θέσω κάποια ζητήµατα. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ενώ
φέρνει την κοινοτική οδηγία, πριν από λίγο καιρό µε υποκρισία
ψήφισε νόµους που υπονοµεύουν την κοινοτική οδηγία. Θα σας
πω δυο-τρία παραδείγµατα. Τι θέλει να κάνει η κοινοτική οδηγία;
Θέλει να λειτουργήσει υπέρ των θυµάτων του αθέµιτου ανταγω-
νισµού, καταναλωτές και επιχειρήσεις, θεσπίζοντας κριτήρια ή
οτιδήποτε άλλο. 

Κύριε Υπουργέ, στο τελευταίο πολυνοµοσχέδιο µε τα προαπαι-
τούµενα καταργήσατε την υποχρεωτικότητα της εµπορικής εγ-
γύησης. Πώς το ένα δένει µε το άλλο; Πώς γίνεται την ίδια ώρα
που ζητάτε να λειτουργήσει υπέρ των θυµάτων του αθέµιτου αν-
ταγωνισµού, εσείς να καταργείτε την υποχρεωτικότητα της εµ-
πορικής εγγύησης, κάνοντας δώρο ουσιαστικά στις µεγάλες
πολυεθνικές; 

Ας αναφερθούµε και σε ένα δεύτερο θέµα. Με βάση την κοι-
νοτική οδηγία, την οποία εισηγείται η Κυβέρνηση, λέει «…να δη-
µιουργήσει ένα νοµικό περιβάλλον φιλικότερο προς τους
αδύναµους κρίκους της αλυσίδας του ελεύθερου ανταγωνισµού,
έµµεσοι αγοραστές, µικροµεσαίες επιχειρήσεις και καταναλω-
τές, οι οποίοι …» -γράφει αυτό που εισηγείστε- «…αποθαρρύνον-
ται από την προσφυγή σε ένδικα µέσα». Πολύ σωστά. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, θυµάστε ότι ψηφίσατε την υποχρεωτική
διαµεσολάβηση; Το ξεχάσατε; Τι σηµαίνει «υποχρεωτική διαµε-
σολάβηση», κύριε Υπουργέ; Δεν είναι προαιρετική, όπως είναι σε
όλη την Ευρώπη. «Υποχρεωτική» σηµαίνει ότι όλοι θα πηγαίνουν
υποχρεωτικά στον διαµεσολαβητή. Τους υποχρεώνετε να πηγαί-
νουν στον διαµεσολαβητή, να πληρώσουν ό,τι πληρώσουν –σας
είπε ο δικηγορικός σύλλογος πόσα θα πληρώσουν- και µετά, στο
τέλος, αν δεν µπορούν, να πάνε στα ένδικα µέσα. Μα, τότε τι την
ψηφίζουµε την οδηγία, αφού αυτούς τους ενθαρρύνουµε να προ-
σφεύγουν σε ένδικα µέσα;

Τρίτον, αναφορικά µε το άρθρο 5, σας το διαβάζω ακριβώς για
να δούµε τι σχέση έχει µε ένα άλλο θέµα, την αγαπηµένη σας
«NOVARTIS»: « Η επιβολή προστίµου σε διάδικο αιτούντα που
αδικαιολόγητα δεν προσκόµισε τα αποδεικτικά στοιχεία ή τα κα-
τέστρεψε ή δεν συµµορφώθηκε µε διάταξη δικαστικής απόφα-
σης». Η οδηγία αυτή δίνει µια διακριτή ευχέρεια να ορίσετε το
ύψος αυτού του προστίµου. Η Κυβέρνηση πού το ορίζει; Μεταξύ
50.000 και 100.000 ευρώ. 

Ας πάµε τώρα στη δικιά σας υπόθεση, τη γνωστή υπόθεση
«NOVARTIS», την οποία απ’ ό,τι κατάλαβα δεν θέλετε να τη δεί-
ξετε στο κανάλι της Βουλής, ενώ είχατε τόσο µεγάλη αγάπη να
λάµψει η αλήθεια. 

Εµείς είπαµε να τη δείχνουµε καθηµερινά και να µπορέσει να
µάθει ο κόσµος όλη την αλήθεια, γιατί η λάσπη, κύριε Υπουργέ,
σε όποιον µένει –και θα το δείτε αυτό- δεν βοηθάει ούτε εσάς
πια. Όπως τους «Αγανακτισµένους» τους ξεκίνησαν άλλα κόµ-
µατα και στο τέλος τους πήρατε εσείς, φοβάµαι ότι τη λασπολο-
γία στο τέλος θα την πάρουν οι φασίστες και οι νεοναζί, διότι
αυτοί θέλουν να υπάρχει λάσπη και να ψαρεύουν σε θολά νερά. 

Όµως, ας πάµε τώρα στο διά ταύτα. Ας υποθέσουµε ότι µια
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ανταγωνίστρια εταιρεία οδηγεί τη «NOVARTIS» στη δικαιοσύνη,
γιατί δεν προσκόµισε τα αποδεικτικά στοιχεία. 

Το πρόστιµο που θα επιβληθεί στη «NOVARTIS» που λέτε ότι
έχει 23 δισεκατοµµύρια -παίρνω τα δικά σας νούµερα για να µη
χάνουµε τον χρόνο µας- θα είναι να πληρώσει από 50.000 ευρώ
έως 100.000 ευρώ και θα πουν ότι έχουν χαθεί τα αποδεικτικά
στοιχεία. Αυτό θα γίνεται µε όλες τις µεγάλες πολυεθνικές. Θα
λένε «χάσαµε τα στοιχεία», θα πληρώνουν 50.000 µέχρι 100.000
και θα τελειώνει το θέµα. Είναι κίνητρο; Είναι κίνητρο για τις µε-
γάλες πολυεθνικές να κάνουν αυτό.

Άρθρο 8. Κύριε Υπουργέ, το είπαµε, σας το ξαναλέµε και ελ-
πίζουµε να το ακούσετε. Πρέπει να διαµορφωθεί ανάλογα ο
ν.3959/2011 ο οποίος αφορά την Επιτροπή Ανταγωνισµού, να αλ-
λάξουν όλες οι διαδικασίες και όλα µε έναν τρόπο να µην καθυ-
στερούν να µπαίνουν στην ιστοσελίδα. Είναι πάρα πολύ
σηµαντικό για τις εταιρείες, οι οποίες πηγαίνουν και περιµένουν
τις αποφάσεις της Επιτροπής Ανταγωνισµού, να έχουν όλα τα
πλήρη στοιχεία. 

Θα µου επιτρέψετε να κάνω µερικά σχόλια για τις τροπολο-
γίες, κύριε Υπουργέ. Η τροπολογία 1502/23 είναι για το πρώτο
θέµα που αφορά τις ληξιπρόθεσµες του ΕΟΠΥΥ. Περιµένουµε
και τον αρµόδιο Υπουργό. Είµαστε θετικοί σε αυτήν την κατεύ-
θυνση. Ως προς το δεύτερο θέµα θα µιλήσει ο κ. Κουτσούκος. 

Η τροπολογία 1509, που είναι η Ενιαία Θυρίδα, είναι δική σας,
του Υπουργείου σας. Αυτό είναι δηµιούργηµα της κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ το 2012 µε τον ν.4072/2012. Ήταν απαραίτητη για την
απλοποίηση των διαδικασιών εξαγωγών και εισαγωγών. Την ευ-
θύνη του συστήµατος αυτού είχε µέχρι σήµερα το Υπουργείο
Ανάπτυξης και τη µεταφέρετε στην Τελωνειακή Υπηρεσία, στην
Ανεξάρτητη Αρχή του Υπουργείου Οικονοµικών. Δεν είµαστε αρ-
νητικοί. Θα θέλαµε να δούµε γιατί ακριβώς συµβαίνει και ποια
είναι η εµπειρία σας από αυτό. Θα ήταν πάρα πολύ σηµαντικό να
ακούσουµε και τους εξαγωγείς. Θα µπορούσατε να το κάνετε
νωρίτερα για να ακούσουµε και τους εξαγωγείς, δηλαδή τι λένε
για αυτό, αυτοί που ενδιαφέρονται πραγµατικά. Είναι, δηλαδή,
αίτηµα από αυτόν τον φορέα; 

Τώρα πάµε στο τελευταίο. Πληροφοριακό σύστηµα ΠΔΕ ή «e-
pde». Ακούστε τώρα, κύριε Υπουργέ. Πιστεύω ότι θα σας έχουν
ενηµερώσει σχετικά. Το «e-pde» είχε ενταχθεί στο ΕΣΠΑ 2007-
2013. Τελείωσε το 2016 και έπρεπε να λειτουργεί από το 2017.
Είµαστε στο 2018. Τι ζητάτε; «Ζητάµε να τα κάνουµε µε το χέρι
για έναν χρόνο µέχρι το 2019». Αυτό ουσιαστικά λέτε, να τα γρά-
φουµε στο χαρτί. Δηλαδή η Κυβέρνησή σας, που θέλετε να την
πάτε στο διάστηµα µε το να φτιάξετε διαστηµικές τεχνολογίες,
δεν µπορεί να φτιάξει το «e-pde»; Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ,
αναρωτιέµαι πώς γίνεται αυτό. 

Δεύτερον, θα µου επιτρέψετε να σας πω και κάτι ακόµη που,
όµως, δεν είναι το µόνο πρόβληµα. Εδώ έχετε να πληρώσετε στο
ΕΣΠΑ. Δεν έχετε πληρώσει µέχρι 31-12-2017 ούτε ένα ευρώ. Για
ποιον λόγο; Διότι έχετε πρόβληµα στο Πληροφοριακό Σύστηµα
Κρατικών Ενισχύσεων, το οποίο προέβλεπε συγκεκριµένο σχέδιο
µε τη ΜΟΔ, το οποίο δεν µπορέσατε τελικά να το καταφέρετε να
γίνει και αυτήν τη στιγµή δεν πληρώνεται κανένας, µόνο η παλιά
αναπτυξιακή. 

Εµείς, κύριοι της Κυβέρνησης, επειδή µας ενδιαφέρει η χώρα
να βγει από τη κρίση, πριν δέκα µέρες είπαµε πραγµατικά ποια
είναι τα προβλήµατα εξαιτίας των οποίων δεν µπορεί να προχω-
ρήσει το ΕΣΠΑ. Το πρώτο είναι αυτό. Το δεύτερο είναι ο νόµος
Σπίρτζη. Τον νόµο Σπίρτζη τον αλλάζετε. Έχετε φέρει τώρα δια-
τάξεις που αλλάζουν για να µπορέσει να προχωρήσει το ΕΣΠΑ.
Τουλάχιστον µας ακούσατε. Ακούστε µας και εδώ -γιατί εδώ πρό-
κειται περί ανικανότητας- για να µπορέσουν να πληρωθούν οι τε-
λικοί δικαιούχοι.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εύχοµαι κι ελ-
πίζω να ακούσουµε από το στόµα του νέου Υπουργού αλλαγές
οι οποίες θα βοηθήσουν, ώστε να λειτουργήσουν υπέρ της ανά-
πτυξης της χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα δώσω τον λόγο
στον κ. Παναγιώταρο, µετά θα παρεµβάλω τον κ. Πετρόπουλο

για πέντε λεπτά για να παρουσιάσει τις δύο τροπολογίες του και
θα συνεχίσουµε µε τους τέσσερις αγορητές. Όταν θα έρθει ο
επόµενος Υπουργός, θα του δώσω τον λόγο. 

Ελάτε, κύριε Παναγιώταρε, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ Αρκά συντοπίτη, κάτι είπες για θολά νερά. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς συντοπίτες φασί-

στες δεν έχουµε. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Βέβαια, ο ορισµός των «θολών

νερών» είστε εσείς και το κόµµα σας, διότι εάν κρίνουµε από την
απόφαση του Ειρηνοδικείου Μονάχου, που καταδίκασε τον Χρι-
στοφοράκο και είχε να κάνει µε κάτι εκατοντάδες εκατοµµύρια
ευρώ θαλασσοδανείων, µιζών, το ποσοστό της µίζας που έδιναν
στο ΠΑΣΟΚ και στη Νέα Δηµοκρατία, τα διακόσια και πλέον εκα-
τοµµύρια ευρώ που χρωστάτε σαν κόµµα, τα οποία βρήκατε να
δικαιολογήσετε σε κάτι αποδείξεις σε χαρτοπετσέτες και όλα τα
υπόλοιπα, µάλλον δεν σας παίρνει γενικώς να οµιλείτε για θολά
νερά. Γιατί στα καινούργια λεξικά θα πρέπει δίπλα στο «θολά
νερά» να έχουν το ΠΑΣΟΚ. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς νεοναζί δεν είµα-
στε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Είσαστε κλέφτες και απατεώνες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε τώρα!
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Πες ό,τι θες, αγαπητέ συντοπίτη.

Είστε βουτηγµένοι στη µίζα µέχρι το µεδούλι. Να µην αρχίσουµε
να απαριθµούµε τους Υπουργούς σας που εδιώχθησαν κατά το
παρελθόν. Άλλοι φυλακίστηκαν ως κοινοί απατεώνες και πάει λέ-
γοντας. Πιο κοινοί δεν γινότανε, αγαπητέ συντοπίτη µας. Μιλάµε
για απατεώνες του κοινού ποινικού δικαίου. Αφήστε, γιατί άµα
αρχίσω να µιλάω δεν θα τελειώσουµε. Θα φάµε και τα δεκαπέντε
λεπτά. 

Ακούσαµε και τον κ. Κουβέλη στις ατυχέστατες δηλώσεις του
σήµερα το πρωί να λέει ότι δεν είναι όµηροι και συνεχίζει να προ-
σπαθεί να υποβαθµίσει το γεγονός της οµηρίας των δύο Ελλή-
νων στρατιωτικών και να λέει διάφορες ιστορίες, ότι
«στηριζόµαστε και ευχαριστούµε και είµαστε ικανοποιηµένοι από
το γεγονός ότι όλη η υπόθεση έχει µείνει στα δικαστήρια της Αν-
δριανούπολης». 

Καλά, είστε σοβαροί; Πιστεύετε ότι αυτή η υπόθεση θα εκδι-
καστεί από έναν δικαστή του τοπικού δικαστηρίου, χωρίς καµµία
άλλη εξωτερική παρέµβαση απευθείας από τον πρόεδρο της
Τουρκίας ή από αλλού; Αν τα πιστεύετε όλα αυτά, είσαστε άκρως
επικίνδυνοι ως οι πλέον αφελείς, για να µην πούµε τίποτε άλλο,
που υπάρχουν. Και ποιος είναι αυτός ο οποίος εµπνέει τους
στρατιωτικούς µας και όχι µόνο; Ο δικηγόρος των αντιρρησιών
συνείδησης, όλων αυτών που δεν ήθελαν να υπηρετήσουν τη µη-
τέρα πατρίδα. 

Έρχεται η µία σφαλιάρα µετά την άλλη από τις δηλώσεις που
γίνονται από τα πιο επίσηµα χείλη του ΝΑΤΟ. Επί της ουσίας τι
είπαν για τη «διένεξη»; Έτσι την είπαν. «Βρείτε τα µεταξύ σας». 

Όλες αυτές οι βαρύγδουπες δηλώσεις των Ελλήνων αξιωµα-
τούχων της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ότι τα σύνορα της Ελ-
λάδος είναι και σύνορα της Ευρώπης και ότι είναι και Ευρωπαίοι
στρατιώτες και όλα αυτά, πού πήγαν; Στα σκουπίδια. Εκεί για µία
ακόµα φορά έρχονται τα λόγια του Καζαντζάκη: «Αν λαχταράς
τη λευτεριά, σε ξένους µην ελπίζεις. Πάρτην ο ίδιος αν µπορείς,
αλλιώς δεν την αξίζεις». 

Αλιεύσαµε, τελειώνοντας τον σχολιασµό, την επίσκεψη του
τέως Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ, του κ. Χατζηοσµάν, ο οποίος ως στέ-
λεχος της τουρκικής διπλωµατικής αποστολής συνόδευσε τον
Τούρκο Αντιπρόεδρο σε επίσηµη επίσκεψη στη Σοµαλία. Το λέω
αυτό για να δούµε τι γίνεται εντός και εκτός αυτής της Αιθούσης. 

Σε όλους αυτούς οι οποίοι τόσα χρόνια ως καρπαζοεισπρά-
κτορες δέχονταν από τον οποιονδήποτε, είτε από Τούρκους είτε
από Σκοπιανούς είτε από Αλβανούς, τις σφαλιάρες τη µία µετά
την άλλη, θα τους υπενθυµίσουµε δύο περιστατικά. Ήταν στα
τέλη της δεκαετίας του ’70 που οι Τούρκοι άρχισαν τις εναέριες
παραβιάσεις και στο Ιράν. Η Ιρανική Πολεµική Αεροπορία κατέ-
βασε ένα πολεµικό αεροσκάφος της Τουρκίας, ένα Φάντοµ, σε
ένα αεροδρόµιο του Ιράν, έστειλε τον πιλότο πίσω στην Τουρκία
µε τη συγκοινωνία και κράτησε το αεροπλάνο και µέχρι τώρα πε-
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τάει µε τα χρώµατα του Ιράν. 
Έκτοτε, καµµία παραβίαση του εναέριου χώρου του Ιράν δεν

είχαµε από τους Τούρκους. 
Να υπενθυµίσουµε και κάτι άλλο, γιατί µιλάµε για ισχυρούς και

για λιγότερο ισχυρούς ή οτιδήποτε: Πριν από δύο έτη ήταν περί-
που, όταν ένα σκάφος του Πολεµικού Ναυτικού των Ηνωµένων
Πολιτειών στα στενά του Ορµούζ εισήλθε εντός των χωρικών
υδάτων του Ιράν. Συνελήφθησαν και οι δέκα και κρατήθηκαν αιχ-
µάλωτοι. Ζήτησαν επισήµως συγγνώµη και η Αµερική και οι ναύ-
τες του Πολεµικού Ναυτικού. Μετά απελευθερώθηκαν.

Για το εν λόγω νοµοσχέδιο µε το οποίο ενσωµατώνεται στην
ελληνική νοµοθεσία η οδηγία 2014/104/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου, σχετικά µε ορισµένους κανόνες που διέπουν το πλαί-
σιο άσκησης αγωγών αποζηµίωσης βάσει του Εθνικού Δικαίου
για παραβάσεις των διατάξεων του Δίκαιου Ανταγωνισµού στα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επιδιωκόµενος στόχος της άνω οδηγίας –υποτίθεται- είναι η
υποβοήθηση όσων φυσικών και νοµικών προσώπων έχουν ζηµιω-
θεί λόγω παραβάσεων κανόνων του δίκαιου ανταγωνισµού, προ-
κειµένου να διεκδικήσουν αποζηµίωση έναντι των εθνικών
δικαστηρίων για τη ζηµιά την οποία υπέστησαν. 

Οι θεσµοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης επιβάλλουν την ενσωµά-
τωση της οδηγίας αυτής στις εθνικές νοµοθεσίες, αποσκοπών-
τας –πάντοτε σε θεωρητικό επίπεδο- στην εναρµόνιση µε αυτή
του Εθνικού Δικαίου και στην αύξηση της αποτελεσµατικότητας
της ιδιωτικής επιβολής των κανόνων του ανταγωνισµού, δηλαδή
της άσκησης αγωγών στα εγχώρια αστικά δικαστήρια έναντι της
δηµόσιας επιβολής, η οποία αποτελεί έργο των εθνικών αρχών
ανταγωνισµού και των αρµόδιων θεσµικών κρατικών οργάνων. 

Τίθεται το θέµα κατά πόσο µε τον τρόπο αυτό προστατεύεται
επαρκώς και το δηµόσιο συµφέρον, εκτός από τα συµφέροντα
των ιδιωτών. Και αυτό διότι µε την αποδυνάµωση της δηµόσιας
επιβολής των κανόνων δικαίου του ανταγωνισµού, η οποία επέρ-
χεται µε την υπό ενσωµάτωση στην εγχώρια νοµοθεσία οδηγία,
αποδυναµώνεται αναπόφευκτα ο εποπτικός και ελεγκτικός
ρόλος του κράτους και των εθνικών αρχών ανταγωνισµού, οι
οποίες αρχές –υποτίθεται- αποτελούν δικλίδα ασφαλείας υπέρ
του δηµοσίου συµφέροντος. 

Επιπλέον, µόνο κατ’ επίφαση και υποθετικά διευκολύνονται ζη-
µιωθέντες πολίτες να αξιώσουν αποζηµίωση για τη ζηµιά την
οποία υπέστησαν εξαιτίας παραβάσεων του δικαίου του ανταγω-
νισµού, εφόσον στην πράξη και πολύ περισσότερο µετά την πρό-
σφατη νοµοθέτηση της υποχρεωτικής διαµεσολάβησης ως
προϋπόθεσης για την παραδεκτή άσκηση αγωγής, είναι αµφί-
βολο αν θα µπορούν οι θιγέντες πολίτες να αντεπεξέρχονται στα
έξοδα των νοµικών διαδικασιών και εκ των πραγµάτων θα αντι-
παρατίθενται µε άνισους όρους έναντι των εταιρειών παραβατών
του δικαίου του ανταγωνισµού. 

Τουναντίον, οι εναγόµενες εταιρείες, προκειµένου να αποφύ-
γουν µια δικαστική ήττα, είναι ενδεχόµενο να επιλέξουν την από-
κρυψη, ακόµα και την καταστροφή αποδεικτικών στοιχείων,
εφόσον στην ουσία ελάχιστα επηρεάζονται από τις ιδιαίτερα χα-
µηλές για τα δεδοµένα των εταιρειών επαπειλούµενες χρηµατι-
κές ποινές ύψους 50.000 ευρώ έως 100.000 ευρώ, οι οποίες
προβλέπονται ως κυρώσεις στο άρθρο 5 του παρόντος σχεδίου
νόµου για την περίπτωση µη προσκόµισης ή απόκρυψης αποδει-
κτικών στοιχείων. 

Η θέση των εναγόµενων εταιρειών διευκολύνεται ακόµα πε-
ρισσότερο έναντι των εναγόντων ζηµιωθέντων προσώπων και
από τους περιορισµούς που δίνονται στο άρθρο 7, όσον αφορά
τη δυνατότητα χρήσης αποδεικτικών στοιχείων, που εµπεριέχον-
ται στον φάκελο αρχής ανταγωνισµού. 

Συν τοις άλλοις, η σύντοµη πενταετής παραγραφή που προ-
βλέπεται ως κανόνας στο άρθρο 8 σε συνδυασµό µε την αοριστία
της διατύπωσης της πρώτης παραγράφου του άρθρου αυτού,
σχετικά µε το πότε µπορεί να θεωρηθεί ότι ο ζηµιωθείς έλαβε
γνώση της ζηµιάς, της παράβασης και της ταυτότητας του πα-
ραβάτη αποτελούν στοιχεία που επίσης λειτουργούν προς όφε-
λος των εταιρειών που ενάγονται και εις βάρος του ζηµιωθέντος
προσώπου. 

Πλέον των προαναφερόµενων, µε τις διατάξεις του άρθρου 13

συστήνονται ειδικά τµήµατα δικαστηρίων για να δικάζουν τις σχε-
τικές υποθέσεις, τα οποία θα εδρεύουν στην Αθήνα και θα είναι
κατά τόπον αρµόδια για το σύνολο της επικράτειας, γεγονός που
αναµφισβήτητα θα υποβάλει σε επιπλέον ταλαιπωρία και οικονο-
µική επιβάρυνση τους εκτός Αθηνών διαµένοντες ζηµιωθέντες
ενάγοντες. 

Περαιτέρω, µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις ο κίνδυνος έκδο-
σης µελλοντικών αντιφατικών µεταξύ τους δικαστικών αποφά-
σεων είναι προφανής, εφόσον πλήθος σχετικών αγωγών είναι
ήδη κατατεθειµένες και σε καθεστώς εκκρεµοδικίας, ενώπιον των
ήδη υφιστάµενων δικαστηρίων. 

Τη σύγχυση και την ανασφάλεια δικαίου επιτείνει ακόµη πε-
ρισσότερο το άρθρο 16, όπου µε την εν λόγω διάταξη είναι προ-
διαγεγραµµένο ότι θα προκύψουν στην πορεία άπειρα νοµικής
φύσεως προβλήµατα, κατά την έκδοση µελλοντικών δικαστικών
αποφάσεων, τα οποία µπορεί να αφορούν, ακόµα και την αντι-
συνταγµατικότητα της εν λόγω ρύθµισης. 

Με µια συνολική θεώρηση των προτεινόµενων διατάξεων κα-
ταλήγουµε στο συµπέρασµα ότι µε το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου,
για µια ακόµη φορά υποβιβάζεται το εθνικό δίκαιο έναντι του ευ-
ρωπαϊκού και δεν καταπολεµάται αποτελεσµατικά η ασυδοσία
των πολυεθνικών και των καρτέλ, µε αποτέλεσµα να µένουν
απροστάτευτες οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και επαγγελµατικές
οµάδες της πατρίδας µας, οι οποίες αποτελούσαν, αποτελούν
και θα αποτελούν τον κορµό της εθνικής µας οικονοµίας.

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις, προσαρµόζεται υποχρεωτικά
η εγχώρια νοµοθεσία στις επιταγές και αποφάσεις των γραφει-
οκρατών, των Βρυξελλών και όλων αυτών, που εξυπηρετούν
αποκλειστικά και µόνο συµφέροντα πολυεθνικών και όχι των
ιδίων κρατών, που απαρτίζουν την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Το εν λόγω νοµοσχέδιο υποτίθεται ότι προσπαθεί να δηµιουρ-
γήσει µια αντιµονοπωλιακή νοµοθεσία. Βέβαια, µέχρι στιγµής δεν
έχει γίνει τίποτα απολύτως και βλέπουµε ότι δεν υπάρχει καµµία
προοπτική, ώστε να παταχθούν τα διάφορα καρτέλ που λυµαί-
νονται την πατρίδα µας. 

Σε όλους τους τοµείς θα βρούµε κάποιο καρτέλ: Υπάρχουν τα
καρτέλ των εταιρειών κινητής τηλεφωνίας, που υποτίθεται ότι οι
πολλές εταιρείες θα έφερναν τον ανταγωνισµό και άρα, καλύ-
τερα τιµολόγια και βλέπουµε ότι, ως διά µαγείας, όλες, µε µικρή
χρονική διαφορά προχώρησαν σε αύξηση, εν µέσω κρίσης, για
µία ακόµη φορά. 

Το ίδιο βλέπουµε ότι γίνεται και µε το κόστος ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Ενώ υποτίθεται ότι η αγορά απελευθερώθηκε, προκειµέ-
νου να µπούνε και νέες εταιρείες, άρα να υπάρχει ανταγωνισµός,
παρ’ όλα αυτά η Ελλάδα είναι η ακριβότερη χώρα στην Ευρώπη
και οι τιµές είναι παραπλήσιες. 

Στα οδικά έργα γινόταν το µεγάλο πάρτι και µέχρι στιγµής δεν
έχετε αγγίξει κανένα µεγαλοεργολάβο στην πατρίδα µας. Είναι
αυτοί που σε όλα τα έργα, τα οποία κάνουν στο εξωτερικό, σε
όποια χώρα, είτε στα Σκόπια, είτε στη Βουλγαρία, είτε στην
Κύπρο, είτε αλλού, ασκούνται διώξεις εις βάρος τους για µίζες,
για ξέπλυµα, για µιληµένες συµβάσεις και οτιδήποτε άλλο. 

Οι ίδιοι, βέβαια, που είναι σε όλες τις προαναφερθείσες επι-
χειρήσεις, όπως είπαµε, είναι και στη διαχείριση των απορριµµά-
των που είναι η νέα «κότα µε τα χρυσά αυγά» και δεν αφήνουν
κανέναν άλλο να κάνει οτιδήποτε. Βλέπουµε και τον ΣΥΡΙΖΑ -ο
οποίος είχε µια εντελώς διαφορετική γραµµή, µέχρι τη στιγµή
που έγινε Κυβέρνηση- τώρα πλέον να έχει ταχθεί µε τους προ-
ηγούµενους και να λέει ακριβώς τα ίδια για τα ζητήµατα διαχεί-
ρισης απορριµµάτων. 

Και στις ανανεώσιµες πηγές το ίδιο γίνεται. Τα τρόφιµα βλέ-
πουµε εν µέσω κρίσης να ανεβαίνουν στην Ελλάδα και οι τιµές
να είναι παραπλήσιες σε όλα τα σούπερ µάρκετ, λες και υπάρχει
µια µαγική αόρατη µπαγκέτα και καθορίζει τις τιµές και κανείς
δεν κάνει τίποτα επ’ αυτού.

Το ίδιο ισχύει και για τα φάρµακα. Γίνεται η συζήτηση στην Επι-
τροπή για τη «NOVARTIS». Βγαίνουν «λαβράκια». Ο τέως Πρω-
θυπουργός έστελνε ιδιόχειρα σηµειώµατα µε την υπογραφή του
και τα γράµµατά του στον Πρόεδρο της «NOVARTIS». Κι έχουµε
να δούµε πάρα πολλά πράγµατα. 

Θεωρούµε ότι ο τρόπος διαχείρισης της εξουσίας από το σύ-
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νολο των πολιτικών δυνάµεων, οι οποίες κυβέρνησαν τη χώρα
µας διαχρονικά από τη Μεταπολίτευση ως σήµερα, αποδει-
κνύουν ότι νοµοθετήµατα, όπως το εν λόγω σχέδιο νόµου ψηφί-
ζονται απλώς και µόνο, γιατί είτε τους υποχρεώνει η Ευρωπαϊκή
Ένωση είτε για να ρίχνουν στάχτη στα µάτια του κόσµου. 

Δηµιουργούν µια ψευδαίσθηση διαφάνειας και νοµιµότητας,
σε µια χώρα, που επί δεκαετίες τους πραγµατικούς κανόνες τους
έθετε όχι η κείµενη νοµοθεσία, αλλά το δίκαιο της κάθε
«SIEMENS», της κάθε «NOVARTIS» και οι αποζηµιώσεις δίνονταν,
όχι στους πολίτες µέσω δικαστικών αποφάσεων, αλλά στους δια-
χειριστές ενός σάπιου πολιτικού συστήµατος. Και αυτές οι «απο-
ζηµιώσεις» -εντός πολλών εισαγωγικών- δίνονταν είτε µε
«PAMPERS», αγαπητέ συντοπίτη είτε εσχάτως µε τροχήλατες
βαλίτσες «SAMSONITE». 

Είµαστε κατά επί της αρχής, επί των άρθρων και επί των τρο-
πολογιών, και θα τοποθετηθεί ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντινό-
πουλε, σας είδα. Εγώ κάνω τη διαδικασία. Θα µείνετε στη θέση
σας και θα περιµένετε. Κατά την άποψή µου, δεν υπάρχει θέµα,
αλλά επειδή υπάρχει άνεση χρόνου, θα πάρετε τον λόγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και πέντε συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Αρχαίας Ολυµπίας Ηλείας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κασαπίδης ζητεί άδεια απουσίας
στο εξωτερικό από τις 15 Μαρτίου έως τις 19 Μαρτίου 2018. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Η διαδικασία θα είναι ως εξής: Θα µιλήσει πέντε λεπτά ο κ. Πε-

τρόπουλος, θα δώσω τον λόγο στον κ. Κωνσταντινόπουλο, που
υποθέτω ότι θέλει να µιλήσει επί προσωπικού, να µιλήσει για ένα-
δύο λεπτά και συνεχίζουµε κανονικά µε τον κ. Βαρδαλή.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα φύγει ο κ. Πετρόπουλος ή µπο-
ρούµε να του κάνουµε ερωτήσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να µιλήσει και αν
υπάρχουν κάποια θέµατα για διευκρίνιση, θα µείνει άλλα πέντε-
δέκα λεπτά.

Κύριε Πετρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Εισάγονται οι εξής τροπολογίες: Η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1502 και ειδικό 23 αφορά οργανωτικά θέµατα του ΣΕΠΕ.
Δεν είναι µεταβολές που χρειάζονται τροποποίηση στο σχετικό
οργανόγραµµα. Δίνεται απλώς η δυνατότητα να οριοθετηθεί
σωστά η χωρική αρµοδιότητα ορισµένων περιφερειακών διευ-
θύνσεων του ΣΕΠΕ και ορισµένα ζητήµατα, τελείως πρακτικά,
που ρυθµίζονται για το Υπουργείο.

Με τη µε γενικό αριθµό 1511 και ειδικό 26 τροπολογία ρυθµί-
ζονται µε ενιαίο τρόπο οι σχετικές διατάξεις για την ασφαλιστική
ικανότητα όλων των ασφαλισµένων στην ενιαία πλέον κοινωνική
ασφάλιση, στον ΕΦΚΑ. 

Δηµιουργούνται θετικές προοπτικές, διότι προβλέπεται ότι
όσοι καταβάλλουν ασφαλιστική εισφορά από 1-1-2017 και πέρα,
ανεξαρτήτως αν υπήρχαν παλιές οφειλές, θα υπάγονται στις δια-
τάξεις κάλυψης της ασφαλιστικής ικανότητας. Αυτό είναι ένα
µέτρο που ανακουφίζει ένα σηµαντικό µέρος του πληθυσµού, το
οποίο, δυστυχώς, υπό τις οικονοµικές συνθήκες που είχαν προ-
ηγηθεί, είχε απενταχθεί από το σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. 

Γενικεύουµε την ιατροφαρµακευτική κάλυψη, µε πληρότητα
για όλους όσους καταβάλλουν εισφορές από 1-1-2017 και µετά.
Είναι κάτι, που λέγαµε όλον αυτόν τον καιρό. Ήρθε η στιγµή, που

το κάνουµε πράξη. 
Επεκτείνουµε την ασφάλιση σε κατηγορίες πληθυσµού, που

δεν την είχαν, όπως, για παράδειγµα, τα ανάδοχα τέκνα ή τα εγ-
γόνια, στην περίπτωση που οι γονείς δεν υπάρχουν. Έχουµε επέ-
κταση της κάλυψης για τις ηλικίες µέχρι και τα είκοσι έξι χρόνια,
από τα είκοσι τέσσερα, όλων όσων παιδιών σπουδάζουν, όχι
µόνο σε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, αλλά και σε σχολές
που είναι ΤΕΙ ή άλλων κατώτερων εκπαιδευτικών βαθµίδων, αρκεί
να σπουδάζουν σ’ αυτές. Επεκτείνεται, λοιπόν, χρονικά η ασφά-
λισή τους σε αυτές τις περιπτώσεις.

Έχουµε, επίσης, µια επέκταση της ασφαλιστικής ικανότητας
σε ειδικές ευπαθείς κατηγορίες, τις οποίες οφείλουµε να φρον-
τίζουµε ιδιαίτερα. Είναι απαριθµηµένες αυτές οι περιπτώσεις
µέσα στη διάταξη. Να µην επεκτείνοµαι. Θα είµαι στη διάθεση
των Βουλευτών και Βουλευτριών, να απαντήσω σε ερωτήµατα,
που µπορεί να υπάρχουν.

Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω

τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πώς σας αρέσει να

πετιέστε, κύριε συνάδελφε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όρθιος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξεκινάµε µε τη σειρά. 
Κύριε Δήµα, θέλετε κάποια διευκρινιστική ερώτηση;
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάµε τώρα στον κ.

Κουτσούκο.
Δεν σας δίνω τον λόγο, κύριε Κωνσταντινόπουλε, επί προσω-

πικού, για να φύγει ο κ. Πετρόπουλος.
Ορίστε, κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο, για διευκρινιστική

ερώτηση. Δεν βάζω χρόνο. Ελπίζω να είστε σύντοµος
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα περιοριστώ µόνο στις διευκρινί-

σεις, γιατί θα τοποθετηθώ επί της ουσίας, όταν έλθει η ώρα.
Κύριε Υπουργέ, οφείλετε, όταν τοποθετείστε από αυτό το

Βήµα, να µιλάτε µε τη γλώσσα της αλήθειας στη Βουλή. Είπατε
ότι φέρνετε ορισµένες οργανωτικές διατάξεις για το ΣΕΠΕ. 

Κύριε Υπουργέ, φέρνετε τροποποίηση του Οργανισµού του
Υπουργείου, του π.δ. 134/2017, που µόλις πριν από λίγους µήνες
τέθηκε σε ισχύ, και αλλάζετε το σύνολο του Οργανισµού. Αλλού
βελτιώνετε, αλλού τροποποιείτε διατάξεις. Και όπως ενηµερώ-
θηκα, γιατί θέλω να λειτουργώ θεσµικά, από τον Πρόεδρο της
Οµοσπονδίας των Εργαζοµένων του Υπουργείου Εργασίας, όχι
απλώς δεν έχετε κάνει µια στοιχειώδη διαβούλευση, αλλά ούτε
καν έχετε ενηµερώσει τους εργαζόµενους.

Τι είναι αυτό το πράγµα; Σας έβαλε η κ. Αχτσιόγλου να έλθετε
εδώ να µας πείτε ότι κάνετε ορισµένες οργανωτικές αλλαγές και
πάτε να παγιδεύσετε τη Βουλή; Αυτή είναι η µια ερώτηση.

Έρχοµαι στη δεύτερη ερώτηση για την άλλη τροπολογία,
κύριε Υπουργέ. Προσπαθείτε να καλύψετε κάποιες οµάδες, επε-
κτείνοντας τις προϋποθέσεις υγειονοµικής περίθαλψης. 

Η ερώτησή µου είναι η εξής: Ποιος είναι ο λόγος που θεσµο-
θετείτε την αύξηση των ηµεροµισθίων για τους εργαζόµενους,
από πενήντα σε εβδοµήντα πέντε, προκειµένου να έχουν ασφα-
λιστική κάλυψη για υπηρεσίες υγείας; 

Μένω στα διευκρινιστικά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Κου-

τσούκο. 
Κύριε Υπουργέ, σηµειώστε τα όλα και θα σας δώσω τον λόγο

να κλείσετε, απαντώντας συνολικά σε όλους τους συναδέλφους. 
Κύριε Παναγιώταρε, θέλετε να ρωτήσετε κάτι;
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σαρίδη, θέλετε

να ρωτήσετε κάτι;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αµυρά, έχετε

τον λόγο για διευκρινιστικές ερωτήσεις. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, πρώτα από όλα, να

πούµε ότι η τροπολογία αυτή είναι είκοσι επτά σελίδες και η έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους αναφέρει ύπαρξη
δαπανών, χωρίς όµως να τις προσδιορίζει. 

Το πρώτο µου ερώτηµα είναι: Σε ποιο ύψος θα φτάσουν αυτές
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οι δαπάνες;
Υπάρχει και το εξής ζήτηµα: Υποτίθεται ότι ο στόχος του ΕΦΚΑ

ήταν να ενοποιήσει όλα τα κατακερµατισµένα ταµεία, που υπάρ-
χουν και να έχουµε ενιαίους κανόνες. Από την ψήφιση, λοιπόν,
του νόµου Κατρούγκαλου και µετά, ο οποίος έχει καταντήσει ένα
σταυρόλεξο, έχουµε διαρκώς εξαιρέσεις και διαφοροποιήσεις. 

Επαναπροσδιορίζονται, λοιπόν, τα πρόσωπα που θεωρούνται
µέλη οικογενείας συνταξιούχων. Πότε προέκυψε αυτό και βάσει
ποιου σχεδιασµού; 

Επίσης, όπως είπε ο κ. Κουτσούκος, αυξάνετε τις προϋποθέ-
σεις -και δυσκολεύετε έναν µισθωτό- από πενήντα ηµέρες εργα-
σίες, που ήταν η απαίτηση και η προϋπόθεση, για να έχει
υγειονοµική περίθαλψη, στις εβδοµήντα πέντε ηµέρες εργασίας.
Για ποιον λόγο;

Επίσης, υπάρχουν διάφορες αλλαγές: Οι εργάτες γης, που
αµείβονται µε εργόσηµο, εάν έχουν εργασθεί εκατόν πενήντα
ηµέρες και πάνω, έχουν περίθαλψη. Το ίδιο ισχύει και για τους
δηµοσίους υπαλλήλους, εάν είναι µε άδεια άνευ αποδοχών,
αρκεί να πληρώνουν τις εισφορές τους. 

Θέλω να ρωτήσω: Γιατί υπάρχουν όλες αυτές οι διαφοροποι-
ήσεις; Ποια είναι η στόχευση; Υπάρχουν και σε αυτή την τροπο-
λογία παρατάσεις για παροχές ασθενείας έως 28 Φεβρουαρίου
2019 σε διάφορα είδη ασφαλισµένων. Και θέλω εδώ να ρωτήσω
από πού προέκυψε αυτή η ανάγκη και πώς κοστολογείται. Δεν
είµαι αρνητικός, αλλά θέλω να δω τα στοιχεία. 

Επίσης, παρέχετε ασφάλιση και στους εργαζοµένους στην
εταιρεία µε την επωνυµία «ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΤΡΟΧΑΙΟΥ ΥΛΙΚΟΥ ΕΛΛΑ-
ΔΟΣ». Πόσοι είναι αυτοί; Τι ασφάλιση είχαν µέχρι τώρα; Για ποιον
λόγο γίνεται αυτή η εξαίρεση;

Σας ξαναλέω ότι ο νόµος Κατρούγκαλου έχει καταντήσει ένα
σκανδιναβικό σταυρόλεξο. Εµείς είχαµε πει «ΟΧΙ» στον νόµο Κα-
τρούγκαλου και θα πούµε «ΟΧΙ» και σε αυτή την τροπολογία. 

Περιµένω τις απαντήσεις σας, κύριε Υπουργέ.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δεν

βάζω χρόνο. Είστε λιτός και µπορείτε να απαντήσετε συνολικά
σε όλους. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Όταν νοµοθετήσαµε τον ν.4387, εµείς δεν είπαµε ότι θα πα-
ραιτηθούµε εφεξής από όποια υποχρέωση έχουµε να νοµοθε-
τούµε. Και ποτέ δεν συνέβη αυτό, από ιδρύσεως του ελληνικού
κράτους, να µην αναλαµβάνονται νοµοθετικές πρωτοβουλίες για
οποιεσδήποτε αλλαγές. 

Εάν δείτε τη νοµοθετική ιστορία, ως προς την κοινωνική ασφά-
λιση, κάθε χρόνο υπήρχαν ρυθµίσεις. Πάντα! Δεν καταλαβαίνω
γιατί σας παραξενεύει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Γιατί είναι πάρα πολλές!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι πάρα
πολλές και στο µέλλον θα είναι και άλλες και πάντα θα είναι όσες
χρειάζεται να είναι, βλέποντας ότι χτίζουµε ένα νέο σύστηµα. Άλ-
λωστε, ο ίδιος ο νόµος, εάν ανατρέξετε στις αρχικές του διατά-
ξεις, άφηνε για τη συνέχεια µία σειρά θεµάτων που µέσα από την
οργάνωση του ΕΦΚΑ θα χρειάζονταν ειδικότερη ρύθµιση. 

Για ορισµένα ζητήµατα, για παράδειγµα αυτά που αναφέρον-
ται στις ρυθµίσεις οφειλών προς τον ΕΟΠΥΥ, έχει µία γενική ανα-
φορά ο τότε νόµος και δεν ανέφερε ρητά ότι πρέπει να
ρυθµίζονται και οφειλές προς άτοµα, που είναι ασφαλισµένοι.
Ρύθµιζε µόνο οφειλές προς παρόχους του ΕΟΠΥΥ και γενικά του
συστήµατος υγείας.

Αυτή ήταν µία παράλειψη για τα στελέχη της δηµόσιας διοίκη-
σης. Ζήτησαν, για λόγους ασφάλειας δικαίου, να αναφέρεται
ρητά και η περίπτωση της εξόφλησης οφειλών προς άτοµα, προς
ασφαλισµένους, γιατί υπήρχαν και τέτοιες. Υπήρχε µία παρά-
λειψη από παλιά, δεν είναι τωρινή -δεν είναι του ν.4387- και το
ρυθµίζουµε. Είναι από τον παλιό νόµο, που ίσχυε από το 2014
και πριν. Δεν είµαι τώρα πρόχειρος να σας εξηγήσω. Πάντα θα
χρειάζονται αυτά.

Όσον αφορά την αύξηση των ορίων, όπως είπα στην εισαγω-

γική µου παρουσίαση των τροπολογιών, οριοθετήσαµε σε ενι-
αίους κανόνες τις γενικές διατάξεις, που αφορούν στην υπαγωγή
της ασφαλιστικής ικανότητας. Η αναγκαία ενιαιοποίηση ήταν που
ελήφθη υπ’ όψιν για τη θεσµοθέτηση αυτού του χρονικού πλαι-
σίου. Είναι από το 2019, από τα πενήντα ηµεροµίσθια στα εβδο-
µήντα πέντε. 

Στη συζήτηση, που θα ακολουθήσει, κύριε Αµυρά, να ακού-
σουµε και τη σκέψη σας, τι είναι αυτό που εσείς προτείνετε. Θα
γίνει η πρέπουσα συζήτηση στο Κοινοβούλιο, για να δούµε την
τελική διάταξη. 

Όµως, αυτός ήταν ο σκοπός, η ενιαιοποίηση των κανόνων.
Μην αδικούµε την πρωτοβουλία, διότι το κυριότερο, που επιτυγ-
χάνει αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία είναι να καλύπτει όλους
στην κοινωνική ασφάλιση για ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Γι’
αυτόν τον λόγο, υπάρχει και η πρόβλεψη για ειδικές κατηγορίες,
όχι µόνο στις ευπαθείς οµάδες, για τα άτοµα µε αναπηρία, για
τα άτοµα, που οι επιχειρήσεις τους είχαν για λόγους, που αφο-
ρούσαν το παρελθόν, ακάλυπτο τον ασφαλιστικό χρόνο και δεν
είχαν υγειονοµική κάλυψη. Με τον νόµο αυτό την παρέχουµε. 

Εκεί αναφέρεται και το ερώτηµά σας για τις σιδηροδροµικές
επιχειρήσεις. Δεν θυµάµαι πώς αναφέρεται ακριβώς στον νόµο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τροχαίου υλικού. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τροχαίου
υλικού. Υπάρχει ένα κενό υποχρεώσεων κάλυψης των εργαζοµέ-
νων, οι οποίοι, λόγω της κατάστασης που δηµιουργήθηκε µε δική
τους υπαιτιότητα, έµειναν ακάλυπτοι και καλύπτουµε τέτοιες πε-
ριπτώσεις. Αυτός είναι ο σκοπός της διάταξης. Δεν είναι κάτι δια-
φορετικό, που θέλαµε να πετύχουµε. Οι δαπάνες είναι
προσδιορισµένες. Δόξα τω Θεώ, πάνε πάρα πολύ καλά τα έσοδα,
δεν έχουµε κανένα φόβο κάλυψης τέτοιων αναγκών ιατροφαρ-
µακευτικής περίθαλψης. Και η επέκταση στα νέα πρόσωπα, ακρι-
βώς γι’ αυτόν τον σκοπό γίνεται, επειδή σκοπός µας είναι να µην
µένει κανείς ακάλυπτος ως προς την πληρότητα των ασφαλιστι-
κών παροχών. 

Επεκτείναµε, όπως είπα, και σε εκείνους, που δεν είχαν ασφα-
λιστική κάλυψη, όπως είναι τα ανάπηρα παιδιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, ολοκληρώστε. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα συζητή-
σουµε στην κατ’ άρθρο συζήτηση και τις δικές σας προτάσεις
και τις δικές µας σκέψεις, για να καταλήξουµε κατά την ψηφο-
φορία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινόπουλος για δύο λεπτά, αν και

κατά την άποψή µου, δεν υπήρξε προσωπικό θέµα. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Υπήρξε προσωπικό

θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έγινε υβριστική

αναφορά στο πρόσωπό σας. Αυτό είναι το προσωπικό. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να σας πω κάτι:

Εγώ µίλησα για νεοναζί και φασίστες. Αν κάποιοι αναγνώρισαν
στα πρόσωπά τους αυτό που είπα, αυτό είναι δικό τους θέµα. 

Εγώ θέλω να θέσω δύο θέµατα: Δυστυχώς, η Κυβέρνηση, η
Πλειοψηφία της Βουλής, όταν αποδέχεται να χαϊδεύει ανθρώ-
πους, που εντός του Κοινοβουλίου µιλάνε και γίνονται «βαπορά-
κια» του Ερντογάν, λέγοντας για Τούρκους Βουλευτές, δίνουµε
το δικαίωµα σε όλους, όπως στους νεοναζί εδώ πέρα, να καίνε
τις τούρκικες σηµαίες, έτσι και στους «Γκρίζους Λύκους» να καίνε
τις ελληνικές σηµαίες και να αλληλοτροφοδοτούν το µίσος. 

Άρα, εµείς δεν πρέπει να επιτρέπουµε να γίνονται όλα αυτά.
Ξέρουν ότι είµαστε πολύ περήφανοι, γιατί εµείς δεν βρεθήκαµε
σε καµµία πλατεία µαζί µε νεοναζί, ούτε στην πάνω ούτε στην
κάτω πλατεία. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
Σε ποιον απευθύνεστε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη γενικεύουµε

πράγµατα.
Κύριε Ξυδάκη, καθίστε. 
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ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί σηκώνεστε, κύριε
συνάδελφε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτως ή άλλως, ζη-
τήσατε τον λόγο. Θα σας τον δώσω. 

Κύριε Ξυδάκη, από τη στιγµή που ζητήσατε τον λόγο, εγώ θα
σας τον δώσω, µην ανησυχείτε. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαστε πολύ περήφα-
νοι, γιατί εµείς θέσαµε το πλαίσιο του αντιρατσιστικού νόµου. 

Και θέλω να τους πω και κάτι πιο προσωπικό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώνετε, όµως,

κύριε Κωνσταντινόπουλε. Δεν είχε καµµία σχέση µε προσωπικό
αυτό, που αναφέρατε. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι πολύ περήφανος,
γιατί ο παππούς µου ο Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος, πολεµών-
τας τους ναζί στην τελευταία µάχη στον Άγιο Βασίλη Κυνουρίας,
έδωσε τη ζωή του, άφησε τρία ορφανά και µια χήρα. Για µια ζωή
θα παλεύω απέναντι στους νεοναζί.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παναγιώταρε,

θέλετε να απαντήσετε για ένα λεπτό; Διότι θέλω να είµαι εντά-
ξει.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Ως νεοναζί; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε ένα λεπτό,

παρ’ ότι επαναλαµβάνω ότι δεν ήταν προσωπικό το θέµα. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Τους χαρακτηρισµούς τους επιστρέ-

φουµε ως απαράδεκτους. Εννοεί εµάς -γι’ αυτό και του απάν-
τησα- αλλά οι δικοί µας χαρακτηρισµοί για συγκεκριµένους -θα
θυµίσω κάποια ονόµατα- Τσοχατζόπουλο, Παπαντωνίου, Τσου-
κάτο, Τσοβόλα, Κουτσόγιωργα, Αθανασόπουλο, Ανθόπουλο και
λοιποί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν είναι ευγενικό να
µιλάτε για ανθρώπους, που δεν είναι στην Αίθουσα. 

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: …και λοιποί κάτι διοικητές της ΔΕΗ,
που έπαιρναν δωράκια. Και έλεγε ο τέως Πρωθυπουργός «τότε
πήρε ένα δωράκι, αλλά πολύ µεγάλο». 

Αυτά είναι υπαρκτά γεγονότα. Τώρα, το αν θέλουµε να µιλή-
σουµε για τους παππούδες µου και ποιοι πολεµούσαν µε ποιους,
ευχαρίστως να το κάνουµε και όποτε θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Ξυ-
δάκης για ένα-δύο λεπτά και έπειτα προχωράµε στο νοµοσχέδιο.
Πώς κατορθώνουµε, ένα ήσυχο νοµοσχέδιο να του βάζουµε
µπουρλότο, δεν το καταλαβαίνω.

Κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο.  
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θέλω να αναφερθώ σε κάποιους υπαι-

νιγµούς του κ. Κωνσταντινόπουλου, σχετικά µε το ότι η πλειοψη-
φία στο Κοινοβούλιο δεν αντιµετωπίζει τους νεοναζί. Τα θεωρώ
ανυπόστατα, αστήρικτα και απορώ µάλιστα, πώς τα ξεστοµίζει ο
συνάδελφος. 

Προχθές έγινε η ανοησία από τον κ. Κασιδιάρη στην επιτροπή.
Σύσσωµη η Επιτροπή Εξωτερικών Υποθέσεων έθεσε θέµα. Εγώ
πήρα τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µέσα στην
επιτροπή και κάλεσα όλες τις πολιτικές δυνάµεις να το καταδι-
κάσουν και είτε να ανακαλέσει είτε να αποβληθεί. Τελικά αποχώ-
ρησε. 

Πού τα είδε αυτά; Πού έχει δει την ανοχή ο κ. Κωνσταντινόπου-
λος εντός της Αιθούσης, αλλά και εκτός, στο δηµόσιο κοινωνικό
χώρο; Πότε η Αριστερά ανέχτηκε τους νεοναζί, τους υπόδικους
και τους µπράβους της νύχτας; Δεν ξέρω τι εννοεί από εκεί και
πέρα, περί πλατειών κ.λπ.. Αυτά τα πράγµατα λέγονται στα καφε-
νεία και όχι στην Ολοµέλεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατεγράφη η άποψή
σας.

Κύριε Βαρδαλή, ζητώντας συγγνώµη για την καθυστέρηση,
σας καλώ να ανέβετε στο Βήµα. Θα µιλήσει ο κ. Βαρδαλής, ο κ.
Λαζαρίδης, θα δώσω τον λόγο στον κ. Χαρίτση και θα κλείσουµε
µε τους άλλους δύο αγορητές. 

Κύριε Βαρδαλή, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο και η εν-

σωµάτωση της συγκεκριµένης οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης
κατά τη γνώµη του ΚΚΕ αποτελεί µία καλή ευκαιρία για ουσια-

στική συζήτηση για ζητήµατα, που θίγει η ίδια η Ευρωπαϊκή
Ένωση, τον σκοπό της δηλαδή, που η ίδια έρχεται να υπηρετή-
σει.

Για ποιο λόγο, για παράδειγµα, η Ευρωπαϊκή Ένωση ένιωσε
την ανάγκη να υιοθετήσει µία τέτοια οδηγία; Σε τι της είναι χρή-
σιµη; Γίνεται λόγος για µία οδηγία, που η ουσία της έχει να κάνει
µε το θεµέλιο λίθο συγκρότησης και λειτουργίας της ίδιας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή την εξασφάλιση και θωράκιση των
αρχών του ανταγωνισµού και της ανταγωνιστικότητας των επι-
χειρήσεων.

Είναι προφανές και από την ουσία των διατάξεων, τη χρονική
περίοδο, αλλά και από όλο το οικονοµικό και πολιτικό πλαίσιο
αυτής της περιόδου, που θεσπίζεται η συγκεκριµένη οδηγία, ότι
το κύριο µέληµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι να προστατεύσει
τα ευρωπαϊκά µονοπώλια στον ανταγωνισµό τους µε αντίστοιχα
µονοπώλια των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, της Ρωσίας,
της Κίνας και άλλων. Πρόκειται για ακήρυχτο, αλλά σκληρό οι-
κονοµικό πόλεµο µεταξύ των επιχειρηµατικών οµίλων, µεταξύ
των µονοπωλίων. 

Η οδηγία αυτή προσπαθεί να θεσπίσει κάποιους κανόνες στον
όλο και πιο άγριο ανταγωνισµό µεταξύ των επιχειρηµατικών οµί-
λων. Άρα, κατά τη γνώµη του ΚΚΕ, πρόκειται για ένα ζήτηµα, που
αφορά τους επιχειρηµατικούς οµίλους και καµµία µα, καµµία
σχέση δεν έχει µε τους εργαζόµενους και τα λαϊκά συµφέροντα.

Πλευρές άλλωστε, αυτού του εµπορικού πολέµου βλέπουµε
αυτήν την περίοδο, µε φόντο την επιβολή από την κυβέρνηση
των ΗΠΑ προστίµου στις εισαγωγές χάλυβα και αλουµινίου, αλλά
και από την άλλη µεριά τις αντιδράσεις της ίδιας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Είναι αποκαλυπτικό µάλιστα, ότι παράλληλες αποφάσεις και
νοµοθεσίες θεσπίζονται µε αυξανόµενους ρυθµούς από την ίδια
την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε χαρακτηριστικότερο παράδειγµα την
απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής να ελέγχει ή και να στα-
µατά ακόµα επενδύσεις που γίνονται από µονοπώλια αυτών των
χωρών σε ευρωενωσιακό έδαφος. 

Η επίδραση της ανισόµετρης ανάπτυξης αυξάνει τους αντα-
γωνισµούς, την αβεβαιότητα, αλλά και τη συνοχή συγκεκριµένων
συµµαχιών, τον κίνδυνο δηλαδή µιας ευρύτερης γενίκευσης και
του ιµπεριαλιστικού πολέµου.

Ταυτόχρονα αυξάνεται και η υποκρισία από τους πολέµιους
του αποµονωτισµού, γιατί και οι µεν και οι δε, δηλαδή και οι πο-
λέµιοι του αποµονωτισµού από τη µια και οι υποστηρικτές του
προστατευτισµού από την άλλη, όλοι τους δηλαδή, έχουν το ίδιο
ευαγγέλιο, δηλαδή την εκµετάλλευση των εργαζοµένων. 

Από την υπαρκτή, αλλά επί της ουσίας υποκριτική, αντιπαρά-
θεση των εκπροσώπων του κεφαλαίου δεν πρέπει να χάνεται το
κύριο, ανεξάρτητα από την όποια αναλογία ελεύθερου εµπορίου
ή προστατευµένου. Το κύριο είναι ότι οι καπιταλιστές αυξάνουν
τα κέρδη τους. Τα τεράστια µονοπώλια γιγαντώνονται και όλοι
µαζί καρπώνονται τον τεράστιο πλούτο που παράγει η εργατική
τάξη.

Είναι χαρακτηριστικό ότι στην τελευταία οκταετία της κρίσης,
ο πλούτος των δισεκατοµµυριούχων αυξήθηκε ετησίως κατά
13%. Τέτοιου είδους οδηγίες και διατάξεις αυτό που καλούνται
να κάνουν είναι τον διαιτητή ανάµεσα στους επιχειρηµατικούς
οµίλους, στα µονοπώλια, µε εργαλείο τις εθνικές Επιτροπές του
Ανταγωνισµού, αρχές οι οποίες λειτουργούν ως θεµατοφύλακες
των ιδανικών του ανταγωνισµού και δεν έχουν καµµία σχέση µε
την προάσπιση των συµφερόντων των εργαζοµένων ως κατανα-
λωτών, µέσα από την καθηµερινή λεηλασία των εισοδηµάτων των
οποίων εξασφαλίζεται η επιτυχία αυτής ακριβώς της πολιτικής,
δηλαδή της εξασφάλισης των κερδών των πολυεθνικών οµίλων.

Εδώ, βέβαια, δεν µιλάµε για το δικαίωµα αποζηµίωσης από τέ-
τοιες πρακτικές για τον απλό καταναλωτή, αλλά για τις αντίπαλες
επιχειρήσεις. Περί αυτού πρόκειται. Η Κυβέρνηση και όλα τα
άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης υποστηρίζουν ότι εδώ πρόκει-
ται για θωράκιση του υγιούς ανταγωνισµού και από αυτόν τον
υγιή ανταγωνισµό υπονοείται βεβαίως ότι θα έχουν να κερδίσουν
και τα λαϊκά στρώµατα ως καταναλωτές.

Όµως ένας τέτοιος ισχυρισµός καµµία σχέση δεν έχει µε την
πραγµατικότητα. Κατ’ αρχάς, «προασπίζω τον ανταγωνισµό» ση-
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µαίνει ότι διαιωνίζω τον νόµο που λέει ότι το µεγάλο ψάρι τρώει
το µικρό, γιατί αυτό συµβαίνει στον ανταγωνισµό µεταξύ των επι-
χειρηµατικών οµίλων. Το πρόβληµα είναι ο ίδιος ο ανταγωνισµός,
η αγορά και όχι οι στρεβλώσεις της αγοράς, ο ελεύθερος αντα-
γωνισµός και «η µη υγιής λειτουργία της αγοράς». 

Η πραγµατικότητα αποδεικνύει ότι ο καπιταλιστικός ανταγω-
νισµός οδηγεί στα µονοπώλια, στα καρτέλ. Σήµερα, διαµορφω-
µένα καρτέλ υπάρχουν και στην Ελλάδα και σε ολόκληρη την
Ευρωπαϊκή Ένωση σε όλους τους κλάδους της οικονοµίας, το
γάλα, τα τρόφιµα, τα καύσιµα, την ενέργεια, τις τηλεπικοινωνίες,
τις τράπεζες. Σε όλες περιπτώσεις λειτουργούν σε βάρος των
λαϊκών στρωµάτων. Αυτή είναι η αλήθεια. Απλώς, οι κυβερνώντες
και οι άλλοι συνοδοιπόροι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οπαδοί
της απελευθέρωσης των αγορών και του υγιούς ανταγωνισµού,
παριστάνουν πως δεν γνωρίζουν πως η πορεία ανάπτυξης αυτού
του καπιταλιστικού συστήµατος είναι µια συνεχής πορεία µεγέ-
θυνσης των επιχειρηµατικών οµίλων. Περί αυτού πρόκειται. 

Τι έδειξε η ζωή από την ανάπτυξη του ανταγωνισµού, για πα-
ράδειγµα, τόσα χρόνια; Αυτός δεν είναι που αφανίζει τους επαγ-
γελµατοβιοτέχνες και τους µικρούς εµπόρους; Από την
παραπέρα ανάπτυξη της ανταγωνιστικότητας ποια θα είναι η
µοίρα όλων των µικροµεσαίων της πόλης και του χωριού; Όλοι
σας υποστηρίζετε την ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα, αλλά
κρύβετε από τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους ότι αυτή η
ανάπτυξη προϋποθέτει µεγάλες ανταγωνιστικές αγροτικές και
κτηνοτροφικές επιχειρήσεις και ταυτόχρονα ξεκλήρισµα της µι-
κροµεσαίας αγροτιάς. Και οι λέξεις που χρησιµοποιείτε έχουν
και αυτές το νόηµά τους. Γι’ αυτό µιλάτε για επιχειρηµατίες
αγρότες. Έχετε επίγνωση. 

Αυτό που έχει αποδειχθεί στην πράξη είναι ότι ο ανταγωνισµός
είναι η κυριαρχία των µονοπωλίων. Με τον ανταγωνισµό γίνεται
κατορθωτό όλο και πιο λίγοι να συγκεντρώνουν συνεχώς µεγαλύ-
τερο µέρος από τον πλούτο της κοινωνίας, ενώ οι πολλοί, δηλαδή
οι εργαζόµενοι και τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα, εξαναγκάζονται
σε όλο και λιγότερα. Αυτόν τον στόχο της ανάπτυξης της ανταγω-
νιστικότητας που είναι στόχος του κεφαλαίου, κάνετε ό,τι περνάει
από το χέρι σας να τον υιοθετήσουν και οι εργαζόµενοι, να τον κά-
νουν δικό τους στόχο, υποσχόµενοι ότι η αυξανόµενη κερδοφορία
µέσω του ανταγωνισµού των επιχειρήσεων θα αποβεί και προς
όφελος των εργαζοµένων. 

Αυτό, βέβαια, αν όλα πάνε, καλά όπως λέει και ο ίδιος ο ΣΕΒ,
αν δηλαδή συνεχιστεί η εφαρµογή µιας πολιτικής που θα µειώνει
παραπέρα τη φορολόγηση των επιχειρηµατικών οµίλων, το µη
µισθολογικό κόστος, το υψηλό κόστος της ενέργειας, τις χρονο-
βόρες αδειοδοτήσεις και άλλα πολλά, πιο απλά, αν συνεχίσει
αυτό το αστικό κράτος να διευκολύνει τις επενδυτικές τους πρω-
τοβουλίες.

Καλείτε τους εργαζόµενους να τα στηρίξουν όλα αυτά, να αυ-
ξήσουν τα κέρδη τους οι επιχειρηµατίες δηλαδή και για τους ίδι-
ους τους εργαζόµενους έχει ο Θεός! Ίσως να πέσει και κανένα
κόκκαλο από το τραπέζι και το µεγάλο φαγοπότι των επιχειρη-
µατικών οµίλων και για τους εργαζόµενους.

Να γιατί ο ΣΕΒ στο υπόµνηµα που έστειλε στην επιτροπή υπο-
στηρίζει ότι η ενσωµάτωση της οδηγίας συµβάλλει στην ενί-
σχυση του ανταγωνισµού και στην εύρυθµη λειτουργία των
αγορών στην ελληνική οικονοµία, συµφωνώντας απόλυτα µε την
ενσωµάτωση της συγκεκριµένης οδηγίας.

Τα λέτε όλα αυτά, όταν την ίδια στιγµή που τα λαϊκά νοικοκυ-
ριά στενάζουν κάτω από τους ασήκωτους φόρους, τα µονοπώλια
ταυτόχρονα απολαµβάνουν προκλητικές φοροαπαλλαγές και
ελαφρύνσεις, όταν µπορούν να µετακινούν τα κεφάλαιά τους σε
φορολογικούς παραδείσους και να φοροδιαφεύγουν νόµιµα, εκ-
µεταλλευόµενα τη βασική αρχή λειτουργίας της ίδιας της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, που είναι η ελευθερία κίνησης κεφαλαίων, όταν
έχετε δηµιουργήσει διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις και η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση ένα ολόκληρο πλέγµα προστασίας του κεφα-
λαίου, που περιλαµβάνει το τραπεζικό απόρρητο, το εµπορικό
απόρρητο και άλλες δικλίδες ασφαλείας. Με λίγα λόγια, εδώ
έχουµε να κάνουµε µε µια οργανωµένη ληστεία σε βάρος των
εργαζόµενων για να αυγατίζουν τα υπερκέρδη των επιχειρηµα-
τικών οµίλων.

Όταν, λοιπόν, πρόκειται για ζητήµατα, όπως αυτό της καπιτα-
λιστικής ανάπτυξης, του ανταγωνισµού που συζητούµε, ζητή-
µατα που θωρακίζουν την κερδοφορία των επιχειρηµατικών
οµίλων, πράγµατι έχει γούστο να σας ακούει κανείς να συµφω-
νείτε όλοι σας σε αυτή την Αίθουσα µε τη συγκεκριµένη οδηγία
και µε όλα αυτά τα ζητήµατα που σας ανέφερα. 

Το ίδιο κάνατε, άλλωστε και τις προάλλες µε την ιδιωτικοποί-
ηση του λιµανιού της Θεσσαλονίκης και όχι µόνο. Όσα ζητήµατα
περνούν, που έχουν οικονοµικό ενδιαφέρον για τους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους, όλοι, µα όλοι σας -και Κυβέρνηση και κόµµατα
της Αντιπολίτευσης- σηκώνετε το χέρι. Πάνω από όλα για εσάς
είναι τα κέρδη αυτών που κατέχουν τα κεφάλαια. Στο όνοµα της
διασφάλισης των κανόνων του ανταγωνισµού, η Ευρωπαϊκή
Ένωση έχει συγκεκριµένους στόχους, που µέρος τους υπηρε-
τείται και µέσα από αυτή την οδηγία.

Άλλωστε, στην αιτιολογική έκθεση γίνεται αναφορά ότι η
χρήση της αποζηµιωτικής αγωγής από παραβάσεις των διατά-
ξεων του ανταγωνισµού αποτελεί βασικό άξονα της πρόσφατης
ενωσιακής πολιτικής στον τοµέα του ανταγωνισµού. Αυτό που
φαίνεται ξεκάθαρα, δηλαδή, είναι ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ εφαρµόζει πιστά και προσπαθεί να κάνει το καλύτερο δυ-
νατό, ώστε να εφαρµοστεί ακριβώς αυτή η πολιτική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για τη θωράκιση της ανταγωνιστικότητας, τη
θωράκιση του ανταγωνισµού.

Μάλιστα, η σηµερινή Κυβέρνηση έχει και έναν άλλον στόχο:
Να περάσουν και οι αυταπάτες που καλλιεργεί. Παρουσιάζεστε
ως ότι υπερασπίζεστε τον «θεµιτό» -εντός εισαγωγικών η λέξη-
ανταγωνισµό κόντρα στον νεοφιλελευθερισµό και από δίπλα, βε-
βαίως, η Ευρωπαϊκή Ένωση, που υποτίθεται ότι µε τις οδηγίες
αυτές και τους κανονισµούς της εγγυάται ακριβώς αυτόν τον
«θεµιτό» ανταγωνισµό. Τον θέλετε δηλαδή υγιή, λες και ο λαός
ωφελείται από αυτόν τον υγιή ανταγωνισµό, ενώ από τον αθέµιτο
καταστρέφεται.

Η πολιτική σας αυτή κουµπώνει και µε την επιζήµια άποψη που
χρόνια τώρα προβάλλει ο ΣΥΡΙΖΑ στον λαό περί της δυνατότη-
τας να υπάρξει ένας εξανθρωπισµός, ένας ηθικός καπιταλισµός.
Ο ανταγωνισµός, όµως, είναι των επιχειρηµατικών οµίλων και λει-
τουργεί µόνο σε όφελός τους, όπως και αν είναι αυτός, είτε θε-
µιτός είτε αθέµιτος.

Κυρίες και κύριοι, µε το σχέδιο νόµου οποιοδήποτε φυσικό ή
νοµικό πρόσωπο που συµµετέχει στην αγορά και έχει υποστεί
ζηµία λόγω των παραβάσεων των κανόνων του ανταγωνισµού,
µπορεί να απαιτήσει και να επιτύχει πλήρη αποζηµίωση από την
εν λόγω ζηµιά.

Στην πραγµατικότητα, όµως, χρήση αυτής της δυνατότητας
θα κάνουν στην πράξη κυρίως µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι και
πολυεθνικές επιχειρήσεις και συνεργάτες τους. Το εργαλείο της
αποζηµιωτικής αγωγής θα χρησιµοποιηθεί κυρίως κατά των µι-
κρότερων επιχειρήσεων και των απλών επαγγελµατιών. Θα αυ-
ξηθεί η πίεση στις µικρότερες επιχειρήσεις και επαγγελµατίες,
µε βάση τις παραβάσεις των διατάξεων του ανταγωνισµού. Εδώ
πρέπει να σηµειωθεί ότι οι σχετικές διαδικασίες είναι τεχνικές και
ειδικές και απαιτούν σοβαρή νοµική και άλλη εξιδεικευµένη στή-
ριξη, την οποία πολύ περισσότερο διαθέτουν οι µεγάλες επιχει-
ρήσεις. 

Οι επιµέρους «διευκολύνσεις» του σχεδίου νόµου, όπως για
παράδειγµα στο άρθρο 14, λειτουργούν ακριβώς στην ίδια πιο
πάνω κατεύθυνση. Δηλαδή θα διευκολύνουν τις µεγάλες επιχει-
ρήσεις, µέσω αυτού του εργαλείου, στον ανταγωνισµό τους µε
τις µικρές και τους ελεύθερους επαγγελµατίες. Η οδηγία εµφα-
νίζεται -έτσι την εµφάνισε και στην εισήγησή του ο εισηγητής του
ΣΥΡΙΖΑ- ως αντιµονοπωλιακή και ως ελέγχουσα των καρτέλ και
αυτών που έχουν δεσπόζουσα θέση στην αγορά. Όµως είναι
ακριβώς, µα, ακριβώς, το αντίθετο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, σε τελική ανά-
λυση αυτοί οι τεχνικοί διαχωρισµοί ανάµεσα σε υγιές και µη υγιές
κεφάλαιο, στα καλά και κακά µονοπώλια στοχεύουν, επίσης, να
δυσκολέψουν τους εργαζόµενους να διακρίνουν ποιος είναι ο
πραγµατικός τους αντίπαλος, δηλαδή τα µονοπώλια και η εξου-
σία τους, οι ιµπεριαλιστικές συµµαχίες, όπως είναι το ΝΑΤΟ και
η Ευρωπαϊκή Ένωση, που ξεζουµίζουν και µατώνουν τα λαϊκά
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στρώµατα. 
Ακόµα και στην υπόθεση εργασίας που αυτά τα φαινόµενα αν-

τιµετωπιστούν -που δεν πρόκειται- ή περιοριστούν σε έναν
βαθµό, τι αλήθεια θα αλλάξει για τους εργαζόµενους; Μήπως
πρόκειται να πάψουν οι εργαζόµενοι να ζουν τη διαρκή υποβάθ-
µιση των δικαιωµάτων τους και των αναγκών τους, προκειµένου
να εξασφαλιστεί η κερδοφορία των µονοπωλιακών οµίλων;
Μήπως πρόκειται να ανασταλούν οι στόχοι του κεφαλαίου για
εξασφάλιση της ανταγωνιστικότητας, για άνοιγµα νέων πεδίων
κερδοφορίας µε ό,τι επιπτώσεις αυτά έχουν στα εργασιακά,
ασφαλιστικά και γενικότερα δικαιώµατα των εργαζόµενων;
Μήπως θα πάψει το πολιτικό σύστηµα να λειτουργεί µε κριτήριο
τη στήριξη όλων αυτών των συµφερόντων των επιχειρηµατικών
οµίλων που έχουν στα χέρια τους την πολιτική και την οικονοµική
δύναµη; Μήπως θα πάψει η νόµιµη κλεψιά του πλούτου που πα-
ράγουν οι εργαζόµενοι και την καρπώνεται το κεφάλαιο; 

Οδηγίες σαν και αυτή που συζητάµε σήµερα, οι διάφοροι κα-
νονισµοί που διασφαλίζουν δήθεν τον υγιή ανταγωνισµό, δηλαδή
διασφαλίζουν τα γενικότερα συµφέροντα των εταιρειών, το µόνο
που κάνουν είναι να καθορίζουν γενικούς κανόνες για τα δικά
τους κέρδη, ώστε να γίνονται σωστές και όχι πειρατικές µπίζνες. 

Καµµία αλλαγή στους κανόνες, στο µίγµα διαχείρισης και στο
συσχετισµό δύναµης µεταξύ των επιχειρηµατικών οµίλων και των
καπιταλιστικών κρατών δεν πρόκειται να αλλάξει αυτή την πραγ-
µατικότητα. Αυτή η πραγµατικότητα σε βάρος του λαού αλλάζει
µόνο µε την πάλη του εργατικού και γενικότερα του λαϊκού κινή-
µατος ενάντια στην κερδοφορία του κεφαλαίου, ενάντια στα
αφεντικά του και την εξουσία τους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Λαζαρίδης, ο ει-

δικός αγορητής των ΑΝΕΛ, έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα την ενσω-

µάτωση της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ στην ελληνική έννοµη τάξη,
µε την οποία ενθαρρύνεται και διευκολύνεται η αύξηση αγωγών
αποζηµίωσης.

Κάθε χρόνο καταναλωτές και επιχειρήσεις υφίστανται ζηµιές
από παραβάσεις του δικαίου του ελεύθερου ανταγωνισµού στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, οι οποίες εκτιµώνται σε δισεκατοµµύρια
ευρώ, από 13 έως 35 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό οδήγησε στη
θέσπιση ενός ενιαίου συστήµατος στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα το
οποίο θα συµβάλλει σηµαντικά στην επίτευξη κοινής αγοράς.

Το σχέδιο νόµου επιδιώκει να µειώσει τα όποια εµπόδια µπορεί
να υπάρχουν, ώστε τα θύµατα των καρτέλ να έχουν τη δυνατό-
τητα να αποκατασταθούν µε αποζηµίωση που θα εξασφαλίζεται
από αγωγές αποζηµιώσεων, αλλά και να ρυθµίσει πτυχές του
ελεύθερου ανταγωνισµού. 

Για να επιτευχθεί αυτό, δίνεται η δυνατότητα σε οποιοδήποτε
φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που έχει υποστεί ζηµία λόγω παράβα-
σης του ενωσιακού ή εθνικού δικαίου περί προστασίας του ελεύ-
θερου ανταγωνισµού από επιχείρηση ή από ένωση επιχειρήσεων,
να αξιώνει αποτελεσµατικά και να επιτυγχάνει πλήρη αποζη-
µίωση για τη ζηµιά που έχει υποστεί. Για την ακρίβεια, άσκηση
αγωγής αποζηµίωσης µπορούν να κάνουν τόσο οι άµεσοι αγο-
ραστές, δηλαδή εκείνοι που αγοράζουν απευθείας προϊόντα, όσο
και οι έµµεσοι αγοραστές, δηλαδή εκείνοι που αγοράζουν προ-
ϊόντα για µετέπειτα επεξεργασία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δικαίωµα αποζηµίωσης στο
δίκαιο της ένωσης σχετικά µε ζηµιές από παραβάσεις του ενω-
σιακού και του εθνικού δικαίου του ανταγωνισµού απαιτεί από
κάθε κράτος - µέλος να έχει θεσπίσει διαδικαστικούς κανόνες
που να διασφαλίζουν την αποτελεσµατική άσκηση του εν λόγω
δικαιώµατος, είναι διατάξεις αναγκαστικού δικαίου και θα πρέπει
να εφαρµόζονται  καθολικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να δια-
σφαλίζετε ότι δεν υπάρχει στρέβλωση του ανταγωνισµού στην
εσωτερική αγορά. 

Με το νοµοσχέδιο εισάγονται κανόνες για αξίωση πλήρους
αποζηµίωσης κατά των εν λόγω επιχειρήσεων. Περαιτέρω, θε-
σπίζονται κανόνες αναφορικά µε την κοινοποίηση αποδεικτικών
στοιχείων που βρίσκονται είτε στη κατοχή των διαδίκων ή και τρί-
των προσώπων, είτε στο φάκελο Εθνικής Αρχής Ανταγωνισµού,

ενώ θεσπίζονται περιορισµοί στη χρήση και ανταλλαγή εγγρά-
φων, καθώς και οι κυρώσεις που δύναται να επιβάλει το δικαστή-
ριο. 

Εισάγονται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανόνες αναφορικά
µε την ευθύνη των επιχειρήσεων ή των ενώσεων επιχειρήσεων
που παραβίασαν το δίκαιο ανταγωνισµού σε σχέση µε τη ζηµία
που προκλήθηκε, τον καθορισµό της ζηµίας, την περίοδο παρα-
γραφής για την άσκηση αγωγής αποζηµίωσης, καθώς και τα απο-
τελέσµατα των συναινετικών διευθετήσεων όσον αφορά
µεταγενέστερες αγωγές αποζηµίωσης.  

Είναι σηµαντικό ότι µε το νόµο καθορίζεται η ισχύς των απο-
φάσεων των Εθνικών Αρχών Ανταγωνισµού, καθώς οι τελεσίδικες
αποφάσεις της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισµού απο-
τελούν αµάχητο τεκµήριο σε διαδικασία αγωγής αποζηµίωσης
ενώπιον δικαστηρίου, ενώ τελεσίδικη απόφαση αλλοδαπής
Αρχής Ανταγωνισµού αποτελεί ένα µέσο απόδειξης του γεγονό-
τος της παράβασης και µπορεί να εκτιµηθεί παράλληλα µε άλλο
αποδεικτικό υλικό, που προσκοµίζουν οι διάδικοι. 

Η συνεχώς αυξανόµενη εγκαθίδρυση και εγκατάσταση επιχει-
ρήσεων σε διάφορα κράτη - µέλη, που υπόκειται σε διαφορετι-
κούς δικονοµικούς κανόνες και επηρεάζουν σηµαντικά τον βαθµό
στον οποίο µπορούν να θεωρηθούν υπεύθυνες για παραβάσεις
του Δικαίου Ανταγωνισµού καθιστούν τις ρυθµίσεις που συζη-
τούµε απαραίτητες. Και αυτό, γιατί η άνιση εφαρµογή του δι-
καιώµατος αποζηµίωσης στο ενωσιακό δίκαιο µπορεί να
οδηγήσει σε ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα ορισµένες επιχειρή-
σεις, αλλά και να αποθαρρύνει την άσκηση των δικαιωµάτων εγ-
κατάστασης και παροχής αγαθών ή υπηρεσιών σε κράτη - µέλη,
όπου το δικαίωµα αποζηµίωσης  ασκείται µε πιο αποτελεσµατικό
τρόπο. Ως εκ τούτου, τα κράτη-µέλη θα πρέπει να εξασφαλίζουν
να µην εµποδίζεται η άσκηση ενιαίας συλλογικής αγωγής σε ένα
δικαστήριο για διαφορές φυσικών ή νοµικών προσώπων και αυτό
είναι που εξετάζεται σήµερα. 

Βέβαια, τα κράτη - µέλη υποχρεώνονται να υιοθετήσουν µηχα-
νισµούς ώστε οι εµπιστευτικές πληροφορίες να προστατεύονται
επαρκώς και επιπροσθέτως οφείλουν να µεριµνούν για την
πλήρη εφαρµογή του δικηγορικού απορρήτου. 

Εν κατακλείδι, καθίσταται δυνατή η αγωγή αποζηµιώσεων
κατά επιχειρήσεων που έχουν παραβεί το δίκαιο κατά των περιο-
ρισµών του ανταγωνισµού, ώστε να διευκολύνονται οι ζηµιωθέν-
τες να διεκδικούν και να λαµβάνουν αποζηµιώσεις, όχι µόνο για
την πρόκληση άµεσης ζηµίας, αλλά και για διαφυγόντα κέρδη,
κάτι που κρίνεται ως ένα ισχυρό όπλο στην προσπάθεια καταπο-
λέµησης τον ολιγοπωλιακών καταστάσεων που παρατηρούνται
τόσο στην ευρωπαϊκή, όσο και στη δική µας εγχώρια αγορά. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε το νοµοσχέδιο, καθώς
προωθεί την επίλυση των διαφορών, ακόµη και την κοινή συναι-
νέσει επίλυση, διασφαλίζοντας πως δεν θα υπάρχει στρέβλωση
του ανταγωνισµού στην εσωτερική αγορά. 

Είναι δίκαιη και η ειδική προνοιακή πρόβλεψη για τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις και για αυτές που έχουν υπαχθεί σε καθεστώς
επιείκειας, που εξασφαλίζει ότι αν µία από τις επιχειρήσεις που
υπέπεσαν από κοινού σε παράβαση του δικαίου ανταγωνισµού
είναι µικροµεσαία, αυτή ευθύνεται µόνο έναντι των δικών της
άµεσων ή έµµεσων αγοραστών, εφόσον το µερίδιο αγοράς που
κατέχει στη σχετική µε την παράβαση αγορά είναι κατώτερο του
5% και δεν φέρει ολόκληρη την ευθύνη, κάτι που θα εγκυµο-
νούσε κινδύνους για την οικονοµική της βιωσιµότητα. 

Οι διεκδικήσεις οφείλουν να ακολουθούν κάποιους σαφείς κα-
νόνες και οι διατάξεις που διέπουν τις αγωγές αποζηµίωσης κρί-
νονται δίκαιες και απαραίτητες. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δίνω τον λόγο για

δύο, τρία λεπτά στον κ. Χαρίτση, για να παρουσιάσει την τροπο-
λογία του.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. Δεν βάζω χρόνο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα χρειαστώ
ελάχιστο χρόνο. 

Η τροπολογία περιλαµβάνει δύο τυπικές -θα έλεγα- διατάξεις.
Η πρώτη αφορά τις συλλογικές αποφάσεις έργου του Προγράµ-
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µατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Η αλλαγή η οποία προβλεπόταν
στον ν.4314/2014 για την ενεργοποίηση συστήµατος µε µία και
µόνη συλλογική απόφαση έργου, για να υλοποιηθεί, προϋποθέτει
πρώτα απ’ όλα την ολοκλήρωση µιας σειράς δροµολογηµένων
τροποποιήσεων στο σχετικό σύστηµα και κυρίως την ενεργοποί-
ηση της πλήρους παραγωγικής λειτουργίας του πληροφοριακού
συστήµατος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, e-pde,
το οποίο βρίσκεται σε εξέλιξη και θα ολοκληρωθεί εντός του τρέ-
χοντος έτους. Κατά συνέπεια, προτείνεται µε τη συγκεκριµένη
διάταξη η εφαρµογή της συγκεκριµένης πρόβλεψης του
ν.4314/2014 να εκκινήσει από την 1-1-2019. 

Με τη δεύτερη προτεινόµενη διάταξη διορθώνεται η εκ παρα-
δροµής παράλειψη της αναφοράς του Ταµείου Συνοχής στον
τίτλο της Ειδικής Γραµµατείας ΕΤΠΑ και Ταµείου Συνοχής στον
Οργανισµό του Υπουργείου Οικονοµίας, προεδρικό διάταγµα
147/2017. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή ο Υπουργός

ήταν εξαιρετικά σύντοµος, να µου επιτρέψουν οι δύο συνάδελφοι
να δώσω τον λόγο στην κ. Παπανάτσιου, για να παρουσιάσει και
τη δική της τροπολογία και να κλείσουµε µε τις τροπολογίες και
τους Υπουργούς. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα να κάνω µία ερώτηση. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και εγώ θα ήθελα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στον κ. Χαρίτση εν-

νοείτε προφανώς. Θα την κάνετε µετά. 
Κυρία Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, και εγώ θα είµαι πάρα πολύ σύντοµη. 
Η τοποθέτησή µου αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό

1509 και ειδικό 24. Είναι η τροποποίηση του άρθρου 38 του
ν.4072/2012. Εκεί προβλεπόταν η ανάπτυξη πληροφοριακού συ-
στήµατος για τις ηλεκτρονικές υπηρεσίες µιας στάσης για τη δι-
ευκόλυνση των διαδικασιών του εξωτερικού εµπορίου στο
Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Με την τροπολογία που φέρνουµε τώρα προβλέπεται η ανά-
πτυξη του ολοκληρωµένου πληροφοριακού συστήµατος για ηλε-
κτρονικές υπηρεσίες µίας στάσης για τη διευκόλυνση των
διαδικασιών του εξωτερικού εµπορίου στην Ανεξάρτητη Αρχή
Δηµοσίων Εσόδων. 

Θα γίνει µία ενιαία θυρίδα, η οποία θα έχει τη δυνατότητα να
έχει και τη διασύνδεση και µε τις τελωνειακές υπηρεσίες, µια και
θεωρούνται σηµαντικές στα πλαίσια του διασυνοριακού εµπο-
ρίου, σύµφωνα µε την ενωσιακή και διεθνή νοµοθεσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα πάµε µε τη σειρά
για τις διευκρινιστικές ερωτήσεις που θέλουν να θέσουν οι κύριοι
συνάδελφοι. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δήµας. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το θέµα πληροφοριακό σύστηµα έχει καταν-

τήσει λίγο ανέκδοτο. Στην πρώτη τροπολογία δίνετε παράταση
ενός έτους, επειδή δεν είναι έτοιµο το πολυδιαφηµισµένο πλη-
ροφοριακό σύστηµα του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.
Ποιος εγγυάται ότι θα είναι έτοιµο την 1η Ιανουαρίου 2019; Διότι
θα έπρεπε να είναι έτοιµο εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

Η δεύτερη τροπολογία πάλι έχει να κάνει µε το πληροφοριακό
σύστηµα. Δεν αναφέρεται στην τροπολογία πότε θα είναι έτοιµο
το πληροφοριακό σύστηµα. Θα ήθελα να ξέρω πότε υπολογίζετε
να είναι έτοιµο. Βέβαια, αν λάβουµε υπ’ όψιν και τη λειτουργία
του πληροφοριακού συστήµατος για το πρόγραµµα «Εξοικονό-
µηση Κατ’ Οίκον ΙΙ», το οποίο το ακούµε συνεχώς και το οποίο
κατέρρευσε χθες, αντιλαµβάνεστε ότι έχουµε παταγώδεις απο-
τυχίες, όχι µόνο στις προβλέψεις για το πότε θα λειτουργήσουν
τα πληροφοριακά συστήµατα, αλλά ακόµη και όταν είναι να λει-
τουργήσουν, καταρρέουν. 

Άρα θα ήθελα απαντήσεις για τα δύο πληροφοριακά συστή-
µατα στις δύο τροπολογίες. Πρώτον, πότε θα είναι έτοιµο το πλη-
ροφοριακό σύστηµα για την Ενιαία Θυρίδα, διότι στην
τροπολογία δεν φαίνεται. Στην πρώτη τροπολογία, ποιος εγγυά-

ται ότι την 1η Ιανουαρίου 2019 θα είναι έτοιµο το πληροφοριακό
σύστηµα του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, όταν αυτό
θα έπρεπε να λειτουργούσε εδώ και πάρα πολλά χρόνια; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, θα
απαντήσετε «πακέτο». Σηµειώστε ότι θα ακούσετε και θα απαν-
τήσετε στο τέλος. 

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πρώτον, για το πληροφοριακό σύστηµα -δεν

ήσασταν εδώ όταν µίλησα πριν- έκανα την εξής ερώτηση: Αυτό
το πληροφοριακό σύστηµα είχε χρεωθεί και είχε γίνει η ανάδειξη
του διαγωνισµού από το ΕΣΠΑ 2007 - 2013, είχε τελειώσει το
2016 –αν δεν κάνω λάθος- κι έπρεπε να είναι έτοιµο από το 2017.
Άρα υπάρχει ένα θέµα: Αυτοί οι άνθρωποι, που πήραν τα λεφτά
για να φτιάξουν το πληροφοριακό σύστηµα, τι έγινε; Το έφτια-
ξαν; Γιατί δεν το έφτιαξαν; Υπάρχει ένα θέµα προς την εταιρεία.
Η εταιρεία δεν έγινε επί των ηµερών σας, ήταν νωρίτερα. Η εται-
ρεία, όµως, παραδίδει. Το παρέδωσε; Γιατί δεν το παρέδωσε;
Γιατί δεν λειτουργεί αυτό το σύστηµα;

Δεύτερον, θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ: Κάνετε νέα
Ειδική Γραµµατεία; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Όχι.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Μισό λεπτό, λέτε: «Στην
Ειδική Γραµµατεία υφίσταται θέση που υπάγεται ο Ειδικός Το-
µεακός Γραµµατέας…». Τι είναι ο Ειδικός Τοµεακός Γραµµατέας;
Δεν το καταλαβαίνουµε. Κι εσείς αυτό θα καταλαβαίνατε. Λέτε:
«Ο Ειδικός Τοµεακός Γραµµατέας είναι επικεφαλής της Ειδικής
Γραµµατείας Διαχείρισης Τοµεακών…». Άρα είναι νέα θέση. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Θα απαντήσει
ο Υπουργός. 

Κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εγώ θέλω να ρωτήσω δύο πράγµατα για την

τροπολογία αυτή. Πρώτα απ’ όλα, να πούµε ότι είναι η τρίτη πα-
ράταση για να λειτουργήσει το πληροφοριακό σύστηµα. Ο
ν.4314/2016 έλεγε ότι από την 1η Ιανουαρίου 2017 θα ήταν σε
λειτουργία. Μετά δόθηκε µια νέα παράταση για την 1η Ιανουα-
ρίου 2018. Δεν ήταν έτοιµο. Τώρα, είναι η τρίτη παράταση για
την 1η Ιανουαρίου 2019.

Εγώ θέλω να ρωτήσω το εξής: Επηρεάζεται η πρόοδος του
Προγράµµατος Επενδύσεων από την έλλειψη αυτού του πληρο-
φοριακού συστήµατος; Επίσης, η πληρωµή των δικαιούχων κα-
θυστερεί απουσία αυτής της πλατφόρµας; Η αλήθεια είναι ότι
ως Κυβέρνηση µε τις ηλεκτρονικές πλατφόρµες δεν τα πάτε
πολύ καλά. Όντως, έπεσε το «Εξοικονόµηση Κατ’ Οίκον» από την
πρώτη ηµέρα. Σε λίγες µέρες θα πέσει και το TAXISnet. Έχει γίνει
πια χριστουγεννιάτικο έθιµο, όταν ανοίγει το σύστηµα για να υπο-
βάλλουµε φορολογικές δηλώσεις, το σύστηµα να πέφτει. 

Η οµάδα εργασίας που έχει συγκροτηθεί για την ηλεκτρονική
πλατφόρµα του Προγράµµατος Επενδύσεων είναι οµάδα εργα-
σίας του Υπουργείου και περιµένετε κάποια στοιχεία τεχνικά –ή
άλλα- ή είναι ιδιωτική εταιρεία, η οποία για κάποιους λόγους, που
θα θέλαµε να µας εξηγήσετε, δεν έχει ολοκληρώσει αυτήν την
εργασία; 

Αυτά ήθελα να πω. 
Θα ψηφίσουµε την τροπολογία της κ. Παπανάτσιου. Είναι θε-

τική. Είναι καλό που η Ενιαία Θυρίδα πηγαίνει στην Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα τα αναφέρετε
στην τοποθέτησή σας για την τροπολογία της κ. Παπανάτσιου.
Τώρα κάνουµε ερωτήσεις. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε στους τρεις
συναδέλφους. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, να πω ότι δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί δηµιουργείται
–θέλω να πιστεύω άθελά σας- µία σύγχυση σε σχέση µε διαφο-
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ρετικά πληροφοριακά συστήµατα. 
Εδώ µιλάµε και η συγκεκριµένη τροπολογία αναφέρεται στο

ΥΠΔΕ και µόνο. Δεν αναφέρεται σε κάποιο άλλο πληροφοριακό
σύστηµα. Τώρα µπλέξατε το «Εξ Οικονοµώ». Είναι άλλες οι δια-
δικασίες, είναι άλλα τα συστήµατα, δεν έχουν καµµία σχέση µε
αυτό το οποίο συζητάµε µε τη συγκεκριµένη τροπολογία. Κι αυτό
είναι ένα σύστηµα πράγµατι πολύ σηµαντικό, ένα σύστηµα το
οποίο υλοποιήθηκε το τελευταίο διάστηµα. Ενεργοποιείται και
βρίσκεται σε φάση αυτή τη στιγµή παραγωγικής λειτουργίας,
έτσι ώστε να είναι πλήρως έτοιµο να υποδεχτεί και τις προβλέ-
ψεις αυτής της ρύθµισης, δηλαδή της µίας και µοναδικής ΣΑΕ
για όλο το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και γι’ αυτό ζη-
τάµε αυτή την πρόβλεψη, για να απαντήσω και να συνδέσω και
τις ερωτήσεις που έγιναν κάπως µεταξύ τους. 

Αντιθέτως, αν δεν προχωρούσαµε σε αυτή την πρόβλεψη, σε
αυτή την παράταση, αν θέλετε –κι αυτό είναι κάτι το οποίο έρχε-
ται και από το αίτηµα και από φορείς από τις περιφέρειες, οι
οποίοι γράφουν πολλά έργα στο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύ-
σεων- θα δηµιουργείτο πολύ µεγάλο πρόβληµα και πολύ µεγάλη
σύγχυση στη λειτουργία του συστήµατος, ακριβώς γιατί η πρό-
βλεψη του ν.4314 δεν λάµβανε υπ’ όψιν ένα σύστηµα το οποίο
περιελάµβανε εκατοντάδες ΣΑΕ, ένα πολυδαίδαλο σύστηµα το
οποίο για να τακτοποιηθεί και να ενιαιοποιηθεί, όπως προβλέπει
ο νόµος του 2014, απαιτεί µια µακρά διαδικασία.

Να απαντήσω και στην τελευταία ερώτηση του κ. Αµυρά σε
σχέση µε την οµάδα εργασίας. Πράγµατι είναι µια οµάδα εργα-
σίας, την οποία συστήσαµε ακριβώς για να µπορέσουµε να βά-
λουµε µια τάξη σε αυτό το πολυδαίδαλο σύστηµα, η οποία πέρα
από τα στελέχη του Υπουργείου µας, της αρµόδιας Διεύθυνσης
Δηµοσίων Επενδύσεων, λαµβάνει και τεχνική βοήθεια από την
Υπηρεσία Στήριξης Διαθρωτικών Μεταρρυθµίσεων της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής, της SRSS. Είναι ένα σύνθετο ζήτηµα, το οποίο
αντιµετωπίζουµε. 

Το ηλεκτρονικό σύστηµα δηµοσίων επενδύσεων, το πληροφο-
ριακό σύστηµα, βρίσκεται σε καθεστώς λειτουργίας σήµερα που
µιλάµε. Αλλά, βεβαίως, για να είµαστε απολύτως ασφαλείς και
να µην δηµιουργηθούν προβλήµατα µε την υλοποίηση εκατοντά-
δων έργων, σας λέω ότι το αντίθετο θα συνέβαινε αν προχωρού-
σαµε στη συγκεκριµένη τροποποίηση. Ζητάµε αυτή την
παράταση.

Τώρα, σε σχέση µε το ερώτηµα του κ. Κωνσταντινόπουλου,
είναι µια ερώτηση την οποία οµολογώ ότι δεν την κατάλαβα πολύ
καλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι για τον ειδικό
τοµεακό γραµµατέα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Νοµίζω ότι η τροπολογία είναι απολύτως
σαφής. Υφίσταται θέση. Δεν υπάρχει καµµία δηµιουργία νέας
θέσης. Υπάρχει Ειδική Γραµµατεία Τοµεακών Προγραµµάτων
ΕΤΠΑ και Ταµείου Συνοχής. ΕΤΠΑ σηµαίνει Ευρωπαϊκό Ταµείο
Περιφερειακής Ανάπτυξης, το λέω για όσους δεν το γνωρίζουν.

Εκ παραδροµής στο οργανόγραµµα του Υπουργείου είχε εξαι-
ρεθεί το «ΤΣ», δύο γράµµατα, το «Ταµείο Συνοχής», από τον τίτλο
του αρµόδιου ειδικού γραµµατέα. Δεν είναι ξεχωριστός ειδικός
γραµµατέας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Διευκρινίστηκε. Χρει-
αζόταν η διευκρίνιση, όµως. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Για την εταιρεία δεν
απαντήσατε, γιατί δεν τελείωσε…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Ναι. Το σύστηµα, όπως σας είπα, βρίσκε-
ται σε λειτουργία. Όπως γνωρίζετε και αυτή τη στιγµή που
µιλάµε µπαίνουν έργα µέσα στο σύστηµα. Εµείς αυτή τη στιγµή
είµαστε σε συνεχή επικοινωνία µε την εταιρεία, γιατί όπως γνω-
ρίζετε, ένα τέτοιο σύστηµα, τόσο µεγάλο και σύνθετο, απαιτεί
και διορθώσεις, απαιτεί και βελτιώσεις. Το επόµενο διάστηµα θα
γίνουν κι αυτές οι βελτιώσεις για να είµαστε πλήρως έτοιµοι για
το νέο σύστηµα της µίας ΣΑΕ.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, δεκαο-
κτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 18ο Δηµοτικό Σχολείο Λαµίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαρίδης, ειδικός αγορητής από την
Ένωση Κεντρώων.

Ορίστε, κύριε Σαρίδη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει µεγάλο

βάθος η ελληνική γλώσσα. Τα τελευταία χρόνια οι Έλληνες µά-
θαµε πολλές καινούργιες λέξεις. Αναγκαστήκαµε και τις µάθαµε
τις λέξεις αυτές. Ποιος Έλληνας χρησιµοποιούσε τη λέξη «µνη-
µόνια» πριν από δέκα χρόνια; Ποιος την καταλάβαινε; Ποιος και
ποια θα µπορούσε να προβλέψει τότε τη σηµασία που θα απο-
κτούσε τελικά αυτή η λέξη για µας σήµερα εδώ στην Ελλάδα.

Μάθαµε, λοιπόν, τη λέξη «µνηµόνιο» και τη µάθαµε για τα καλά
ως κάτι αναπόφευκτο, ως κάτι αναγκαίο, ως κάτι το απαραίτητο,
κάτι το οποίο έπρεπε να κάνουµε οπωσδήποτε, ένας εκβιασµός
στον οποίον υποκύψαµε, µια ήττα που τη φάγαµε και δεν την
έχουµε χωνέψει ακόµη.

Εκτός, όµως, από τις καινούριες λέξεις, µάθαµε επίσης και κά-
ποιες άλλες, από τις λέξεις που ήδη ξέραµε, να µπορούν να αλ-
λάζουν το νόηµά τους, το περιεχόµενό τους µε έναν σχεδόν
µαγικό τρόπο, ανάλογα πάντα µε το ποιος τις χρησιµοποιεί τις
λέξεις αυτές. 

Έτσι, µετά τη γνωριµία µας µε τα µνηµόνια, όταν ζητήσαµε να
µας πουν το γιατί µας συµβαίνει αυτό που συµβαίνει στη χώρα
µας, πληροφορηθήκαµε αρµοδίως και από υπεύθυνα χείλη πως
όλα αυτά γίνονται για το καλό µας, για να επιστρέψει η ανάπτυξη
στη χώρα. Αυτό µας είπαν. Για να το πετύχουµε αυτό, όπως µας
εξήγησαν οι φίλοι, οι εταίροι, οι σύµµαχοί µας, έπρεπε να γίνουµε
πιο ανταγωνιστικοί. «Για να έλθει η ανάπτυξη, θα πρέπει να γίνετε
πιο ανταγωνιστικοί». Αυτό µας είπαν. Όλα όσα γίνονται δηλαδή,
όλα όσα τραβάµε γίνονται για να γίνουµε πιο ανταγωνιστικοί, για
να γίνει η ελληνική οικονοµία πιο ανταγωνιστική, γιατί αν δεν το
καταφέρουµε αυτό, µας απείλησαν πως δεν θα δούµε ποτέ την
ανάπτυξη στη χώρα µας.

Από τότε, λοιπόν, που εξηγήθηκαν όλες αυτές οι λεπτοµέρειες
στον ελληνικό λαό και αφού είδαν οι πολίτες τη λέξη «όχι» να
χάνει το νόηµά της και αυτή, φτάσαµε στο σηµείο να ακούµε τις
λέξεις «ελεύθερη αγορά», «ανταγωνισµός», «ανάπτυξη» και να
µας λούζει κρύος ιδρώτας.

Κάτω απ’ αυτές, λοιπόν, τις συνθήκες, καλούµαστε σήµερα να
εξηγήσουµε στους πολίτες το περιεχόµενο της ευρωπαϊκής οδη-
γίας 104, την οποία οφείλουµε να ενσωµατώσουµε στο εθνικό
µας Δίκαιο στο πλαίσιο των ευρωπαϊκών µας υποχρεώσεων και,
µάλιστα, υπό την απειλή επιβολής προστίµου, καθώς ήδη έχουµε
αργήσει υπερβολικά.

Αυτή η ευρωπαϊκή οδηγία, η 104/2014, επιχειρεί να ενισχύσει
τη δυνατότητα όσων θεωρούν πως αδικήθηκαν, όσων θεωρούν
πως δεν τηρήθηκαν οι κανόνες περί ανταγωνισµού και να προ-
χωρήσουν στο να διεκδικήσουν αποζηµιώσεις από εκείνους που
παραβίασαν τις αρχές της ελεύθερης αγοράς.

Με λίγα λόγια, δηλαδή, επειδή έχει καταστεί σύνηθες φαινό-
µενο στην Ευρώπη το να παραβιάζονται οι αρχές του ελεύθερου
εµπορίου, του ανεµπόδιστου ανταγωνισµού και να κερδίζονται
διαγωνισµοί µε δόλιους τρόπους, αναγκάζεται η Ευρώπη να αυ-
στηροποιήσει το ήδη υπάρχον θεσµικό της πλαίσιο.

Αυτή η προσπάθεια αυστηροποίησης και ελέγχου σκοπό έχει
να διασφαλίσει τον υγιή ανταγωνισµό, εκείνον που στηρίζεται
στις σχέσεις µεταξύ κόστους και ζήτησης, ποιότητας και προ-
σφοράς και όχι στις δηµόσιες και κοινωνικές σχέσεις µεταξύ πο-
λιτικών και επιχειρηµατιών. 

Εδώ ακριβώς είναι που προκύπτει, που γεννιέται ένα άλλο
ερώτηµα εξίσου σηµαντικό: Αρκεί ένας νόµος; Αρκούν οι νόµοι
για να προστατεύσουν την επιχειρηµατικότητα και να επιβάλλουν
συνθήκες υγιούς ανταγωνισµού;

Η ελληνική εµπειρία, αγαπητοί συνάδελφοι, λέει πως όχι, δεν
αρκεί. Δεν αρκούν οι νόµοι σ’ αυτήν τη χώρα, γιατί πολλοί απ’
αυτούς στις περισσότερες χρονικές στιγµές δεν εφαρµόζονται.
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Πόσες φορές το έχουµε ακούσει, πόσες φορές το έχουµε πει
πως «στην Ελλάδα νόµους έχουµε, αλλά πολλές φορές δεν τους
εφαρµόζουµε»; Πού είδε ο Έλληνας να λειτουργεί ο υγιής αντα-
γωνισµός στη χώρα του; Πώς λειτούργησαν υπέρ του, πώς προ-
στάτευσαν την τσέπη του όλες αυτές οι διατάξεις, όλα αυτά τα
άρθρα των σχετικών νόµων που ρυθµίζουν τα ζητήµατα ανταγω-
νιστικότητας; Πότε ένοιωσε ο Έλληνας κερδισµένος, επειδή τη-
ρήθηκαν οι κανόνες της ελεύθερης αγοράς;

Δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, οι Έλληνες δεν ξέρουν πώς
είναι να λειτουργεί ο υγιής ανταγωνισµός, ούτε κατ’ όψιν ούτε
κατ’ ακοήν. Δεν το έχουµε δει αυτό στην Ελλάδα και δεν το ξέ-
ρουµε. Αντιθέτως, έχουµε δει δεκάδες αντίθετα και αρνητικά πα-
ραδείγµατα, από το ποιος θα πάρει το πρωτάθληµα, µέχρι το
ποιο φάρµακο θα σου γράψει ο γιατρός, από το πόσα τηλεοπτικά
κανάλια λειτουργούν µέχρι το ποιος θα ασφαλτοστρώσει τους
δρόµους, από το ποιος αγοράζει λιµάνια, αεροδρόµια, τις θά-
λασσές µας και ό,τι έχουµε βγάλει στο σφυρί, µέχρι το πότε θα
φτιαχτεί το µετρό στην πόλη µου, τη Θεσσαλονίκη. 

Σε όλα αυτά τα θέµατα και σε δεκάδες άλλα, οι Έλληνες, αγα-
πητοί συνάδελφοι, ξέρουν ήδη την απάντηση. Και είναι η ίδια, πι-
στέψτε µε: Ο ισχυρότερος και ο πιο δικτυωµένος. Αυτή είναι η
απάντηση! Δεν υπήρξε ποτέ υγιής ανταγωνισµός σε αυτή τη
χώρα και σε κανένα απολύτως επίπεδο. 

Λυπάµαι πολύ, αλλά και αυτή η ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής
οδηγίας στο εθνικό µας δίκαιο γίνεται µε τον δικό µας, τον ιδιαί-
τερο, τον εθνικό µας τρόπο. Πήραµε αυτά που µας πρότειναν οι
Ευρωπαίοι και τα προσαρµόσαµε στην ελληνική πραγµατικότητα,
εκείνη που –επαναλαµβάνω- δεν γνωρίζει τι σηµαίνει υγιής αντα-
γωνισµός, δεν έχει γευτεί ποτέ τα καλά του. 

Τα αποτελέσµατα της προσαρµογής αυτής είναι εξόφθαλµα
και προκαλούν προβληµατισµό, καθώς αποδυναµώνουν, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, την ισχύ του νόµου αυτού. 

Για παράδειγµα, στο άρθρο 3 γίνεται λόγος για τη δυνατότητα
κάθε φυσικού και νοµικού προσώπου να διεκδικεί αποζηµιώσεις.
Και θα πίστευε κανείς πως τους έχουµε καλύψει όλους και όλες,
αλλά αυτό δεν ισχύει γιατί ξεχάσαµε τις ενώσεις καταναλωτών.
Δεν θεωρήθηκε σκόπιµο ή αναγκαίο να προβλεφθεί µε µία ειδική
διάταξη η δυνατότητα άσκησης συλλογικής αγωγής από τις ενώ-
σεις καταναλωτών;

Τι να υποθέσουµε; Ότι στην πράξη θα είναι τόσα τα εµπόδια
για τους απλούς πολίτες, που τελικά δεν θα τους προστατεύσει
ούτε αυτός ο νόµος; 

Πιο κάτω, στο άρθρο 5, µοιάζει σαν να ξεχάσαµε και να αφή-
σαµε ένα παράθυρο ανοιχτό, ορθάνοιχτο θα έλεγα εγώ από την
δική µου πλευρά. Τι προβλέπουµε για την περίπτωση που κά-
ποιος διάδικος ισχυρισθεί πως απώλεσε κατά λάθος στοιχεία;
Προβλέπουµε την επιβολή προστίµων.

Και τι πρόστιµα είναι αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι; Είναι πρό-
στιµα, των οποίων το ύψος τα καθιστά ανούσια και ασήµαντα για
το µέγεθος των εταιρειών, τη συµπεριφορά των οποίων ευελπι-
στούµε πως θα ελέγξουµε και θα συνετίσουµε µε την ενσωµά-
τωση της ευρωπαϊκής οδηγίας µε αριθµό 104.

Στην οδηγία προβλέπεται πως οι κυρώσεις που θα µπορούν
να επιβληθούν από τα εθνικά δικαστήρια πρέπει να είναι αποτε-
λεσµατικές, αναλογικές και αποτρεπτικές. 

Πού είναι αυτό στη δική µας εκδοχή; Πού είναι αυτό στην ελ-
ληνική πραγµατικότητα; Πουθενά δεν είναι! Δεν την ακολουθή-
σαµε σε αυτό το σηµείο την οδηγία. Δεν τη λάβαµε υπ’ όψιν µας
και αυτό εύλογα γεννά πολλές απορίες. 

Επίσης, προκαλεί προβληµατισµό η πρόβλεψη της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 13 για τη δυνατότητα στελέχωσης του ειδικού
τµήµατος του Πρωτοδικείου Αθηνών από δικαστές µε απλή εµ-
πειρία στο εµπορικό δίκαιο εν γένει, σε περίπτωση που λείπει ο
αναγκαίος αριθµός εξειδικευµένων δικαστών για τη συγκρότηση
του τµήµατος.  

Η συγκεκριµένη αναφορά κατά την άποψη της Ένωσης Κεν-
τρώων δεν διασφαλίζει την ποιότητα των δικαστών που θα κλη-
θούν να χειριστούν σηµαντικές υποθέσεις σε έναν τόσο
ευαίσθητο τοµέα. Άλλη µία επιρροή της ελληνικής πραγµατικό-
τητας! 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, στο άρθρο 18 έχουµε κλη-

θεί να νοµοθετήσουµε, προβλέπεται δηλαδή πως υπάρχει ανα-
δροµική ισχύς στο νοµοσχέδιο από τις 27 Δεκεµβρίου 2016, σή-
µερα Μάρτιο του 2018.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)

Τι να σχολιάσει κανείς, αγαπητοί συνάδελφοι, για όλα αυτά; 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δύσκολοι οι καιροί. Πραγ-

µατικά –για να µην παίζουµε µε τις λέξεις- στην Ελλάδα υγιής αν-
ταγωνισµός δεν υπήρξε ποτέ, ούτε και θα υπάρξει όσο
συνεχίζουµε να υποχωρούµε απέναντι στην περίφηµη ελληνική
πραγµατικότητα, η οποία στηρίζεται στην αρχή πως το µεγάλο
ψάρι τρώει το µικρό, πως οι φελλοί επιπλέουν, πως όποιος έχει
µπάρµπα στην Κορώνη είναι πιο χρήσιµος από τα πτυχία, τις ικα-
νότητες, τις δεξιότητες και πως αν έχεις λεφτά και γνωριµίες,
τότε όλα, όλοι και όλες έχουν την τιµή τους και αγοράζονται. 

Αυτή είναι η ελληνική πραγµατικότητα. Το βλέπουµε στις ειδή-
σεις κάθε βράδυ, αγαπητοί συνάδελφοι. Οι µικροί και ανίσχυροι
πάντα θα βγαίνουν χαµένοι όσο οι νόµοι δεν βάζουν στόχο την
προστασία τους αντί τη διαχείριση της κατάστασής τους. Ακόµα
και εκείνοι οι συµπολίτες µας που έκαναν το λάθος και πίστεψαν
στο ελληνικό δηµόσιο αρκετά ώστε να του εµπιστευθούν τις απο-
ταµιεύσεις τους, αγοράζοντας οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου,
πήραν αυτό το πικρό µάθηµα. 

Σε όλους «κουρεύτηκαν» τα οµόλογα, στις τράπεζες, στις επι-
χειρήσεις, στα ασφαλιστικά ταµεία. Οι τράπεζες, όµως, ανακε-
φαλαιοποιήθηκαν από την τσέπη των φορολογουµένων. Και αν
λάβουµε υπ’ όψιν και τη διάταξη για τον περίφηµο αναβαλλόµενο
φόρο, τότε ενδεχοµένως να τις πεις και κερδισµένες τις τράπε-
ζες. Οι µεγάλες επιχειρήσεις µπόρεσαν και τα έγραψαν στα βι-
βλία τους ως ζηµιές και έτσι και αυτές από την πλευρά τους δεν
πλήρωσαν φόρο. Τα ασφαλιστικά ταµεία εντάχθηκαν στον προ-
ϋπολογισµό, επιχορηγήθηκαν, επιδοτήθηκαν από το ελληνικό
κράτος. Όλοι µε κάποιον τρόπο βρήκαν κάπου να στηριχθούν,
όλοι οι µεγάλοι φυσικά, γιατί οι µικροοµολογιούχοι δεν βρήκαν
ποτέ το δίκιο τους. Ακόµα το ψάχνουν, ακόµα το διεκδικούν.

Οι άνθρωποι για τους οποίους οµιλώ –και µε τους οποίους θα
κλείσω και την τοποθέτησή µου- ήξεραν τις δυσκολίες που περ-
νούσε η χώρα και έκαναν υποµονή. Αγνοούσαν, όµως, την ελλη-
νική πραγµατικότητα. 

Όλες οι κυβερνήσεις από το 2012 µέχρι σήµερα υποσχέθηκαν
σε αυτούς τους ανθρώπους πως θα βρουν λύση στο πρόβληµά
τους και θα αποκαταστήσουν τις αποταµιεύσεις τους, κρύβον-
τας, όµως, από αυτούς την πραγµατικότητα. Ειδικά η σηµερινή
Κυβέρνηση, όταν ήταν στην Αντιπολίτευση, είχε καταθέσει και
µία τροπολογία για αυτούς τους ανθρώπους, την οποία µετά
µάλλον την έθαψαν κάπου πολύ βαθιά. 

Στην ελληνική πραγµατικότητα, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουν
υποστεί αυτοί οι άνθρωποι τον απόλυτο εµπαιγµό από όλες τις
κυβερνήσεις, που χρησιµοποίησαν τον πόνο τους απλά και µόνο
για ψηφοθηρικούς λόγους. 

Εν κατακλείδι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προσαρµόζεται
στην ελληνική πραγµατικότητα. Αυτή την ελληνική πραγµατικό-
τητα η Ένωση Κεντρώων δεν τη θέλει και δίνει αγώνα για να την
αλλάξει από τότε που µπήκε µέσα στην Ελληνική Βουλή. Δεν θα
συµβιβαστούµε και δεν θα χαριστούµε. Θα ψηφίσουµε «παρών»
για να τιµήσουµε το ένα βήµα προς τα εµπρός που πάει να κάνει,
γιατί κατά τα άλλα οι προθέσεις στην ελληνική πραγµατικότητα
παραµένουν οι ίδιες. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, η τροπολογία 1502 του αγαπη-
τού Υπουργού είναι προσαρµοσµένη στην ελληνική πραγµατικό-
τητα. Έχει µέσα δύο άρθρα. Το ένα µιλάει για τις ληξιπρόθεσµες
οφειλές στον ΕΟΠΥΥ και το άλλο αφορά το οργανόγραµµα του
Υπουργείου. 

Γιατί µας το κάνετε αυτό; Γιατί βάζετε δύο διαφορετικά θέ-
µατα, αγαπητέ Υπουργέ, στην ίδια τροπολογία; Γιατί δεν µας δί-
νετε το δικαίωµα να τοποθετηθούµε µε ένα «ναι»; Γιατί µας
οδηγείτε και στην τροπολογία στο «παρών», όπως µας οδηγεί και
στο νοµοσχέδιο ο Υπουργός; 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Με την ευκαιρία τού ότι προεδρεύω, θα ήθελα να συγχαρώ τον
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κ. Δραγασάκη και να του ευχηθώ καλή επιτυχία στα καθήκοντά
του. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Πετρόπουλος για δύο νοµοθετικές
βελτιώσεις.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Είναι δύο παραλείψεις κατά τη δακτυλογράφηση, είναι πολύ
απλές αυτές οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις - διορθώσεις. 

Η µία αφορά στην περίπτωση δ’ της παραγράφου 7 του άρ-
θρου µε τίτλο «Χορήγηση ασφαλιστικής ικανότητας για υγειονο-
µική περίθαλψη». Πριν από τη φράση «χωρίς την προϋπόθεση

συµπλήρωσης» προστίθεται η φράση «από 1-3-2018 έως 28-2-
2019». Πρόκειται για µία µεταβατική περίοδο. Η φράση «σύµ-
φωνα µε το τελευταίο εδάφιο» αντικαθίσταται από τη φράση
«βάσει αποκλειστικά της περίπτωσης δ’». 

H δεύτερη νοµοτεχνική βελτίωση αφορά στην περίπτωση ζ’
της παραγράφου 7 του άρθρου µε τίτλο «Χορήγηση ασφαλιστι-
κής ικανότητας για υγειονοµική περίθαλψη». Μετά τη φράση
«του ν.2458/1997 (Α’ 15) προστίθεται η φράση «µέχρι 28-2-2018».

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά. Απλά παραβλέφθηκαν αυτά τα
σηµεία κατά τη δακτυλογράφηση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Ο ειδικός αγορητής από το Ποτάµι κ. Αµυράς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνω και εγώ ένα σχόλιο για

το θέµα των Ελλήνων στρατιωτικών. Θέλω να πω ότι όσο οι δύο
Έλληνες στρατιωτικοί παραµένουν σε τουρκική φυλακή, τόσο ο
χρόνος της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µετράει αντίστροφα.
Είναι ένα εξαιρετικά ευαίσθητο και δύσκολο ζήτηµα και δεν βλέ-
πουµε από την ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας την αντί-
στοιχη προσέγγιση και σοβαρότητα. 

Είναι αδιανόητο η ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας να
διίσταται ως προς την προσέγγιση του ζητήµατος. Άλλα λέει ο
κ. Καµµένος, άλλα λέει ο κ. Κουβέλης. Αυτό δεν θα είχε καµµία
σηµασία αν ήταν σε ένα άλλο Υπουργείο, αλλά σε ένα ευαίσθητο
Υπουργείο όπως αυτό, δεν νοµίζω ότι αυτό βοηθά στο να αρθούν
τα εµπόδια για την άµεση απελευθέρωση των Ελλήνων στρατιω-
τικών από τους Τούρκους.

Με την ευκαιρία, θέλω να ρωτήσω το εξής: Τον Φεβρουάριο
του 2016 η Κυβέρνηση είχε δώσει την άδεια στα νατοϊκά πλοία
να βρίσκονται στη θάλασσα του Αιγαίου για να βλέπουν αν τη-
ρείται η συµφωνία µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας για
το προσφυγικό. Σας θυµίζω ότι εκεί υπήρχε µία γαλλική φρεγάτα,
µία φρεγάτα από τον Καναδά, µία τουρκική φρεγάτα και τότε
αναµένονταν άλλες δύο, µία ιταλική και µία γαλλική και βεβαίως
και η ελληνική φρεγάτα. 

Θέλω να ρωτήσω, λοιπόν: Έχουµε έναν απολογισµό της πα-
ρουσίας των νατοϊκών πλοίων στο Αιγαίο; Είµαστε δύο χρόνια
µετά. Τι απολογισµό έχουµε; Βοήθησαν; Δεν βοήθησαν; Τα λέω
αυτά γιατί δυστυχώς από το ΝΑΤΟ ο κ. Καµµένος «έφαγε σκληρή
πόρτα» προχθές, όταν ο Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ κ. Γενς
Στόλντενµπεργκ τού είπε για το θέµα των Ελλήνων στρατιωτικών:
«Αυτό είναι δικό σας πρόβληµα µε την Τουρκία, βρείτε τα µόνοι
σας». Μάλιστα, στη συνέχεια εξήρε τον ρόλο της Τουρκίας για
τη νατοϊκή συµµαχία. Άρα, τα πράγµατα είναι πολύ σοβαρά και
περιµένουµε από την Κυβέρνηση πιο υπεύθυνα βήµατα.

Έρχοµαι στο ζήτηµα της οδηγίας που ενσωµατώνουµε σή-
µερα στο εθνικό δίκαιο. Κάλλιο αργά παρά ποτέ. Βλέπουµε έναν
αργό ρυθµό. Ενώ θα έπρεπε µέχρι τον Δεκέµβριο του 2016 να
είχε ενσωµατωθεί, είµαστε δύο χρόνια µετά και σήµερα εισά-
γουµε αυτήν τη σηµαντική οδηγία για την προστασία των θυµά-
των, των επιχειρήσεων και των καταναλωτών από αθέµιτες
πρακτικές καρτέλ µέσω αγωγών αποζηµίωσης. 

Μένει να δούµε στην ουσία την εφαρµογή της οδηγίας τόσο
από τους παράγοντες της αγοράς, στην πράξη δηλαδή, αλλά και
από τα εθνικά δικαστήρια που θα τις εφαρµόσουν. Η αγορά πρέ-
πει ναι µεν να λειτουργεί ελεύθερα, αλλά µε ρυθµιστικούς κανό-
νες, σαφείς νοµικούς κανόνες και άλλους που πρέπει να ισχύουν
έναντι όλων. Θα πρέπει, βεβαίως, να ενισχύεται το έργο και ο
ρόλος των ανεξάρτητων αρχών και επιτροπών. 

Πρέπει, βεβαίως, να προσθέσουµε και τη δηµιουργία ενός δί-
καιου φορολογικού περιβάλλοντος, όπου όλοι θα πληρώνουν
ανάλογα µε το εισόδηµά τους και µε µεγάλο περιορισµό στη δυ-
νατότητα της φοροδιαφυγής. Άρα, καλώς ενσωµατώνουµε σή-
µερα την οδηγία 104 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πρέπει όµως να
ενισχύσουµε και τις ανεξάρτητες αρχές και ιδιαίτερα την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού.

Η Επιτροπή Ανταγωνισµού έχει κάνει εξαιρετική δουλειά όλα
αυτά τα χρόνια, παρά τις δυσκολίες και τα εµπόδια που έβρισκε
συνεχώς στον δρόµο της. Πρώτα απ’ όλα πρέπει να θυµηθούµε
ότι η επιτροπή συνεστήθη το 1995 µε τον ν.2296. Απέκτησε τη
µορφή της ανεξάρτητης αρχής τότε, µε αυτόν τον νόµο. Χρει-
άστηκε να περάσουν πέντε χρόνια για να αποκτήσει την οικονο-
µική της αυτοτέλεια και άλλα τρία χρόνια για να διευρυνθούν οι
εξουσίες και οι αρµοδιότητες της επιτροπής για να περιλαµβά-
νουν και την εφαρµογή των κανόνων ανταγωνισµού της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, άρθρα 101 και 102 της Συνθήκης για τη
λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το 2005 µε τον ν.3373 απέ-
κτησε διακεκριµένη νοµική προσωπικότητα και δυνατότητα να
προχωρά σε δίκες. 

Θέλω να πω, δηλαδή, ότι χρειάστηκαν δέκα ολόκληρα χρόνια

από τη σύσταση της Επιτροπής Ανταγωνισµού ως ανεξάρτητης
αρχής, προκειµένου να αποκτήσει όλες τις αρµοδιότητες που την
καθιστούν λειτουργική.  

Τώρα το έργο της είναι δύσκολο. Τα βάζει µε τα καρτέλ, ψά-
χνει εταιρείες, συνήθως οι καταγγελίες είναι ατεκµηρίωτες, πρέ-
πει να ψάξει την υπόθεση σε βάθος από την αρχή, αλλά
υπάρχουν εµπόδια στο έργο της και αυτά καλό είναι να τα ανα-
λογιστεί η Κυβέρνηση και να βρούµε τρόπο να τα άρουµε.

Υπέρµετρος αριθµός υποθέσεων, αλλά µε υποστελέχωση η
επιτροπή, δεδοµένου ότι δεν αναπληρώνονται τα µέλη που απο-
χωρούν. Υπάρχει ένα δύσκαµπτο νοµικό και δικονοµικό πλαίσιο,
χρονοβόρες διαδικασίες στην εκκαθάριση των υποθέσεων, ελά-
χιστοι πόροι της επιτροπής για να κάνει ειδικές έρευνες σε βάθος
και µάλιστα πολυετείς.

Η πρότασή µου, κύριε Αντιπρόεδρε -και επί τη ευκαιρία, καλή
αρχή στα καθήκοντά σας- είναι οι υποθέσεις της Αρχής να εξυ-
πηρετούνται από τις δηµόσιες υπηρεσίες κατά προτεραιότητα.
Αυτό και µόνο θα δώσει µια χρονική ανάσα στην επιτροπή, έτσι
ώστε να προλαβαίνει, από τη στιγµή που κάνει την έρευνά της,
τη συνέχιση ή µη καρτέλ και αθέµιτων πρακτικών στην ελληνική
αγορά.

Αν σκεφθούµε, επίσης, ότι οι υποθέσεις που στέλνει στη δι-
καιοσύνη αργούν, παίρνουν χρόνια, τότε αντιλαµβάνεσθε ότι σε
έναν βαθµό και κατά έναν τρόπο -και είµαστε υπαίτιοι όλοι- απα-
σφαλίζουµε στην ουσία την παρανοµία έναντι της δράσης που
πρέπει να έχει η Επιτροπή Ανταγωνισµού.

Εδώ έρχοµαι, λοιπόν, να σας πω ένα πρακτικό αποτέλεσµα και
να δούµε πώς αυτή η οδηγία θα µας οδηγήσει στο να αντιµετω-
πίζουµε καλύτερα υποθέσεις σαν και αυτή, δηλαδή το «Diesel-
gate» της «VOLKSWAGEN». Είναι παγκόσµιο σκάνδαλο.

Ήταν, βεβαίως, απορίας άξια η δήλωση -γραπτή, µάλιστα- του
Γενικού Γραµµατέα Εµπορίου, του κ. Παπαδεράκη, σε µια απάν-
τηση ερώτησης των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ για το τι θα κάνει η
Κυβέρνηση µε το σκάνδαλο της «VOLKSWAGEN», ο οποίος είχε
πει ότι δεν προκύπτει ασφαλής πεποίθηση για παραπλάνηση σε
σχέση µε χαρακτηριστικά και προδιαγραφές. Θα πρέπει να είναι
ο µόνος στον πλανήτη που δεν κατάλαβε ότι η «VOLKSWAGEN»
χρησιµοποιούσε λογισµικό για να αλλάζει τους µετρητές στην
εκποµπή ρύπων από ντίζελ. Δεν ξέρω γιατί δεν γνωρίζει ότι στην
Αµερική ήδη οι αµερικανικές ανεξάρτητες αρχές και οι τοπικές
κυβερνήσεις σε διάφορες πολιτείες έκαναν αγωγή σε βάρος της
«VOLKSWAGEN» και έχουν αποζηµιωθεί µε εκατοντάδες εκατοµ-
µύρια δολάρια. Εδώ στην Ελλάδα θέλω να ρωτήσω τον κ. Δρα-
γασάκη τι γίνεται µε αυτό το σκάνδαλο, τι έχουµε διεκδικήσει ως
χώρα.

Θα σας πω την υπόθεση όσον αφορά στο δικαστικό της σκέ-
λος και αυτό ήταν από απάντηση του Αναπληρωτή Υπουργού Δι-
καιοσύνης, του κ. Παπαγγελόπουλου, στις 29 Μαΐου του 2017 σε
αντίστοιχη ερώτηση. Στις 6-10-2015 σχηµατίστηκε µια δικογρα-
φία κατά παντός υπευθύνου. Δύο µέρες µετά η δικογραφία δια-
βιβάστηκε στον 13ο πταισµατοδίκη για διενέργεια προκαταρτικής
εξέτασης, έναν µήνα µετά χρεώθηκε σε εισαγγελέα για περαι-
τέρω επεξεργασία, έξι µήνες µετά κατατέθηκε αίτηµα δικαστικής
συνδροµής στη Γερµανία, που ακόµα να εκτελεστεί.

Ρωτάω, λοιπόν, εγώ: Γιατί δεν επιβάλλονται διοικητικές κυρώ-
σεις στη «VOLKSWAGEN»; Ρωτάω επίσης: Απάντησε το ελληνικό
Υπουργείο Οικονοµικών στην επιστολή συγγνώµης που είχε απο-
στείλει σ’ όλους τους Υπουργούς Οικονοµικών ο CO της «VOLK-
SWAGEN», λέγοντας «είµαι ανοικτός µε καθεµία από τις δικές
σας κυβερνήσεις να συζητήσουµε τον τρόπο αποζηµίωσης των
καταναλωτών και όχι µόνο»;

Άρα, θέλω να µας πείτε ποια είναι η πρόοδος αυτής της υπό-
θεσης, ποια η τύχη του αιτήµατος δικαστικής συνδροµής στη
Γερµανία και για ποιον λόγο- ενώ όλες οι χώρες σπεύδουν να κυ-
νηγήσουν εκείνους που µε βίαιο και ύπουλο τρόπο, θα έλεγα, πα-
ραβιάζουν τις συνθήκες της οµαλής λειτουργίας της αγοράς σε
βάρος του καταναλωτή, σε βάρος του περιβάλλοντος στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση, σε βάρος, εν πάση περιπτώσει, της οικο-
νοµίας, της κάθε τοπικής οικονοµίας- εµείς είµαστε µονίµως
ουραγοί στο να ψάχνουµε και να ζητούµε αυτά που ως ελληνικό
δηµόσιο δικαιούµαστε και οφείλουµε να διεκδικούµε.
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Ο κατάλογος είναι µεγάλος. Περιµένω απαντήσεις. Εµείς θα
υπερψηφίσουµε, εν πάση περιπτώσει, την οδηγία που µε καθυ-
στέρηση, δυστυχώς, ήρθε. Για τις τροπολογίες τοποθετήθηκα.

Περιµένω πραγµατικά να µου πείτε, αγαπητέ κύριε Δραγα-
σάκη, µε ποιον τρόπο πρακτικά θα αντιµετωπίσει νέα σκάνδαλα
τύπου «DIESELGATE» αυτή η οδηγία και η ενσωµάτωσή της στο
εθνικό δίκαιο. Ποια είναι επιτέλους τα εργαλεία της ελληνικής δι-
οίκησης εναντίον αυτών των µεγάλων µονοπωλίων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αµυρά.
Τον λόγο έχει ο κ. Μιχελογιαννάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά

λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι ζηµιές που υφίστανται οι καταναλωτές και οι επιχειρήσεις,

όταν συµβαίνει παραβίαση του δικαίου του ελεύθερου ανταγω-
νισµού στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γνωρίζουµε όλοι ότι είναι πολύ
µεγάλες. Γι’ αυτό, η ευρωπαϊκή ενότητα θέσπισε ένα ενιαίο
αστικό σύστηµα. Απαιτείται κάθε κράτος-µέλος να θεσπίσει δια-
δικαστικούς κανόνες. Είναι αναγκαστικό δίκαιο. Έτσι, κάθε πρό-
σωπο που αντιµετωπίζει ζηµιά λόγω παράβασης του
ανταγωνισµού από επιχείρηση ή ένωση επιχειρήσεων µπορεί να
διεκδικήσει αποζηµίωση.

Θεσπίζονται κανόνες για την κοινοποίηση αποδεικτικών στοι-
χείων που βρίσκονται είτε στην κατοχή διαδίκων ή τρίτων προ-
σώπων ή, τέλος, στον φάκελο εθνικής αρχής ανταγωνισµού.
Θεσπίζονται ακόµα περιορισµοί στη χρήση και ανταλλαγή εγγρά-
φων, καθώς και κυρώσεις που δύναται να επιβάλει το δικαστήριο.
Καθορίζονται η ζηµιά, η περίοδος παραγραφής, οι συναινετικές
διευθετήσεις για µεταγενέστερες αγωγές αποζηµίωσης. Καθο-
ρίζεται, επίσης, η ισχύς των αποφάσεων των εθνικών Αρχών Αν-
ταγωνισµού.

Οι εµπιστευτικές πληροφορίες προστατεύονται και υπάρχει
πλήρης εφαρµογή του δικηγορικού απορρήτου. Μπορούν να
διεκδικούν αποζηµιώσεις όχι µόνο για την πρόκληση ζηµίας,
αλλά και για διαφυγόντα κέρδη. Υπάρχει –και το βλέπουµε-  µια
ειδική προνοιακή πρόβλεψη για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και σ’ αυτές µε καθεστώς επιείκειας, καθ’ ότι αυτή ευθύνεται
µόνο έναντι των δικών της άµεσων ή έµµεσων αγοραστών, εφό-
σον το µερίδιο αγοράς που κατέχει στη σχετική µε την παράβαση
αγορά είναι κατώτερο του 5% και δεν φέρει ολόκληρη την ευ-
θύνη.

Με το άρθρο 8 θεσπίζεται η παραγραφή των αξιώσεων κατά
του παραβάτη για τις ζηµιές λόγω παράβασης του δικαίου αντα-
γωνισµού, την οποία ορίζει στα πέντε έτη.

Με το άρθρο 10 ρυθµίζεται η περίπτωση όπου περισσότερες
από µία επιχειρήσεις υπέπεσαν από κοινού σε παράβαση. 

Τα άρθρα 4 και 14 βοηθούν στην αποζηµίωση µέσω συλλογής
αναγκαίων αποδεικτικών στοιχείων ποσοτικοποίησης της ζηµίας. 

Στα άρθρα 13 και 14 εισάγεται µαχητό τεκµήριο υπέρ της µε-
τακύλισης.

Στο άρθρο 15 έχουµε περιπτώσεις συναινετικής επίλυσης δια-
φορών.

Πετυχαίνουµε, λοιπόν, την ενθάρρυνση και διευκόλυνση της
άσκησης αγωγών αποζηµίωσης για παράβαση της αντιµονοπω-
λιακής, εθνικής και ενωσιακής νοµοθεσίας, καθώς και εναρµό-
νιση των εθνικών δικαιικών συστηµάτων σε τέτοιου είδους
αγωγές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μιχελογιαννάκη.
Προχωρούµε στον επόµενο οµιλητή από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον κ.

Παπαηλιού και µετά θα ακολουθήσει ο Υπουργός Οικονοµίας και
Ανάπτυξης κ. Δραγασάκης. 

Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύ-

ριοι συνάδελφοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς θέλω κι εγώ να συγχαρώ
δηµόσια τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης και να ευχηθώ καλή
επιτυχία στα νέα καθήκοντά του ως Υπουργού Ανάπτυξης και Οι-
κονοµίας.

Η δηµόσια επιβολή του δικαίου κατά των αθέµιτων, παράνο-

µων περιορισµών, των στρεβλώσεων του ανταγωνισµού από τις
επιµέρους αρχές ανταγωνισµού είναι αναγκαία, αλλά όχι επαρ-
κής προϋπόθεση για την οµαλή, την εύρυθµη λειτουργία της
ελεύθερης αγοράς και την αποτελεσµατική εφαρµογή των κανό-
νων ανταγωνισµού.

Σκοπός του παρόντος νοµοσχεδίου είναι η ενσωµάτωση στην
ελληνική έννοµη τάξη της οδηγίας 2014/104 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του συµβουλίου, σχετικά µε τους κανόνες που
διέπουν τις αγωγές αποζηµίωσης, βάσει του εθνικού δικαίου, για
παραβάσεις των διατάξεων του δικαίου του ανταγωνισµού των
κρατών-µελών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Με την ενσωµάτωση της παραπάνω οδηγίας στο νοµοσχέδιο
δεν παραµερίζονται οι διατάξεις αδικοπρακτικής ευθύνης, οι
οποίες εντάσσονται στο γενικό πλαίσιο των διατάξεων του Αστι-
κού Κώδικα (άρθρα 914 και επ. A.K.). Ενθαρρύνεται και διευκο-
λύνεται η άσκηση αγωγών αποζηµίωσης για παραβίαση της
αντιµονοπωλιακής, εθνικής και ενωσιακής, νοµοθεσίας, καθώς
και η εναρµόνιση των εθνικών δικαιικών συστηµάτων που αφο-
ρούν τέτοιου είδους αγωγές. Έτσι ενισχύεται ο υγιής, ελεύθερος
ανταγωνισµός και η εύρυθµη λειτουργία των αγορών στην ελλη-
νική οικονοµία, ευθυγραµµιζόµενου του θεσµικού πλαισίου µε το
ευρωπαϊκό κεκτηµένο και τη διεθνή έννοµη τάξη.

Αγωγή αποζηµίωσης µπορούν να ασκήσουν τόσο οι άµεσοι,
όσο και οι έµµεσοι αγοραστές προϊόντων, δηλαδή τόσο εκείνοι
που αγοράζουν απευθείας προϊόντα ή υπηρεσίες από τις παρα-
βάτριες επιχειρήσεις, όσο και εκείνοι που αγοράζουν προϊόντα
ή υπηρεσίες από επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στις επό-
µενες βαθµίδες της αλυσίδας εφοδιασµού.

Παρέχεται η δυνατότητα σε οποιοδήποτε φυσικό ή νοµικό
πρόσωπο έχει υποστεί ζηµία λόγω παράβασης του ενωσιακού ή
εθνικού δικαίου περί προστασίας του ελεύθερου ανταγωνισµού
από επιχείρηση ή ένωση επιχειρήσεων, να αξιώνει αποτελεσµα-
τικά και να επιτυγχάνει πλήρη αποζηµίωση για τη συγκεκριµένη
ζηµία από την επιχείρηση ή την ένωση επιχειρήσεων. 

Με την καταβολή της αποζηµίωσης το πρόσωπο που ζηµιώ-
θηκε πρέπει να αποκαθίσταται στην κατάσταση στην οποία θα
βρισκόταν αν δεν είχε τελεσθεί η παράβαση του δικαίου του αν-
ταγωνισµού. Αυτό περιλαµβάνει δικαίωµα αποζηµίωσης για τη
θετική ζηµία και το διαφυγόν κέρδος, καθώς επίσης και την κα-
ταβολή των τόκων. Αυτό ισχύει τόσο για την «µεµονωµένη
αγωγή», όσο και για την επιγενόµενη, αποφάσεως αρχής αντα-
γωνισµού, αγωγή. 

Μέσω της υπό κρίση ρύθµισης επιδιώκεται, να αρθούν εµπό-
δια ως προς την ευδοκίµηση των αγωγών αποζηµίωσης για πα-
ραβίαση των αντιµονοπωλιακών κανόνων µεταξύ της δηµόσιας
και ιδιωτικής επιβολής της νοµοθεσίας περί προστασίας του
ελεύθερου ανταγωνισµού στην Ευρωπαϊκή Ένωση να εξαφανι-
στούν τα εµπόδια που τυχόν υπάρχουν, ώστε τα θύµατα καρτέλ
να αποκατασταθούν µε την αποζηµίωση που θα εξασφαλίσουν
µέσω αγωγών αποζηµίωσης. 

Πάντως το παρόν νοµοσχέδιο, που ενσωµατώνει την ενωσιακή
οδηγία, περιορίζεται αποκλειστικά και µόνο στις αξιώσεις απο-
ζηµίωσης, χωρίς να θίγει ενδεχόµενες αξιώσεις παράλειψης της
παράβασης και παύσης της προσβολής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ζηµία από περιορισµούς του
ανταγωνισµού συχνότατα επεκτείνεται σε κάθε παράγοντα της
αγοράς, µεταξύ δε άλλων και στους έµµεσους αγοραστές και
προµηθευτές, αλλά και στους τελικούς καταναλωτές και δεν πε-
ριορίζεται µόνο στους αντισυµβαλλόµενους άµεσους αγοραστές
ή προµηθευτές ή τους ανταγωνιστές.

Η θετική ζηµία προκαλείται συνήθως µέσω της επιδράσεως
της αντιανταγωνιστικής συµπεριφοράς στο επίπεδο των τιµών.
Η θετική ζηµία συνίσταται στη διαφορά µεταξύ της πράγµατι κα-
ταβληθείσας τιµής και της υποθετικής τιµής αγοράς, η οποία θα
καταβαλλόταν χωρίς τον περιορισµό του ανταγωνισµού ενώ δια-
φυγόν κέρδος υφίσταται ο ζηµιωθείς, εφόσον η τεχνητή αύξηση
της τιµής οδήγησε αιτιωδώς σε µείωση της ζητήσεως των προ-
ϊόντων του ζηµιωθέντος ανταγωνιστή, άµεσου ή έµµεσου αγο-
ραστή.

Επιπλέον, η σύµπραξη ή η κατάχρηση δεσπόζουσας θέσεως
µπορεί να επηρεάζει ρυθµιστικά την ποσότητα των παραγοµένων
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ή διατεθειµένων εµπορευµάτων και αναλογικά το ίδιο ισχύει και
για τα διαφυγόντα κέρδη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εξάλλου, στο άρθρο 10 του νοµοσχεδίου, που αναφέρεται
στην ευθύνη εις ολόκληρον περισσοτέρων επιχειρήσεων, οι µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις ευθύνονται µόνο έναντι των άµεσων και
έµµεσων αγοραστών τους, εφόσον τα µερίδια (αγοράς) που κα-
τέχουν στη σχετική αγορά είναι κατώτερα του 5% σε οποιαδή-
ποτε χρονική στιγµή τέλεσης της παράβασης και εφόσον η
εφαρµογή των συνήθων κανόνων περί της εις ολόκληρον ευθύ-
νης, θα µπορούσε να προκαλέσει µη αναστρέψιµο κίνδυνο και
συνακόλουθα ανεπανόρθωτη ζηµιά στην οικονοµική βιωσιµότητά
τους. Αυτό το ειδικό καθεστώς δεν εφαρµόζεται ωστόσο στις πε-
ριπτώσεις που η µικροµεσαία επιχείρηση ενορχήστρωσε την πα-
ράβαση, εξανάγκασε άλλες επιχειρήσεις να συµµετάσχουν στην
παράβαση ή έχει διαπιστωµένα υποτροπιάσει, δηλαδή, διαπράξει
παραβίαση του δικαίου του ανταγωνισµού σε προγενέστερο
χρόνο. 

Τέλος, η οδηγία περιλαµβάνει δικονοµικού χαρακτήρα κανό-
νες, για το δικαίωµα κοινοποίησης, επίδειξης εγγράφων, µέσω
του οποίου διασφαλίζεται η αρχή της αποτελεσµατικότητας, για
την ισχύ των εθνικών αποφάσεων και των αποφάσεων της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής για την απόδειξη, για την παραγραφή, αλλά
και για άλλες. Στο πλαίσιο όλων αυτών, επιχειρείται να διευκο-
λυνθούν οι αξιώσεις αποζηµίωσης όσων θίγονται από την παρά-
βαση των κανόνων και τη στρέβλωση του ανταγωνισµού.

Το νοµοσχέδιο αποτελεί µία, έστω µικρή, ψηφίδα της αντιµο-
νοπωλιακής νοµοθεσίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαηλιού.
Ο αξιότιµος κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για δεκαοκτώ

λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Με γεια και τις τε-
χνολογίες. Πρέπει να εξοικειωθούµε. Από χρόνια τις περιµέναµε.

Κατ’ αρχάς, ήθελα να ευχαριστήσω τον Προεδρεύοντα, αλλά
και τον κ. Δήµα και όλους όσοι αναφερθήκατε και µου ευχηθή-
κατε για τα νέα καθήκοντα του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης. Εκλαµβάνω τις αναφορές αυτές όχι µόνο ως µία
ευγενική φιλοφρόνηση, αλλά και ως µία συναντίληψη ότι στη
φάση που έχουµε µπει οι επενδύσεις, η απασχόληση, η ανάπτυξη
µε κοινωνικό πρόσηµο αποτελούν την πρώτη -και ελπίζω κοινή-
προτεραιότητα για όλους µας. Θα πω και στο τέλος, εάν έχω
χρόνο, ορισµένες πρώτες σκέψεις. Θέλω να πω ότι έχουµε περι-
θώρια σ’ αυτόν τον τοµέα και να συνεννοηθούµε καλύτερα και
να επιταχύνουµε την ανάκαµψη, που ήδη είναι γεγονός. 

Επίσης, θέλω να πω ότι εκλαµβάνω τις δικές σας ευχές και ως
µία συναντίληψη ότι η ανάπτυξη απαιτεί συναινέσεις, έχει βε-
βαίως αντιπαραθέσεις και συγκρούσεις καµµία φορά, αλλά απαι-
τεί και συναινέσεις σε επίπεδο κοινωνίας, αλλά και σε επίπεδο
πολιτικών δυνάµεων. Και θέλω να πω ότι το Υπουργείο θα είναι
ανοιχτό στους εκπροσώπους των κοµµάτων και σε κοινωνικούς
φορείς, ακριβώς ούτως ώστε µέσα από διάλογο και όπου χρει-
άζεται αντιπαράθεση, αλλά γόνιµη, να µπορέσουµε να διαµορ-
φώσουµε αυτές τις κοινές θέσεις. 

Η συζήτηση ανέδειξε πάρα πολλά θέµατα και ορισµένα αρκετά
γενικά, πέρα από το αντικείµενο του νοµοσχεδίου, στα οποία δεν
θα ήθελα να αναφερθώ, διότι πρέπει να αξιοποιηθεί η οδός του
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου, για να τεθούν και να απαντηθούν τα
όποια ερωτήµατα. 

Παραδείγµατος χάρη, το θέµα των δύο στρατιωτικών. Θα ήταν
ανεύθυνο να µιλάει κάποιος χωρίς πλήρη γνώση των δεδοµένων.
Ξέρω ότι η Κυβέρνηση µε σοβαρότητα το αντιµετωπίζει. Και
εσείς οι ίδιοι άλλωστε είδα, αξιοποιώντας µία φραστική διαφο-
ροποίηση, της δώσατε ένα ευρύτερο πολιτικό νόηµα, που δεν
υπάρχει. 

Άρα, θα περιοριστώ στα θέµατα του νοµοσχεδίου. Όµως, και
εδώ ετέθησαν αρκετά θέµατα, τα οποία έχουν νοµίζω ένα ευρύ-
τερο ενδιαφέρον, µία ευρύτερη σηµασία. Θα αρχίσω από αυτά

και µετά θα έλθω στα ειδικότερα θέµατα του νοµοσχεδίου. 
Θα αρχίσω από τη Χρυσή Αυγή, που άκουσα τον εκπρόσωπό

της να αναφέρεται σε καρτέλ, σε µονοπώλια, σε διαφθορά και
σε διάφορα προβλήµατα, για να καταγγείλει στην ουσία όχι εκεί-
νους που ευθύνονται γι’ αυτά, αλλά τη δηµοκρατία στην πραγ-
µατικότητα. 

Θέλω να πω ότι τα προβλήµατα αυτά δεν αντιµετωπίζονται µε
τον φασισµό. Όπου επικράτησε ο φασισµός, αυτά τα προβλή-
µατα οξύνθηκαν, τα µονοπώλια γιγαντώθηκαν και το καθεστώς
στράφηκε ενάντια στους αδύναµους. Αρχικά στράφηκε σε ορι-
σµένες ειδικές οµάδες, όπως οι Εβραίοι, οι αριστεροί, αλλά τε-
λικά αυτά τα καθεστώτα στράφηκαν εναντίον των φτωχών και
των αδυνάτων. 

Γι’ αυτό εµείς συζητάµε γι’ αυτά τα προβλήµατα, για να τα λύ-
σουµε µέσω της ενίσχυσης της δηµοκρατίας και µέσω της ενί-
σχυσης του κοινωνικού περιεχοµένου της δηµοκρατίας. Γι’ αυτό
και οι διαφορές µας είναι αγεφύρωτες. 

Δεύτερον, θα ήθελα να κάνω µία σύντοµη αναφορά σ’ αυτά
που είπε ο εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελ-
λάδας. Διακρίνω µία αντίφαση ανάµεσα στη ρητορική, κύριε συ-
νάδελφε, και την πράξη. Εδώ µας είπατε, αν κατάλαβα καλά, ότι
ο καπιταλισµός είναι παντού ο ίδιος, δεν υπάρχουν διαφορές, τα
µονοπώλια είναι σύµφυτα, τα καρτέλ είναι σύµφυτα. Ως ένα
βαθµό αυτό έχει βάση. Άρα, ποιο είναι το συµπέρασµα; Κατηγο-
ρείτε την Κυβέρνηση ότι έχει αυταπάτες και θέλει εξανθρωπισµό,
όπως είπατε, του καπιταλισµού; 

Εγώ διαβάζω στον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» ότι εσείς καλείτε τον κόσµο
να κάνει διαδηλώσεις για τη διεκδίκηση των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων. Αυτό τι είναι; Εξανθρωπισµός; Πείτε το όπως
θέλετε. Για εµάς είναι αγώνας για τη βελτίωση των συνθηκών των
εργαζοµένων, για να υπάρξουν «όπλα» στα χέρια των αδυνάτων
να αγωνιστούν. 

Και αυτός ο αγώνας γίνεται και από τα κάτω, γίνεται και από
το επίπεδο της Κυβέρνησης, γίνεται και στην Ευρώπη από τις δυ-
νάµεις που επίσης κινούνται σε προοδευτική κατεύθυνση και γί-
νεται σε όλον τον κόσµο. 

Άρα, εγώ θα έλεγα, στο πλαίσιο της ρητορικής σας, ας πείτε
ό,τι θέλετε, αλλά στα µεγάλα µέτωπα που έχουµε σήµερα ανοι-
κτά και που δεν είµαστε µόνοι µας, έχει σηµασία έστω και από
διαφορετικές αφετηρίες, να υπάρξει µια κοινή στόχευση ακριβώς
σε ό,τι αφορά στη βελτίωση των συνθηκών των εργαζοµένων, σε
ό,τι αφορά στην ενίσχυση της κοινωνίας, σε ό,τι αφορά στον εξο-
πλισµό των αδυνάµων µε «όπλα», για να µπορέσουν να αντιµε-
τωπίσουν την κρίση, αλλά και τις συνέπειές της.

Επίσης, είπατε κάτι για τους αγρότες, ότι η ανάπτυξη της
αγροτικής οικονοµίας σηµαίνει καπιταλιστική ανάπτυξη της
αγροτικής οικονοµίας. Γιατί δεν έγινε αυτό όλον τον προηγού-
µενο αιώνα στην Ελλάδα; Διότι η Ελλάδα δεν προσφέρεται, δεν
µπορεί στην Ελλάδα να αναπτυχθεί η αγροτική οικονοµία µε τους
όρους -ας πούµε- που αναπτύχθηκε στις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής µε τις µεγάλες καπιταλιστικές επιχειρήσεις ή και σε
ορισµένες χώρες της Ευρώπης. Για εµάς είναι δοµικά χαρακτη-
ριστικά της χώρας µας η γεωγραφία της, ο µικρός κλήρος από
την άλλη µεριά, η δυνατότητα όµως να παράγουµε ποιοτικά προ-
ϊόντα. 

Ακριβώς γι’ αυτό στην Ελλάδα οι προσπάθειες να επιβληθεί
βίαια ένα κλασικό καπιταλιστικό µοντέλο ανάπτυξης της αγροτι-
κής οικονοµίας απέτυχε και είχε µόνο αρνητικές συνέπειες. 

Η παρούσα Κυβέρνηση προσπαθεί ακριβώς να αναπτύξει την
αγροτική οικονοµία µέσα από ένα µοντέλο που στηρίζεται στη
συνεργατικότητα, στη συλλογικότητα. Οι µικροί κλήροι πρέπει
να βρουν τρόπους να συνεργαστούν στα ποιοτικά προϊόντα, όχι
στα µαζικά απρόσωπα προϊόντα, αλλά στα ποιοτικά επώνυµα
προϊόντα, τα οποία είναι περιζήτητα σε όλον τον κόσµο. 

Εποµένως, δείτε το και αυτό το θέµα. Δεν είναι άσπρο-µαύρο.
Δεν είναι τα πάντα µία ισοπέδωση. Πρέπει να δούµε στον κάθε
χώρο τι συνιστά σήµερα την προοδευτική κατεύθυνση και αυτή
να προσπαθήσουµε να προωθήσουµε όσο µπορούµε.

Σε ό,τι αφορά τώρα στον εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας,
έχετε δίκιο, κύριε Δήµα ότι καθυστέρησε να έλθει η ενσωµάτωση
αυτής της οδηγίας. Επειδή η Κυβέρνηση έχει συνέχεια, εγώ θέλω
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να αναγνωρίσω το πρόβληµα και να αναλάβω την πολιτική ευ-
θύνη. Αλλά είναι υπερβολή το να λέτε ότι εξαιτίας αυτής της κα-
θυστέρησης τα καρτέλ και τα µονοπώλια οργιάζουν.

Νοµίζω πως και άλλοι εδώ αγορητές επισήµαναν ότι η οδηγία
αυτή είναι θετική. Και είναι θετικό το ότι ψηφίζεται σχεδόν από
όλα τα κόµµατα. Δεν πρέπει όµως να τρέφουµε και αυταπάτες
ότι µόνο µ’ αυτόν τον τρόπο µπορούµε να επιφέρουµε µια δρα-
στική αλλαγή στο πρόβληµα το οποίο συζητάµε. 

Έχετε δίκιο ότι απέχουµε ως χώρα από το να έχουµε –όχι µόνο
σήµερα, αλλά και παλαιότερα- µια ολοκληρωµένη πολιτική απέ-
ναντι στα καρτέλ, στα µονοπώλια, σ’ όλες αυτές τις στρεβλώσεις
τις βίαιες του ανταγωνισµού. Κι εδώ θα συµφωνήσω µε τον εκ-
πρόσωπο της Ένωσης Κεντρώων και µε άλλους Βουλευτές, οι
οποίοι έθεσαν το ερώτηµα, κατά πόσο αυτό το πρόβληµα µπο-
ρούµε να το δούµε µόνο µε όρους νόµων. Όχι µόνο το αν τη-
ρούνται ή δεν τηρούνται οι νόµοι, αλλά µε την έννοια ότι τα
φαινόµενα αυτά παράγονται µε ειδικό τρόπο µέσα από τη λει-
τουργία της οικονοµίας και εκ των υστέρων ερχόµαστε µε νοµο-
θεσίες και άλλα µέτρα να περιορίσουµε τις συνέπειες αυτών των
φαινοµένων. 

Θα ήθελα επίσης να επισηµάνω ότι ειδικά σήµερα στη χώρα
µας, µιλώντας γι’ αυτά, πρέπει να αναγνωρίσουµε και τις αντιφά-
σεις που έχει ο ανταγωνισµός στην εποχή µας. Από τη µία µεριά,
η παγκοσµιοποίηση του ανταγωνισµού σπρώχνει υπέρ µεγάλων
συγκεντρώσεων. Για να βγει µια επιχείρηση στην παγκόσµια
αγορά πρέπει να έχει δυνάµεις να ανταγωνιστεί. Από την άλλη
µεριά, αυτή η συγκεντροποίηση στρεβλώνει τον ανταγωνισµό ή
τον µετατρέπει σε ανταγωνισµό µιας, πολλές φορές, εγχώριας
επιχείρησης έναντι τεραστίων διαστάσεων πολυεθνικών εται-
ρειών. Από την άλλη µεριά, µε το να πει κάποιος ότι θα εµποδίσει
αυτήν την τάση κινδυνεύει να έχει άλλου είδους παρενέργειες. 

Πώς τίθεται λοιπόν το θέµα αυτό; Τίθεται µε όρους πάλι υπο-
δειγµάτων στρατηγικής επιλογής. Η µία στρατηγική που υποστη-
ρίζουν ορισµένα µοντέλα, όπως το λεγόµενο νεοφιλελεύθερο,
υποστηρίζει τη στρατηγική της δηµιουργικής –όπως λέει- κατα-
στροφής. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι αφήνουµε την
αγορά ελεύθερη, αφήνουµε τον ισχυρό να επικρατήσει µέσω της

καταστροφής των µικρότερων ή και των αδυνάτων –διότι πολλές
φορές και µεγάλες επιχειρήσεις καταστρέφονται- δηµιουργείται
χώρος ούτως ώστε οι πιο ισχυρές επιχειρήσεις και οι πιο ικανές
–υποτίθεται- να καταλάβουν αυτόν τον χώρο. 

Εάν ακολουθήσουµε αυτόν τον δρόµο στη χώρα µας, θα
έχουµε πλήρη καταστροφή. Είναι αµφίβολο εάν σε κάποιους ελά-
χιστους κλάδους µπορεί να επιβιώσουν κάποιες επιχειρήσεις.
Αυτό το είδαµε ιδίως στη φάση του πρώτου και του δεύτερου
µνηµονίου, όπου αυτό εφαρµόστηκε. Είχαµε µια πλήρη διάλυση
του παραγωγικού ιστού. Είδαµε την ανεργία να φτάνει στο 27%.
Είδαµε τη συσσωρευτική ύφεση, την απώλεια δηλαδή παραγω-
γής εθνικού εισοδήµατος να πλησιάζει το ένα τρίτο. 

Η παρούσα Κυβέρνηση, εµείς, η στρατηγική την οποία επεξερ-
γαζόµαστε και θα έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε στηρίζε-
ται στη λογική ότι πρέπει να απαντήσουµε σ’ αυτό το πρόβληµα,
δηµιουργώντας συνεργατικά, συλλογικά, συνεταιρικά σχήµατα,
όχι µόνο στον χώρο των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, αλλά και
ευρύτερα: δικτύωση, συνεργατικότητα, συµπράξεις, clusters τα
λένε ορισµένοι. Υπάρχουν ποικίλες µορφές. Αυτή είναι η κατεύ-
θυνση µέσα στην οποία πρέπει να κινηθούµε. 

Το δεύτερο επίπεδο, βεβαίως, είναι οι νοµοθεσίες, δηλαδή οι
νόµοι, οι κανόνες να είναι κοινοί, αλλά και στοχευµένοι, ούτως
ώστε να ενισχύουν αυτήν την κατεύθυνση την οποία θέλουµε. 

Το τρίτο επίπεδο είναι η ίδια η κοινωνία. Δυστυχώς, τα κατα-
ναλωτικά κινήµατα στη χώρα µας δεν µπόρεσαν ποτέ να φθά-
σουν στο επίπεδο που να µπορούν να αντιµετωπίσουν τα θέµατα
αυτά. Οι θεσµοί όµως της κοινωνίας, οι φορείς µπορούν να πα-
ρέµβουν µε διάφορους τρόπους σ’ αυτήν τη διαδικασία. 

Με αυτές λοιπόν τις γενικότερες σκέψεις, έρχοµαι στα ειδικό-
τερα θέµατα του νοµοσχεδίου.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά ορισµένες
αυστηρά νοµοτεχνικές βελτιώσεις, δηλαδή αλλάζει ο τίτλος του
νοµοσχεδίου, επειδή υπάρχουν και τροπολογίες, και άλλες σχε-
τικές, ανάλογες, τις οποίες θα δείτε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός κ. Ιωάννης Δραγασάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Το περιεχόµενο του
σχεδίου νόµου νοµίζω ότι έχει αναλυθεί επαρκώς. Μιλάµε για την
ενσωµάτωση µιας οδηγίας, η οποία βοηθάει αυτόν ο οποίος έχει
ζηµιωθεί από πρακτικές καρτέλ, µονοπωλίων κ.τ.λ.. 

Σε αυτές τις περιπτώσεις λοιπόν δίνονται κάποιες δυνατότη-
τες, περισσότερες από αυτές που υπάρχουν, ούτως ώστε ο θι-
γόµενος να διεκδικήσει το δίκιο του, για να το πω απλά. 

Εποµένως, τούτου δοθέντος το µόνο το οποίο θέλω να κάνω
περαιτέρω είναι να απαντήσω πράγµατι σε ορισµένα ερωτήµατα
τα οποία τέθηκαν στη επιτροπή. Φυσικά µε την αλλαγή του
Υπουργού, όπως είπατε, αυτά τα οποία θα πω είναι ό,τι µε έχουν
εξοπλίσει οι υπηρεσίες. Θέλω πάντως να διαβεβαιώσω ότι κι εγώ,
έστω και εκ των υστέρων, µελέτησα τα πρακτικά της επιτροπής
και τα σχετικά ερωτήµατα και, νοµίζω, υπάρχουν πειστικές απαν-
τήσεις σ’ όλα αυτά. Αλλά και αν δεν υπάρχουν, εδώ είµαστε, να
τα δούµε στο µέλλον.

Το πρώτο ίσως και το πιο σηµαντικό είναι η παρατήρηση του
κ. Δήµα περί πρόβλεψης συλλογικής αγωγής καταναλωτών.
Έγινε διαβούλευση. Η διαβούλευση έδειξε ότι υπάρχει το πρό-
βληµα και πρέπει να το δούµε στο µέλλον, αλλά δεν υπήρξε εκεί-
νος ο ενθουσιασµός ή εκείνη η πρόταση ότι πρέπει εδώ και τώρα
πρόχειρα να το αντιµετωπίσουµε. Αναγνωρίστηκε το πρόβληµα,
εντοπίσαµε όµως και πάρα πολλές δυσκολίες που συνοδεύουν
τη δυνατότητα άσκησης συλλογικών αγωγών και για τους λό-
γους αυτούς το κρατάµε, αν υπάρχει ευρύτερη συναίνεση, για
να ανοίξουµε έναν διάλογο και να φτάσουµε σε µια νοµοθεσία
ειδική γι’ αυτό το θέµα και όχι απλώς παρεµπιπτόντως να το αν-
τιµετωπίσουµε.

Παρατήρησε ο ειδικός αγορητής ο κ. Κωνσταντινόπουλος ότι
το νοµοσχέδιο αντιφάσκει µε την κατάργηση από τον
ν.4512/2018 της υποχρεωτικότητας της εµπορικής εγγύησης. Η
απάντηση είναι ότι αυτό δεν ισχύει. Ο ν.4512/2018 προβλέπει ότι
όταν δεν παρέχεται εγγύηση, το γεγονός αυτό πρέπει να γνω-
στοποιείται ευκρινώς. Έτσι η εµπορική εγγύηση µετατρέπεται
από τυπική υποχρέωση σε ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα. 

Επίσης, τέθηκε το θέµα ότι το παρόν νοµοσχέδιο διευκολύνει
την άσκηση αγωγών αποζηµίωσης, όµως ο ν.4512/2018 δυσχε-
ραίνει την άσκηση τέτοιων αγωγών καθιστώντας υποχρεωτική τη
διαµεσολάβηση. Η απάντηση είναι ότι δεν είναι υποχρεωτική η
διαµεσολάβηση στις διαφορές του νοµοσχεδίου µας. Η διαµε-
σολάβηση είναι υποχρεωτική σε διαφορές που αφορούν προ-
σβολή εµπορικών σηµάτων, διπλωµάτων ευρεσιτεχνίας κ.ο.κ..

Σε ό,τι αφορά την παρατήρηση περί της χρηµατικής ποινής ότι
είναι χαµηλή, η απάντηση είναι ότι αν δεν προσκοµιστούν τα απο-
δεικτικά στοιχεία που ζητούνται, οι ισχυρισµοί του παθόντος θεω-
ρούνται αποδεδειγµένοι. Άρα στην περίπτωση αυτή ο παραβάτης
θα πληρώσει και την αποζηµίωση και τη χρηµατική ποινή. 

Θέλω βέβαια να σχολιάσω ότι η σύγκριση εδώ και η παροµοί-
ωση µε τη «NOVARTIS» είναι εντελώς άστοχη. Το θέµα της «NO-
VARTIS» δεν έχει να κάνει µε την παραβίαση κάποιων κανόνων
ανταγωνισµού. Έχει να κάνει, αν αποδειχθούν όλα αυτά που πε-
ριέχονται στις δικογραφίες, µε το ότι εδώ είχαµε µια προσπάθεια
κατάλυσης ευρύτερα της λειτουργίας των θεσµών. 

Αυτά σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο. Υπάρχουν κι άλλα. Εσείς
οι περισσότεροι είστε νοµικοί. Δεν κρίνω σκόπιµο να επεκταθώ
σε αυτά τα θέµατα.

Θα ήθελα να τελειώσω µε αυτό το οποίο είπα στην αρχή, πρώ-
τον ότι το Υπουργείο Οικονοµίας και Ανάπτυξης από τη φύση του
πρέπει να είναι ανοιχτό Υπουργείο. Άρα όχι µόνο ερωτήσεις εδώ
θα απαντώνται, στο πλαίσιο πάντα των δυνατοτήτων, αλλά και
µε άλλους τρόπους πρέπει να επιδιώξουµε την οργάνωση ενός
διαλόγου.

Δεύτερον, το Υπουργείο αυτό ειδικά παλιά λεγόταν Υπουργείο
Συντονισµού. Ανεξάρτητα από την ονοµασία του, λοιπόν, το
Υπουργείο αυτό διότι διαχειρίζεται πόρους, διότι έχει το ΕΣΠΑ,
διότι έχει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, παίζει εξ αντι-
κειµένου ή µπορεί να συµβάλλει στον γενικό συντονισµό όλων
εκείνων των φορέων που ασχολούνται µε την αναπτυξιακή δια-
δικασία. 

Θα έχουµε την ευκαιρία, λοιπόν, να πούµε και στο µέλλον γι’

αυτά. Θα ήθελα απλώς ολοκληρώνοντας να πω ότι αυτή την πε-
ρίοδο η απόλυτη προτεραιότητα είναι η έγκαιρη ολοκλήρωση
των διαπραγµατεύσεων, όχι µόνο διότι πρέπει να είµαστε έτοιµοι
πριν κτυπήσει το κουδούνι της λήξεως, πολύ πριν, αλλά και διότι
ειδικά σε αυτό το Υπουργείο οι δεσµεύσεις που έχουµε είναι
δικής µας ιδιοκτησίας, για να χρησιµοποιήσω αυτόν τον όρο. Δη-
λαδή, αυτά που έχουµε να κάνουµε είναι πράγµατα, που ούτως
ή άλλως εµείς έπρεπε και πρέπει να τα κάνουµε.

Αναφέροµαι, πρώτον, στην ολοκλήρωση µιας αναπτυξιακής
στρατηγικής. Δεύτερον, αναφέροµαι στην ανάγκη να καλύψουµε
το χρηµατοδοτικό κενό, δηµιουργώντας χρηµατοδοτικά εργα-
λεία πέρα από τις τράπεζες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης και Υπουργού)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για ένα λεπτό.
Είναι διάφορες πρωτοβουλίες σε εξέλιξη. Μεταξύ αυτών είναι

και η πρωτοβουλία για τη δηµιουργία µιας αναπτυξιακής τράπε-
ζας. 

Τρίτον, είναι ο νόµος Κατσέλη και ο εξωδικαστικός, κρίσιµος
για να αντιµετωπίσουµε το τεράστιο θέµα των κόκκινων δανείων.
Παλιά µιλούσαµε για δηµοσιοϋπαλληλική νοοτροπία µε έναν αρ-
νητικό όρο. Πρέπει να αποτρέψουµε την εµφάνιση και µιας, αν
δεν υπάρχει ήδη, τραπεζικής νοοτροπίας. Εννοώ, δηλαδή, µία
νοοτροπία που κάθονται κάποιοι πάνω στα δάνειά τους και περι-
µένουν τους οφειλέτες να πάνε για να τα πληρώσουν. Πρέπει να
υπάρξουν ενεργητικές πολιτικές, προδραστικές δράσεις και είναι
θετικό το ότι και οι τράπεζες το αναγνωρίζουν αυτό. 

Χθες, µάλιστα, σε µία σύσκεψη είδα ότι ήδη έχουν σχέδια και
προγράµµατα να βρούµε τους οφειλέτες, να δούµε τα προβλή-
µατά τους, να δούµε τις δυνατότητές τους, να ξεχωρίσουµε αυ-
τούς που µπορούν, αλλά δεν πληρώνουν από εκείνους που δεν
µπορούν και, εποµένως, να υπάρχουν προγράµµατα τέτοια που
να διευκολύνουν, όπως είπα, τη λύση των προβληµάτων.

Είναι το πιστοδοτικό καθεστώς για τις επενδύσεις. Πρέπει να
το διευκολύνουµε ακόµη περαιτέρω. Είναι το θέµα της ενηµέρω-
σης και της υποδοχής επενδυτών, όπου υπάρχει βελτίωση, αλλά
υπάρχουν και µεγάλα περιθώρια να βελτιώσουµε ακόµη περαι-
τέρω τα πράγµατα. 

Εποµένως, υπάρχουν δυνατότητες να πετύχουµε επιτάχυνση,
συντονισµό και µία κοινωνικοποίηση γενικά της διαδικασίας της
ανάπτυξης µε την έννοια ότι ανάπτυξη δεν γίνεται χωρίς την
ενεργή συµµετοχή της κοινωνίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο αµέσως µετά θα έχει ο κ. Σαχινίδης, όπως έχει συµ-

φωνήσει και µε τους δύο Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Κεφαλογιάννη και τον
κ. Κουτσούκο, καθώς θα προηγηθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαπέντε σπουδαστές και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το δηµόσιο ΙΕΚ Αµπελοκήπων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Χρυσής
Αυγής κ. Ιωάννη Σαχινίδη να πάρει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
Θα ακολουθήσει ο κ. Κεφαλογιάννης και ο κ. Κουτσούκος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καλά θα κάνετε να αλλάξετε επικοινωνιολό-

γους, διότι είναι πάρα πολύ φτωχή η ρητορική σας. Κάθε φορά
που αναφέρεται κάποιο στέλεχός σας, κάποιος Βουλευτής, κά-
ποιο κυβερνητικό µέλος στη Χρυσή Αυγή, τα µόνα που ξέρετε να
λέτε είναι «οι φασίστες, οι ναζί». Κάντε µία πρόβα όλης σας της
οµιλίας αποβραδίς κοιτώντας πρώτα τον καθρέφτη, αναρωτώµε-
νοι πόσο φασιστικό και πόσο νεοναζιστικό είναι αυτό που κάνετε
απέναντι στους εκπροσώπους της τρίτης πολιτικής δύναµης.

Όλα αυτά, όµως, δεν γίνονται τυχαία. Γίνονται για δύο λόγους.
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Δεν ξέρω ποιον από τους δύο έχετε ιεραρχήσει στο µυαλό σας,
εάν έχει σχέση µε την άνοδο της Χρυσής Αυγής σε ποσοστά ή
αν έχει σχέση µε τον αποπροσανατολισµό που προσπαθείτε να
δηµιουργήσετε στους Έλληνες πολίτες, διότι υπάρχουν πολύ σο-
βαρά εθνικά ζητήµατα. Δέκατη τρίτη µέρα σήµερα και συνεχί-
ζουν «εν καιρώ ειρήνης» δύο Έλληνες στρατιώτες να
παραµένουν φυλακισµένοι στην Τουρκία.

Αναρωτιέστε µετά για ποιο λόγο, χωρίς να κάνετε την αυτο-
κριτική σας, υπάρχει µια απαξίωση των Ελλήνων πολιτών απέ-
ναντι στους πολιτικούς και στην πολιτική µε τον τρόπο που
ασκείται και µε τη συµπεριφορά σας.

Πριν από λίγες µέρες, σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, στην τελευ-
ταία του οµιλία ο Γενικός Γραµµατέας της Χρυσής Αυγής σάς
έκανε την τιµή να σας αποκαλέσει συναδέλφους. Δυστυχώς, κά-
ποιοι από εδώ µέσα δεν το αξίζετε. Είναι η τρίτη φορά µετά από
οµιλία του Γενικού Γραµµατέα της Χρυσής Αυγής που κάποιος
συνήθης ύποπτος παρεµβαίνει, θέλοντας να κάνει κριτική, θέλον-
τας να δηµιουργήσει κλίµα.

Υπάρχει µία προσπάθεια ωραιοποίησης του λόγου από πλευ-
ράς σας. Θέλετε τους απατεώνες εδώ µέσα να τους λέµε «πολι-
τικούς απατεώνες», θέλετε στις εκφράσεις µας να βάζουµε
εισαγωγικά. Ε, όχι! Αφού δεν µας σέβεστε, από εδώ και πέρα θα
σας συµπεριφερόµαστε ανάλογα. 

Η λέξη «νεοναζί» πάντα αφορά τη Χρυσή Αυγή. Πάντα όλοι
όσοι λένε σε αυτή την Αίθουσα «φασίστας» και «νεοναζί» δεί-
χνουν εµάς, χωρίς να µας έχουν ζητήσει ποτέ να αυτοπροσδιο-
ριστούµε. Ακούστηκε, λοιπόν, από προλαλήσαντα ότι είναι
περήφανοι που δεν έχουν κατέβει στις πλατείες µαζί µας. 

Πρώτον, για να κατέβεις στην πλατεία θα πρέπει να έχεις το
θάρρος να πας δίπλα στον απλό Έλληνα πολίτη. Οι περισσότεροι
από εσάς κατεβαίνετε στις πλατείες µόνο όταν υπάρχουν οι Gay
Pride. Η µοναδική συµµετοχή σας είναι αυτή στις πλατείες!

Έχετε καταργήσει το τεκµήριο της αθωότητας απέναντι στους
εθνικιστές και στην τρίτη πολιτική δύναµη, την οποία αθωότητα
την επικαλείστε µε κάθε σας ευκαιρία. 

Επίσης, ακούστηκε ότι η Χρυσή Αυγή αφού έκαψε την τούρ-
κικη σηµαία –και καλά κάναµε και είµαι περήφανος και όποτε µου
δίνεται η ευκαιρία θα την κάψω ξανά- υπήρξαν αντίποινα από
τους Τούρκους και κάψανε την ελληνική σηµαία. Δεν έχω ακού-
σει, όµως, κανέναν σας εδώ µέσα να παραπονιέται για το κάψιµο
της ελληνικής σηµαίας στην Ελλάδα. Το να την καίνε οι Γκρίζοι
Λύκοι είναι κάτι φυσιολογικό. Είναι ο προαιώνιος εχθρός της πα-
τρίδας µας. Το να την καίνε, όµως, εντός της Ελλάδος είναι εθνο-
µηδενισµός και προδοσία. 

Το παντελόνι, όπως ξέρουµε, κάποτε το φορούσαν οι άντρες.
Δυστυχώς, έχει γίνει ένα ρούχο, το οποίο έχει γίνει unisex και συ-
νήθως κάποιοι το φοράνε για να µην κρυώνουν. Ας φορέσουν
κολάν, το ίδιο κάνει! Αλλιώς, δεν δικαιολογείται µία αναφορά που
έγινε πάλι πριν σχετικά µε «µπράβους της νύχτας» και πάλι ανα-
φέρονταν σε εµάς. 

Εάν δεν υπάρξει καταγγελία από τον «κύριο» που ανέφερε ότι
η Χρυσή Αυγή είναι «µπράβοι της νύχτας», εάν δεν υπάρξουν
ονόµατα, του το επιστρέφω δεκαπλάσιο. Ας έρθει να µας πει
ποιοι ήταν αυτοί οι µπράβοι της νύχτας.

Έχουµε ακούσει χίλια δύο, αλλά δεν έχουµε ακούσει για λη-
στές τραπεζών, δεν έχουµε ακούσει για ανθρώπους υποδέχονται
τροµοκράτες, οι οποίοι παίρνουν πενθήµερη άδεια, οι οποίοι
έχουν καταδικαστεί για αποδεδειγµένα εγκλήµατα και πάνε και
τους υποδέχονται. Και σας πειράζει ο λόγος της Χρυσής Αυγής! 

Πολύ καλά κάνετε και συνεχίζετε αυτή τη συνωµοσία σιωπής.
Αλλιώς, δώστε µας βήµα. Διότι µας έχετε πει επανειληµµένα σε
αυτή την Αίθουσα ότι ήσασταν ατρόµητοι. Δεν φοβηθήκατε τα
τανκς, δεν φοβηθήκατε την εξορία, που ψαρεύατε και γράφατε
ποιήµατα, δεν φοβηθήκατε, τέλος πάντων, τον φασισµό και τον
ναζισµό σε όλες του τις εκφάνσεις. 

Αποδείξτε µας πόσο δηµοκράτες είστε και κατά πόσο µπορείτε
να µας αντιµετωπίσετε. Καλέστε µας έστω και µία φορά σε ένα
µεγάλο κανάλι.

Κατά πρώτον, κύριε Υπουργέ, ως γνήσιοι εκφραστές της δη-
µοκρατίας, γιατί καταστρατηγείτε εσείς οι ίδιοι τον Κανονισµό
της Βουλής, αρνούµενοι τον κοινοβουλευτικό έλεγχο στην τρίτη

πολιτική δύναµη; Με ποιο δικαίωµα το κάνετε αυτό;
Έχουµε τον Πρωθυπουργό, τον κ. Τσίπρα, ο οποίος είναι λά-

τρης της Λατινικής Αµερικής και της Νότιας Αµερικής. Το έχει
δηλώσει άλλωστε επανειληµµένα. Όµως, η συµπεριφορά του
είναι τέτοια, που θα µπορούσα να τον παροµοιάσω µε τον Ερνάν
Κορτές, όταν είχε πάει στους ιθαγενείς Αζτέκους και τους µοί-
ραζε χάντρες. Αλλιώς, δεν εξηγείται η συµπεριφορά του, διότι
ενώ έχουν περάσει σχεδόν ενάµισης µήνας και παραπάνω, κανέ-
νας δεν έχει αναφέρει σε αυτή την Αίθουσα ότι την ώρα που στην
Πάτρα στις 6 Φεβρουαρίου δήλωνε στην οµιλία του: «Δεν µπορεί
να υπάρχει ο πατριωτισµός των Panama Papers, των offshore
εταιρειών και της µίζας», κουνώντας το δάχτυλο στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση και τη Νέα Δηµοκρατία, τη στιγµή που ακριβώς
δύο εβδοµάδες πριν ο Τσακαλώτος–και αποκλείεται να µην ήταν
σε γνώση του Πρωθυπουργού της Ελλάδας- είχε ψηφίσει στο
Ecofin τα Panama Papers, τα Paradise Papers να εξαιρεθούν, να
γίνουν νόµιµα, ούτως ώστε να σταµατήσει ο έλεγχος.

Σε ποιον, αλήθεια, κουνάτε το δάχτυλο; Και είναι ένα δάχτυλο
που το έχετε για δύο λόγους: Ο ένας είναι να το βουτάτε στο
µέλι και τον άλλο λόγο δεν µου επιτρέπεται να τον πω. 

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά της Βουλής, αυτό, για να έχει
υπ’ όψιν του ο ελληνικός λαός το τι ακριβώς συµβαίνει, ποιοι
πραγµατικά είστε, το πόσο υποκριτές είστε και το πόσο ψεύτες
είστε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαχινίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ανέφερα στην εισήγησή µου ότι όλα αυτά γίνονται για δύο λό-
γους. Για εµάς ο βασικός λόγος είναι τα εθνικά ζητήµατα. Δεν
αναφέρθηκε από κανέναν µια επιστολή, η οποία έχει αποσταλεί
σε όλα τα e-mails όλων των Βουλευτών από τον Ελληνοαµερι-
κανό Chris Spirou. Είναι µία δεκασέλιδη επιστολή, η οποία ιστο-
ρικά είναι τεκµηριωµένη και έχει αποσταλεί και προς τον Γενικό
Γραµµατέα και τα πέντε µόνιµα µέλη του Συµβουλίου Ασφαλείας
των Ηνωµένων Εθνών. Εδώ τεκµηριώνεται απόλυτα και ιστορικά
η ελληνικότητα της Μακεδονίας. Δεν έγινε απολύτως καµµία ανα-
φορά ούτε σε αυτό το κοµµάτι. Καταθέτω τη συγκεκριµένη επι-
στολή και άλλες τρεις επιστολές που έχει αποστείλει ο κ. Chris
Spirou. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαχινίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες επιστολές, οι οποίες βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βέβαια, το µυαλό σας είναι µόνο στον αποπροσανατολισµό.
Ασχολείστε µε το ποιος µπαίνει µέσα στους γηπεδικούς χώρους,
ασχολείστε µε χίλια δυο άλλα δευτερεύοντα ζητήµατα και κατα-
φέρατε τις δεκατρείς αυτές ηµέρες η φυλάκιση των δύο Ελλή-
νων στρατιωτικών να περνάει ως τέταρτη, ως πέµπτη είδηση στα
κεντρικά δελτία. 

Δεν αναφέρθηκε πάλι από κανέναν το ρεκόρ φωτογραφικών
ρυθµίσεων σε εβδοµήντα µία περιπτώσεις διαγωνισµών που βρί-
σκονται σε εξέλιξη σε ολόκληρη την Ελλάδα για την αναβάθµιση
των δικτύων άρδευσης. Και κάτι αντίστοιχο, φυσικά, συµβαίνει
και στους διαγωνισµούς αναβάθµισης οδοφωτισµού των δήµων. 

Να περάσω και στις τροπολογίες στον χρόνο που µου µένει. 
Σχετικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1502 και ειδικό

23, εδώ µε πρόχειρες διατάξεις οι αρµόδιοι Υπουργοί επιχειρούν
να επιτύχουν µία εικονική τακτοποίηση στα οικονοµικά των ασφα-
λιστικών ταµείων, που µετά τις ακατάστατες ενοποιήσεις και τις
υποχρεώσεις που ανελήφθησαν ελέω µνηµονίων έχουν βρεθεί
στο κόκκινο. 

Στο άρθρο 1 της παρούσης προκύπτει ότι από τα παρόντα η
λύση που επέλεξαν είναι η χρηµατοδότηση των οικονοµικών υπο-
χρεώσεων προς τους παρόχους υγειονοµικών υπηρεσιών από
τον κρατικό προϋπολογισµό. Αποδεικνύεται, λοιπόν, ότι οι αρχι-
κές προβλέψεις και νοµοθετικές ρυθµίσεις δεν παρήγαγαν τα
επιθυµητά αποτελέσµατα, αλλά αντίθετα συσσωρεύθηκαν και
δηµιούργησαν το φαινόµενο των ληξιπρόθεσµων οφειλών. 

Εδώ συµφωνούµε για την αποπληρωµή, αλλά αυτό που µας
αναγκάζει να καταψηφίσουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία είναι
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το δεύτερο άρθρο στην ίδια τροπολογία, όπου οι ρυθµίσεις που
εισάγονται αφορούν τη ρύθµιση θεµάτων διοικητικής και εφαρ-
µοστικής φύσεως µε την εισαγωγή συµπληρωµατικών, αλλά και
ετερόκλητων διατάξεων. 

Επίσης, παρατίθενται οι σχετικοί κατάλογοι κατά την κατανοµή
µόνιµου προσωπικού στις υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας.
Δεν µας εξηγεί, όµως, το Υπουργείο για ποιους λόγους προβαίνει
σε αυτού του είδους τις ρυθµίσεις. Εµείς πιθανολογούµε ότι
αφορούν την εξυπηρέτηση των δικών σας ανθρώπων και την εξα-
σφάλιση της εργασιακής τους θέσης. 

Διευκρινίζω ότι αν ήταν µόνο το πρώτο άρθρο, θα ήµασταν δια-
τεθειµένοι να το υπερψηφίσουµε. 

Πάµε στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1511 και ειδικό 26.
Από αυτή την τροπολογία κρατάµε το εξής, ότι το αρµόδιο
Υπουργείο προτείνει να παρέχεται στους µετανάστες ασφαλι-
στική και υγειονοµική περίθαλψη από την πρώτη ηµέρα εργασίας
αντί για τις ενενήντα ηµέρες που ίσχυε µέχρι σήµερα, ενώ την
ίδια στιγµή για τους Έλληνες µισθωτούς και τα µέλη της οικογέ-
νειάς τους χορηγείται ασφαλιστική ικανότητα και λοιπές υγειονο-
µικές υπηρεσίες µόνο αν έχει εβδοµήντα πέντε ηµέρες εργασίας
αντί για πενήντα που ίσχυε µέχρι σήµερα. Εδώ το αυξήσατε. 

Κατά τη θέασή µας εδώ προκύπτει ένας ιδιότυπος και διακρι-
τός ρατσισµός έναντι των Ελλήνων, τον οποίο συνηθίζετε να δεί-
χνετε. Αντίθετα, οι ξένοι φαίνεται ότι απολαµβάνουν ειδικής
µεταχείρισης. Διαφωνούµε σε αυτού του είδους τις νοµοθετικές
προσεγγίσεις και φυσικά, θα καταψηφίσουµε και αυτή την τρο-
πολογία. 

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1509 και ειδικό
24, µε την παρούσα τροπολογία πράγµατι εκσυγχρονίζεται η
υπηρεσία µίας στάσης, που αφορά την ηλεκτρονική υποβολή και
διεκπεραίωση των σχετικών αιτήσεων για τις εκδόσεις των απαι-
τούµενων πιστοποιητικών που αφορούν τη διεξαγωγή του εξω-
τερικού εµπορίου. 

Το νέο εργαλείο θα ονοµάζεται «ενιαία θυρίδα εξωτερικού εµ-
πορίου». Αυτό, όµως, που µας δηµιουργεί κάποιες επιφυλάξεις
είναι το γεγονός ότι το προτεινόµενο ηλεκτρονικό σύστηµα θα
ενταχθεί στο πλαίσιο του οργανωτικού και πληροφοριακού συ-
στήµατος της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, που απο-
τελεί το σύστηµα ελέγχου της τεχνοκρατικής ελίτ.

Σχετικά, λοιπόν, µε την κοινή απόφαση που µπορούν να εκδώ-
σουν οι κατά περίπτωση αρµόδιοι Υπουργοί και ο Διοικητής της
ΑΑΔΕ, αφήνει κάποιες επιφυλάξεις για τυχόν υπόγειες εξυπηρε-
τήσεις µεγάλων συµφερόντων και πολιτικών υποχρεώσεων σε οι-
αδήποτε µορφής οικονοµικά κεφάλαια που δραστηριοποιούνται
στο εξαγωγικό εµπόριο. Εδώ θα ψηφίσουµε «παρών».

Κλείνω µε την τελευταία τροπολογία µε γενικό αριθµό 1510
και ειδικό 25. Από την παρούσα αντιλαµβανόµαστε ότι οι προ-
ηγούµενες και ισχύουσες διατάξεις, σχετικά µε το χρονικό όριο
της εγγραφής σε συλλογικές αποφάσεις ανά επιχειρησιακό πρό-
γραµµα ΕΣΠΑ, το οποίο είχε οριστεί να ξεκινήσουν οι σχετικές
εγγραφές από 1-1-2018, επαναπροσδιορίζονται για 1-1-2019.
Γνωρίζουµε όλοι ότι τα προγράµµατα ΕΣΠΑ αποτελούν ένα είδος
χρηµατοδότησης της κεντρικής εξουσίας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης προς τη χώρα µας. 

Όµως, έχει πολλάκις διαπιστωθεί ότι οι αρµόδιες εγχώριες υπη-
ρεσίες καθίστανται ανίκανες να προβούν στις σχετικές ενέργειες
για την απορρόφησή τους. Αυτό σηµαίνει ότι οι κυβερνητικοί φο-
ρείς αδυνατούν να τιµήσουν τα σχετικά χρονοδιαγράµµατα για
την υλοποίηση των πληρωµών στα έργα ΕΣΠΑ και µεταθέτουν τη
διαδικασία των σχετικών εγγράφων ανά ένα έτος. Είναι κάτι που
επαναλαµβάνεται συνέχεια. Τι συµβαίνει µε τα όργανα της εκά-
στοτε περιφέρειας και για ποιους λόγους δεν µπόρεσε να τηρηθεί
το σχετικό χρονοδιάγραµµα, το οποίο η δική σας Κυβέρνηση είχε
νοµοθετήσει; Θα το καταψηφίσουµε και αυτό.

Και µία τελευταία φράση. Πράγµατι, κάποιοι µπορούν να είναι
περήφανοι για τους παππούδες τους. Ας αναρωτηθούν όµως, αν
ζούσαν οι παππούδες τους πόσο περήφανοι θα ήταν γι’ αυτούς;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Σαχινίδη.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Κεφαλογιάννης για δώδεκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Να συγχαρώ και εγώ µε την σειρά µου τον Υπουργό για την

ανάληψη των νέων καθηκόντων του. Ειλικρινά του εύχοµαι καλή
επιτυχία, γιατί πράγµατι είναι ένα πόστο ιδιαίτερα κρίσιµο για την
ελληνική οικονοµία και καλό είναι να επιτύχει, σε αντίθεση του-
λάχιστον µε τους προκατόχους του οι οποίοι, απ’ ό,τι φαίνεται,
µάλλον είχαν αποτυχίες στο συγκεκριµένο πόστο και γι’ αυτό
υπήρξαν αλλαγές. 

Δεν µπορώ να µην κάνω και εγώ µία αναφορά στην επικαιρό-
τητα, κύριε Υπουργέ και θα αναφερθώ βεβαίως και στην υπό-
θεση των δύο στρατιωτικών που βρίσκονται αυτή τη στιγµή υπό
κράτηση από τη γείτονα χώρα. 

Είδαµε ότι η επίσκεψη του Τούρκου Προέδρου, του κ. Ερντο-
γάν, η οποία διαφηµίστηκε µετά βαΐων και κλάδων από την Κυ-
βέρνηση, όχι µόνο δεν οδήγησε σε βελτίωση των διµερών
σχέσεων Ελλάδας - Τουρκίας, αλλά αντιθέτως δυστυχώς ακο-
λούθησε η επιδείνωσή τους. 

Να θυµίσω στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι µετά την επίσκεψη
του κ. Ερντογάν στην Ελλάδα είχαµε την απόπειρα εµβολισµού
του σκάφους του Λιµενικού εντός των χωρικών υδάτων της Ελ-
λάδος στα Ίµια, είχαµε τις συνεχείς πειρατικές ενέργειες της
Τουρκίας στην Κυπριακή ΑΟΖ, είχαµε τις παράνοµες NAVTEX και
τις τουρκικές ασκήσεις έρευνας και διάσωσης, οι οποίες µάλιστα
περιελάµβαναν ολόκληρο το Καστελόριζο και βεβαίως είχαµε και
το πρόσφατο περιστατικό της σύλληψης των δύο στρατιωτικών
µας. Δυστυχώς, απ’ ό,τι φαίνεται, βάσει αποτελεσµάτων δεν εί-
χαµε good diplomacy, όπως είχε πει ο κ. Κοτζιάς, ο Υπουργός
Εξωτερικών, όταν υποδέχθηκε τον Τούρκο Πρόεδρο.

Θεωρώ ότι η ελληνική Κυβέρνηση δυστυχώς υποτίµησε την
τουρκική προκλητικότητα το τελευταίο διάστηµα. Δεν ήταν µία
απλή νευρικότητα, όπως αρέσκεται ο κ. Κοτζιάς να χαρακτηρίζει
τη στάση της Τουρκίας. 

Πάντα σε περιόδους έντασης υπάρχουν πολιτικές και στρα-
τιωτικές αποφάσεις πρόληψης, ακόµη και αυξηµένα µέτρα. Για
παράδειγµα, ξέρουµε ότι στο παρελθόν υπήρξαν αυξηµένες δυ-
νάµεις στα περίπολα, έµπειροι αξιωµατικοί που συµµετείχαν στις
περιπολίες στα σύνορα, υπήρχε αποφυγή κινήσεων οι οποίες θα
µπορούσαν να χαρακτηριστούν ως αντικείµενο εκµετάλλευσης
από την πλευρά της Άγκυρας για να κάνει κάποιο τεχνητό επει-
σόδιο.

Δυστυχώς, τίποτα απ’ όλα αυτά δεν είδαµε να γίνεται, ενώ
υπήρχαν τα σηµάδια από πλευράς Τουρκίας για την κλιµάκωση
όσον αφορά την προκλητικότητά της. Το ερώτηµα είναι, αν θα
µπορούσε να είχε αποφευχθεί το περιστατικό. Πιθανόν, µπο-
ρούσε να είχε αποφευχθεί αν είχαν ληφθεί παραπάνω µέτρα.

Το ζητούµενο, όµως, κύριε Υπουργέ, είναι εν προκειµένω να
δοθεί µία λύση σε αυτό το ζήτηµα. Η δική µας αγωνία µεγαλώνει.
Διότι, δεν είναι µόνο αυτό που είπατε και εσείς, δηλαδή λεκτική
διαφοροποίηση. Βλέπετε ότι εντός του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας ο Υπουργός κ. Καµµένος µιλάει για οµήρους και ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός κ. Κουβέλης µίλησε για υπερτροφικό λόγο του
κ. Καµµένου –δηλαδή βλέπουµε µία διάσταση όσον αφορά την
αντιµετώπιση του περιστατικού- και θυµάµαι και τον Πρωθυ-
πουργό κ. Τσίπρα, ο οποίος µίλησε για ένα σύνηθες περιστατικό
που λαµβάνει χώρα στην παραµεθόριο. 

Γι’ αυτό και εγώ δράττοµαι της ευκαιρίας µε την ιδιότητά σας
πέραν αυτής του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Ανάπτυξης
και ως Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης, να µου δώσετε µια σαφή
απάντηση τελικά ποια είναι η επίσηµη θέση της Ελληνικής Κυ-
βερνήσεως επί αυτού του ζητήµατος. Είναι ένα περιστατικό οµη-
ρίας, όπως λέει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας; Είναι ένα σύνηθες
περιστατικό το οποίο λαµβάνει χώρα στην παραµεθόριο;

Θα κάνω και ένα δεύτερο ερώτηµα το οποίο ο Πρωθυπουργός,
ο κ. Τσίπρας, δεν απάντησε στον κ. Μητσοτάκη προηγουµένως.
Υπάρχει συνεννόηση για την επιστροφή των οκτώ Τούρκων στρα-
τιωτικών στην Τουρκία; Θέλω να ελπίζω πως όχι, αλλά καλό είναι
να δοθεί µία απάντηση εντός του Κοινοβουλίου, γιατί την τελευ-
ταία φορά που ερωτηθήκατε ως Κυβέρνηση δεν υπήρξε τέτοια
απάντηση.

Στα του νοµοσχεδίου πολύ σύντοµα, γιατί νοµίζω ότι ο ειση-
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γητής µας τόσο στην επιτροπή όσο και στην Ολοµέλεια ήταν κα-
τατοπιστικότατος και έχουµε δηλώσει ότι θα είµαστε και θετικοί.
Δύο ερωτήσεις που, εξ όσων κατάλαβα, δεν απαντήθηκαν από
την πλευρά σας και ερωτήθηκαν από τον συνάδελφο, τον κ.
Δήµα, είναι αν µπορείτε να µας πείτε πώς θα µπορεί να υπολογι-
στεί η ζηµία του καταναλωτή. Καταλαβαίνω ότι είναι ένα δύσκολο
ζήτηµα, αλλά καλό είναι να δοθεί µια απάντηση, εφόσον µπορεί
να δοθεί, γι’ αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Δεύτερον, είπατε ότι έγινε µία διαβούλευση όσον αφορά στο
νοµοσχέδιο. Βέβαια, µε βάση τουλάχιστον το σώµα του νοµοσχε-
δίου, βλέπω ότι η µόνη διαβούλευση που έγινε είναι µεταξύ του
ΣΕΒ και της ολοµέλειας των Προέδρων των Δικηγορικών Συλλό-
γων, αλλά παρ’ όλα αυτά, η ερώτηση παραµένει, αν κάνατε και
κάποιες κατ’ ιδίαν συναντήσεις, ως Υπουργός, µε τις ενώσεις κα-
ταναλωτών, προκειµένου να έχετε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Όχι από εµένα.
Υπήρξε µε την ΕΚΠΟΙΖΩ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μάλιστα. Υπήρξαν, δηλαδή, µε-
ρικές συναντήσεις του Υπουργείου. Εντάξει. Απλώς επειδή δεν
είχε καταγραφεί στο νοµοσχέδιο, απ’ ό,τι διαβάζω στη σελίδα 29,
µόνο ο ΣΕΒ είχε στείλει ένα υπόµνηµα και η ολοµέλεια των Προ-
έδρων των Δικηγορικών Συλλόγων. Όµως, κρατώ την παρατή-
ρησή σας.

Όσον αφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις τροπολογίες,
δυστυχώς έχουµε για άλλη µία φορά µία διαδικασία κακής νοµο-
θέτησης από την Κυβέρνηση. Έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
ενσωµατώνει µία κοινοτική οδηγία, δηλαδή µία τυπική διαδικασία
εντός Κοινοβουλίου και βλέπουµε ότι στην ουσία για άλλη µία
φορά έρχονται τέσσερις άσχετες τροπολογίες σε ένα άσχετο νο-
µοσχέδιο, πολλές από αυτές την τελευταία στιγµή.

Χαρακτηριστικά, η µε γενικό αριθµό 1511 και µε ειδικό 26 κα-
τατέθηκε στις 11.05’ σήµερα το πρωί, δηλαδή δύο ώρες πριν από
την έναρξη της συζήτησης αυτού του νοµοσχεδίου. Βλέπουµε
ότι όλες αυτές οι τροπολογίες είναι εκπρόθεσµες και δυστυχώς,
για άλλη µία φορά δεν δίνετε τη δυνατότητα στην Εθνική Αντι-
προσωπεία να συζητήσει στην ουσία πολύ σηµαντικά ζητήµατα
τα οποία προσπαθούν οι συγκεκριµένες τροπολογίες να αντιµε-
τωπίσουν, αλλά µε τον τρόπο µε τον οποίο το φέρνετε κυριολε-
κτικά την τελευταία στιγµή, δεν µας δίνετε τη δυνατότητα παρά
στην ουσία να το καταγγείλουµε.

Όµως, θα σας πω αυτή τη φορά, κύριε Υπουργέ, ότι δεν θα
µείνουµε µόνο στην καταγγελία, αλλά θα καταψηφίσουµε όλες
τις τροπολογίες, παρότι συµφωνούµε µε πολλές από αυτές επί
της ουσίας, για να στείλουµε ένα µήνυµα ότι επιτέλους κάποια
στιγµή θα πρέπει να σταµατήσει αυτή η κακή νοµοθέτηση. Δεν
είναι δικαιολογία ότι γινόταν και µε τις προηγούµενες κυβερνή-
σεις, γιατί υποτίθεται ότι έχουµε πάει σε µια οµαλοποίηση της
νοµοθετικής διαδικασίας. Δεν µιλάµε αυτή τη στιγµή για κάποιο
νοµοσχέδιο το οποίο ενδεχοµένως είναι προαπαιτούµενο για να
πάρουµε κάποια δόση. Έχουµε όλον τον χρόνο να συζητήσουµε
αυτά τα θέµατα. Βλέπουµε ότι ακόµη και σήµερα, την τελευταία
στιγµή έρχονται άσχετες τροπολογίες σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο
και δυστυχώς, δεν έχουµε τον χρόνο να µπούµε σε µία ουσια-
στική συζήτηση.

Σας καλούµε να τις αποσύρετε. Εφόσον αποσύρετε τις τρο-
πολογίες και µπορέσουν να έρθουν µε µια σωστή διαδικασία σε
κάποιο άλλο νοµοσχέδιο, βεβαίως και είµαστε διατεθειµένοι να
τις ψηφίσουµε και συγκεκριµένα, θα σας πω σε ποιες θα είµαστε
θετικοί και σε ποιες θα είµαστε αρνητικοί. Εφόσον, όµως, δεν
αποσυρθούν, το επαναλαµβάνω ότι θα καταψηφίσουµε και τις
τέσσερις τροπολογίες, παρότι σε κάποιες από αυτές ίσως είµα-
στε θετικοί.

Επειδή, όµως, θεωρώ ότι δυστυχώς δεν θα έχετε την πολιτική
ευθιξία να αποσυρθούν οι τροπολογίες και να πάµε σε µία κανο-
νική διαδικασία νοµοθέτησης, οφείλω για να καταγραφούν στα
Πρακτικά, να σας πω τουλάχιστον τις θέσεις της Νέας Δηµοκρα-
τίας επί της ουσίας των τροπολογιών. Ξεκινώντας από την τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1502 και ειδικό 23, είναι µία
τροπολογία που στην ουσία εισάγει δύο θέµατα διαφορετικά, δη-
λαδή το ένα αναφέρεται στον ΕΟΠΥΥ και το άλλο είναι θέµα το

οποίο αναφέρεται σε ζητήµατα του Προεδρικού Διατάγµατος
137.

Εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία, θέλαµε να σας πούµε ότι όσον
αφορά στις ληξιπρόθεσµες οφειλές του ΕΟΠΠΥ, προφανώς δεν
µπορούµε να είµαστε αρνητικοί. Βεβαίως, καταψηφίζουµε για
τους λόγους τους οποίους σας εξέθεσα προηγουµένως.

Ωστόσο, σε ό,τι αφορά το δεύτερο άρθρο, θα θέλαµε να γνω-
ρίζουµε για ποιο λόγο επιλέγετε να τροποποιήσετε το π.δ.
137/2017 µε νόµο και δεν ακολουθείτε την ορθή διαδικασία νο-
µοθέτησης, που είναι η υποβολή του στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας και βεβαίως οι παρατηρήσεις από πλευράς του Σ.τ.Ε..
Δηλαδή, αλλάζετε ένα προεδρικό διάταγµα, το οποίο ξέρουµε
πολύ καλά όλοι ότι ακολουθεί συγκεκριµένη διαδικασία όσον
αφορά τη νοµοθέτηση και προσπαθείτε εµµέσως µε έναν νόµο
να τροποποιήσετε το προεδρικό διάταγµα, το οποίο εσείς πριν
από περίπου έναν χρόνο είχατε φέρει στη νοµοθετική διαδικασία. 

Διαβάζω, µάλιστα, στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1502 και
ειδικό 23, στην αιτιολογική έκθεση, ότι αποκαθίστανται σφάλ-
µατα που εκ παραδροµής εµφιλοχώρησαν σ’ αυτό το προεδρικό
διάταγµα. 

Αν κάτσει κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να καταµετρή-
σει αυτά τα οποία εµφιλοχώρησαν ως σφάλµατα, θα περίµενε να
είναι ένα, δύο, τρία ίσως και λεκτικά ζητήµατα. Όµως, θα δει ότι
είναι είκοσι τέσσερις τροποποιήσεις. Είκοσι τέσσερις τροποποι-
ήσεις µέσω αυτής της τροπολογίας θεωρούνται ως σφάλµατα,
τα οποία εµφιλοχώρησαν σε αυτό το προεδρικό διάταγµα, σε ένα
προεδρικό διάταγµα, το οποίο πέρασε τη διαδικασία, όπως εί-
παµε και προηγουµένως, του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Εµάς, κύριε Υπουργέ, µας κάνει να πιστεύουµε ότι δεν είναι
απλώς σφάλµατα τα οποία εµφιλοχώρησαν. Εκ των υστέρων θέ-
λετε να αλλάξετε κάποιες διαδικασίες -είκοσι τέσσερις στον
αριθµό- και προχωρείτε σ’ αυτό τον τρόπο νοµοθέτησης. 

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1510 και ειδικό
25 νοµίζω –το είπαµε και προηγουµένως- ότι αποτελεί µία έµµεση
οµολογία αποτυχίας από πλευράς της Κυβέρνησης, όσον αφορά
την απορρόφηση κοινοτικών κονδυλίων, των οποίων µάλιστα η
εγγραφή σε µία συλλογική απόφαση ένταξης των έργων των το-
µεακών προγραµµάτων είναι µόνο µία συνέπεια. 

Τρία χρόνια, λοιπόν, µετά την έναρξη της νέας προγραµµατι-
κής περιόδου, µιλάµε για «0 ευρώ», τα οποία στην ουσία έχουν
δοθεί στις επιχειρήσεις. Μάλιστα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αν εξαιρέσει κανείς τους οδικούς άξονες οι οποίοι θα έπρεπε να
είχαν ολοκληρωθεί µε λεφτά που θα έπρεπε να έχουν απορρο-
φηθεί από το προηγούµενο ΕΣΠΑ, θα δει ότι η απορρόφηση συ-
νολικά είναι πάρα πολύ απογοητευτική. 

Νοµίζω ότι πρέπει να αφήσουµε όλοι την παρελκυστική τα-
κτική του να παρκάρουµε κονδύλια –και πρέπει να το δείτε και
εσείς, κύριε Υπουργέ- σε διάφορα ταµεία, όπως το ΤΕΠIX του
«equity fund», ώστε να εµφανίζονται ως απορροφηµένα.

Επίσης θα πρέπει να µας εξηγήσετε ως Κυβέρνηση πώς επί
τρία χρόνια προσπαθείτε να φτιάξετε στους υπαλλήλους της
ΜΟΔ ένα τεχνολογικό σύστηµα δήθεν αξιοκρατικής επιλογής, το
οποίο τελικά δεν δούλεψε. 

Πρέπει, επίσης, να µας εξηγήσετε πώς προ ηµερών η Κοµισιόν
συµφώνησε να ξηλωθεί το σύστηµα του κ. Χαρίτση και να µπει
το προηγούµενο, µήπως και προχωρήσει κάποιο πρόγραµµα στο
ΕΣΠΑ. 

Πρέπει επίσης, κάποια στιγµή ως Κυβέρνηση να µας δώσετε
τον κατάλογο των έργων, τα οποία είναι όχι εγκεκριµένα, αλλά
αυτά τα οποία τουλάχιστον έχουν συµβασιοποιηθεί.

Τελειώνω µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1511 και ειδικό
26. Είναι αυτή η τροπολογία –και θα κλείσω µ’ αυτό, κύριε
Υπουργέ- η οποία στην ουσία είναι ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο.
Μιλάµε για µια τροπολογία συνολικά είκοσι επτά σελίδων, όταν
το νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε σήµερα είναι ένα νοµοσχέδιο
επτά σελίδων, η οποία κατατέθηκε στην ελληνική Βουλή 11.05’
σήµερα το πρωί, δηλαδή λιγότερο από δύο ώρες προ της ενάρ-
ξεως της συζήτησης και καλούµαστε επ’ αυτού να µπούµε στην
ουσία. 

Ολοκληρώνω, λέγοντας ότι για τους λόγους τους οποίους εξέ-
θεσα προηγουµένως, θα είµαστε αρνητικοί. Σας καλούµε στο
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εξής να απόσχετε από την κακή νοµοθέτηση, η οποία ενώ υπήρξε
εξαίρεση σε όλες τις προηγούµενες κοινοβουλευτικές περιό-
δους, δυστυχώς την έχετε κάνει κανόνα και δεν υπάρχει πλέον
καµµία δικαιολογία πίεσης χρόνου. Οι τροπολογίες πρέπει να κα-
τατίθενται εµπρόθεσµα, να είναι ως επί το πλείστον τροπολογίες
που να αφορούν σχετικά νοµοσχέδια και να µην καλείται η Εθνική
Αντιπροσωπεία να προσπαθεί να αποφασίσει επί τροπολογιών
κυριολεκτικά στο «παρά πέντε».

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κεφαλογιάννη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Κιάτου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τη Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννης Κουτσούκος
για δώδεκα λεπτά.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να δώσω και εγώ τις ειλικρινείς µου ευχές για επιτυχίες στον

Αντιπρόεδρο που ανέλαβε και ένα σηµαντικό Υπουργείο. Πι-
στεύω ότι θα έχουµε την ευκαιρία να αναδείξουµε και τις συµ-
φωνίες µας και τις διαφωνίες µας µέσα από έναν διάλογο, αρκεί
να τον πιστεύει η Κυβέρνηση.

Όµως, κύριε Υπουργέ, λυπάµαι πάρα πολύ που βρέθηκα εδώ,
σε αυτή την Αίθουσα και σας είδα να παρακολουθείτε σιωπηλός
τον εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής να λέει ότι όσοι πήγαν εξο-
ρίες, πήγαν για ψάρεµα και για να γράφουν ποιήµατα. Φαντάζο-
µαι, επειδή σας ξέρω, ότι προσβληθήκατε, όπως έχουµε
προσβληθεί όλοι από αυτές τις πρακτικές των νεοναζιστών εδώ,
σε αυτή την Αίθουσα.

Όµως, η αναφορά µου γίνεται, κύριε Υπουργέ, για να δω αν
έχετε προβληµατιστεί καθόλου από τις εξελίξεις, διότι κάνατε
µια αναφορά στη σχέση των νεοναζιστών µε τον ολοκληρωτισµό
και τελικά ότι το να ξιφουλκούν κατά των µονοπωλίων τελικά
στρέφεται κατά των φτωχών. 

Όµως, δεν βλέπω να έχετε βγάλει συµπεράσµατα από την
εποχή που µια ρητορεία για το πολιτικό σύστηµα που πρόδωσε
τη χώρα, τους «γερµανοτσολιάδες» και τους «πουληµένους»,
που µπορεί τότε να εξυπηρετούσε το λεγόµενο αντιµνηµονιακό
µέτωπο, έφερε τους νεοναζί σε αυτή εδώ την Αίθουσα, οι οποίοι
ιστορικά -και το ξέρετε πάρα πολύ καλά- συµµετείχαν σε όλες
τις εθνικές εκλογές από τη Μεταπολίτευση και µετά µε ποσοστά
κάτω από 0,5%. 

Έχω την αίσθηση ότι δεν έχετε βγάλει ακόµα συµπεράσµατα,
διότι παρακολουθώντας τη συζήτηση προχθές για την προανα-
κριτική για τη «NOVARTIS», δύο κοµµάτων η επιχειρηµατολογία
συνέπιπτε, του ΣΥΡΙΖΑ και της Χρυσής Αυγής. Δυστυχώς αυτή
είναι µια διαπίστωση αντικειµενική. 

Δεν θέλω σε καµµία περίπτωση να εξισώσω πρακτικές, συµ-
περιφορές και ιδεολογίες. Το λέω γιατί πιστεύω ότι για να υπε-
ρασπίσουµε τη δηµοκρατία, την οποία είπατε ότι η ρητορεία της
Χρυσής Αυγής στοχεύει, είµαστε υποχρεωµένοι να µιλήσουµε
πια για τη σχέση της δηµοκρατίας µε την αλήθεια και να ανατρέ-
ψουµε τη λογική του λαϊκισµού που εξέθρεψε τα φαινόµενα του
ολοκληρωτισµού και στην Ελλάδα και από ό,τι βλέπουµε εκτρέ-
φει και ανάλογα φαινόµενα στην Ευρώπη. Λυπάµαι που ξεκίνησα
την τοποθέτησή µου µε αυτή τη παρατήρηση, µαζί µε τις ευχές
µου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την οδηγία και το νοµοσχέ-
διο που την ενσωµατώνει στη χώρα µας αναφέρθηκε αναλυτικά
ο εισηγητής µας, ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος. Έκανε εύ-
στοχες παρατηρήσεις. Επιχείρησε ο Υπουργός να απαντήσει σε
µία-δύο από αυτές, ιδίως σε σχέση µε την υποχρεωτική διαµε-
σολάβηση. Δεν νοµίζω ότι ήταν τόσο πειστική η απάντησή του,

αλλά δεν έχω και τα νοµικά κείµενα µπροστά µου. Πάντως είναι
ένα πραγµατικό γεγονός, να θεσπίζεις την υποχρεωτική διαµε-
σολάβηση για αστικές διαφορές και για διαφορές που έχουν να
κάνουν µεταξύ εµπορικών επιχειρήσεων και από την άλλη να θε-
σπίζεις ένα σύστηµα αποζηµίωσης για παράβαση του δικαίου του
ανταγωνισµού που πρέπει να υπερβεί αυτή τη διαδικασία της
υποχρεωτικής διαµεσολάβησης.

Όπως δεν είναι, πιστεύω, σωστή και η επιχειρηµατολογία του
κυρίου Υπουργού που επίσης επιχείρησε να απαντήσει στον ει-
σηγητή µας για τα πρόστιµα των 50.000 έως 100.000 ευρώ. Έχω
δει και σε άλλα νοµοσχέδια την Κυβέρνηση να ρέπει προς µια
λογική µείωσης των προστίµων όταν αυτά αφορούν πολυεθνικές
ή µεγάλες επιχειρήσεις, που έπρεπε να είµαστε παρά πολύ αυ-
στηρότεροι. 

Κλείνω µε αυτές τις δύο παρατηρήσεις σε σχέση µε το νοµο-
σχέδιο. Θα πω στο τέλος της οµιλίας µου και για τις τροπολο-
γίες.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι δυνατό να µη
εκµεταλλευτούµε την παρουσία εδώ του Αντιπροέδρου της Κυ-
βέρνησης, του κ. Δραγασάκη, ο οποίος κλείνοντας την οµιλία του
έκανε µια αναφορά στις προσπάθειες που κάνει η Κυβέρνηση να
επιταχύνει τη λήξη της αξιολόγησης µε βάση τα δικά της προ-
απαιτούµενα, αυτά που είναι ιδιοκτησία της.

Κύριε Υπουργέ, επειδή παραπέµψατε τους οµιλητές που έθε-
σαν άλλα ζητήµατα στον κοινοβουλευτικό έλεγχο και σωστά κά-
νατε, πρέπει να σας πω ότι ένα µείζον ζήτηµα που συνδέεται µε
την πορεία της χώρας αφορά αυτό που η Κυβέρνηση έχει πει ότι
διαπραγµατεύεται για το τέλος του προγράµµατος, για τις µε-
σοπρόθεσµες ρυθµίσεις για το χρέος.

Eπειδή η όλη στρατηγική σας, απορρίπτοντας τη λογική της
προληπτικής πιστοληπτικής γραµµής, είναι η δηµιουργία του λε-
γόµενου «µαξιλαριού», ο κ. Βενιζέλος έχει κάνει συγκεκριµένη
ερώτηση στον κ. Τσακαλώτο για το ποια είναι τα βήµατα, ποια
είναι τα ποσά και ποια τα ταµεία. Ο κ. Τσακαλώτος δεν απαντά.
Επιχείρησε ο κ. Βενιζέλος να την µετατρέψει σε επίκαιρη ερώ-
τηση για να γίνει µια συζήτηση εδώ στη Βουλή και πήρε την
απάντηση ότι «την ώρα που γίνονται αυτές οι άτυπες διαπραγ-
µατεύσεις, δεν µπορούµε να ενηµερώνουµε τη Βουλή». Μα, είναι
σοβαρά πράγµατα αυτά; Απευθύνοµαι σε εσάς που ήρθατε στην
επιτροπή για το χρέος και κάνατε µια πάρα πολύ σοβαρή τοπο-
θέτηση για την αντιµετώπισή του. Άρα, σκότος για ένα πολύ µε-
γάλο θέµα. 

Μπορείτε να µας εξηγήσετε, κύριε Αντιπρόεδρε της Κυβέρνη-
σης, αυτή η επιχειρηµατολογία του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου που τη βλέπουµε στα πρωτοσέλιδα των εφηµερίδων τις
τελευταίες ηµέρες για εµπροσθοβαρή εφαρµογή όλου του πα-
κέτου του λεγόµενου τέταρτου µνηµονίου, αυτού δηλαδή που
εσείς ψηφίζατε σαν συµπληρωµατικό και είχε την περικοπή των
συντάξεων από 1-1-2019 και την περικοπή του αφορολόγητου
από 1-1-2020, για να διασφαλίσουµε τα πρωτογενή του 3,5%
µέχρι το 2022, πού εδράζεται; Προφανώς εδράζεται στην απο-
τύπωση της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας ότι έπεσαν οι στόχοι
έξω για την ανάπτυξη το 2017 και έπεσαν έξω πάνω από µια µο-
νάδα. Από 2,7% πήγαµε στο 1,4%. Άρα έχουµε απώλεια εθνικού
εισοδήµατος, έχουµε απώλεια εθνικού προϊόντος ΑΕΠ, άρα θα
µειωθούν τα φορολογικά έσοδα, παρά την αύξηση των συντελε-
στών, την υπερφορολόγηση κοκ. Πώς το αντιµετωπίζει αυτό η
χώρα; Πώς συνδέεται αυτό το σενάριο µε το σενάριο της καθα-
ρής εξόδου στο τέλος του Αυγούστου; 

Υπάρχουν σοβαρά θέµατα για τα οποία οφείλει η Κυβέρνηση
να απαντήσει ή τουλάχιστον να κάνει µια σοβαρή συζήτηση, γιατί
πρέπει να ξέρουµε την εθνική στρατηγική για την πορεία της
χώρας το επόµενο διάστηµα.

Μπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να έγινε µια κριτική και
ξεκίνησε να µιλάει ο κ. Κωνσταντινόπουλος εδώ για την υπόθεση
των Ελλήνων στρατιωτικών που κρατούνται στην Τουρκία, ανα-
δεικνύοντας και τη διγλωσσία της Κυβέρνησης και άρα την έλ-
λειψη εθνικής στρατηγικής, όπως συµβαίνει και µε το σκοπιανό,
αλλά να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι για να υπηρετήσεις αυτή την
εθνική στρατηγική στα εξωτερικά θέµατα, πρέπει να έχεις και µια
στρατηγική στα θέµατα της οικονοµίας και της κοινωνικής συνο-
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χής, που δυστυχώς βλέπουµε να µην την έχει η Κυβέρνηση, είτε
επειδή δεν επιδιώκει τον διάλογο, είτε γιατί έχει χαρακτηριστικά
στοιχεία ανικανότητας.

Η µόνη πλατφόρµα που λειτουργεί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι της Πλειοψηφίας, είναι η πλατφόρµα των ηλεκτρονικών πλει-
στηριασµών. Έπεσε η πλατφόρµα του «Εξοικονοµώ», ζήτησε ο
κ. Σταθάκης συγγνώµη. Συγγνώµη ζήτησε και ο κ. Σαββίδης. Δεν
γίνεται τίποτα µε τη συγγνώµη. Χρειάζεται µια άλλη αντίληψη για
την αντιµετώπιση των προβληµάτων.

Αυτές ήταν ορισµένες από τις παρατηρήσεις που ήθελα να
κάνω ερεθίζοντας τον κύριο Υπουργό, τον Αντιπρόεδρο της Κυ-
βέρνησης, να µας δώσει ορισµένες απαντήσεις.

Θα περάσω τώρα στα ζητήµατα του κ. Πετρόπουλου, ο οποίος
ήρθε, του έκανα συγκεκριµένες ερωτήσεις και απήλθε. Η πρώτη
ερώτηση που έκανα στον κ. Πετρόπουλο είναι: Μπορεί να κοροϊ-
δεύει τη Βουλή ότι κάνει ορισµένες τροποποιήσεις του οργανι-
σµού, διορθώνει ηµαρτηµένα και όλα αυτά να είναι δεκαπέντε
σελίδες; Μας έφερε εδώ πέρα έναν καινούργιο οργανισµό, αντι-
κατάσταση του προεδρικού διατάγµατος που θεσπίστηκε πριν
από περίπου οκτώ µήνες και η Κυβέρνηση της Αριστεράς, των
συλλογικοτήτων και του διαλόγου δεν ενηµέρωσε καν τους ερ-
γαζόµενους. Το απέκρυψε. 

Εγώ προσωπικά πήρα την πρωτοβουλία να ρωτήσω τον πρό-
εδρο των εργαζοµένων και µου είπε ότι δεν το είχε υπ’ όψιν του.
Δεν νοµίζω ότι επιδίωξε να τον βρει η Κυβέρνηση και κρυβόταν.
Είναι µια τακτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και πώς συνδέ-
εται αυτή η τακτική µε την κοινοβουλευτική πρακτική της Κυβέρ-
νησης; Συνδέεται µε το εξής: Ότι η Κυβέρνηση σε οδηγίες ή σε
κυρώσεις συµβάσεων καταθέτει τροπολογίες όταν έχει περάσει
το νοµοσχέδιο από την επιτροπή, για να µην µπορούµε να καλέ-
σουµε τους φορείς, διότι αν αυτές οι τροπολογίες είχαν κατατε-
θεί στην επιτροπή, θα είχαµε ζητήσει να έρθει εδώ,
παραδείγµατος χάριν, η οµοσπονδία των εργαζοµένων στο
Υπουργείο Εργασίας για να µας πει τις απόψεις της. Αυτά κάνετε
µε τις τροπολογίες και µετά µας λέτε ότι είσαστε η «πρώτη φορά
αριστερά». Νοµίζω ότι αυτά είναι µια οπισθοδρόµηση στις χειρό-
τερες εποχές του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις διατάξεις που επιχειρεί
να επεκτείνει την κάλυψη ασφάλισης υγείας το Υπουργείο και ο
ΕΟΠΥΥ, εµείς δεν είµαστε αντίθετοι. 

Θέλω να πω στον κ. Πετρόπουλο, αν και απουσιάζει, ότι είχαµε
καταθέσει από τις 10-2-2017 ερώτηση προς την κ. Αχτσιόγλου
για την µεροληπτική αντιµετώπιση από το ΙΚΑ των παιδιών των
ξένων µεταναστών που είναι νόµιµα στην Ελλάδα, είναι ασφαλι-
σµένοι και δεν ασφαλίζονται να παιδιά τους. Κάνει µία προσπά-
θεια να το λύσει µε την τροπολογία 1511, στην περίπτωση 6 της
παραγράφου 5. Όµως, εµείς δεν είµαστε ικανοποιηµένοι από το
γεγονός ότι αναφέρεται στις προϋποθέσεις του ν.4251/2014. Η
ορθή αντιµετώπιση για λόγους ισότητας θα ήταν σύµφωνα µε τις
αρχές της ίσης µεταχείρισης. 

Επίσης θετικοί θα είµαστε στη διάταξη για τη Θυρίδα, που πάει
βέβαια στην ΑΑΔΕ. Όµως, πρέπει να σηµειώσουµε ότι ο ν.472/12,
που προέβλεπε µία στάση ηλεκτρονική, ήταν νόµος δικός µας
και προφανώς έχετε αδυναµία να τον εφαρµόσετε. 

Θυµάστε ότι ρώτησα τον κ. Χαρίτση, όταν παρεµβλήθη στη συ-
ζήτηση ο κ. Κωνσταντινόπουλος, για τον θεµατικό γραµµατέα και
είπε: «Όχι, δεν είναι καινούργιος». Ναι, είναι καινούργιος, κύριοι
συνάδελφοι. Εσείς, η Πλειοψηφία, η Κυβέρνησή σας έφερε εδώ
πέρα ένα νοµοσχέδιο για το Μητρώο Επιτελικών Στελεχών της
Δηµόσιας Διοίκησης κατ’ επιταγήν της τρόικας µε το επιχείρηµα
της αποκοµµατικοποίησης της διοίκησης. Όταν τελείωσε η συ-
ζήτηση µε Υπουργό τον κ. Βερναρδάκη εδώ, σε αυτή την Αί-
θουσα, άλλαξε τον γενικό γραµµατέα και τον έκανε ειδικό
γραµµατέα και θεµατικό γραµµατέα. Εσείς τους θεσπίσατε αυ-
τούς. Είναι καινούργιες δοµές, κάτω από τον γενικό γραµµατέα
ή τον ειδικό γραµµατέα, δηλαδή είναι µία πολυδαίδαλη διοίκηση.

Επίσης για να τελειώσω, σε όλα όσα συµπεριλαµβάνονται στις
ρυθµίσεις για την επέκταση της υγειονοµικής περίθαλψης, στα
οποία εµείς δεν µπορούµε να είµαστε αντίθετοι, θέλω να σηµει-
ώσω αυτό που ρώτησα τον κ. Πετρόπουλο και δεν απάντησε. 

Ποιος ήταν ο λόγος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που

προβλέπεται ως πενήντα ηµεροµίσθια στον ιδιωτικό τοµέα τον
προηγούµενο χρόνο για να έχεις ασφάλιση υγείας, να τα κάνεις
εβδοµήντα πέντε; Δεν µας απάντησε σε αυτό. Είπε ότι θα περι-
µένει τις απόψεις µας. Τις απόψεις µας τις καταθέτουµε. Μένει
να δούµε αν έχει διάθεση να κάνει µια βελτίωση.

Θα τελειώσω µε τούτο: Ο κ. Πετρόπουλος, αν ήταν εδώ, θα
έπρεπε να µας απαντήσει στο εξής απλό ερώτηµα. Παρέχουµε
υπηρεσίες υγείας ακόµα και στους ανασφάλιστους πολίτες.
Πολύ ωραία και καλά κάνουµε. Εσείς λέτε ότι το κάνατε εσείς,
εµείς λέµε ότι το είχαµε κάνει εµείς κι εσείς το απλοποιήσατε. 

Μπορεί να µας εξηγήσει ο κ. Πετρόπουλος, αυτούς που οφεί-
λουν στους φορείς κοινωνικής ασφάλισης -ιδίως αγρότες και
ελεύθερους επαγγελµατίες- γιατί τους κρατάει οµήρους και δεν
φέρνει µία ρύθµιση εδώ, ώστε να βγαίνει η σύνταξή τους και να
κρατιέται το ποσό της οφειλής ως ποσοστό της σύνταξης, όπως
έχουµε προτείνει; Προφανώς είναι µία λύση, η οποία είναι πάρα
πολύ λογική. Φαίνεται, όµως, ότι η περήφανη διαπραγµάτευση
δεν σας έχει επιτρέψει ακόµη να την κάνετε πράξη. Πιστεύουµε
να µας ακούσετε. 

Η πρόταση για την κακή τράπεζα, την Bad Bank, κύριε Αντι-
πρόεδρε και Υπουργέ, που αναφερθήκατε στις διαβουλεύσεις µε
τις τράπεζες, είναι µία πρόταση που την έχουµε καταθέσει έγ-
καιρα. Τη λοιδόρησαν ορισµένοι. Νοµίζω ότι από όσα µας είπατε
νωρίτερα από τις συζητήσεις που έχετε µε τις τράπεζες για την
αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων, που δεν θα αντιµετωπιστούν
ούτε µε τους ξυλοδαρµούς έξω από τα γραφεία των συµβολαι-
ογράφων ούτε µε τους πλειστηριασµούς, είναι µία πρόταση που
πρέπει να πάρετε το θάρρος να τη συζητήσετε και να την φέρετε
εδώ. Θα είναι θετική η συµβολή µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τη µικρή ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κουτσούκο. 
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαος Ξυ-

δάκης έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ασκήθηκε µια πολιτική κριτική από τα

κόµµατα της Αντιπολίτευσης, κυρίως από την ελάσσονα Αντιπο-
λίτευση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και κάποιες παρατη-
ρήσεις από τη µείζονα σε θέµατα της γενικότερης πολιτικής
ατζέντας, στα οποία εν µέρει απάντησε ο κύριος Αντιπρόεδρος,
αλλά και σε θέµατα επί της ουσίας κάποιων ιδεολογικών παρα-
τηρήσεων, τα οποία µάλλον είχε την ατυχή έµπνευση να ξεκινή-
σει ο κ. Κωνσταντινόπουλος και να συνεχίσει ο κ. Κουτσούκος.

Υπό ποία έννοια; Τα περί ναζισµού δεν τολµώ να τα συνεχίσω.
Έδωσα µια πρώτη απάντηση. Το ανέλυσε ο Αντιπρόεδρος. Δεν
καταλαβαίνω γιατί «σηκώνετε» αυτό το θέµα. Τι θα κάνετε; Θα
κάνετε ιδεολογική κριτική στον ΣΥΡΙΖΑ γιατί υπάρχει η Χρυσή
Αυγή; Φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ που υπάρχει το νεοναζιστικό φαινόµενο
και θέριεψε στην Ελλάδα της κρίσης και του κοινωνικού µετα-
σχηµατισµού και των κοινωνικών ερειπίων; Δεν νοµίζω ότι είναι
πολιτική σκέψη αυτή. Αν έχετε κάποια αγωνία για την ιδεολογική
σας φυσιογνωµία, αν είστε δεξιοί ή αριστεροί, αυτό να το συζη-
τήσουµε. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

Είναι θεµιτό. Πάτε σε συνέδριο. Δεκτό είναι. Είναι µια έντιµη πο-
λιτική συζήτηση. Μην ψάχνετε να βρείτε πολιτική φυσιογνωµία
και κέντρο βάρους επιτιθέµενοι εις τους δεξιά ευρισκόµενους ή
εις τους αριστερά ευρισκόµενους. Για όλους υπάρχει χώρος. 

Κάνετε αναφορά για διγλωσσία και για το τι λέει η Κυβέρνηση.
Το έχουµε πει εκατό φορές κι εσείς ως κόµµα εξουσίας µε πα-
ράδοση ξέρετε ότι στην εξωτερική πολιτική και στα µεγάλα θέ-
µατα, µία φωνή ακούγεται σε κάθε Κυβέρνηση: Αυτή του
Πρωθυπουργού. Ό,τι πει ο Πρωθυπουργός είναι. Και στην εξω-
τερική πολιτική και στα µεγάλα ζητήµατα που ανέκυψαν το τε-
λευταίο διάστηµα και στο µακεδονικό και στα ελληνοτουρκικά, η
φωνή του Πρωθυπουργού είναι. Αυτός είναι ο υπεύθυνος και
αυτός είναι που µιλάει. 

Σε ό,τι αφορά την αγωνία σας τη θεµιτή και –ελπίζω- επικου-
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ρική στην εθνική προσπάθεια για την τύχη των δύο στρατιωτικών
που κρατούνται στην Τουρκία, γνωρίζετε πολύ καλά ότι συνελή-
φθησαν από ένα κράτος, το οποίο έχει κάνει χιλιάδες συλλήψεις
δικών του πολιτών και πολλές συλλήψεις ξένων πολιτών. Είναι
ένα κράτος στο οποίο ισχύει στρατιωτικός νόµος. Αν δεν ίσχυε,
δεν είναι ένα κράτος, το οποίο διακρίνεται για τη δικαιοπραξία
του και για την τήρηση των κανόνων κράτους δικαίου που δια-
κρίνει τις δυτικές δηµοκρατίες. Ξέρετε πολύ καλά ποιες είναι οι
συνθήκες και πώς συνέβη. 

Μάλλον δεν έχετε αντιληφθεί ότι όλοι µας είµαστε ενώπιον
µιας νέας ιστορικής φάσης. Μάλλον δεν γνωρίζετε ότι η Τουρκία
θα συνεχίσει την ένταση. Όλες οι ενδείξεις συνηγορούν προς
αυτό. Γι’ αυτό χρειάζεται µια άλλη προσέγγιση στρατηγική,
πλέον, από την Ελλάδα. 

Η στρατηγική επένδυση της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής
για µια Τουρκία που θα εξηµερώνετο εντασσόµενη στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, φαίνεται ότι δεν υπάρχει. Ούτε η Ευρωπαϊκή
Ένωση επιθυµεί άνευ όρων την είσοδο της Τουρκίας στους κόλ-
πους της ούτε η Τουρκία επιθυµεί ή θα ανεχθεί να έχει τον ζυγό
του κράτους δικαίου και των κανονισµών και των περιορισµών
που θέτει η µεγάλη ευρωπαϊκή συµµαχία. Άρα και για την Ελ-
λάδα, όλη η µεγάλη στρατηγική της εξηµέρωσης του «θηρίου»
µέσω των ευρωπαϊκών κανόνων θα πρέπει να επανεξεταστεί. 

Σε αυτή την ιστορική φάση βρισκόµαστε τώρα, στη µεγάλη γε-
ωπολιτική ρευστοποίηση της Μέσης Ανατολής και στους ισχυ-
ρότερους κραδασµούς που δέχεται όλη η Μεσόγειος και η
Ευρώπη. Έχουµε κι έναν Ερντογάν, ο οποίος έχει µεταβληθεί σε
έναν διεθνή ταραξία, αποµονωµένο µεν από παραδοσιακούς του
συµµάχους, αλλά που δεν παύει να είναι πολύ ισχυρός και πολύ
επικίνδυνος ως πληγωµένο όνειρο αυτοκρατορίας να γίνει ο ηγέ-
της του σουνιτισµού.

Άρα, λοιπόν, χρειάζεται και ένα καινούργιο στρατηγικό δόγµα
µε δεσµεύσεις, µε συγκλίσεις, µε επεξεργασίες, µε σοβαρότητα
από όλες τις πολιτικές δυνάµεις που θεωρούν ότι είναι εντός της
χάραξης µια εθνικής στρατηγικής µε µακρά πνοή. 

Αν, λοιπόν, οι συνάδελφοι από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη,
το πρώην ΠΑΣΟΚ, θεωρούν ότι έχουν κάποιον λόγο, κάποια
έγνοια και µέριµνα και δύναµη να συµµετάσχουν σε µια νέα
εθνική πολιτική, η πρόσκληση ήταν ανοικτή. 

Προχθές συναντήθηκε ο Πρωθυπουργός µε τον Πρόεδρο του
Ποταµιού, τον κ. Θεοδωράκη και συζήτησαν όρους, πλαίσια και
προϋποθέσεις. Είναι ανοικτές οι θύρες. Είναι ανοικτή και διαρκής
και επιτακτική η ανάγκη για εθνικές συγκλίσεις και εθνικές δε-
σµεύσεις. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστούµε, δεν θα
πάρουµε.  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Παρόµοια πρόσκληση είχε απευθύνει
ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ και σε δύο µείζονες περιπτώσεις θεσµι-
κού χαρακτήρα και στην ψήφιση της απλής αναλογικής -και κω-
φεύσατε- και προς την κατεύθυνση µιας προοδευτικής
συνταγµατικής αναθεώρησης και ακόµα περιµένουµε την απάν-
τησή σας. 

Αν, λοιπόν, έχετε µια γλώσσα η οποία επηρεάζεται από ένα προ-
οδευτικό DNA, το DNA της προοδευτικής µεταπολίτευσης, αν θυ-
µάστε το ΠΑΣΟΚ της πρώτης τετραετίας της δεκαετίας του 1980,
σκεφτείτε λίγο διαφορετικά. Δεν περιβάλλεστε από εχθρούς και
αντιπάλους. Περιβάλλεστε από νέες πολιτικές δυνάµεις, οι οποίες
υλοποιούν και εκφράζουν νέα κοινωνικά υποκείµενα. Πιθανόν να
µην εκφράζετε λαχτάρες και ανάγκες της κοινωνίας όπως έχει δια-
µορφωθεί µετά το «πάρτι» του µεγάλου εκσυγχρονισµού και της
µεγάλης «φούσκας» και της µεγάλης εξαπάτησης και της µεγάλης
διαπλοκής. 

Αν µιλάτε εσείς για διγλωσσία, θα σας υπενθυµίσω ένα περι-
στατικό δινοµίας. Το 2010 ψηφίστηκε από την κυβέρνηση Παπαν-
δρέου ο νόµος για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Υπήρχε ένα άρθρο, το
236, το οποίο προέβλεπε για τους αιρετούς, αν καταδικαστούν
στο τριµελές εφετείο για ένα αδίκηµα ατιµωτικό, να τίθενται σε
αργία. Το 2014 επί κυβερνήσεως Σαµαρά και συµµετοχής δικής
σας στην κυβέρνηση, τροποποιήθηκε αυτό το άρθρο και µε
χρήση αυτού του νέου νοµοθετικού περιβάλλοντος ο κ. Μπέος
ξαναβρέθηκε Δήµαρχος στον Βόλο.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Πότε άλλαξε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Το 2014, όπως και άλλοι νόµοι της κυ-

βέρνησης Παπανδρέου «απονοµοθετήθηκαν» από την κυβέρ-
νηση Σαµαρά - Βενιζέλου. Και ο νόµος για την ιθαγένεια
νοθεύτηκε. Και ο νόµος για την αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλ-
λήλων νοθεύτηκε. Νοθείες έγιναν. Και ήρθε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
που την κατηγορείτε εσείς για κατσαπλιάδες - λαϊκιστές και επα-
νάφερε νοµοθεσίες οι οποίες ήταν πράγµατι εκσυγχρονιστικές
και µεταρρυθµιστικές και τις επαναφέραµε επί τα βελτίω, ενισχυ-
µένες και λειτουργούσες πλέον. Συµβάλλουν αυτά σε µια προ-
οδευτική µεταρρύθµιση της κοινωνίας; Εσείς τα
«απονοµοθετήσατε» επί κυβερνήσεως Σαµαρά - Βενιζέλου. 

Ας µιλάµε, λοιπόν, επί της ουσίας πράξεων και συµβάντων σε
αυτή τη δύσκολη ιστορική περίοδο της κρίσης που ξεκίνησε το
2009-2010 και συνεχίζεται ακόµη, µε σοβαρότητα και υπευθυνό-
τητα. 

Είναι πολύ µεγάλες οι προκλήσεις και στο πεδίο της οικονοµι-
κής ανασυγκρότησης, της εθνικής ανασυγκρότησης -επιµένω να
λέω- που κι εκεί θα χρειάζεται ένα εθνικό συµβούλιο µε συγκλί-
σεις και δεσµεύσεις µε ορίζοντα δεκαετίας τουλάχιστον και στα
ζητήµατα της ασφάλειας και της νέας γεωπολιτικής πραγµατικό-
τητας που περιβάλλει τη χώρα µας στη Μεσόγειο και στην Ευ-
ρώπη και στα ζητήµατα ενίσχυσης και αναγέννησης της
δηµοκρατίας, η οποία πράγµατι ταλαιπωρήθηκε στα χρόνια της
κρίσης.

Αν, λοιπόν, αναζητούν οι πολιτικές δυνάµεις εδώ την επόµενη
µέρα, υπάρχουν σηµεία, εστιακά έστω, µικρά πεδία, αλλά πεδία
στα οποία χρειάζεται όλοι να συµφωνήσουν, γιατί συµφωνία ση-
µαίνει δέσµευση, δεν σηµαίνει «κορώνες» από του Βήµατος, από
τους τηλεοπτικούς «άµβωνες» ή από τα βήµατα που δεν έχουν
ευθύνη. Εδώ, καταγεγραµµένες απόψεις, κρίσεις και συγκρίσεις
µε αυτά που λέγαµε πέρσι και πρόπερσι και πριν από οκτώ χρό-
νια και µε αυτά που πράτταµε. 

Με αυτές τις παρατηρήσεις θέλω να σας βάλω σε µια σκέψη
γόνιµη και όχι κριτική από τα ορεινά, να φωνάζετε για τον ΣΥΡΙΖΑ
ότι ευθύνεται για τους νεοναζί, γιατί µόνο στενοχώρια και θλίψη
φέρνει αυτό για την παραφροσύνη που γεννά η δική σας στάση
και η δική σας κριτική. 

Δεν ξέρω αν έχετε εσείς να ρωτήσετε τον Αντιπρόεδρο, τον
Υπουργό, κάτι άλλο. Πολιτικά πάντως, αυτά είναι τα θέµατα. Ηρε-
µήστε και βελτιώστε λίγο το γλωσσικό ήθος. Δεν αρµόζει. Δεν
σας µιλάει πια κανένας από την Κυβέρνηση µε αυτόν τον τρόπο
για να µιλάτε έτσι. 

Ακόµη και ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας ήταν συµµαζεµένος, κόσµιος. Είπε τα της εξωτερικής
πολιτικής.

Του απαντήσαµε πλήρως. Έχει λάβει τις απαντήσεις. Τα ίδια
λέµε κάθε µέρα, ήρεµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ξυδάκη.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Με την άδειά σας, επιτρέψτε µου

να πάρω τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρακαλώ έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό, γιατί πιθανόν να έχει και ενδιαφέρον, αλλά
να µην ανοίξουµε διάλογο. Δεν ξέρω αν συµφωνεί και ο κ. Ξυδά-
κης. Εγώ δεν έχω πρόβληµα.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή φαίνεται ότι βρήκε ενδιαφέροντα ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ όσα είπα για τη σχέση της δηµοκρα-
τίας µε την αλήθεια και την ανάγκη εθνικής συνεννόησης και ευ-
ρύτερων κοινωνικών συναινέσεων και επειδή µου απηύθυνε,
πράγµατι, ορισµένα ερωτήµατα, για ένα λεπτό θέλω να πω το
εξής:

Κύριε Ξυδάκη, θέλω να σας θυµίσω ότι το καλοκαίρι του 2015,
όταν η χώρα κρεµόταν σε µια κλωστή, η κ. Γεννηµατά στο Προ-
εδρικό Μέγαρο έβαλε ενώπιον του κ. Τσίπρα έναν οδικό χάρτη
µιας τριετίας εξόδου από την κρίση και τα µνηµόνια. Διαλέξατε
άλλον δρόµο. Δεν φιλοδοξούµε εµείς τώρα να αντικαταστήσουµε
τον κ. Καµµένο σ’ αυτόν τον δρόµο που διαλέξατε.

Μετά τις εκλογές -όποτε γίνουν, γιατί θα γίνουν σύντοµα- οι
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προτάσεις του Κινήµατος Αλλαγής, όπως θα επικυρωθούν από
το συνέδριό µας το Σαββατοκύριακο που έρχεται, θα είναι ανοι-
κτή πρόσκληση σε όλες τις πολιτικές δυνάµεις του δηµοκρατικού
τόξου για µια πορεία εξόδου από την κρίση µε εθνική συνεν-
νόηση και κοινωνική συναίνεση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την

Ένωση Κεντρώων κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστακας για δώδεκα
λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αναφερθώ στη συγκεκρι-
µένη οδηγία, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να κάνω
µια αναφορά στο µείζον ζήτηµα της εναρµόνισης της ελληνικής
έννοµης τάξης µε την ευρωπαϊκή.

Τρία είναι τα χαρακτηριστικά που πρέπει να διέπουν την ενσω-
µάτωση οδηγιών, τα οποία, δυστυχώς, έχουµε δει ότι δεν ακο-
λουθούνται από την ελληνική Κυβέρνηση αυτή τη στιγµή ούτε
παλαιότερα, βέβαια: Είναι η εγκυρότητα, η πληρότητα και η ορ-
θότητα αυτών των οδηγιών. 

Δυστυχώς, είδαµε ότι επί της Κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
αυτά δεν ισχύουν. Οι οδηγίες έρχονται καθυστερηµένα, έρχονται
µε πληµµέλεια και σε πολλές περιπτώσεις δεν είναι και ορθές. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να τονίσω ότι από τον Ιούλιο του
2010, οπότε ιδρύθηκε και το Γραφείο Διεθνών και Κοινοτικών Θε-
µάτων της Γενικής Γραµµατείας της Κυβέρνησης, µέχρι και την
κατάργησή του τον Σεπτέµβριο του 2015, αµέσως µετά τις εκλο-
γές που κερδίσατε, η Ελλάδα είχε κατορθώσει από την τελευταία
θέση, από την εικοστή έβδοµη εκ των είκοσι επτά, να έλθει στη
δεύτερη και σε µια περίπτωση, µάλιστα, και στην πρώτη θέση,
όσον αφορά την εναρµόνιση των ευρωπαϊκών οδηγιών από τα
κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Κι εσείς καταφέρατε µε µια
απόφαση κάτι θετικό να το γκρεµίσετε.

Αυτό είχε ως αποτέλεσµα και επιπτώσεις δηµοσιονοµικές,
καθώς αυτό το γραφείο είχε γλυτώσει µισό δισεκατοµµύριο
ευρώ στην ελληνική οικονοµία από πρόστιµα που έπεφταν, γιατί
δεν εναρµονιζόµασταν µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες. Μιλάµε για
µισό δισεκατοµµύριο ευρώ! Δεν το καταλαβαίνετε, γιατί δεν βγαί-
νουν άµεσα από τις τσέπες σας. Αυτά τα πληρώνουν οι Έλληνες
πολίτες. Έχουµε δει να παίρνετε µέτρα και να ψάχνετε αντίµετρα
για πολύ µικρότερα ποσά.

Αυτό, πέρα από το δηµοσιονοµικό κόστος, είχε και κόστος στη
σοβαρότητα, στο κύρος της ελληνικής πλευράς, καθώς επανήλ-
θαµε στο προσκήνιο και γίναµε πάλι οι κακοί µαθητές της τάξης.
Είχαµε καταφέρει να µιλούν οι Ευρωπαίοι για πραγµατικό suc-
cess story και best practice όσον αφορά αυτόν τον τοµέα της
εναρµόνισης µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες. Ήταν ένα θετικό που
είχαν κάνει οι προηγούµενοι κι εσείς ήλθατε και το καταστρέ-
ψατε.

Γιατί έγινε αυτό; Γιατί, όπως νοµίζουµε, θέλατε να βολέψετε
τους «ηµετέρους». Εκεί που ήταν ένα γραφείο το οποίο διαχειρι-
ζόταν αυτές τις υποθέσεις και θα έπρεπε, πέρα από πυροσβε-
στικό, να έχει και επιτελικό χαρακτήρα, έρχεστε εσείς και το
καταργείτε και δίνετε την αρµοδιότητά του σε ένα πολυδαίδαλο
σύστηµα, που διαχειρίζεται την εναρµόνιση των οδηγιών, το
Υπουργείο Εσωτερικών, η Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης,
η Γενική Γραµµατεία Συντονισµού, το Υπουργείο Οικονοµίας και
δεν συνυπολογίζουµε σε όλα αυτά τα συναρµόδια Υπουργεία. 

Ένας τέτοιος οργανισµός το µόνο που µπορεί να φέρει είναι
επικαλύψεις, χρονοτριβές και να έχουµε τελικά τα αποτελέσµατα
που έχουµε τώρα: Από εκεί που ήµασταν στις πρώτες θέσεις, να
έχουµε κατρακυλήσει πάλι στις τελευταίες. 

Αυτό, δυστυχώς, το µόνο που προσδίδει σε εσάς είναι προχει-
ρότητα για άλλη µία φορά. Σε όλους τους τοµείς, δυστυχώς,
αυτό είναι που βλέπουµε: σοβαρή αµέλεια και µηδενισµό όσων
είχαν καταφέρει οι προηγούµενοι. 

Επί του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, για άλλη µία φορά έρχε-
στε µε επικίνδυνη καθυστέρηση, γιατί µπορεί να υπάρξουν και
πρόστιµα κατά της χώρας µας από την Ευρωπαϊκή Ένωση, να
φέρετε αυτή την ενσωµάτωση της οδηγίας. 

Αδυνατούµε να το καταλάβουµε αυτό ακόµη περισσότερο,
καθώς η δική σας Κυβέρνηση ωρυόταν πως δήθεν κόπτεται για
την εκρίζωση των καρτέλ από την ελληνική αγορά, από την ελ-
ληνική οικονοµία και τη βελτίωση των όρων ανταγωνισµού µε-
ταξύ των µεγάλων και πολυεθνικών εταιρειών µε τις
µικροµεσαίες. 

Δεν µπορούµε, εποµένως, να καταλάβουµε γιατί δεν τη φέ-
ρατε πιο µπροστά, παρ’ όλο που είναι µία οδηγία που χρονολο-
γείται από τον Νοέµβριο του 2014 στο Ελληνικό Δίκαιο. Και η
Κυβέρνησή σας όχι µόνο άργησε να την ενσωµατώσει, αλλά τη
θέτει και µε αναδροµική ισχύ από τον Δεκέµβριο του 2016, θέ-
λοντας να γεφυρώσει µε έναν αυθαίρετο τρόπο το διανυθέν χρο-
νικό διάστηµα και να νοµιµοποιήσετε µε αυτόν τον τρόπο τη δική
σας αµέλεια, τη δική σας προχειρότητα. 

Και µιλάµε για την ελληνική οικονοµία, που, δυστυχώς, ακόµη
και µε τις σηµερινές συνθήκες κρίσης, µαστίζεται ακόµη από
καρτέλ σε πολλούς σηµαντικούς τοµείς της οικονοµικής δραστη-
ριότητάς µας. 

Θυµίζω αυτά που η δική σας Κυβέρνηση είχε υποσχεθεί να
εξαφανίσει, όταν ήρθε η «πρώτη φορά αριστερά».

Επί της ουσίας του νοµοσχεδίου, αντιµετωπίζουµε, κατ’ αρχάς,
θετικά αυτή την οδηγία, ως φιλοευρωπαϊκό κόµµα. Ωστόσο,
υπάρχουν και εδώ κάποιες ενστάσεις για το πώς τη φέρνετε. Και
θα τις πούµε στη συνέχεια, υπό τη µορφή ερωτηµάτων. 

Όπως άλλωστε έχουµε τονίσει και κατά την παρέµβασή µας
στη σχετική επιτροπή, η εναρµόνιση των κανόνων ανταγωνισµού
µεταξύ των κρατών-µελών σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης επι-
χειρεί να διορθώσει τις επιµέρους διαφοροποιήσεις που ίσχυαν
σε κάθε κράτος-µέλος και να αποκαταστήσει µέρος των ζηµιών
που υφίστανται κυρίως οι καταναλωτές από κάποιες εταιρείες.
Το κόστος αυτών των ζηµιών ανέρχεται µεταξύ 13 και 37 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ. 

Όπως έχουµε κάνει πολλές φορές γνωστό, η Ένωση Κεν-
τρώων αποδίδει τεράστια σηµασία στην απρόσκοπτη άσκηση της
οικονοµικής δραστηριότητας, µε γνώµονα πάντοτε την οικονο-
µική πρόοδο υγιών επιχειρήσεων, µε έµφαση στις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, καθώς αυτή είναι ο άξονας και ο πυλώνας που στη-
ρίζει κυρίως την ελληνική οικονοµία και κοινωνία και έχουµε ως
στόχο να έχουµε πιο φθηνά και πιο ποιοτικά προϊόντα για τον τε-
λικό καταναλωτή. 

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, η τήρηση των κανόνων υγιούς αν-
ταγωνισµού αποτελεί για εµάς απαραίτητη προϋπόθεση για τη
σωστή λειτουργία της οικονοµίας και για τη διευκόλυνση των κα-
ταναλωτών. Έτσι µόνο θα γίνει αποτελεσµατικότερη η προστα-
σία των δικαιωµάτων τους. 

Το γεγονός, πάντως, ότι δεν προβλέπεται από την οδηγία που
µας φέρνετε η παροχή δυνατότητας σε ενώσεις καταναλωτών
να ασκήσουν συλλογική αγωγή αποζηµίωσης για ηθική βλάβη
που προκλήθηκε από αθέµιτο ανταγωνισµό και την καρτελοποί-
ηση σηµαντικών κλάδων της οικονοµίας αποδυναµώνει σε κά-
ποιον βαθµό τον ρόλο που θα µπορούσε να διαδραµατίσει αυτή
η οδηγία. Προφανώς, δεν δόθηκε αυτή η δυνατότητα, γιατί θα
απέδιδε έµµεσο ρόλο ρυθµιστή της αγοράς στις καταναλωτικές
ενώσεις, πράγµα αποφευκτέο φυσικά στις µεγάλες επιχειρήσεις. 

Και η απόδειξη, όµως, ότι ο τελικός καταναλωτής επιβαρύν-
θηκε από τις αυξηµένες, λόγω της ύπαρξης καρτέλ, τιµές είναι
δυσχερής, καθώς θα πρέπει να αποδειχθεί ότι οι αυξηµένες λόγω
του καρτέλ τιµές µετακυλίστηκαν µέχρι τον καταναλωτή και δεν
απορροφήθηκαν από τον άµεσο αγοραστή του προϊόντος. 

Προβληµατισµό, επίσης, µας προκαλεί η δυσχέρεια στην πο-
σοτικοποίηση της ζηµιάς που υπέστη ο καταναλωτής από αυτή
την αθέµιτη εµπορική συµπεριφορά µιας εταιρείας. Πώς θα ορί-
ζεται αυτή η διαφορά που πλήρωσε ο καταναλωτής για το προ-
ϊόν, λόγω της παρέµβασης των καρτέλ, από την τιµή που θα
πλήρωνε; Αυτά είναι ερωτήµατα που θα έπρεπε να έχουν απαν-
τηθεί. 

Περαιτέρω, η στελέχωση του ειδικού τµήµατος του πρωτοδι-
κείου µε κατάλληλους δικαστές που θα δικάζουν υποθέσεις αθέ-
µιτου ανταγωνισµού θα βοηθούσε, όπως προβλέπεται από το
νοµοσχέδιο στο άρθρο 13. Φοβόµαστε, όµως, ότι αυτό δεν θα
αποτελέσει µια ιδιαιτέρως εύκολη υπόθεση, µιας και απαιτείται
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εξειδίκευση των εν λόγω δικαστικών λειτουργών σε ζητήµατα Ευ-
ρωπαϊκού Δικαίου, ανταγωνισµού και εν γένει οικονοµικά ζητή-
µατα, κάτι που δεν είναι καθόλου αυτονόητο για µεγάλη µερίδα
των δικαστών µας. 

Αναρωτιόµαστε, επίσης, ποιοι θα µπορέσουν όντως να επω-
φεληθούν από τις πρόνοιες του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου και
τη δυνατότητα άσκησης της αγωγής αποζηµίωσης σε εταιρείες
που παραβιάζουν το δίκαιο ανταγωνισµού. Πιστεύετε ότι οι µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις θα µπορέσουν να ανταγωνιστούν επί
ίσοις όροις τις µεγάλες πολυεθνικές; Νοµίζετε ότι έχουν την ίδια
οικονοµική δυνατότητα να προσλάβουν αυτούς τους νοµικούς
που θα τους υποστηρίξουν; 

Είναι προβληµατισµοί που θα έπρεπε να έχετε και εσείς. Είναι
προβληµατισµοί που δεν µας οδηγούν στο να υπερψηφίσουµε
αυτό το νοµοσχέδιο, γι’ αυτό και εµείς θα ψηφίσουµε «παρών»,
καθώς είµαστε θετικοί µε την ιδέα τού να ρυθµιστούν τέτοιου εί-
δους ζητήµατα. Ωστόσο ο τρόπος µε τον οποίο έρχεται το νοµο-
σχέδιο µας δυσκολεύει πολύ. 

Το ίδιο κάνετε και µε τροπολογίες. Φέρνετε τροπολογίες, πο-
λυτροπολογίες, µε τις οποίες, διαβάζοντάς τες, αρχικά είµαστε
θετικοί, θέλουµε να τις υπερψηφίσουµε. Ωστόσο, υπάρχουν
µέσα µικρές παράγραφοι οι οποίες δεν µας το επιτρέπουν. Δεν
είναι αυτός ο σωστός τρόπος νοµοθέτησης, να φέρνετε τελευ-
ταία στιγµή τροπολογίες που µέσα κρύβουν παγίδες. Δεν µπο-
ρούµε να είµαστε συνένοχοι µαζί σας σε αυτό το έγκληµα που
γίνεται κατά της ελληνικής οικονοµίας, το οποίο γίνεται όχι µόνο
από εσάς, αλλά και από τους προηγούµενους. 

Αυτό που πρέπει να κάνετε είναι να φέρετε το νέο και αυτή την
αλλαγή που έχετε υποσχεθεί στον κόσµο και όχι να ακολουθείτε
την ίδια τακτική και, σε πολλές περιπτώσεις, να πηγαίνετε ακόµη
χειρότερα από τους προηγούµενους. Δυστυχώς, αυτό κάνετε. 

Θα θέλαµε να δείτε λίγο πιο σοβαρά τον τρόπο µε τον οποίο
νοµοθετείτε, τον τρόπο µε τον οποίο ασκείτε την εξουσία, γιατί
ούτε καν στον κοινοβουλευτικό έλεγχο στον οποίο µας παραπέµ-
πετε δεν είστε σωστοί. Γίνονται ερωτήσεις, οι οποίες δεν απαν-
τώνται ποτέ. Αποφεύγονται συστηµατικά. 

Δεν είναι αυτός ένας σοβαρός τρόπος, το να µας φέρνετε δύο
τροπολογίες, όπου µας µιλάτε για πληροφοριακά συστήµατα. Εί-
δαµε τι έγινε, ποιο ήταν το γελοίο της υπόθεσης µε το «ΕΞΟΙΚΟ-
ΝΟΜΩ». Δεν χρειαζόταν πολύ νου για να καταλάβουµε ότι θα
έπρεπε να χωριστούν σε περιφέρειες, για να µην κρασάρει και
πέσει το σύστηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ πολύ λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µπορούµε να είµαστε στο 2018 και να δίνουµε παράταση

από το 2017 στο 2018 και τώρα στο 2019 για τη δηµιουργία πλη-
ροφοριακών συστηµάτων. Αυτά θα έπρεπε να ήταν αυτονόητα,
να έχουν δηµιουργηθεί εδώ και χρόνια. Ίσως θα έπρεπε να ήταν
τα πρώτα που θα κάνατε, για να έρθει αυτή η αλλαγή. Είναι µία
σηµαντική µεταρρύθµιση. Το να ψηφιοποιηθούν όλα τα στοιχεία,
να µπουν σε ένα πληροφοριακό σύστηµα είναι αναγκαίο στην Ελ-
λάδα και δεν υπάρχει ακόµη και για τα πιο απλά. 

Εποµένως η αλλαγή έρχεται και δεν θέλει ριζοσπαστικές και
ρηξικέλευθες µεταρρυθµίσεις. Θέλει µόνο να κάνουµε το απλό,
το αυτονόητο, το λογικό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μεγαλοµύστακα. 
Έχουν ζητήσει να δευτερολογήσουν ο κ. Κωνσταντινόπουλος

και ο κ. Βαρδαλής.
Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Σας είπαµε, κύριε Υπουργέ, ότι οι απαντήσεις που δώσατε ει-

δικά για τα δύο ζητήµατα και εσείς καταλαβαίνετε ότι δεν είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση. Παρ’ όλα αυτά, θα το παραβλέψω.
Από ό,τι καταλαβαίνω, δεν θέλετε να κάνετε κάποιες αλλαγές σε
αυτή τη διαδικασία. 

Θα πάω σε αυτό που είπε ο κ. Ξυδάκης. Θέλω να τον ευχαρι-
στήσω για το µεγάλο του ενδιαφέρον για την παράταξη, πρώτα

απ’ όλα. Χαίροµαι που είδε ότι το 2009 - 2012 έγιναν πολλές µε-
ταρρυθµίσεις, γιατί θυµάµαι ότι τότε µας έλεγαν «χούντα» και «η
χούντα δεν τελείωσε το 1973». Όµως, κύριε Ξυδάκη, εγώ θα τα
ξεπεράσω όλα αυτά. 

Κύριε Καµµένε, είστε παρών, αλλά θα µου επιτρέψετε να ανα-
φερθώ σε εσάς. Η κ. Καββαδία, η Βουλευτής σας, είπε για τον κ.
Καµµένο ότι είναι θιασώτης ρατσιστικών και ακροδεξιών από-
ψεων. Με αυτόν συγκυβερνάτε. 

Εµείς αυτούς που συγκυβερνούν µε θιασώτες ρατσιστικών και
ακροδεξιών απόψεων δεν έχουµε καµµία σχέση, κύριε Ξυδάκη.
Εµείς είµαστε προοδευτική παράταξη. Δεν κάνουµε µέτωπα ούτε
µε δεξιούς ούτε µε ακροδεξιούς. Για αυτό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αποδέχεστε και εσείς
αυτόν τον χαρακτηρισµό για µένα; 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, εγώ είπα αυτά που
λέει η κ. Καββαδία. Αυτή είναι µια εσωτερική σχέση 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Το γνωρίζω. Τον υιο-
θετείτε όµως; 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όταν τα λέγαµε αυτά
για το κόµµα σας –γιατί εµείς δεν µιλάµε προσωπικά, µιλάµε για
τα κόµµατα-, έλεγαν κάποιοι ότι δεν είναι. Αφού το αποδέχονται
ήδη, τι να κάνω εγώ, κύριε Καµµένο; Εσείς κυβερνάτε µαζί τους.
Αποφασίστε τι θέλετε να κάνετε. 

Απαντώ, λοιπόν. Δεν υπάρχουν αριστεροί που κυβερνούν µε
ακροδεξιούς. Το κάνουν µόνο για την καρέκλα, αν θέλουν. Αν δεν
θέλουν, παίρνουν άλλες αποφάσεις. Εµείς µέτωπα µε δεξιούς,
ακροδεξιούς, δήθεν αριστερούς δεν κάνουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Ξυδάκη, θέλετε

να απαντήσετε; Μετά θα απαντήσω και εγώ, αν και δεν επιτρέ-
πεται. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Κωνσταντινόπουλε, µπορεί να

έχετε µια αγωνία να διακριθείτε στο εν ιδρύσει κόµµα, το οποίο
θα αποκτήσει και καταστατικό και αρχές και ιδεολογικό άξονα.
Το σέβοµαι. 

Μη χρησιµοποιείτε όµως την ιστορία ανθρώπων, τα λόγια
απόντων, την ιστορία και τις αγωνίες ενός λαού που στάθηκε όρ-
θιος σε πολέµους και καταστροφές και µέσα στον εικοστό αιώνα,
την ιστορία µιας Αριστεράς που, µέσα στις αδυναµίες της και τον
σπαραγµό της, έγραψε µια ιστορία µε αγώνες.

Μην εκµεταλλεύεστε επίσης τη σοβαρότητα και την ειλικρίνεια
µε την οποία σας απευθύνθηκα για να πείτε αυτά τα φτηνιάρικα
πράγµατα, χρησιµοποιώντας τον παρόντα κ. Καµµένο. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ την κ. Καββαδία
χρησιµοποίησα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Λυπάµαι πάρα πολύ και ντρέποµαι γι’
αυτά που άκουσα από το στόµα σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αν µου επιτρέπετε,
κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, να πάρω λίγο από τον
χρόνο σας. 

Νοµίζω ότι δεν είναι πρέπον να µεταφέρουµε αυτούς τους χα-
ρακτηρισµούς στη Βουλή, διότι έχουν καταντήσει να είναι µόδα,
ένθεν κακείθεν. Οι συγκυβερνήσεις κρίνονται από το έργο τους.
Εµείς έχουµε την ευχέρεια και τη δηµοκρατία του λόγου. Θα ήλ-
πιζα και θα ευχόµουν και εσείς, στη συγκατοίκησή σας µε τη Νέα
Δηµοκρατία, να είχατε την ίδια ευχέρεια να διαλέγεστε και να µη
λέτε «ναι» σε όλα, σε κρυφές πόρτες και πίσω από την «κουρτίνα
3». 

Ο κ. Βαρδαλής έχει τον λόγο για τη δευτερολογία του. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα κυρίως να αναφερθώ στις τροπολογίες. Όµως, θα

µου επιτρέψετε δύο σχόλια σε ζητήµατα στα οποία έγινε αρκετή
συζήτηση σήµερα στην Αίθουσα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Το πρώτο είναι το εξής: Κατά τη γνώµη του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος της Ελλάδας, ο φασισµός, ο ναζισµός είναι παιδί
αυτού του σάπιου καπιταλιστικού συστήµατος και τον αξιοποιεί,
όταν τον έχει ανάγκη, όταν έχει ανάγκη το µαστίγιο, για να δια-
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σφαλίσει την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων. 
Κατά τη γνώµη µας, λοιπόν, η πάλη ενάντια στον φασισµό, τον

ναζισµό είναι άµεσα συνδεδεµένη µε την πάλη ενάντια στο σύ-
στηµα, σε αυτό το σάπιο καπιταλιστικό σύστηµα.

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι, κατά τη γνώµη µου, ο
κύριος Υπουργός στην προσπάθειά του να αντιπαρατεθεί στα
επιχειρήµατα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλάδας έκανε
µια συνειδητή -το υπογραµµίζω, συνειδητή- προσπάθεια αθώω-
σης αυτού του σάπιου καπιταλιστικού συστήµατος. Και το λέω
συνειδητά, γιατί ο κύριος Υπουργός γνωρίζει. Γνωρίζει, για πα-
ράδειγµα, ότι αυτός ο τρόπος οργάνωσης της οικονοµίας, ο κε-
φαλαιοκρατικός τρόπος, έχει νόµους που ισχύουν για όλους,
«σιδερένιους» νόµους.

Βεβαίως, η ανισόµετρη ανάπτυξη, που αποτελεί έναν από αυ-
τούς τους βασικούς νόµους, δηµιουργεί διαφοροποιήσεις ανά-
µεσα σε κλάδους της ίδιας οικονοµίας, ανάµεσα στις
καπιταλιστικές χώρες, ακόµη-ακόµη και ανάµεσα σε επιχειρήσεις
του ίδιου κλάδου στην ίδια χώρα. Σε όλες, όµως, µα σε όλες τις
περιπτώσεις, σκοπός αυτού του τρόπου οργάνωσης της οικονο-
µίας είναι η διασφάλιση του µέγιστου ποσοστού κέρδους, µέσω
της εκµετάλλευσης της εργατικής δύναµης. Διότι, στο κάτω-
κάτω, το κέρδος δεν πέφτει από τον ουρανό.

Υπάρχουν µια σειρά ζητήµατα που εν πάση περιπτώσει δεν
µας παίρνει και ο χρόνος, ζητήµατα που έχουν σχέση και µε την
οδηγία που συζητούµε, µε την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας,
του ανταγωνισµού µεταξύ των επιχειρηµατικών οµίλων. Ποια
είναι τελικά η ιστορία όλου του καπιταλιστικού συστήµατος; Δεν
είναι µια ιστορία ενδυνάµωσης των µονοπωλίων, από τη µανιφα-
κτούρα, τις βιοτεχνίες, το µονοπώλιο, τα καρτέλ; Τι δείχνει η εξέ-
λιξη αυτού του συστήµατος; Πού οδηγεί, δηλαδή, η ανάπτυξή
του; Αυτό σας είπαµε εµείς.

Όµως, αυτό που µου έκανε εντύπωση είναι γιατί ο κύριος
Υπουργός έβαλε αυτά τα ζητήµατα. Τι είχε σκοπό να κάνει; Ακρι-
βώς αυτό που σας είπα: Συνειδητά, δηλαδή, να αθωώσει αυτό το
σύστηµα. Τι ήθελε να µας πει µέσω αυτής της προσπάθειας; Ότι,
επειδή υπάρχουν διαφορές από χώρα σε χώρα στο ίδιο καπιτα-
λιστικό σύστηµα, άρα µπορεί µέσα σε αυτό το σύστηµα να υπάρ-
ξουν και φιλολαϊκές λύσεις. Αν κατάλαβα καλά, αυτό µας είπατε.
Μα, ακριβώς σε αυτό βρίσκεται η αυταπάτη που θέλετε να δηµι-
ουργήσετε.

Βεβαίως, µέσα από την πάλη των ίδιων των εργαζοµένων µέσα
σε αυτό το σύστηµα µπορούν να βελτιωθούν οι όροι πώλησης
της εργατικής τους δύναµης. Όµως, όταν αυτή η πάλη δεν θα
συνδεθεί µε τον κύριο αντίπαλο, µε την κύρια αιτία, που είναι
ακριβώς ο σχεδιασµός αυτής της οικονοµίας µε βάση το κέρδος,
αυτά τα αποτελέσµατα της πάλης και πρόσκαιρα θα είναι και µε
την πρώτη ευκαιρία, κυρίως όταν βρει αδύναµο το εργατικό κί-
νηµα και όχι στα τραπέζια των διαπραγµατεύσεων της Κυβέρνη-
σής σας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ, τότε η αστική
τάξη, το κεφάλαιο τα παίρνει πίσω µε την πρώτη.

Άρα, κατά τη γνώµη µας, αυτό που χρειάζεται είναι η αλλαγή
αυτού του τρόπου οργάνωσης αυτής της οικονοµίας, που υπη-
ρετεί το κέρδος και όχι την ικανοποίηση των σηµερινών, των σύγ-
χρονων αναγκών των εργαζοµένων και, βεβαίως, δεν είναι η
στήριξη, όπως κάνετε εσείς, αυτού του συστήµατος, φέρνοντας
αυταπάτες ότι µπορεί µε µια δίκαιη, δήθεν, ανάπτυξη όλοι να
έχουν όφελος: Και τα κέρδη να αυγαταίνουν και οι εργαζόµενοι
να περνούν ζωή χαρισάµενη. Αυτό µπορεί να γίνει µόνο µε την
κοινωνικοποίηση των συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής, δη-
λαδή των εργαλείων µε τα οποία η εργατική τάξη παράγει όλο
αυτόν τον πλούτο.

Τέλος, για αυτό το ζήτηµα, δεν είναι σωστό αυτό που είπατε,
κύριε Υπουργέ, γιατί στη χώρα µας δεν «καπιταλιστικοποιείται»
η αγροτική οικονοµία. Προφανώς, θα γνωρίζετε ότι από το 25%
πριν από λίγα χρόνια, πριν από είκοσι χρόνια δηλαδή, που δρα-
στηριοποιούνταν στην αγροτική οικονοµία, σήµερα µιλάµε για
4,5% µε 6%, στην καλύτερη περίπτωση. Αυτό τίνος αποτέλεσµα
ήταν; Δεν ήταν ότι «καπιταλιστικοποιείται» η αγροτική οικονοµία;

Αν πάτε σήµερα στα χωριά, τέσσερις-πέντε αγρότες έχουν
από χίλια στρέµµατα. Μπορεί να µην είναι στην ιδιοκτησία τους,
αλλά σπέρνουν στα χίλια στρέµµατα. Βεβαίως, υπάρχουν ακόµα

µικροί και µεσαίοι. Όµως, µε την ανάπτυξη του ανταγωνισµού,
µε την ανάπτυξη της καπιταλιστικής αγροτικής οικονοµίας, αυτοί
θα είναι οι πρώτοι που θα φύγουν από το χωράφι, θα ξεκληρι-
στούν. Αυτό συνέβαινε όλα τα τελευταία χρόνια.

Τώρα, αυτά τα περί αναδιάρθρωσης των αγροτικών καλλιερ-
γειών, των ποιοτικών προϊόντων κ.λπ., τα ακούµε εδώ και χρόνια
από αυτούς που εσείς τώρα αποκαλείτε παλαιό πολιτικό προσω-
πικό. 

Θα αναφερθώ τώρα στις τροπολογίες. 
Κατ’ αρχάς είναι γνωστό ότι οι εργαζόµενοι και οι αυτοαπα-

σχολούµενοι µετρούν αµέτρητες πληγές στα ασφαλιστικά και γε-
νικότερα στα συνταξιοδοτικά τους δικαιώµατα, µε πρόσφατο
αυτόν τον νόµο που περάσατε εσείς, τον γνωστό «νόµο Κατρούγ-
καλου». Αυτές οι πληγές δεν περιορίζονται µόνο στα συνταξιο-
δοτικά, αλλά αφορούν και την υγεία και την πρόνοια. Αναφέροµαι
στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1511 και ειδικό 26, που αντι-
µετωπίζει ορισµένα ζητήµατα παροχής υγειονοµικής περίθαλ-
ψης.

Η θέση του ΚΚΕ γι’ αυτά τα ζητήµατα νοµίζω ότι είναι γνωστή.
Εµείς υποστηρίζουµε ότι όλοι οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώ-
µατα θα πρέπει να έχουν πλήρη ασφαλιστική και ιατροφαρµα-
κευτική περίθαλψη και κάλυψη χωρίς καµµία –µα, καµµία-
προϋπόθεση από ένα αποκλειστικά δηµόσιο και δωρεάν σύστηµα
υγείας, χωρίς συµµετοχή στα φάρµακα κ.λπ.. 

Με τη συγκεκριµένη τροπολογία αντιµετωπίζονται ορισµένα
ζητήµατα που µπορούν να αξιοποιηθούν από ορισµένες κατηγο-
ρίες εργαζοµένων. Για αυτόν τον λόγο, εµείς θα την ψηφίσουµε.
Όµως, σε καµµία περίπτωση δεν ικανοποιεί τις σηµερινές σύγ-
χρονες κοινωνικοασφαλιστικές ανάγκες των εργαζοµένων και
των υπόλοιπων λαϊκών στρωµάτων.

Τέλος, επειδή βλέπω ότι και ο χρόνος τελείωσε, θα ήθελα να
πω µια κουβέντα για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1509 και
ειδικό 24. Εµείς θα την καταψηφίσουµε. Εδώ προσπαθείτε να
συµβάλετε στην επιτάχυνση της καπιταλιστικής ανάπτυξης µέσω
της διευκόλυνσης του εξωτερικού εµπορίου, της διευκόλυνσης,
δηλαδή, των εξαγωγικών επιχειρήσεων. Όµως, αυτή η ταχύτερη
διεκπεραίωση αφορά κυρίως τις µεγάλες εξαγωγικές εταιρείες.
Άλλωστε, τα προβλήµατα των µικροµεσαίων δεν είναι η γραφει-
οκρατία, που, στην προκειµένη περίπτωση προσπαθείτε να αντι-
µετωπίσετε, αλλά το πώς θα πληρώσουν τους φόρους, τα
χαράτσια, την ασφάλιση, τα χρέη, το πώς θα αντεπεξέλθουν σε
αυτόν τον ανταγωνισµό που εσείς θωρακίζετε, αλλά αυτούς τους
στέλνει στα τάρταρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Βαρδαλή. 
Κύριοι συνάδελφοι, πριν περάσουµε στην οµιλία του Υπουρ-

γού, για να ολοκληρώσουµε µε τους οµιλητές και να προχωρή-
σουµε στη διαδικασία της ψηφοφορίας, θα ήθελα να κάνω µια
ανακοίνωση προς το Σώµα. 

Η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μπακογιάννη ζητεί άδεια ολιγοήµε-
ρης απουσίας στο εξωτερικό από την Τετάρτη 14 Μαρτίου 2018
έως και την Παρασκευή 16 Μαρτίου 2018, καθώς θα βρίσκεται
στο Μπακού προσκεκληµένη ως οµιλήτρια στο «6th Global Baku
Forum».Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Ιωάννης Δραγασάκης.
Κύριε Υπουργέ, σας φτάνουν τα πέντε λεπτά; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Ελπίζω να µιλήσω
λιγότερο. Τα θέµατα που εθίγησαν είναι πολλά και θα τα αδι-
κούσα αν αναφερόµουν σ’ αυτά τώρα.

Απλώς θέλω να πω ότι χάρηκα τη συζήτηση στη Βουλή, διότι
µε αφορµή ένα σχεδόν τεχνικού χαρακτήρα νοµοσχέδιο τέθηκαν
µια σειρά από θέµατα και προβλήµατα υπαρκτά. Περισσότερο
θέλω να κάνω ορισµένες διευκρινίσεις. 

Η αναφορά µου στη Χρυσή Αυγή δεν είχε τον χαρακτήρα ενός
διαλόγου µε τη Χρυσή Αυγή. Είχε να κάνει µε τον κόσµο που µας

6018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ακούει, διότι η Χρυσή Αυγή είναι µια οργάνωση υπόδικη µε πάρα
πολλές δίκες. Άλλωστε, ήδη αρκετά µέλη της διώκονται. Όµως,
νοµίζω ότι είναι χρέος µας να ενηµερώνουµε τον ελληνικό λαό
µε τις απόψεις µας, µε το τι εµείς νοµίζουµε ότι κρύβεται πίσω
από αυτό το προσωπείο της οργής για τα προβλήµατα που δη-
µιουργούνται, χωρίς βέβαια να κάνουν καµµία αναφορά στις
πραγµατικές αιτίες και στη λύση αυτών των προβληµάτων. 

Σε ό,τι αφορά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, δεν θέλω να
υποτιµήσω αυτά που είπατε, κύριε συνάδελφε, ή αυτά που είπα
και εγώ, αλλά έχουν περιγραφεί πολύ καλύτερα στο κοµµουνι-
στικό µανιφέστο πριν από τόσα χρόνια. Το θέµα είναι η ενδέκατη
θέση για τον Φόιερµπαχ, δηλαδή: «Τούτων δοθέντων, τι κά-
νουµε». Εκεί, εµείς έχουµε µια διαφοροποιηµένη στάση, αλλά και
εκεί διακρίνω µια δυνατότητα σύγκλισης στο ότι παλεύουµε για
το καλύτερο. 

Από εκεί και πέρα, καθένας έχει τη στρατηγική του για το πού
εντάσσει αυτόν τον αγώνα.

Το τρίτο που ήθελα, όµως, κυρίως να τονίσω είναι ότι η εποχή
που ζούµε έχει κινδύνους αλλά έχει και δυνατότητες. Η περιοχή
στην οποία βρισκόµαστε το εντείνει αυτό ακόµα περισσότερο.
Εδώ γίνεται ακόµα εντονότερη αυτή η αντίφαση κινδύνων και δυ-
νατοτήτων.

Έχει νοµίζω σηµασία η αναφορά στους κινδύνους να έχει τον
χαρακτήρα και την προσπάθεια του πώς θα τους αποτρέψουµε
ή και αν υπάρξουν τι πρέπει να κάνουµε για να τους αντιµετωπί-
σουµε. Από µόνη της η επίκληση των κινδύνων, δεν νοµίζω ότι
βοηθάει σε τίποτα, µάλλον δηµιουργεί και περισσότερα προβλή-
µατα.

Με αυτή την έννοια θέλω να δούµε και αυτό το οποίο είπα και
εισαγωγικά, το πού βρισκόµαστε σήµερα ως χώρα. Η έξοδος
από µια κατάσταση χρεοκοπίας δεν είναι όπως το γύρισµα του
διακόπτη. Οι συνέπειες της χρεοκοπίας και της κρίσης είναι
τόσες και έχουν τόσο βάθος που η έξοδος από τα µνηµόνια είναι
απλά µία από τις προϋποθέσεις, ένα βήµα. Πολλές φορές χρη-
σιµοποιούµε τον όρο «ξέφωτο». Όχι ότι τελειώσαµε, αλλά για να
µπορέσουµε να συγκροτηθούµε και να δούµε πώς θα λύσουµε
τα βαθύτερα προβλήµατα τα οποία υπήρχαν, γιατί υπάρχουν, και
ορισµένα είναι εντονότερα.

Σε αυτή την κατάσταση µέσα, λοιπόν, νοµίζω ότι έχει σηµασία
να προσπαθούµε να γινόµαστε όσο γίνεται πιο αντικειµενικοί.
Εγώ βλέπω πολλές φορές -όλοι υποπίπτουµε σε αυτό το λάθος-
ότι οι µεν κυβερνήσεις κοιτάνε µόνο τα θετικά, οι δεν αντιπολι-
τεύσεις κοιτάνε µόνο τα αρνητικά, ενώ συνήθως και τα δύο αυτά
έχουν µια συνοχή µεταξύ τους.

Από αυτή την άποψη, και χωρίς να υποτιµώ δυσκολίες και προ-
βλήµατα, θέλω να πω ότι η χώρα µετά από µια οδυνηρή πραγ-
µατικά εµπειρία έχει φτάσει στο σηµείο να είναι στη τελική φάση
εξόδου από τα µνηµόνια. Αυτή η φάση είναι λεπτή και απαιτεί
προσοχή. Με αυτή την έννοια και ο Υπουργός Οικονοµικών, ο
οποίος έχει ένα ειδικό, ένα αυξηµένο βάρος στη διαπραγµά-
τευση, προσπαθεί να προσέξει τα λόγια του. Όµως, θέλω να σας
πω ότι δεν έχουµε τίποτα να κρύψουµε.

Σε ό,τι αφορά την έξοδο από τα µνηµόνια, οι δρόµοι είναι δύο.
Ο ένας είναι η λεγόµενη προληπτική γραµµή, δηλαδή να συζη-
τήσουµε ένα νέο σύµφωνο, το οποίο πρέπει να πάει στα κοινο-
βούλια ή τουλάχιστον σε ορισµένα κοινοβούλια. Το γερµανικό
κοινοβούλιο πρέπει να το συζητήσει. Αυτό το σύµφωνο θα έχει
τη µορφή µνηµονίου, θα έχει υποχρεώσεις. Άρα δεν θα µας
δώσει εκείνη τη δυνατότητα να πούµε ότι τελειώσαµε, στεκόµα-
στε στα πόδια µας, σχεδιάζουµε εµείς το µέλλον µας και ανα-
λαµβάνουµε εµείς οι ίδιοι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Καινούργιο µνηµόνιο µας λέτε δη-
λαδή;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Λέω ότι αυτό θα σή-
µαινε εάν κάποιος υιοθετούσε την προληπτική γραµµή. Αυτός
είναι ο ένας δρόµος.

Ο άλλος δρόµος είναι -και το θετικό εδώ είναι ότι τον έχουµε
συµφωνήσει τον άλλον δρόµο- αντί να προσφύγουµε σε µια προ-
ληπτική γραµµή, να προσπαθήσουµε να δηµιουργήσουµε τα δικά
µας αποθέµατα, ούτως ώστε, εάν τα επόµενα χρόνια που θα

έχουµε βγει στις αγορές υπάρξουν κάποιες αναταράξεις και
έχουµε κάποιες δυσκολίες, θα έχουµε τον δικό µας κουµπαρά
κλειδωµένο, τα χρήµατα δεν θα χρησιµοποιούνται για άλλο
σκοπό. Και άρα βρισκόµαστε στη φάση της οικοδόµησης, του
κτισίµατος αυτών των µαθηµάτων. Τι έχουµε συµφωνήσει µε
τους δανειστές; Έχουµε συµφωνήσει ότι από το δάνειο των 86
δισεκατοµµυρίων θα πάρουµε περίπου 9 δισεκατοµµύρια και ότι
από τις αγορές θα προσπαθήσουµε να συγκεντρώσουµε ό,τι
ποσό µπορέσουµε να συγκεντρώσουµε. Ήδη πρέπει να σας πω
ότι έχουν συγκεντρωθεί πάνω από 4,5 δισεκατοµµύρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι αγορές βεβαίως σήµερα είναι έτσι, αύριο είναι αλλιώς. Τη

µια πέφτουν τα επιτόκια, την άλλη ανεβαίνουν τα επιτόκια. Είµα-
στε, όµως, σε µια πορεία θετική που σε λίγο θα έχουµε κτίσει
όλο αυτό το απόθεµα που θα µας επιτρέψει να καλύψουµε τις
ανάγκες µας. Αυτό σηµαίνει ότι θα µπορούµε να κάνουµε ό,τι θέ-
λουµε; Σηµαίνει ότι δεν θα πρέπει να τηρούµε κανόνες που τη-
ρούν και άλλες χώρες; Σηµαίνει ότι δεν θα πρέπει εµείς οι ίδιοι,
ανεξάρτητα από κανόνες, να φροντίσουµε να µην επαναλάβουµε
λάθη ή παθογένειες του παρελθόντος; Όλα αυτά είναι αυτο-
νόητα.

Άρα εγώ θέλω να κλείσω λέγοντας ότι έχουµε φτάσει, µετά
από πολλές θυσίες, πολλά βάσανα του κόσµου, σε ένα κρίσιµο
σηµείο, το οποίο όµως είναι µια φάση εξόδου από όλη αυτή την
κατάσταση.

Θα πρότεινα, λοιπόν, µία αυτοσυγκράτηση από όλους µας, τις
απόψεις µας, την αντιπαράθεσή µας, την επισήµανση φρονηµά-
των και κινδύνων αν θέλει κάποιος, αλλά µε αυτή την επιφύλαξη.

Υπήρχαν δυνάµεις που προέβλεπαν ότι δεν θα κλείσει η πρώτη
αξιολόγηση, έκλεισε. Δεν θα κλείσει η δεύτερη, έκλεισε. Δεν θα
κλείσει η τρίτη. Τώρα πάλι κάποιοι φέρνουν τον κατακλυσµό, ας
πούµε µε το τι θα συµβεί εάν.

Έχουµε ένα σχέδιο, το οποίο έχει θετική κατεύθυνση και έχει
και πρόνοια και ό,τι αφορά δυσκολίες και κινδύνους. Άρα µε αυτή
την επισήµανση θα ήθελα να ολοκληρώσω.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και
Ανάπτυξης: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας
2014/104/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 26ης Νοεµβρίου 2014, σχετικά µε ορισµένους κανόνες που
διέπουν τις αγωγές αποζηµίωσης βάσει του εθνικού δικαίου για
παραβάσεις των διατάξεων του δικαίου ανταγωνισµού των κρα-
τών µελών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης: «Ενσωµάτωση
στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 26ης Νοεµβρίου
2014, σχετικά µε ορισµένους κανόνες που διέπουν τις αγωγές
αποζηµίωσης βάσει του εθνικού δικαίου για παραβάσεις των δια-
τάξεων του δικαίου ανταγωνισµού των κρατών µελών και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό επί της
αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
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ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
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ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1502 και ειδικό 23 ως έχει;

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Όχι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1502 και ειδικό 23 έγινε δεκτή ως έχει και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1509 και ειδικό 24 ως έχει;

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Όχι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1509 και ειδικό 24 έγινε δεκτή ως έχει και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1510 και ειδικό 25 ως έχει;

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Όχι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς η τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 1510 και ειδικό 25 έγινε δεκτή ως έχει και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1511 και ειδικό 26, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Όχι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1511 και ειδικό 26 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό και εντάσσεται στο
νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο,

όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό.
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης:  «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας
2014/104/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 26ης Νοεµβρίου 2014, σχετικά µε ορισµένους κανόνες που
διέπουν τις αγωγές αποζηµίωσης βάσει του εθνικού δικαίου για
παραβάσεις των διατάξεων του δικαίου ανταγωνισµού των κρα-
τών µελών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλες διατάξεις»,
έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ναι. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ναι. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας
2014/104/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 26ης Νοεµβρίου 2014, σχετικά µε ορισµένους κανόνες που
διέπουν τις αγωγές αποζηµίωσης βάσει του εθνικού δικαίου για
παραβάσεις των διατάξεων του δικαίου ανταγωνισµού των κρα-
τών µελών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλες διατάξεις»,
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2014/104/
ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 26ης
Νοεµβρίου 2014, σχετικά µε ορισµένους κανόνες που διέπουν
τις αγωγές αποζηµίωσης βάσει του εθνικού δικαίου για παρα-
βάσεις των διατάξεων του δικαίου ανταγωνισµού των κρατών-
µελών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλες διατάξεις
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Άρθρο 1
Σκοπός του νόµου

Σκοπός του νόµου είναι η ενσωµάτωση στην ελληνική έννοµη
τάξη της Οδηγίας 2014/104 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 26ης Νοεµβρίου 2014 (ΕΕ L 349 της 5/12/2014),
σχετικά µε ορισµένους κανόνες που διέπουν τις αγωγές αποζη-
µίωσης, βάσει του εθνικού δικαίου για παραβάσεις των διατάξεων
του δικαίου ανταγωνισµού των κρατών-µελών και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, καθώς και η θέσπιση των ίδιων ρυθµίσεων για παραβά-
σεις των άρθρων 1 ή 2 του ν. 3959/2011 (Α’ 93), που δεν εµπίπτουν
στα άρθρα 101 ή 102 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης (ΣΛΕΕ).

Άρθρο 2
Ορισµοί 

(άρθρο 2 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου εφαρµόζονται οι ακό-
λουθοι ορισµοί:

1.«Παράβαση του δικαίου ανταγωνισµού»: η παράβαση των άρ-
θρων 101 ή 102 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή των άρθρων 1 και 2 του    ν. 3959/2011.

2.«Παραβάτης»: η επιχείρηση ή η ένωση επιχειρήσεων που τέ-
λεσε την παράβαση του δικαίου ανταγωνισµού.

3.«Εθνικό δίκαιο ανταγωνισµού»: οι διατάξεις των άρθρων 1 και
2 του ν. 3959/2011, οι οποίες είτε εφαρµόζονται στην ίδια υπόθεση
και παράλληλα µε το ενωσιακό δίκαιο ανταγωνισµού, σύµφωνα µε
την παρ. 1 του άρθρου 3 του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 1/2003 (ΕΕ
L 1 της 4.1.2003) είτε εφαρµόζονται χωρίς παράλληλη εφαρµογή
των ενωσιακών κανόνων ανταγωνισµού.

4.«Εθνική αρχή ανταγωνισµού»: η Επιτροπή Ανταγωνισµού,
σύµφωνα µε τα άρθρα 14 και 28 του ν. 3959/2011 και η Εθνική Επι-
τροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (ΕΕΤΤ), όταν εφαρµόζει
τα άρθρα 1 και 2 του ν. 3959/2011 και τα άρθρα 101 και 102 της
ΣΛΕΕ.

5.«Αρχή ανταγωνισµού»:  η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, οι εθνικές
αρχές ανταγωνισµού και οι αρχές ανταγωνισµού των κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωση, σύµφωνα µε το άρθρο 35 του Κα-
νονισµού 1/2003.

6.«Απόφαση παράβασης»: απόφαση αρχής ανταγωνισµού ή
απόφαση ελληνικού ή ενωσιακού δικαστηρίου ή δικαστηρίου
άλλου κράτους-µέλους, εκδιδόµενη επί προσφυγής κατά απόφα-
σης αρχής ανταγωνισµού, µε την οποία διαπιστώνεται παράβαση
του δικαίου ανταγωνισµού.

7. «Τελεσίδικη απόφαση παράβασης»: απόφαση αρχής ανταγω-
νισµού µη υποκείµενη σε προσβολή µε ένδικο µέσο ή απόφαση
ελληνικού - µέλους, εκδιδόµενη επί προσφυγής κατά απόφασης
αρχής ανταγωνισµού, µη υποκείµενη σε τακτικό ένδικο µέσο, µε
την οποία διαπιστώνεται παράβαση του δικαίου ανταγωνισµού.

8.«Απρόσβλητη απόφαση παράβασης»: απόφαση αρχής αντα-
γωνισµού µη υποκείµενη σε προσβολή µε ένδικο µέσο ή απόφαση
ελληνικού ή ενωσιακού δικαστηρίου ή δικαστηρίου άλλου κρά-
τους-µέλους, εκδιδόµενη επί προσφυγής κατά απόφασης αρχής
ανταγωνισµού, µη υποκείµενη πλέον σε αναίρεση, µε την οποία
διαπιστώνεται παράβαση του δικαίου ανταγωνισµού.

9.«Οριζόντιες συµπράξεις (καρτέλ)»: συµφωνίες ή εναρµονισµέ-
νες πρακτικές µεταξύ δύο ή περισσότερων ανταγωνιστικών επι-
χειρήσεων που αποσκοπούν στο συντονισµό της ανταγωνιστικής
τους συµπεριφοράς στην αγορά ή στον επηρεασµό σηµαντικών
παραµέτρων του ανταγωνισµού µέσω πρακτικών, όπως είναι, µε-
ταξύ άλλων, ο καθορισµός ή ο συντονισµός των τιµών αγοράς ή
πώλησης ή άλλων όρων συναλλαγής, µεταξύ άλλων σε σχέση µε
τα δικαιώµατα διανοητικής ιδιοκτησίας, η παροχή ποσοστώσεων
παραγωγής ή πωλήσεων, η κατανοµή των αγορών και πελατών,
συµπεριλαµβανοµένης της νόθευσης διαγωνισµών, ο περιορισµός
των εισαγωγών ή εξαγωγών ή αντιανταγωνιστικές ενέργειες σε
βάρος άλλων ανταγωνιστών.

10.«Πρόγραµµα επιείκειας»: πρόγραµµα σχετικά µε την εφαρ-
µογή του άρθρου 101 της ΣΛΕΕ ή αντίστοιχης διάταξης του εθνι-
κού δικαίου, σύµφωνα µε το οποίο ένας συµµετέχων σε µυστική

οριζόντια σύµπραξη (καρτέλ), ανεξάρτητα από τις άλλες επιχει-
ρήσεις που συµµετέχουν στη σύµπραξη αυτή, συνεργάζεται στο
πλαίσιο της έρευνας της αρµόδιας αρχής ανταγωνισµού, παρέ-
χοντας αυτοβούλως στοιχεία σε σχέση µε την ως άνω σύµπραξη
και το ρόλο του σε αυτή, έναντι των οποίων ο συµµετέχων εξα-
σφαλίζει, µε απόφαση ή µε διακοπή της διαδικασίας, ασυλία από
πρόστιµα για τη συµµετοχή του στη σύµπραξη αυτή ή µείωση των
εν λόγω προστίµων.

11.«Δήλωση επιεικούς µεταχείρισης»: η προφορική ή γραπτή
αναφορά που υποβάλλεται αυτοβούλως από επιχείρηση ή φυσικό
πρόσωπο σε αρχή ανταγωνισµού, ή αντίγραφό της, στην οποία
περιγράφονται τα στοιχεία που γνωρίζουν για τη σύµπραξη (καρ-
τέλ) η επιχείρηση ή το φυσικό πρόσωπο και ο ρόλος τους σε αυτή,
και η οποία καταρτίστηκε ειδικά µε σκοπό την υποβολή της στην
αρχή ανταγωνισµού, για να εξασφαλιστεί ασυλία ή µείωση των
προστίµων κατ’ εφαρµογή προγράµµατος επιεικούς µεταχείρισης,
εξαιρουµένων προϋπαρχουσών πληροφοριών.

12.«Προϋπάρχουσες πληροφορίες»: αποδεικτικά στοιχεία που
υπάρχουν ανεξάρτητα από τη διαδικασία της αρχής ανταγωνι-
σµού, ασχέτως αν περιλαµβάνονται στο φάκελό της.

13.«Πρόταση και δήλωση διευθέτησης διαφοράς»: η αναφορά
που υποβάλλεται αυτοβούλως από επιχείρηση ή για λογαριασµό
της σε αρχή ανταγωνισµού, στην οποία η εν λόγω επιχείρηση πα-
ραδέχεται ή δεν αµφισβητεί τη συµµετοχή της σε παράβαση του
δικαίου ανταγωνισµού και την ευθύνη της για τη συγκεκριµένη πα-
ράβαση του δικαίου ανταγωνισµού και η οποία καταρτίστηκε ει-
δικά µε σκοπό να µπορέσει η αρχή ανταγωνισµού να εφαρµόσει
απλουστευµένη ή ταχεία διαδικασία.

14.«Επιχείρηση καλυπτόµενη από ασυλία»: επιχείρηση ή φυσικό
πρόσωπο στο οποίο έχει χορηγηθεί πλήρης απαλλαγή από την
επιβολή προστίµων από αρχή ανταγωνισµού στο πλαίσιο προ-
γράµµατος επιείκειας,

15.«Επιπλέον επιβάρυνση»: η διαφορά µεταξύ του τιµήµατος
που όντως καταβλήθηκε και του τιµήµατος που θα είχε ισχύσει αν
δεν υπήρχε παράβαση του δικαίου ανταγωνισµού.

16.«Άµεσος αγοραστής»: φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που απέ-
κτησε απευθείας από τον παραβάτη προϊόντα ή υπηρεσίες που
αποτέλεσαν αντικείµενο παράβασης του δικαίου ανταγωνισµού.

17.«Έµµεσος αγοραστής»: φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που απέ-
κτησε, όχι απευθείας από έναν παραβάτη αλλά από τον άµεσο
αγοραστή ή από τον επόµενο αγοραστή, προϊόντα ή υπηρεσίες
που αποτέλεσαν αντικείµενο παράβασης του δικαίου ανταγωνι-
σµού ή προϊόντα ή υπηρεσίες που εµπεριέχουν τέτοια αγαθά ή
υπηρεσίες ή προέκυψαν από τέτοια αγαθά ή υπηρεσίες.

18.«Συναινετική επίλυση διαφορών»: κάθε µηχανισµός που επι-
τρέπει στα µέρη να καταλήξουν σε εξωδικαστική επίλυση διαφο-
ράς περί αξίωσης αποζηµίωσης.

19.«Συναινετικός διακανονισµός»: η συµφωνία η οποία επιτυγ-
χάνεται µέσω διαδικασίας συναινετικής επίλυσης διαφορών.

Άρθρο 3 
Δικαίωµα πλήρους αποζηµίωσης 

(άρθρο 3 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1. Κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που έχει υποστεί ζηµία λόγω
παράβασης του δικαίου του ανταγωνισµού δικαιούται πλήρη απο-
ζηµίωση. Η αποζηµίωση αυτή περιλαµβάνει τη θετική και αποθε-
τική του ζηµία, καθώς και τόκους.

2. Η ευθύνη σε αποζηµίωση είναι ανεξάρτητη από το αν µια
αρχή ανταγωνισµού έχει ήδη διαπιστώσει την ύπαρξη παράβασης.

3. Τόκος οφείλεται για το χρονικό διάστηµα από την πρόκληση
της ζηµίας έως την καταβολή της αποζηµίωσης. 

Άρθρο 4 
Απόδειξη

(άρθρο 5 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1. Ύστερα από αίτηση του φερόµενου ως ζηµιωθέντος, που έχει
προσκοµίσει ευλόγως διαθέσιµα αποδεικτικά στοιχεία, πρόσφορα
προς στήριξη των ισχυρισµών του, τα οποία θεµελιώνουν αίτηµα
αποζηµίωσης, ενώ παράλληλα επικαλείται αποδεικτικά στοιχεία
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που βρίσκονται υπό τον έλεγχο του αντιδίκου ή τρίτου, το δικα-
στήριο µπορεί να διατάξει την προσκόµιση των αποδεικτικών
αυτών στοιχείων από τον αντίδικο ή τον τρίτο. Το δικαστήριο µπο-
ρεί, ύστερα από αίτηµα του φερόµενου ως παραβάτη, να διατάξει
τον αντίδικό του ή τρίτο να προσκοµίσει τα σχετικά αποδεικτικά
στοιχεία. 

2. Το δικαστήριο µπορεί να διατάξει την προσκόµιση συγκεκρι-
µένων αποδεικτικών στοιχείων ή σχετικών κατηγοριών αποδεικτι-
κών στοιχείων, που προσδιορίζονται µε όσο το δυνατόν πιο σαφή
και συγκεκριµένο τρόπο, σύµφωνα µε τα ευλόγως διαθέσιµα απο-
δεικτικά στοιχεία που επικαλείται ο αιτών κατά τη στήριξη των
ισχυρισµών του.

3. Το δικαστήριο διατάσσει την κοινοποίηση των αποδεικτικών
στοιχείων, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 τηρώντας την αρχή της
αναλογικότητας. Προς τούτο λαµβάνει υπόψη τα έννοµα συµφέ-
ροντα όλων των εµπλεκόµενων διαδίκων και τρίτων, και ειδικό-
τερα:

α) το βαθµό στον οποίο το αίτηµα κοινοποίησης υποστηρίζεται
από τα διαθέσιµα στοιχεία για πραγµατικά περιστατικά και απο-
δεικτικά στοιχεία που δικαιολογούν το αίτηµα κοινοποίησης,

β) την έκταση και το κόστος της κοινοποίησης, ιδίως για τυχόν
εµπλεκόµενα τρίτα µέρη, προκειµένου επίσης να αποφευχθεί η µη
προσδιορισµένη αναζήτηση (αλίευση) πληροφοριών, η οποία είναι
απίθανο να είναι σηµαντική για τα διάδικα µέρη, 

γ) κατά πόσον τα αποδεικτικά στοιχεία, των οποίων ζητείται η
κοινοποίηση, περιέχουν εµπιστευτικές πληροφορίες που αφορούν
ιδίως τυχόν τρίτους, καθώς και τις λεπτοµέρειες για την προστα-
σία των εν λόγω εµπιστευτικών πληροφοριών.

4. Το συµφέρον των επιχειρήσεων να αποφεύγουν αγωγές απο-
ζηµίωσης λόγω παράβασης του δικαίου του ανταγωνισµού δεν συ-
νιστά συµφέρον άξιο προστασίας.

5.  Ο διάδικος που διατάχθηκε να κοινοποιήσει, σύµφωνα µε την
παράγραφο 1 τα ανωτέρω αποδεικτικά στοιχεία, προσκοµίζει αυτά
στο δικαστήριο, το οποίο λαµβάνει τα κατάλληλα µέτρα, ώστε να
διασφαλίσει την προστασία αυτών των εµπιστευτικών πληροφο-
ριών. Σε αυτά περιλαµβάνεται ιδίως ο διορισµός πραγµατογνωµό-
νων κατά τα άρθρα 368 επ. ΚΠολΔ, οι οποίοι θα καταρτίσουν
περίληψη των πληροφοριών σε συγκεντρωτική ή άλλης µορφής
µη εµπιστευτική εκδοχή, στην περίπτωση δε αυτή δεν επιτρέπεται
ο διορισµός τεχνικών συµβούλων από τους διαδίκους, σύµφωνα
µε το άρθρο 391 ΚΠολΔ.

6.  Το δικαστήριο, όταν διατάσσει την κοινοποίηση των αποδει-
κτικών στοιχείων, µεριµνά για την πλήρη εφαρµογή του δικηγορι-
κού απορρήτου που ισχύει, σύµφωνα µε το ενωσιακό ή το εθνικό
δίκαιο.

Άρθρο 5
Κυρώσεις

(άρθρο 8 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1.  Αν ο διάδικος: 
α) κληθεί και δεν προσκοµίσει τα αιτούµενα αποδεικτικά στοι-

χεία, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 4 ή 
β) µαταιώσει την προσκόµιση των αιτούµενων αποδεικτικών

στοιχείων, επειδή τα είχε καταστρέψει, 
τότε οι αντίστοιχοι προς απόδειξη ισχυρισµοί του διαδίκου που

ζήτησε την κοινοποίηση των αποδεικτικών στοιχείων, θεωρούνται
οµολογηµένοι. 

2. Ο διάδικος ή τρίτος που αδικαιολόγητα δεν προσκόµισε τα
αποδεικτικά στοιχεία ή κατέστρεψε αυτά ή δεν συµµορφώθηκε µε
διάταξη δικαστικής απόφασης για την προστασία των εµπιστευτι-
κών πληροφοριών, καταδικάζεται και σε χρηµατική ποινή ύψους
πενήντα χιλιάδων (50.000) έως εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ.

3. Το ποσό της χρηµατικής ποινής της παραγράφου 2 µπορεί
να αναπροσαρµόζεται µε απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και
Ανάπτυξης και Οικονοµικών.

Άρθρο 6
Αποδεικτικά στοιχεία σε φάκελο αρχής ανταγωνισµού

(άρθρο 6 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1. Αν η αίτηση κοινοποίησης στοιχείων της παραγράφου 1 του
άρθρου 4 αφορά σε αποδεικτικά στοιχεία που περιλαµβάνονται
στο φάκελο αρχής ανταγωνισµού, και ανεξάρτητα από το αν κα-
λείται να τα προσκοµίσει η αρχή ανταγωνισµού ή διάδικος ή άλλος
τρίτος υπό τον έλεγχο των οποίων βρίσκονται τα αποδεικτικά αυτά
στοιχεία, εφαρµόζονται, επιπλέον των διατάξεων του άρθρου 4,
και οι διατάξεις των επόµενων παραγράφων. 

2. Κατά την αξιολόγηση της αναλογικότητας της αίτησης κοι-
νοποίησης αποδεικτικών στοιχείων, σύµφωνα µε την παράγραφο
3 του άρθρου 4, µε την εξαίρεση των στοιχείων που αναφέρονται
στην παράγραφο 5, το δικαστήριο λαµβάνει επιπλέον υπόψη του
τα εξής: 

α) αν η αίτηση της παραγράφου 1 του άρθρου 4 είναι ειδικώς
αιτιολογηµένη σε σχέση µε τη φύση, το αντικείµενο ή το περιεχό-
µενο των εγγράφων που υποβλήθηκαν σε αρχή ανταγωνισµού ή
τηρούνται στο φάκελο αρχής ανταγωνισµού, και όχι ακαθόριστο
αίτηµα για έγγραφα που υποβλήθηκαν στην αρχή ανταγωνισµού,

β) αν η αίτηση της παραγράφου 1 του άρθρου 4 έχει υποβληθεί
κατόπιν της άσκησης αγωγής αποζηµίωσης,

γ)  την ανάγκη να διασφαλιστεί η αποτελεσµατικότητα της δη-
µόσιας επιβολής του δικαίου του ανταγωνισµού.

3. Tο δικαστήριο έχει την εξουσία να διατάσσει την κοινοποίηση
αποδεικτικών στοιχείων, τα οποία περιλαµβάνονται στο φάκελο
αρχής ανταγωνισµού και τα οποία δεν εµπίπτουν στις κατηγορίες
στοιχείων που αναφέρονται στις παραγράφους 4 και 5, ανεξαρ-
τήτως του σταδίου στο οποίο βρίσκεται η έρευνα της αρχής αν-
ταγωνισµού. 

4. Το δικαστήριο διατάσσει την κοινοποίηση των ακόλουθων κα-
τηγοριών αποδεικτικών στοιχείων, τα οποία περιλαµβάνονται στο
φάκελο αρχής ανταγωνισµού, εφόσον έχει περατωθεί η διαδικα-
σία ενώπιον της αρχής ανταγωνισµού µε την έκδοση απόφασης ή
µε άλλο τρόπο κατά τα οριζόµενα στην κείµενη νοµοθεσία:

α) έγγραφα και πληροφορίες που συντάχθηκαν από φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα ειδικά στο πλαίσιο της διαδικασίας ενώπιον
αρχής ανταγωνισµού, 

β) έγγραφα και πληροφορίες που συντάχθηκαν από αρχή αν-
ταγωνισµού και απεστάλησαν στα µέρη της διαδικασίας ενώπιόν
της κατά τη διάρκεια της διαδικασίας αυτής, συµπεριλαµβανοµέ-
νων των αιτιάσεων, 

γ) προτάσεις και δηλώσεις διευθέτησης διαφοράς που ανακλή-
θηκαν.

5. Το δικαστήριο δεν διατάσσει την κοινοποίηση οποιασδήποτε
από τις ακόλουθες κατηγορίες αποδεικτικών στοιχείων τα οποία
περιλαµβάνονται στο φάκελο αρχής ανταγωνισµού: 

α) αιτήσεις υπαγωγής στο πρόγραµµα επιείκειας,
β) προτάσεις και δηλώσεις διευθέτησης διαφοράς, 
γ) έγγραφα στο βαθµό που παραθέτουν αυτούσια χωρία από

τα έγγραφα των περιπτώσεων α’ και β’.
6. Ύστερα από αιτιολογηµένο αίτηµα του ενάγοντος το δικα-

στήριο µπορεί να διατάξει να επιδειχθούν ενώπιόν του τα αποδει-
κτικά στοιχεία της παραγράφου 5 για να αξιολογήσει αν αυτά
εµπίπτουν στην παράγραφο 5. Για το σκοπό αυτόν το δικαστήριο
µπορεί να ζητήσει µόνον τη συνδροµή της αρµόδιας αρχής αντα-
γωνισµού. Μπορεί επίσης, να καλέσει σε ακρόαση ενώπιόν του
τους συντάκτες των εγγράφων. Σε καµία περίπτωση το δικαστήριο
δεν επιτρέπει την πρόσβαση σε αυτά τα έγγραφα σε διαδίκους ή
τρίτους.

7. Αν µέρος µόνο του αποδεικτικού στοιχείου που ζητήθηκε µε
αίτηση κοινοποίησης εµπίπτει στις περιπτώσεις α’ έως γ’ της πα-
ραγράφου 5, το δικαστήριο µπορεί να διατάξει την προσκόµιση
των υπόλοιπων τµηµάτων του, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στο
παρόν.

8. Το δικαστήριο µπορεί να διατάξει την αρχή ανταγωνισµού να
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προσκοµίσει αποδεικτικά στοιχεία που περιλαµβάνονται σε φά-
κελό της µόνον αν κανένας διάδικος ή τρίτος δεν είναι εύλογα σε
θέση να προσκοµίσει τα εν λόγω αποδεικτικά στοιχεία. 

9. Το αίτηµα κοινοποίησης αποδεικτικών στοιχείων τα οποία
περιλαµβάνονται στο φάκελο της αρχής ανταγωνισµού σύµφωνα
µε την παράγραφο 1 του άρθρου 4, είναι απαράδεκτο αν δεν
προσαχθεί βεβαίωση για προηγούµενη κοινοποίηση αντιγράφου
του αιτήµατος στην εν λόγω εθνική αρχή ανταγωνισµού. 

10. Η αρχή ανταγωνισµού µπορεί να υποβάλει εξ ιδίας πρωτο-
βουλίας γραπτές παρατηρήσεις για την αναλογικότητα του αιτή-
µατος κοινοποίησης προς το δικαστήριο ενώπιον του οποίου έχει
υποβληθεί σχετικό αίτηµα. 

11. Το δικαστήριο µπορεί να ζητά από την αρχή ανταγωνισµού
να διατυπώσει τη γνώµη της για ζητήµατα που άπτονται της
εφαρµογής του παρόντος άρθρου και του άρθρου 4, εφόσον
τούτη το κρίνει σκόπιµο.

12. Το παρόν άρθρο δεν θίγει: 
α) τις διατάξεις της εθνικής νοµοθεσίας για τη χορήγηση πρό-

σβασης στο φάκελο υπόθεσης αρχής ανταγωνισµού στο πλαίσιο
διοικητικής διαδικασίας ενώπιόν της,

β) τις διατάξεις για την πρόσβαση του κοινού στα έγγραφα του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, του Συµβουλίου και της Επιτροπής
του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 1049/2001 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 30ής Μαΐου 2001 (ΕΕ L 145 της
31.5.2001), 

γ) τις διατάξεις της εθνικής ή της ενωσιακής νοµοθεσίας ανα-
φορικά µε την προστασία των εσωτερικών εγγράφων των αρχών
ανταγωνισµού και την αλληλογραφία µεταξύ των αρχών ανταγω-
νισµού. 

Άρθρο 7
Περιορισµοί στη χρήση αποδεικτικών στοιχείων 

στο φάκελο αρχής ανταγωνισµού
(άρθρο 7 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1. Αποδεικτικά στοιχεία στο φάκελο της αρχής ανταγωνισµού
που υπάγονται σε µία από τις κατηγορίες της παραγράφου 5 του
άρθρου 6 και έχουν ληφθεί από φυσικό ή νοµικό πρόσωπο απο-
κλειστικά µέσω πρόσβασης στο φάκελο της αρχής ανταγωνι-
σµού θεωρούνται παράνοµα σε αγωγές αποζηµίωσης, δεν
θεωρούνται µέρος του φακέλου της δικογραφίας και απαγο-
ρεύεται να ληφθούν υπόψη. Το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που
προσκόµισε σε αγωγή αποζηµίωσης αποδεικτικά στοιχεία της
παραγράφου 5 του άρθρου 6 καταδικάζεται και σε χρηµατική
ποινή ύψους έως εκατό χιλιάδες (100.000) ευρώ.

2. Αποδεικτικά στοιχεία στο φάκελο της αρχής ανταγωνισµού
που υπάγονται σε µία από τις κατηγορίες της παραγράφου 4 του
άρθρου 6 και έχουν ληφθεί από φυσικό ή νοµικό πρόσωπο απο-
κλειστικά µέσω πρόσβασης στο φάκελο της αρχής ανταγωνι-
σµού, τα οποία προσκοµίζονται σε αγωγές αποζηµίωσης πριν
περατωθεί η διαδικασία ενώπιον της αρχής ανταγωνισµού, θεω-
ρούνται παράνοµα. Το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που προσκό-
µισε σε αγωγή αποζηµίωσης, πριν περατωθεί η διαδικασία
ενώπιον της αρχής ανταγωνισµού, αποδεικτικά στοιχεία της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου 6 καταδικάζεται και σε χρηµατική ποινή
ύψους έως  εκατό χιλιάδες (100.000) ευρώ.

3. Αποδεικτικά στοιχεία στο φάκελο της αρχής ανταγωνισµού,
που δεν υπάγονται σε µία από τις κατηγορίες των παραγράφων
4 και 5 του άρθρου 6 και τα οποία έχουν ληφθεί από φυσικό ή
νοµικό πρόσωπο αποκλειστικά µέσω πρόσβασης στο φάκελο της
αρχής ανταγωνισµού προσκοµίζονται παραδεκτά σε αγωγές
αποζηµίωσης µόνο από τα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα στην κα-
τοχή των οποίων περιήλθαν µέσω των διατάξεων περί πρόσβα-
σης στο φάκελο της αρχής ανταγωνισµού ή από τα φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα στα οποία περιήλθε η αξίωση αποζηµίωσης των
προσώπων αυτών, διαφορετικά θεωρούνται παράνοµα.

4. Τα ποσά των χρηµατικών ποινών των παραγράφων 1 και 2
µπορούν να αναπροσαρµόζονται µε απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης και Οικονοµικών.

Άρθρο 8
Παραγραφή

(άρθρα 10, 11 παρ. 4 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1. Οι αξιώσεις κατά του παραβάτη για ζηµίες λόγω παράβασης
του δικαίου ανταγωνισµού παραγράφονται σε πέντε (5) έτη. Η
παραγραφή αρχίζει αφότου ο ζηµιωθείς έµαθε ή µπορεί ευλόγως
να αναµένεται ότι γνώριζε την παράβαση του δικαίου ανταγωνι-
σµού, τη ζηµία και την ταυτότητα του παραβάτη. Αν έπεται χρο-
νικά η παύση της παράβασης, η παραγραφή ξεκινά από το
µεταγενέστερο χρονικό σηµείο της παύσης. Σε κάθε περίπτωση
οι αξιώσεις κατά του παραβάτη παραγράφονται σε είκοσι (20)
έτη από την παύση της παράβασης του δικαίου ανταγωνισµού.

2.  Η παραγραφή αναστέλλεται αν µια αρχή ανταγωνισµού
λάβει µέτρα για τη διερεύνηση της παράβασης ή ξεκινήσει δια-
δικασία ενώπιον της αρχής ανταγωνισµού για την παράβαση την
οποία αφορά η αξίωση αποζηµίωσης. Η αναστολή λήγει ένα (1)
έτος µετά το απρόσβλητο της απόφασης παράβασης ή την πε-
ράτωση της διαδικασίας µε άλλο τρόπο. Κατά τα λοιπά εφαρµό-
ζονται αναλόγως οι διατάξεις του Αστικού Κώδικα για την
αναστολή και τη διακοπή της παραγραφής.

3.  Στην περίπτωση των οριζόντιων συµπράξεων (καρτέλ) η πα-
ραγραφή της αξίωσης κατά παραβάτη που καλύπτεται από ασυ-
λία λόγω ένταξής του σε πρόγραµµα επιεικούς µεταχείρισης
αρχίζει µόνο µετά την άκαρπη επίσπευση της αναγκαστικής εκτέ-
λεσης ή µετά την τελεσίδικη απόρριψη της αγωγής του ζηµιω-
θέντος κατά των υπόλοιπων υπόχρεων που συµµετείχαν στην
οριζόντια σύµπραξη (καρτέλ). Το προηγούµενο εδάφιο δεν
ισχύει αν πρόκειται για αξιώσεις που εγείρουν άµεσοι ή έµµεσοι
αγοραστές ή προµηθευτές του παραβάτη.

4.  Σε περίπτωση ευθύνης περισσοτέρων η παραγραφή της
αξίωσης αναγωγής, που είναι πενταετής, αρχίζει µόλις ο δικαιού-
χος σε αναγωγή καταβάλει στο ζηµιωθέντα αποζηµίωση που
υπερβαίνει το µερίδιο της ευθύνης του.

5. Η προθεσµία παραγραφής για την άσκηση αγωγής αποζη-
µίωσης αναστέλλεται για τη διάρκεια οποιασδήποτε διαδικασίας
συναινετικής επίλυσης διαφορών. Η αναστολή της παραγραφής
ισχύει µόνο σε σχέση µε τους διαδίκους που συµµετέχουν ή συµ-
µετείχαν, αυτοπροσώπως ή µέσω εκπροσώπου, στη συναινετική
επίλυση διαφορών. 

Άρθρο 9
Ισχύς των εθνικών αποφάσεων και των αποφάσεων της

Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
και των ενωσιακών δικαστηρίων

(άρθρο 9 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1. Επί εκδίκασης αγωγής αποζηµίωσης σύµφωνα µε τον πα-
ρόντα, η διαπίστωση παράβασης των άρθρων 1 ή 2 του ν.
3959/2011 ή και των άρθρων 101 ή 102  της ΣΛΕΕ µε απόφαση
εθνικής αρχής ανταγωνισµού, η οποία δεν υπόκειται πλέον σε
προσφυγή, καθώς και η διαπίστωση παράβασης των άρθρων 101
ή 102 της ΣΛΕΕ µε απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, µη
υποκείµενη πλέον σε προσφυγή, δεσµεύει το δικάζον δικαστή-
ριο. Το ίδιο ισχύει για τις αντίστοιχες διαπιστώσεις τελεσίδικης
απόφασης ελληνικού ή ενωσιακού δικαστηρίου που εκδόθηκε επί
προσφυγής κατά αποφάσεων του προηγούµενου εδαφίου. 

2. Τελεσίδικη απόφαση παράβασης, που έχει εκδοθεί σε άλλο
κράτος-µέλος και προσκοµίζεται στο δικάζον την αγωγή αποζη-
µίωσης ηµεδαπό δικαστήριο, αποτελεί πλήρη απόδειξη της πα-
ράβασης των άρθρων 101 ή 102 της ΣΛΕΕ ή και των παράλληλα
προς αυτά εφαρµοζόµενων διατάξεων του δικαίου του εν λόγω
κράτους-µέλους, οι οποίες επιδιώκουν κατά κύριο λόγο τον ίδιο
στόχο µε τα άρθρα 101 και 102 της ΣΛΕΕ, επιτρέπεται όµως αν-
ταπόδειξη.

3. Το παρόν δεν θίγει τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις του
δικάζοντος την αγωγή αποζηµίωσης δικαστηρίου που προβλέ-
πονται από το άρθρο 267 της ΣΛΕΕ.
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Άρθρο 10
Ευθύνη εις ολόκληρον

(άρθρο 11 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1.  Επιχειρήσεις οι οποίες υπέπεσαν από κοινού σε παράβαση
του δικαίου ανταγωνισµού ενέχονται εις ολόκληρον.

2.  Κατά παρέκκλιση από την παράγραφο 1 και µε την επιφύ-
λαξη του δικαιώµατος πλήρους αποζηµίωσης που προβλέπεται
στο άρθρο 3, αν µία από τις επιχειρήσεις που υπέπεσαν από κοι-
νού σε παράβαση του δικαίου ανταγωνισµού είναι µικροµεσαία
επιχείρηση (ΜΜΕ), όπως προσδιορίζεται στη σύσταση
2003/361/ΕΚ της Επιτροπής (ΕΕ L 124 της 20.5.2003), αυτή ευ-
θύνεται µόνον έναντι των δικών της άµεσων ή έµµεσων αγορα-
στών, εφόσον:

α)  το µερίδιο της στη σχετική µε την παράβαση αγορά ήταν
κατώτερο του πέντε τοις εκατό (5%) καθόλη τη διάρκεια της πα-
ράβασης του δικαίου ανταγωνισµού και

β)  η εις ολόκληρον ευθύνη της θα έθετε σε µη αναστρέψιµο
κίνδυνο την οικονοµική της βιωσιµότητα και θα οδηγούσε σε
απώλεια όλης της αξίας των περιουσιακών της στοιχείων.

3. Η εξαίρεση της παραγράφου 2 δεν ισχύει εφόσον:
α) η ΜΜΕ ηγήθηκε της παράβασης του δικαίου ανταγωνισµού

ή εξανάγκασε άλλες επιχειρήσεις να συµµετάσχουν στην παρά-
βαση ή

β) η ΜΜΕ είχε παραβιάσει παλαιότερα το δίκαιο ανταγωνι-
σµού.

4.  Κατά παρέκκλιση από την παράγραφο 1, εφόσον µία από
τις επιχειρήσεις που υπέπεσαν από κοινού σε παράβαση του δι-
καίου ανταγωνισµού έχει εξασφαλίσει ασυλία στο πλαίσιο προ-
γράµµατος επιείκειας, ευθύνεται εις ολόκληρον:

α) έναντι των άµεσων ή έµµεσων αγοραστών ή προµηθευτών
της και

β) έναντι άλλων ζηµιωθέντων µόνο εφόσον δεν µπορεί να λη-
φθεί η πλήρης αποζηµίωση του άρθρου 1 από τις υπόλοιπες επι-
χειρήσεις που είχαν υποπέσει στην ίδια παράβαση.

5.  Επιχείρηση που σύµφωνα µε τις προηγούµενες παραγρά-
φους κατέβαλε ολόκληρη την αποζηµίωση, έχει δικαίωµα ανα-
γωγής κατά των λοιπών. Το δικαστήριο προσδιορίζει το µέτρο
της µεταξύ τους ευθύνης ανάλογα µε την ευθύνη του καθενός
για την πρόκληση της ζηµίας. 

6.  Το ύψος του ποσού το οποίο θα καταβάλει επιχείρηση κα-
λυπτόµενη από ασυλία σύµφωνα µε την παράγραφο 4 δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει το ύψος της ζηµίας που αυτή προκάλεσε στους
δικούς της άµεσους ή έµµεσους αγοραστές ή προµηθευτές.

7.  Στο βαθµό που η παράβαση του δικαίου ανταγωνισµού προ-
κάλεσε ζηµία σε άλλους εκτός  από τους άµεσους ή έµµεσους
αγοραστές ή προµηθευτές των ευθυνόµενων εις ολόκληρο επι-
χειρήσεων, το ύψος της αναγωγικής ευθύνης του δικαιούχου
ασυλίας καθορίζεται ανάλογα µε τη σχετική ευθύνη του για την
εν λόγω ζηµία. 

Άρθρο 11 
Μετακύλιση της επιπλέον επιβάρυνσης

(άρθρα 12, 13 και 14 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1. Δικαίωµα αποζηµίωσης έχει κάθε πρόσωπο που ζηµιώθηκε,
ανεξάρτητα από το αν είναι άµεσος ή έµµεσος αγοραστής από
τον παραβάτη.

2. Ο εναγόµενος σε αποζηµίωση µπορεί να ισχυριστεί ως έν-
σταση κατά της αξίωσης του ενάγοντος για αποκατάσταση της
θετικής του ζηµίας, ότι ο τελευταίος µετακύλισε εν όλω ή εν
µέρει την επιπλέον επιβάρυνση που υπέστη λόγω της παράβα-
σης στις επόµενες βαθµίδες της αλυσίδας εφοδιασµού. Το
βάρος απόδειξης της µετακύλισης και του ύψους της έχει ο ενα-
γόµενος, η απόδειξη δε της µετακύλισης γεννά αξίωση για απο-
κατάσταση διαφυγόντος κέρδους του ζηµιωθέντος, το οποίο
συναρτάται αιτιωδώς µε τη µετακύλιση αυτή.

3. Για τη διαπίστωση του ύψους της επιπλέον επιβάρυνσης το
δικαστήριο αρκείται σε πιθανολόγηση. 

4. Υπέρ του έµµεσου αγοραστή τεκµαίρεται ότι του έχει επι-
βληθεί η επιπλέον επιβάρυνση εφόσον αυτός αποδεικνύει ότι:

α. ο εναγόµενος τέλεσε παράβαση των άρθρων 1 και 2 του ν.
3959/2011 ή και των άρθρων 101 και 102 της ΣΛΕΕ,

β. η ανωτέρω παράβαση είχε ως αποτέλεσµα την επιπλέον επι-
βάρυνση του άµεσου αγοραστή, 

γ. ο έµµεσος αγοραστής αγόρασε τα αγαθά ή τις υπηρεσίες
που έχουν αποτελέσει το αντικείµενο της εν λόγω παράβασης ή
αγόρασε αγαθά ή υπηρεσίες που είτε προήλθαν από τα αγαθά
ή τις υπηρεσίες που αποτέλεσαν αντικείµενο της παράβασης είτε
περιείχαν τα εν λόγω αγαθά ή υπηρεσίες.

5. Το τεκµήριο της παραγράφου 4 είναι µαχητό. Για την από-
δειξη των πραγµατικών γεγονότων που ανατρέπουν το τεκµήριο
το δικαστήριο σχηµατίζει πλήρη δικανική πεποίθηση.

6. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται αναλόγως όταν η
παράβαση του δικαίου ανταγωνισµού αφορά προµήθειες (πωλή-
σεις) στον παραβάτη.

Άρθρο 12 
Αγωγές αποζηµίωσης από ενάγοντες 

που δραστηριοποιούνται 
σε διαφορετικές βαθµίδες διανοµής
(άρθρο 15 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1. Η άσκηση αγωγών αποζηµίωσης από ενάγοντες που δρα-
στηριοποιούνται σε διαφορετικές βαθµίδες της αλυσίδας διανο-
µής ενός προϊόντος δεν µπορεί να οδηγεί:

(α)  σε καταβολή αποζηµιώσεων που υπερβαίνουν το σύνολο
της ζηµίας που προκλήθηκε ή 

(β)  σε µη καταβολή αποζηµίωσης.
2. Για τους σκοπούς της παραγράφου 1, δικαστήριο το οποίο

επιλαµβάνεται αγωγής αποζηµίωσης για παράβαση του δικαίου
ανταγωνισµού µπορεί να λαµβάνει υπόψη του τις αγωγές απο-
ζηµίωσης που αφορούν την ίδια παράβαση και έχουν ασκηθεί
από ενάγοντες που δραστηριοποιούνται σε διαφορετικές βαθµί-
δες της αλυσίδας διανοµής, τις αποφάσεις που έχουν εκδοθεί
επί των αγωγών αυτών, καθώς και κάθε σχετική πληροφορία.

Άρθρο 13

1. Στο Πρωτοδικείο Αθηνών συνιστάται ειδικό τµήµα το οποίο
εκδικάζει τις υποθέσεις του παρόντος. Στο τµήµα αυτό, η κατά
τόπο αρµοδιότητα του οποίου εκτείνεται στο σύνολο της χώρας,
τοποθετούνται τακτικοί δικαστές µε προϋπηρεσία τουλάχιστον
τριών (3) ετών στο βαθµό του πρωτοδίκη και µε εξειδίκευση στο
δίκαιο του ανταγωνισµού ή και στο δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Αν ελλείπει ο αναγκαίος αριθµός εξειδικευµένων δικαστών
για τη συγκρότηση του τµήµατος, τότε µπορεί να υπηρετήσουν
σε αυτό δικαστές µε απλή εµπειρία στο εµπορικό δίκαιο εν γένει.

2. Στο Εφετείο Αθηνών συνιστάται ειδικό τµήµα το οποίο εκδι-
κάζει τις εφέσεις κατά των αποφάσεων του ανωτέρω ειδικού τµή-
µατος επί υποθέσεων του παρόντος και στο οποίο υπηρετούν
δικαστές µε εξειδίκευση στο δίκαιο του ανταγωνισµού ή και στο
δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή και στο εµπορικό δίκαιο εν
γένει. 

3. Υποθέσεις που υπάγονται στα τµήµατα των παραγράφων 1
και 2 και εισάγονται σε άλλο τµήµα του ίδιου δικαστηρίου παρα-
πέµπονται στα τµήµατα των παραγράφων 1 και 2.

4. Υποθέσεις που δεν υπάγονται στα τµήµατα των παραγρά-
φων 1 και 2 και εισάγονται σε αυτά, µπορεί να δικασθούν από τα
τµήµατα αυτά ή να παραπεµφθούν στο αρµόδιο τµήµα.

5. Στα τµήµατα των παραγράφων 1 και 2, εφόσον είναι κατά
τόπον αρµόδια, µπορεί να εισαχθούν για εκδίκαση και άλλες υπο-
θέσεις του εµπορικού δικαίου, εάν κατά την κρίση του δικαστή ή
του συµβουλίου που διευθύνει το δικαστήριο το απαιτούν οι υπη-
ρεσιακές ανάγκες.

Άρθρο 14
Ύψος ζηµίας

(άρθρο 17 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1. Το δικαστήριο έχει την εξουσία να εκτιµήσει το ύψος της ζη-
µίας, αρκούµενο σε πιθανολόγηση, εφόσον είναι πρακτικά αδύ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΖ’ - 14 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6025



νατο ή υπερβολικά δυσχερές να προσδιορισθεί επακριβώς το
ύψος της προκληθείσας ζηµίας από τον ενάγοντα σύµφωνα µε
τα διαθέσιµα αποδεικτικά στοιχεία.

2.  Για το σκοπό αυτόν λαµβάνει υπόψη ιδίως το είδος και την
έκταση της παράβασης και τη δέουσα επιµέλεια που επέδειξε ο
ενάγων στη συγκέντρωση και αξιοποίηση των αποδεικτικών στοι-
χείων σύµφωνα µε τον παρόντα. 

3.  Τεκµαίρεται µαχητά ότι οι παραβάσεις από οριζόντιες συµ-
πράξεις (καρτέλ) προκαλούν ζηµία. 

4. Το δικαστήριο µπορεί να ζητά από την εθνική αρχή ανταγω-
νισµού να διατυπώσει τη γνώµη της για ζητήµατα που άπτονται
της εφαρµογής του παρόντος εφόσον τούτη το κρίνει σκόπιµο.

Άρθρο 15
Συναινετική επίλυση διαφορών

(άρθρα 18 και 19 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1. Σε περίπτωση συναινετικής επίλυσης της διαφοράς µε οποι-
ονδήποτε τρόπο, δικαστικό ή εξώδικο, µεταξύ του ζηµιωθέντος
και ενός ή περισσοτέρων από τους παραβάτες, η αξίωση του ζη-
µιωθέντος σε αποζηµίωση µειώνεται κατά το µερίδιο ζηµίας που
προκάλεσε στο ζηµιωθέντα ο παραβάτης ή οι παραβάτες υπέρ
του οποίου ή των οποίων ισχύει ο διακανονισµός. Αυτό ισχύει
ανεξαρτήτως του χρηµατικού ποσού που συµφωνήθηκε µε τη
συναινετική επίλυση. Το µερίδιο ζηµίας προσδιορίζεται µε τα κρι-
τήρια του δεύτερου εδαφίου της παραγράφου 5 του άρθρου 10
και της παραγράφου 6 του ίδιου άρθρου. Ο παραβάτης ή οι πα-
ραβάτες υπέρ των οποίων δεν ισχύει ο διακανονισµός, αν εκπλη-
ρώσουν την εναποµείνασα αξίωση αποζηµίωσης πέραν του
µεριδίου ευθύνης τους, δεν έχουν δικαίωµα αναγωγής κατά του
ανωτέρω παραβάτη ή των παραβατών.

2. Αν ο παραβάτης ή οι παραβάτες, υπέρ των οποίων δεν
ισχύει ο διακανονισµός, αδυνατούν εν όλω ή εν µέρει να εκπλη-
ρώσουν την ανωτέρω εναποµείνασα αξίωση αποζηµίωσης, γεν-
νιέται αντιστοίχως η ευθύνη του παραβάτη ή των παραβατών,
που έχουν απαλλαγεί κατά τα ανωτέρω µε συναινετικό διακανο-
νισµό, να ικανοποιήσουν το ζηµιωθέντα. Ο παραβάτης ή παρα-
βάτες, που έχουν ικανοποιήσει το ζηµιωθέντα σύµφωνα µε το
προηγούµενο εδάφιο, έχουν δικαίωµα αναγωγής κατά του πα-
ραβάτη ή των παραβατών που έχουν απαλλαγεί έτσι από το
χρέος τους. Η επικουρική ευθύνη του πρώτου εδαφίου δεν γεν-
νάται αν στη συµφωνία διακανονισµού έχει προβλεφθεί ρητά το
αντίθετο.

3. Με την επιφύλαξη των σχετικών µε τη διαιτησία διατάξεων
του ελληνικού δικαίου, το δικαστήριο που επιλαµβάνεται αγωγής
αποζηµίωσης µπορεί να αναστείλει µέχρι δύο (2) έτη τη διαδικα-
σία αν οι διάδικοι συµµετέχουν σε συναινετική επίλυση διαφορών
σχετικά µε την αξίωση που καλύπτεται από την εν λόγω αγωγή
αποζηµίωσης.

4. Η εθνική αρχή ανταγωνισµού, όταν επιβάλει πρόστιµο, µπο-
ρεί να εκτιµήσει την αποζηµίωση που έχει καταβληθεί σύµφωνα
µε συναινετικό διακανονισµό ως ελαφρυντική περίσταση.

Άρθρο 16
(άρθρο 22 της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ)

1. Οι ουσιαστικές διατάξεις των άρθρων 1 έως 15 εφαρµόζον-
ται από την έναρξη ισχύος του.

2. Οι δικονοµικές διατάξεις των άρθρων 1 έως 15 εφαρµόζον-
ται σε αγωγές αποζηµίωσης που έχουν ασκηθεί από τις
26.12.2014 και εφεξής, µε εξαίρεση το άρθρο 13, το οποίο εφαρ-
µόζεται στις αγωγές που κατατίθενται από τις 16.9.2018 και εφε-
ξής. 

Άρθρο 17
Τροποποίηση του άρθρου 52 του ν. 4430/2016 (Α’ 205)

1. Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 52 του ν. 4430/2016
(Α’ 205) αντικαθίσταται από τότε που ίσχυσε ως εξής:

«α) Ο Εθνικός Οργανισµός Παροχής Υπηρεσιών Υγείας
(Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) θα χρηµατοδοτηθεί από τον Κρατικό Προϋπολογι-

σµό τα οικονοµικά έτη 2016 και 2017 για την εξόφληση ληξιπρό-
θεσµων οφειλών του Οργανισµού, όπως αυτές είχαν διαµορφω-
θεί στις 30.4.2016 προς τα φαρµακεία, λοιπούς συµβεβληµένους
ιδιώτες παρόχους υπηρεσιών υγείας (ιατρούς, κλινικές, διαγνω-
στικά κέντρα, εργαστήρια κ.λπ.), φαρµακευτικές εταιρείες, προ-
µηθευτές υγειονοµικού και λοιπού υλικού κ.λπ., καθώς και προς
ασφαλισµένους των Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης.»

2. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 52 του ν. 4430/2016
αντικαθίσταται από τότε που ίσχυσε ως εξής:

«Από τις διατάξεις των προηγούµενων εδαφίων εξαιρούνται οι
ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις του πρώην        ΟΠΑΔ/Τοµέας
Ασφαλισµένων Δηµοσίου, πρώην Οίκου Ναύτου και πρώην ΤΑΥ-
ΤΕΚΩ και οι οποίες εξακολουθούν να παρακολουθούνται και να
βαρύνουν τον προϋπολογισµό του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και εξοφλούνται,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο παρόν άρθρο».

Άρθρο 18
Τροποποιήσεις του π.δ. 134/2017 (Α’ 168)

1. Η υποπερίπτωση εε’ της περίπτωσης α’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 9 του π.δ. 134/2017 (Α’ 168) καταργείται και οι λοιπές υπο-
περιπτώσεις αναριθµούνται αντίστοιχα.

2. Η υποπερίπτωση εε’ της περίπτωσης γ’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 12 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«εε) Η µελέτη, επεξεργασία, θέσπιση, επιµέλεια εφαρµογής
µέτρων και σύνταξη σχεδίων κανονιστικών πράξεων που αφο-
ρούν στην κτήση, διάθεση, αξιοποίηση, εκµετάλλευση ή εκποί-
ηση της ακίνητης περιουσίας του Υπουργείου και των
εποπτευόµενων Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης.»

3. Η υποπερίπτωση στστ’ της περίπτωσης γ’ της παρ. 3 του
άρθρου 12 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«στστ) Η διαχείριση της περιουσίας του Υπουργείου και η αν-
τίστοιχη εποπτεία της περιουσίας των εποπτευόµενων νοµικών
προσώπων µε την επιφύλαξη των υποπεριπτώσεων δδ’ και στστ’
της περίπτωσης β’ της παραγράφου 3 του άρθρου 15 του πα-
ρόντος.»

4. Η υποπερίπτωση γγ’ της περίπτωσης β’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 15 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«γγ) Η µελέτη, επεξεργασία, θέσπιση, επιµέλεια εφαρµογής
µέτρων και σύνταξη σχεδίων κανονιστικών πράξεων που αφο-
ρούν στην κτήση, διάθεση, αξιοποίηση, εκµετάλλευση ή εκποί-
ηση της ακίνητης περιουσίας που περιήλθε στο Υπουργείο µε το
άρθρο 9 του ν. 4052/2012 (Α’ 41), µετά από σχετική γνωµοδό-
τηση - µελέτη σκοπιµότητας της Διεύθυνσης Προµηθειών και Μέ-
ριµνας, καθώς και της κινητής περιουσίας του Υπουργείου και
των εποπτευόµενων Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης.»

5. Η υποπερίπτωση ββ’ της περίπτωσης ε’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 20 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«ββ) Η παρακολούθηση δεικτών που αφορούν τις εργασιακές
σχέσεις και τις συλλογικές ρυθµίσεις, σε εθνικό και ευρωπαϊκό
επίπεδο, σε συνεργασία µε ΕΛΣΤΑΤ, ΟΑΕΔ, ΕΦΚΑ και άλλους αρ-
µόδιους φορείς.»

6. Η υποπερίπτωση αα’ της περίπτωσης γ’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 46 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«αα) Η παροχή συµβουλών και απόψεων προς τις υπηρεσίες
του ΣΕΠΕ σε θέµατα ορθής εφαρµογής της εργατικής νοµοθε-
σίας και η έκδοση των αναγκαίων εγκυκλίων.»

7. Η υποπερίπτωση ββ’ της περίπτωσης γ’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 46 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«ββ) Η συνδροµή µέσω παροχής συµβουλών και απόψεων στο
Τµήµα Διαχείρισης Πληροφοριακών Συστηµάτων και Δεδοµένων
για θέµατα εφαρµογής της εργατικής νοµοθεσίας, στο πλαίσιο
της λειτουργίας και ανάπτυξης των Πληροφοριακών Συστηµάτων
του ΣΕΠΕ.»

8. Η υποπερίπτωση εε’ της περίπτωσης γ’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 46 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«εε) Η παρακολούθηση της εξέλιξης και η µέριµνα για την απο-
τελεσµατική υποστήριξη σε όλα τα στάδια της διαδικασίας των
υποθέσεων, οι οποίες παραπέµπονται στη δικαιοσύνη και ενδέ-
χεται να έχουν σοβαρές συνέπειες στη λειτουργία του ΣΕΠΕ.»

9. Η υποπερίπτωση στστ’ της περίπτωσης γ’ της παρ. 3 του
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άρθρου 46 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:
«στστ) Η µέριµνα για την έγκαιρη ανάθεση και υποστήριξη του

Γραφείου του Νοµικού Συµβούλου του Υπουργείου Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, αναφορικά
µε δίκες που έχουν σχέση µε την άσκηση των καθηκόντων των
Επιθεωρητών Εργασίας ενώπιον πολιτικών και ποινικών δικαστη-
ρίων, σύµφωνα µε το άρθρο 20 του ν. 3996/2011 (Α’ 170).»

10. Η υποπερίπτωση θθ’ της περίπτωσης γ’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 46 του π.δ. 134/2017 απαλείφεται και οι υπόλοιπες αναριθ-
µούνται αντίστοιχα.

11. Η υποπερίπτωση αα’ της περίπτωσης β’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 47 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«αα) Τµήµα Συντονισµού Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων
Πειραιώς - Δυτικής Αττικής, µε έδρα τον Πειραιά.»

12. Η υποπερίπτωση ζζ’ της περίπτωσης η’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 47 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«ζζ) Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων Κεφαλληνίας
- Ιθάκης, µε έδρα το Αργοστόλι.»

13. Στην περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 47 του π.δ.
134/2017 προστίθεται υποπερίπτωση ιαια’ ως εξής:

«ιαια) Ο σχεδιασµός ή η διενέργεια διαδικαστικών ενεργειών
για την ανάθεση προµηθειών, αγαθών, έργων, µελετών και υπη-
ρεσιών δηµοσίων συµβάσεων και η υπογραφή συµβάσεων κατά
την έννοια των περιπτώσεων 5, 6, 8 και 9 της παρ. 1 του άρθρου
2 του ν. 4412/2016       (Α’ 147).»

14. Στην περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 47 του π.δ.
134/2017 προστίθεται υποπερίπτωση ιι’ ως εξής:

«ιι) Ο σχεδιασµός ή η διενέργεια διαδικαστικών ενεργειών για
την ανάθεση προµηθειών, αγαθών, έργων, µελετών και υπηρε-
σιών δηµοσίων συµβάσεων και η υπογραφή συµβάσεων κατά την
έννοια των περιπτώσεων 5, 6, 8 και 9 της παρ. 1 του άρθρου 2
του ν. 4412/2016           (Α’ 147).»

15. Στην περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 48 του π.δ.
134/2017 προστίθεται υποπερίπτωση ιβιβ’ ως εξής:

«ιβιβ) Ο σχεδιασµός ή η διενέργεια διαδικαστικών ενεργειών
για την ανάθεση προµηθειών, αγαθών, έργων, µελετών και υπη-

ρεσιών δηµοσίων συµβάσεων και η υπογραφή συµβάσεων κατά
την έννοια των περιπτώσεων 5, 6, 8 και 9 της παρ. 1 του άρθρου
2 του ν. 4412/2016       (Α’ 147).»

16. Στην περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 48 του π.δ.
134/2017 προστίθεται υποπερίπτωση ιγιγ’ ως εξής:

«ιγιγ) Ο σχεδιασµός ή η διενέργεια διαδικαστικών ενεργειών
για την ανάθεση προµηθειών, αγαθών, έργων, µελετών και υπη-
ρεσιών δηµοσίων συµβάσεων και η υπογραφή συµβάσεων κατά
την έννοια των περιπτώσεων 5, 6, 8 και 9 της παρ. 1 του άρθρου
2 του ν. 4412/2016       (Α’ 147).»

17. Η περίπτωση γ’ της παρ. 5 του άρθρου 49 του     π.δ.
134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) Του Τµήµατος Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων Κεντρι-
κού Τοµέα Θεσσαλονίκης, στο Δήµο Νεάπολης - Συκεών, στις
δηµοτικές ενότητες Πολίχνης και Ευκαρπίας του Δήµου Παύλου
Μελά και στο τµήµα του Δήµου Θεσσαλονίκης που αποτελείται
από τις Α’ και Γ’ Δηµοτικές Κοινότητες.»

18. Η περίπτωση δ’ της παρ. 5 του άρθρου 49 του       π.δ.
134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) Του Τµήµατος Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων Δυτικού
Τοµέα Θεσσαλονίκης, στους Δήµους Αµπελοκήπων - Μενεµένης,
Κορδελιού - Εύοσµου, Δέλτα, Χαλκηδόνος, Λαγκαδά, Βόλβης,
Ωραιοκάστρου, στη Δηµοτική Ενότητα Σταυρούπολης του Δήµου
Παύλου Μελά και στο Τµήµα του Δήµου Θεσσαλονίκης που απο-
τελείται από τη Β’ Δηµοτική Κοινότητα.»

19. Το άρθρο 51 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 51
Κατανοµή οργανικών θέσεων µόνιµου προσωπικού

κατά κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα

Οι οργανικές θέσεις του µόνιµου προσωπικού ανέρχονται σε
εξακόσιες οκτώ (608) και κατανέµονται κατά κατηγορία, κλάδο
και ειδικότητα, ως εξής:
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20. Το άρθρο 52 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 52
Κατανοµή θέσεων προσωπικού Ιδιωτικού Δικαίου

Αορίστου Χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.) κατά εκπαιδευτική
βαθµίδα και ειδικότητα

1. Οι οργανικές θέσεις των υπαλλήλων ιδιωτικού δικαίου αο-
ρίστου χρόνου ανέρχονται σε σαράντα (40) και κατανέµονται
κατά εκπαιδευτική βαθµίδα και ειδικότητα, ως εξής:
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2. Με την καθ’ οιονδήποτε τρόπο κένωση κάθε οργανικής
θέσης των ειδικοτήτων Διοικητικού - Οικονοµικού, Μηχανικών,
Πληροφορικής, Μεταφραστών και Θετικών Επιστηµών της εκπαι-
δευτικής βαθµίδας ΠΕ, Διοικητικού - Λογιστικού της εκπαιδευτι-
κής βαθµίδας ΤΕ, Διοικητικού - Λογιστικού και Τεχνικών - Οδηγών
της εκπαιδευτικής βαθµίδας ΔΕ του παρόντος άρθρου, αυτή µε-
τατρέπεται σε οργανική δηµοσίου δικαίου, αντίστοιχης κατηγο-
ρίας και κλάδου, στον οποίο και προσµετράται.»

21. Οι περιπτώσεις ΙΙ.2α και ΙΙ.2β του άρθρου 54 του π.δ.
134/2017 αντικαθίστανται ως εξής:

22. Η περίπτωση VI.Ια του άρθρου 54 του  π.δ. 134/2017 αντι-
καθίσταται ως εξής:



23. Το άρθρο 56 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 56
Κατανοµή οργανικών θέσεων µόνιµου προσωπικού

κατά κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα

Οι οργανικές θέσεις του µόνιµου προσωπικού ανέρχονται σε
οκτακόσιες ενενήντα δύο (892) και κατανέµονται κατά κατηγο-
ρία, κλάδο και ειδικότητα, ως εξής:
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24. Το άρθρο 57 του π.δ. 134/2017 αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 57

Κατανοµή θέσεων προσωπικού ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.) κατά εκπαιδευτική

βαθµίδα και ειδικότητα

1. Οι θέσεις των υπαλλήλων του προσωπικού ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.) ανέρχονται σε εβδοµήντα οκτώ (78)
και κατανέµονται κατά εκπαιδευτική βαθµίδα και ειδικότητα, ως
εξής:

2. Με την καθ’ οιονδήποτε τρόπο κένωση κάθε οργανικής
θέσης των ειδικοτήτων Διοικητικού - Οικονοµικού και Μηχανικών
της εκπαιδευτικής βαθµίδας ΠΕ, Διοικητικού- Λογιστικού και Μη-
χανικών της εκπαιδευτικής βαθµίδας ΤΕ, Διοικητικού - Λογιστικού
και Τεχνικών - Οδηγών της εκπαιδευτικής βαθµίδας ΔΕ του πα-
ρόντος άρθρου, αυτή µετατρέπεται σε οργανική δηµοσίου δι-
καίου, αντίστοιχης κατηγορίας και κλάδου, στον οποίο και
προσµετράται.»

25. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από τη δηµοσίευσή
του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 19
Τροποποίηση του άρθρου 38 του ν. 4072/2012

1. Το άρθρο 38 του ν. 4072/2012 (Α’ 86) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 38
Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες Μιας Στάσης 

για τη διευκόλυνση του εξωτερικού εµπορίου 
(Ε-Trade Single Window)

1. Στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) δηµι-
ουργείται ολοκληρωµένο πληροφοριακό σύστηµα για Ηλεκτρονι

κές Υπηρεσίες Μιας Στάσης για τη διευκόλυνση των διαδικασιών
του εξωτερικού εµπορίου εφεξής αποκαλούµενη Ενιαία Θυρίδα
Εξωτερικού  Εµπορίου (E-TRADE SINGLE WINDOW). Μέσω αυτής 
διενεργούνται υποχρεωτικά όλες οι απαραίτητες για το εξωτερικό
εµπόριο πράξεις.
2. Ειδικότερα, µέσω της Ενιαίας Θυρίδας Εξωτερικού Εµπορίου
διενεργείται: 
α) η ηλεκτρονική υποβολή των σχετικών αιτήσεων και δικαιολογη-
τικών από τις υπόχρεες επιχειρήσεις για την έκδοση από τις αρ-
µόδιες υπηρεσίες των αναγκαίων πιστοποιητικών, αδειών,
εγκρίσεων και άλλων προβλεποµένων από τη νοµοθεσία εγγρά-
φων και

β) η ηλεκτρονική διεκπεραίωση των διαδικασιών έκδοσης των
εγγράφων της προηγούµενης περίπτωσης και η ηλεκτρονική απο-
στολή τους στους αιτούντες.

3. α) Η Ενιαία Θυρίδα Εξωτερικού Εµπορίου διαλειτουργεί µε
το Πληροφοριακό Σύστηµα Τελωνείων, καθώς και µε πληροφο-
ριακά συστήµατα άλλων υπηρεσιών και φορέων.

β) Με κοινή απόφαση του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού ρυθµίζονται τα θέµατα που αφο-
ρούν στη διασύνδεση και διαλειτουργικότητα της Ενιαίας Θυρίδας
Εξωτερικού Εµπορίου µε πληροφοριακά συστήµατα άλλων υπη-
ρεσιών και φορέων, όταν πρόκειται για προτελωνειακές και τελω-
νειακές διαδικασίες.
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γ) Με κοινή απόφαση του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε., του Υπουργού
Οικονοµίας και Ανάπτυξης και του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού ρυθµίζονται τα θέµατα που αφορούν στη διασύνδεση
και διαλειτουργικότητα της Ενιαίας Θυρίδας Εξωτερικού Εµπο-
ρίου µε πληροφοριακά συστήµατα άλλων υπηρεσιών και φο-
ρέων, όταν δεν πρόκειται για διαδικασίες προτελωνειακές και
τελωνειακές.

4. Η Ενιαία Θυρίδα Εξωτερικού Εµπορίου παρέχει ολοκληρω-
µένη, κωδικοποιηµένη και επικαιροποιηµένη πληροφόρηση προς
τις εµπλεκόµενες επιχειρήσεις, φορείς, οργανισµούς και χρή-
στες, σχετικά µε το εφαρµοστέο νοµοθετικό και κανονιστικό
πλαίσιο που διέπει το καθεστώς και τις διαδικασίες έκδοσης των
αναφερόµενων στην παράγραφο 2 εγγράφων. Για το σκοπό
αυτόν η Ενιαία Θυρίδα Εξωτερικού Εµπορίου ενηµερώνεται
άµεσα από τις υπηρεσίες των συναρµόδιων Υπουργείων και φο-
ρέων µετά από κάθε αλλαγή στο οικείο νοµοθετικό και κανονι-
στικό πλαίσιο.

5. Με κοινή απόφαση του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. και των κατά
περίπτωση αρµόδιων Υπουργών µπορεί να παρέχονται από την
Ενιαία Θυρίδα Εξωτερικού Εµπορίου στοιχεία προς άλλες υπη-
ρεσίες ή οργανισµούς του δηµόσιου τοµέα, µε την επιφύλαξη
τυχόν διατάξεων περί απορρήτου. Με την ίδια απόφαση καθορί-
ζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις παροχής των στοιχείων
αυτών.»

2. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου ισχύουν από τη δηµοσί-
ευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 20
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4314/2014 (Α’ 265)

1. Η παρ. 3 του άρθρου 27 του ν. 4314/2014 (Α’ 265) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Όλες οι πράξεις που εντάσσονται στα Περιφερειακά Ε.Π.
εγγράφονται σε µία (1) συλλογική απόφαση (Σ.Α.Ε.Π.) ανά οικεία
περιφέρεια. Από 1.1.2019 οι πράξεις που εντάσσονται στα Τοµε-
ακά Ε.Π. εγγράφονται σε µία (1) συλλογική απόφαση (Σ.Α.Ε.) ανά
Ε.Π..»

2. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 21
Τροποποίηση διατάξεων του π.δ. 147/2017 (Α’ 192)

1. Ο τίτλος και το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης ζ’ της παρ. 2
του άρθρου 2 του π.δ. 147/2017 (Α’ 192) αντικαθίστανται ως
εξής:

«ζ. ΕΙΔΙΚΗ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΤΟΜΕΑΚΩΝ Ε.Π. ΤΟΥ
Ε.Τ.Π.Α. και Τ.Σ..

Στην Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης Τοµεακών Ε.Π. του
Ε.Τ.Π.Α. και Τ.Σ. υφίσταται θέση Ειδικού Τοµεακού Γραµµατέα
που υπάγεται στον Υπουργό. Ο Ειδικός Τοµεακός Γραµµατέας
είναι επικεφαλής της διοικητικής ιεραρχίας της Ειδικής Γραµµα-
τείας Διαχείρισης Τοµεακών Ε.Π. του Ε.Τ.Π.Α. και Τ.Σ. και είναι
υπεύθυνος για την εκτέλεση και τη διοικητική εφαρµογή της πο-
λιτικής των υπηρεσιών των οποίων προϊσταται, όπως αυτή καθο-
ρίζεται από την Κυβέρνηση και τα όργανά της.»

2. Η ισχύς της παραγράφου 1 αρχίζει από την ηµεροµηνία
έναρξης ισχύος του π.δ. 147/2017.

Άρθρο 22
Υπαγωγή στην ασφάλιση για υγειονοµική περίθαλψη

1. Στον Κλάδο κύριας ασφάλισης και λοιπών παροχών του
ΕΦΚΑ υπάγονται για παροχές υγειονοµικής περίθαλψης οι άµεσα
ασφαλισµένοι, οι συνταξιούχοι και τα µέλη οικογενείας τους, των
πρώην Κλάδων Υγείας των παρακάτω ασφαλιστικών οργανισµών
που εντάχθηκαν από 1.1.2017 στον ΕΦΚΑ και συγκεκριµένα οι
υπαγόµενοι στην ασφάλιση:

α) του τ. Κλάδου Ασθένειας του Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Α.Μ., του Τοµέα
Ασφαλισµένων του Δηµοσίου και του Τοµέα Δηµοτικών και Κοι-

νοτικών Υπαλλήλων,
β) του τ. Κλάδου Υγείας του Ο.Α.Ε.Ε.,
γ) του τ. Κλάδου Υγείας του Ο.Γ.Α.,
δ) του τ. Κλάδου Υγείας του Ε.Τ.Α.Α.,
ε) του τ. Κλάδου Υγείας του Τ.Α.Υ.Τ.Ε.Κ.Ω. και
στ) του τ. Κλάδου Υγείας του Ε.Τ.Α.Π.-Μ.Μ.Ε..
2. Ως µέλη οικογένειας των ανωτέρω ασφαλιζοµένων προσώ-

πων και συνταξιούχων λόγω αναπηρίας ή γήρατος ή δικαιούχων
εξωιδρυµατικού επιδόµατος θεωρούνται:

α) Ο/η σύζυγος, εφόσον δεν ασφαλίζεται από δικό του/της δι-
καίωµα στον ΕΦΚΑ ή σε άλλο ασφαλιστικό οργανισµό εκτός
ΕΦΚΑ.

β) Τα άγαµα τέκνα (νόµιµα ή τέκνα που έχουν νοµιµοποιηθεί,
αναγνωρισθεί ή υιοθετηθεί, ή οι προγονοί), τα φυσικά τέκνα
ασφαλισµένης ή συνταξιούχου λόγω αναπηρίας ή γήρατος και
τα ανάδοχα τέκνα, την πραγµατική φροντίδα ή επιµέλεια των
οποίων κατέχει µε δικαστική απόφαση ή σύµβαση ο/η ανάδοχος
ασφαλισµένος/η, µέχρι τη συµπλήρωση του 18ου έτους της ηλι-
κίας τους και εάν είναι άνεργα ή προπτυχιακοί, µεταπτυχιακοί ή
διδακτορικοί φοιτητές σε αναγνωρισµένες ανώτερες ή ανώτατες
σχολές στην Ελλάδα ή στην αλλοδαπή, καθώς και σε αναγνωρι-
σµένα Ινστιτούτα Επαγγελµατικής Κατάρτισης (ΙΕΚ),
Κέντρα/Σχολές Επαγγελµατικής Κατάρτισης ή στο «Μεταλυ-
κειακό έτος-τάξη µαθητείας» µέχρι τη συµπλήρωση του 24ου
έτους της ηλικίας τους ή στην περίπτωση που συνεχίζουν τις
σπουδές τους για δύο (2) έτη µετά τη λήξη των σπουδών τους,
εφόσον είναι άνεργα, όχι όµως πέραν από τη συµπλήρωση του
26ου έτους της ηλικίας τους. Τα ανωτέρω τέκνα συνεχίζουν να
θεωρούνται µέλη οικογένειας των θανόντων άµεσα ασφαλισµέ-
νων ή συνταξιούχων, µε τις ανωτέρω προϋποθέσεις, εφόσον δεν
δικαιωθούν συντάξεως. 

γ) Τα τέκνα άµεσα ασφαλισµένων, τα οποία έχουν αναπηρία
εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω, διατηρούν το δικαίωµα
για λήψη παροχών ως µέλη οικογένειας, έστω και αν εργάζονται
ή απασχολούνται είτε για βιοποριστικούς λόγους είτε για λόγους
εργασιοθεραπείας ή απασχολησιοθεραπείας. Η κατά τα ανω-
τέρω αναπηρία κρίνεται από τις αρµόδιες Υγειονοµικές Επιτρο-
πές.

δ) Η µητέρα και ο πατέρας, καθώς και οι θετοί γονείς υπό τις
ίδιες µε τους φυσικούς γονείς προϋποθέσεις.

ε) Οι ορφανοί από πατέρα και µητέρα εγγονοί και αδελφοί,
καθώς και οι ορφανοί µόνο από πατέρα ή µητέρα αδελφοί ή εγ-
γονοί, εφόσον ο επιζών γονέας θεωρείται, κατά τα ανωτέρω, ως
µέλος οικογένειας του ασφαλισµένου, µέχρι συµπληρώσεως του
18ου έτους της ηλικίας τους και εφόσον είναι άγαµοι και άνεργοι
ή προπτυχιακοί, µεταπτυχιακοί ή διδακτορικοί φοιτητές σε ανα-
γνωρισµένες ανώτερες ή ανώτατες σχολές στην Ελλάδα ή στην
αλλοδαπή, καθώς και σε αναγνωρισµένα Ινστιτούτα Επαγγελµα-
τικής Κατάρτισης (ΙΕΚ), Κέντρα/Σχολές Επαγγελµατικής κατάρ-
τισης ή στο «Μεταλυκειακό έτος- τάξη µαθητείας», µέχρι τη
συµπλήρωση του 24ου έτους της ηλικίας τους ή στην περίπτωση
που συνεχίζουν τις σπουδές, εφόσον είναι άνεργοι για δύο (2)
έτη µετά τη λήξη των σπουδών τους, όχι όµως πέραν από τη συµ-
πλήρωση του 26ου έτους της ηλικίας τους.

Επίσης θεωρείται ως µέλος οικογένειας ο/η γεννηµένος/η
χωρίς γάµο των γονέων του εγγονός/ή, εφόσον συντηρείται από
αυτόν και ο γονέας δεν ασφαλίζεται από ίδιο δικαίωµα.

στ) Τα αδέλφια άµεσα ασφαλισµένων, τα οποία έχουν αναπη-
ρία εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω, ύστερα από γνωµά-
τευση αρµόδιας Υγειονοµικής Επιτροπής, εφόσον δεν έχουν ίδιο
δικαίωµα περίθαλψης στον ΕΦΚΑ ή σε άλλον ασφαλιστικό φορέα
εκτός ΕΦΚΑ. 

ζ) Οι άγαµες θυγατέρες και αδελφές των άµεσα ασφαλισµέ-
νων του τ. ΟΠΑΔ, οι οποίες είναι άνω των σαράντα (40) ετών και
κατείχαν βιβλιάριο περίθαλψης από το Δηµόσιο µέχρι τις
13.3.2004, όταν εφαρµόσθηκε η 2/190/0094/28.1.2004 κοινή
υπουργική απόφαση των Υπουργών Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης και Οικονοµίας και Οικονοµικών (Β’ 323), διατηρούν το
δικαίωµα υγειονοµικής περίθαλψης, εφόσον δεν έχουν ίδιο δι-
καίωµα υγειονοµικής περίθαλψης από άλλο ασφαλιστικό φορέα
εκτός ΕΦΚΑ.
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Οι άγαµες ή διαζευγµένες θυγατέρες, των οποίων η καταβολή
της σύνταξης αναστέλλεται, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ.
5 του άρθρου 5 ή της παρ. 6 του άρθρου 31 του π. δ. 169/2007
(Α’ 210), υπάγονται στο καθεστώς υγειονοµικής περίθαλψης των
ασφαλισµένων του Δηµοσίου υπό την προϋπόθεση, ότι δεν έχουν
δικαίωµα υγειονοµικής περίθαλψης από τον ΕΦΚΑ ή από άλλο
ασφαλιστικό οργανισµό εκτός ΕΦΚΑ. Στην περίπτωση αυτή, κατά
το µήνα Ιανουάριο κάθε έτους, υποβάλλουν αίτηση για συνέχιση
της ασφάλισης και καταβάλλουν τις αναλογούσες εισφορές για
υγειονοµική περίθαλψη που ισχύουν για τους συνταξιούχους, οι
οποίες υπολογίζονται επί του ποσού της σύνταξης που θα τους
κατέβαλε ο οικείος φορέας τους, ο οποίος εντάχτηκε στον ΕΦΚΑ.

3. Τα πρόσωπα της παραγράφου 2 θεωρούνται µέλη οικογέ-
νειας του ασφαλισµένου ή συνταξιούχου, εφόσον συµβιώνουν
µε αυτόν και η συντήρησή τους για τις περιπτώσεις β’, γ’, δ’, ε’
και στ’ της παραγράφου 2 βαρύνει κυρίως τον άµεσα ασφαλι-
σµένο ή συνταξιούχο. Θεωρείται ότι υπάρχει συµβίωση ακόµη
και αν για σοβαρούς λόγους ο/η σύζυγος ή τα τέκνα δεν συγκα-
τοικούν προσωρινά στην ίδια στέγη.

Ειδικά για τον πατέρα, τη µητέρα και τους θετούς γονείς της
περίπτωσης δ’ της παραγράφου 2, προκειµένου να ασφαλιστούν
ως µέλη οικογένειας του παιδιού τους, απαιτείται επιπλέον: 

α) να έχουν ηλικία άνω των 60 ετών ή να είναι ανάπηροι µε πο-
σοστό αναπηρίας ογδόντα τοις εκατό (80%) και άνω, και β) το οι-
κογενειακό ετήσιο εισόδηµά τους από οποιαδήποτε αιτία να µην
υπερβαίνει το ποσό των έξι χιλιάδων (6.000) ευρώ, το οποίο αυ-
ξάνεται κατά πενήντα τοις εκατό (50%)  στις περιπτώσεις ατόµων
µε αναπηρία 67% και άνω. Ως εισόδηµα νοείται το οικογενειακό
φορολογητέο (πραγµατικό ή τεκµαρτό) και το απαλλασσόµενο
ή φορολογούµενο µε ειδικό τρόπο.

4. Ο/η ανασφάλιστος/η διαζευγµένος/η σύζυγος δύναται να
διατηρήσει το ασφαλιστικό δικαίωµα παροχών ασθένειας σε
είδος από τον Ε.Ο.Π.Π.Υ. που είχε κατά το χρόνο λύσης του
γάµου, στο φορέα, τοµέα, κλάδο ή λογαριασµό που εντάχθηκε
στον ΕΦΚΑ, που ήταν ασφαλισµένος για παροχές ασθένειας ο
άλλος σύζυγος, εφόσον συντρέχουν σωρευτικά οι εξής προϋπο-
θέσεις:

α) ο γάµος λύθηκε µετά τη συµπλήρωση του 25ου έτους της
ηλικίας του,

β) δεν έχει άλλο δικαίωµα άµεσης ή έµµεσης ασφάλισης για
παροχές ασθένειας από οποιοδήποτε ασφαλιστικό ταµείο,

γ) υποβάλει αίτηση διατήρησης του δικαιώµατος των παροχών
ασθένειας σε είδος εντός έτους από την ηµεροµηνία έκδοσης
της οριστικής απόφασης του διαζυγίου και 

δ) καταβάλλει στον ΕΦΚΑ τις µηνιαίες ασφαλιστικές εισφορές
υπέρ υγειονοµικής περίθαλψης σε είδος από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. σε
ποσοστό 6,45% επί του ποσού που αντιστοιχεί στον εκάστοτε βα-
σικό µισθό άγαµου µισθωτού άνω των είκοσι πέντε (25) ετών.

Τα παραπάνω ισχύουν, σύµφωνα µε το άρθρο 16 του   ν.
4387/2016, και για τους ανασφάλιστους συµβαλλόµενους σε
σύµφωνο συµβίωσης του ν. 4356/2015 (Α’181) το οποίο λύθηκε.

5.α) Ειδικά για τα µέλη οικογένειας ασφαλισµένων πολιτών
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι παροχές ασθένειας
σε είδος χορηγούνται εφόσον διαµένουν µόνιµα στην Ελλάδα,
τους έχει χορηγηθεί το έγγραφο πιστοποίησης νόµιµης διαµονής
του άρθρου 16 του π.δ. 106/2007(Α’135) και πληρούνται οι λοι-
πές προϋποθέσεις του ίδιου προεδρικού διατάγµατος.

β) Ασφαλισµένοι πολίτες τρίτων χωρών και τα µέλη οικογέ-
νειάς τους, όπως αυτά ορίζονται στην περίπτωση λγ’ της παρ. 1
του άρθρου 1 του ν. 4251/2014 (Α’ 80), δικαιούνται παροχές
ασθένειας, εφόσον πληρούν τις προϋποθέσεις µόνιµης και νόµι-
µης διαµονής.

6. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από την 1.3.2018.

Άρθρο 23
Χορήγηση ασφαλιστικής ικανότητας 

για υγειονοµική περίθαλψη

1.α. Στον άµεσα ασφαλισµένο και στα µέλη οικογενείας του
χορηγείται ασφαλιστική ικανότητα και παροχές υγειονοµικής πε-
ρίθαλψης σε είδος εφόσον:

αα) Ο µισθωτός έχει πραγµατοποιήσει τουλάχιστον εβδο-
µήντα πέντε (75) ηµέρες εργασίας κατά το προηγούµενο ηµερο-
λογιακό έτος ή κατά το τελευταίο δωδεκάµηνο πριν από την
ηµεροµηνία προσέλευσης ή επέλευσης του ασφαλιστικού κινδύ-
νου, 

ββ) ο µη µισθωτός έχει συµπληρώσει τουλάχιστον τρεις (3)
µήνες ασφάλισης κατά το προηγούµενο ηµερολογιακό έτος ή
κατά το τελευταίο δωδεκάµηνο πριν από την ηµεροµηνία προσέ-
λευσης ή επέλευσης του ασφαλιστικού κινδύνου και έχουν κα-
ταβληθεί οι απαιτούµενες ασφαλιστικές εισφορές σύµφωνα µε
το ν. 4387/2016 (Α’ 85).

Για τη συµπλήρωση των προϋποθέσεων της υποπερίπτωσης
αα’ λαµβάνονται υπόψη και οι ηµέρες επιδότησης λόγω ασθέ-
νειας ή ατυχήµατος, οι ηµέρες επιδότησης λόγω τακτικής ανερ-
γίας, καθώς και οι ηµέρες επιδότησης λόγω επίσχεσης εργασίας.

β. Η ασφαλιστική ικανότητα ανανεώνεται από την πρώτη Μαρ-
τίου εκάστου έτους έως την τελευταία ηµέρα του Φεβρουαρίου
του επόµενου ηµερολογιακού έτους µε τις ίδιες ως άνω προϋπο-
θέσεις. Ειδικά για τους µη µισθωτούς, η ασφαλιστική ικανότητα
ανανεώνεται εφόσον, πλέον των προϋποθέσεων της υποπερί-
πτωσης ββ’ της παρούσας παραγράφου, έχουν καταβληθεί οι
απαιτητές εισφορές, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο        ν.
4387/2016 έως και 31 Δεκεµβρίου του προηγούµενου της ανα-
νέωσης της ασφαλιστικής ικανότητας ηµερολογιακού έτους. Αν
υπάρχει οφειλή, η ασφαλιστική ικανότητα ανανεώνεται ανά µήνα,
εφόσον η οφειλή έχει εξοφληθεί ή ρυθµιστεί και τηρείται η εξό-
φληση των δόσεων. 

γ. Για τους εργαζόµενους σε οικοδοµοτεχνικά έργα στις εβδο-
µήντα πέντε (75) ηµέρες ασφάλισης συµπεριλαµβάνονται η προ-
σαύξηση 20% και οι ηµέρες αδείας.

δ. Για τους εργάτες γης απασχολούµενους σε εργασίες καλυ-
πτόµενες από την ασφάλιση του πρώην ΟΓΑ - αµειβόµενους µε
εργόσηµο παρέχεται ασφαλιστική κάλυψη για υγειονοµική περί-
θαλψη, εφόσον έχουν συµπληρώσει εκατόν πενήντα (150) ηµέ-
ρες ασφάλισης το προηγούµενο ηµερολογιακό έτος ή το
τελευταίο δωδεκάµηνο πριν από την ηµεροµηνία προσέλευσης
ή επέλευσης του ασφαλιστικού κινδύνου.

ε. Οι µετακλητοί εργάτες γης - πολίτες τρίτων χωρών και οι µε-
τακλητοί αλλοδαποί αλιεργάτες της παρ. 5 του άρθρου 40 του
ν. 4387/2016 αποκτούν ασφαλιστική ικανότητα για υγειονοµική
περίθαλψη από την πρώτη ηµέρα εργασίας τους και αυτή διαρκεί
για όσο χρονικό διάστηµα απασχολούνται σύµφωνα µε τη σύµ-
βαση εργασίας τους.

στ. Οι µαθητευόµενοι ή εκπαιδευόµενοι ή καταρτιζόµενοι και
οι απασχολούµενοι σε προγράµµατα του ΟΑΕΔ δικαιούνται υγει-
ονοµικής περίθαλψης σε είδος από την πρώτη ηµέρα έναρξης
των µαθηµάτων, της εκπαίδευσης ή της κατάρτισης ή του προ-
γράµµατος.

2. Γενικές, ειδικές ή καταστατικές διατάξεις που προβλέπουν
χορήγηση ασφαλιστικής ικανότητας από την ηµεροµηνία ορκω-
µοσίας ή την ηµεροµηνία υπαγωγής στην ασφάλιση ή πρόσλη-
ψης ή απασχόλησης συνεχίζουν να ισχύουν.

3. Οι υπάλληλοι του Δηµοσίου, των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού,
των Ν.Π.Δ.Δ. και των Ν.Π.Ι.Δ. κατά τη διάρκεια της άδειας άνευ
αποδοχών που λαµβάνουν, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα
Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και
Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.    (ν. 3528/2007, Α’ 26) και του Κώδικα Κα-
τάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007,
Α’ 143) πέραν του ενός (1) µηνός, δύνανται να συνεχίσουν την
ασφάλισή τους για υγειονοµική περίθαλψη στο φορέα που υπά-
γονταν πριν από την χορήγηση της άδειας άνευ αποδοχών, κα-
τόπιν αιτήσεως. Στην περίπτωση αυτή καταβάλλουν ανά µήνα τις
αναλογούσες ασφαλιστικές εισφορές για υγειονοµική περίθαλψη
ασφαλισµένου και εργοδότη που υπολογίζονται επί των αποδο-
χών του τελευταίου µήνα πριν από τη λήψη της άδειας άνευ απο-
δοχών. Αν ο υπάλληλος δεν ασφαλιστεί, η ασφαλιστική
ικανότητα διακόπτεται από την πρώτη του επόµενου µήνα της
απόφασης χορήγησης άδειας άνευ αποδοχών. Τα ανωτέρω
εφαρµόζονται και στους λοιπούς υπαλλήλους ή λειτουργούς του
κράτους ή Ν.Π.Δ.Δ., οι οποίοι κατά τη συνταγµατική ή νοµοθετική
πρόβλεψη διέπονται από ειδικές γι’ αυτούς διατάξεις.
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4. Οι µισθωτοί και οι µη µισθωτοί, εφόσον αµέσως πριν από τη
στράτευσή τους είχαν συµπληρώσει τις προϋποθέσεις χορήγη-
σης ασφαλιστικής ικανότητας στον ΕΦΚΑ, δικαιούνται, οι ίδιοι
και τα µέλη οικογενείας τους, παροχών υγειονοµικής περίθαλ-
ψης κατά τη διάρκεια της θητείας τους και για έξι (6) µήνες µετά
την απόλυσή τους. Οι µη µισθωτοί, οι οποίοι εκπληρώνουν την
υποχρεωτική στρατιωτική τους θητεία, εξαιρούνται από την κα-
ταβολή εισφοράς υπέρ υγειονοµικής περίθαλψης στον ΕΦΚΑ για
όλο το χρονικό διάστηµα της θητείας τους.

5.α) Οι µισθωτοί που καταθέτουν αίτηση για συνταξιοδότηση
και πληρούν τις ελάχιστες προϋποθέσεις θεµελίωσης συνταξιο-
δοτικού δικαιώµατος, για όσο διάστηµα εκκρεµεί η έκδοση συν-
ταξιοδοτικής απόφασης, εξακολουθούν να ασφαλίζονται για
παροχές ασθένειας στον ΕΦΚΑ, ακόµη και εάν δεν έχουν τις
απαιτούµενες χρονικές προϋποθέσεις για την ανανέωση της
ασφαλιστικής ικανότητας ως ασφαλισµένοι.

β) Οι µη µισθωτοί που διακόπτουν την άσκηση του επαγγέλ-
µατός τους, βάσει του οποίου υπάγονται στην υποχρεωτική
ασφάλιση του ΕΦΚΑ, δικαιούνται παροχές κλάδου υγείας µέχρι
ένα (1) έτος από τη διακοπή της ασφάλισης, εφόσον δεν έχουν
οφειλές ή έχουν ρυθµίσει αυτές και τηρείται η εξόφληση των δό-
σεων. Αν υποβάλουν αίτηση για σύνταξη εντός του έτους διακο-
πής του επαγγέλµατος, συνεχίζουν την ασφάλιση για
υγειονοµική περίθαλψη από τον ΕΦΚΑ µέχρι το τέλος του µήνα
έκδοσης συνταξιοδοτικής απόφασης και εφόσον έχουν τις ελά-
χιστες προϋποθέσεις για σύνταξη και δεν έχουν οφειλές που να
υπερβαίνουν το ποσό που ορίζεται από την ισχύουσα νοµοθεσία.
Οι ασφαλισµένοι που υποβάλουν αίτηση συνταξιοδότησης ένα
χρόνο µετά τη διακοπή του επαγγέλµατος, δικαιούνται υγειονο-
µικής περίθαλψης από τον ΕΦΚΑ από την ηµεροµηνία της αίτη-
σης µέχρι την έκδοση συνταξιοδοτικής απόφασης, εφόσον έχουν
τις ελάχιστες προϋποθέσεις συνταξιοδότησης από τον ΕΦΚΑ και
δεν έχουν οφειλές που να υπερβαίνουν το ποσό που ορίζεται από
την ισχύουσα νοµοθεσία.

γ) Αν εκκρεµεί η έκδοση συνταξιοδοτικής απόφασης µε βάση
τις διατάξεις περί διαδοχικής ασφάλισης, συνεχίζουν να υπάγον-
ται στην ασφάλιση του ΕΦΚΑ µέχρι την έκδοση της συνταξιοδο-
τικής απόφασης, εφόσον πληρούν τις ελάχιστες προϋποθέσεις
για σύνταξη από τον ενταχθέντα στον ΕΦΚΑ φορέα, στον οποίο
επήλθε ο ασφαλιστικός κίνδυνος και δεν έχουν οφειλές που να
υπερβαίνουν το ποσό που ορίζεται από την ισχύουσα νοµοθεσία.

6. Οι συνταξιούχοι αναπηρίας ορισµένου χρόνου και τα µέλη
της οικογενείας τους που αναφέρονται στο προηγούµενο άρθρο,
υπάγονται για υγειονοµική περίθαλψη στον ΕΦΚΑ για όσο χρόνο
δικαιούνται σύνταξη και επί έξι (6) µήνες µετά τη λήξη της.

7.α. Ειδικά για την περίοδο από 1.3.2018 έως 28.2.2019 για την
απόκτηση ασφαλιστικής ικανότητας και τη χορήγηση παροχών
υγειονοµικής περίθαλψης σε είδος, στον άµεσα ασφαλισµένο και
τα µέλη οικογενείας του, απαιτείται:

αα) Ο µισθωτός να έχει πραγµατοποιήσει τουλάχιστον πενήντα
(50) ηµέρες εργασίας κατά το προηγούµενο ηµερολογιακό έτος
ή κατά το τελευταίο δεκαπεντάµηνο πριν από την ηµεροµηνία
επέλευσης του ασφαλιστικού κινδύνου, χωρίς να συνυπολογίζον-
ται οι ηµέρες εργασίας που πραγµατοποιήθηκαν κατά το τελευ-
ταίο ηµερολογιακό τρίµηνο του δεκαπενταµήνου. Για τους
εργαζόµενους σε οικοδοµοτεχνικά έργα στις πενήντα (50) ηµέ-
ρες ασφάλισης συµπεριλαµβάνονται η προσαύξηση 20% και οι
ηµέρες αδείας.

ββ) Ο µη µισθωτός να έχει συµπληρώσει τουλάχιστον δύο (2)
µήνες ασφάλισης κατά το προηγούµενο ηµερολογιακό έτος ή
κατά το τελευταίο δωδεκάµηνο πριν από την ηµεροµηνία προσέ-
λευσης ή επέλευσης του ασφαλιστικού κινδύνου και να έχουν κα-
ταβληθεί οι απαιτούµενες ασφαλιστικές εισφορές σύµφωνα µε
το ν. 4387/2016.

β. Η ασφαλιστική ικανότητα ανανεώνεται από 1.3.2018 έως
28.2.2019 σύµφωνα µε τις χρονικές προϋποθέσεις της περίπτω-
σης α’ της παρούσας παραγράφου και σύµφωνα µε τις λοιπές
προϋποθέσεις της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1.

γ. Γενικές, ειδικές ή καταστατικές διατάξεις που προβλέπουν
χορήγηση ασφαλιστικής ικανότητας από την ηµεροµηνία ορκω-
µοσίας ή την ηµεροµηνία υπαγωγής στην ασφάλιση ή πρόσλη-

ψης ή απασχόλησης, καθώς και χορήγηση ασφαλιστικής ικανό-
τητας λόγω εργατικού ατυχήµατος ή επαγγελµατικής ασθένειας
και ατυχήµατος εκτός εργασίας συνεχίζουν να ισχύουν.

δ. Αποκτούν ασφαλιστική ικανότητα για παροχές υγειονοµικής
περίθαλψης, από 1.3.2018 έως 28.2.2019, χωρίς την προϋπόθεση
της συµπλήρωσης των ηµερών ασφάλισης της παραγράφου 1,
οι εργαζόµενοι στην επιχείρηση µε την επωνυµία «ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΤΡΟ-
ΧΑΙΟΥ ΥΛΙΚΟΥ ΕΛΛΑΔΟΣ Α.Ε.», των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά,
της Ναυπηγοεπισκευαστικής Ζώνης Περάµατος και των Ναυπη-
γείων Ελευσίνας, οι αναβάτες ιπποδροµιών, οι µαθητευόµενοι
αναβάτες και οι προπονητές δροµώνων ίππων και των πρόσωπων
που υπάγονται στην ασφάλιση του ΕΦΚΑ ως µισθωτοί, βάσει
αποκλειστικά της περίπτωσης δ’ της παρ. 3 του άρθρου 38 του
ν. 4387/2016, καθώς και τα µέλη των οικογενειών των προσώπων
αυτών.

ε. Για τους ασφαλισµένους των περιπτώσεων Α’, Β’ και Γ’ της
υποπαραγράφου Α.3. της παρ. Α’ του άρθρου πρώτου του ν.
4254/2014 (Α’ 85), της παρ. 7 του άρθρου 30 του ν. 4320/2015
(Α’ 29), καθώς και για τα προστατευόµενα µέλη αυτών, παρατεί-
νεται το δικαίωµα παροχών ασθένειας σε είδος µέχρι 28.2.2019
µε τις ίδιες προϋποθέσεις που ορίζονται από τις διατάξεις αυτές.

στ. Παρατείνεται µέχρι την 28η Φεβρουάριου 2019 η ασφαλι-
στική κάλυψη για παροχές ασθένειας σε είδος:

αα) Των ανέργων ηλικίας άνω των είκοσι εννέα (29) και έως
πενήντα πέντε (55) ετών, που έχουν κάνει χρήση των διατάξεων
της παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 2768/1999 (Α’ 273), και

ββ) των ασφαλισµένων που προέρχονται από τον πρώην
Ο.Α.Ε.Ε., ηλικίας άνω των τριάντα (30) και έως εξήντα πέντε (65)
ετών, οι οποίοι έχουν διακόψει την άσκηση του επαγγέλµατος
τους, έχουν κάνει χρήση των διατάξεων της παρ. 8 του άρθρου
δεύτερου του ν. 3845/2010 (Α’ 65), παραµένουν άνεργοι και ανα-
σφάλιστοι και δεν έχουν οφειλές προερχόµενες από τον πρώην
Ο.Α.Ε.Ε. ή έχουν ρυθµίσει τις οφειλές τους και τηρείται η ρύθ-
µιση, 

ζ. ασφαλισµένοι του πρώην ΟΓΑ που έχουν οφειλές προς τον
ΕΦΚΑ, δικαιούνται να αποκτήσουν ασφαλιστική ικανότητα, εφό-
σον έχει εκδοθεί απόφαση από τις επιτροπές οικονοµικής αδυ-
ναµίας της παρ. 6 του άρθρου 14 του ν. 2458/1997 (Α’ 15) µέχρι
28.2.2019, για όσο χρονικό διάστηµα ορίζει η απόφαση.

8. Η ισχύς των περιπτώσεων α’, β’ και γ’ της παραγράφου 1
και η παράγραφος 2 αρχίζει από την 1.3.2019. Η ισχύς των περι-
πτώσεων δ’, ε’ και  στ’ της παραγράφου 1 και των παραγράφων
3 έως 6 αρχίζει από την 1.3.2018.

Άρθρο 24
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τις 27 Δεκεµβρίου 2016,
εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,....................................2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ
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ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ 

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ
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ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

2. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

4. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

6. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
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8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Παρα-

σκευής 22 Δεκεµβρίου 2017, της Δευτέρας 8 Ιανουαρίου 2018,
της Τρίτης 9 Ιανουαρίου 2018 και της Πέµπτης 11 Ιανουαρίου
2018 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς τα Πρακτικά
της Παρασκευής 22 Δεκεµβρίου 2017, της Δευτέρας 8 Ιανουα-
ρίου 2018, της Τρίτης 9 Ιανουαρίου 2018 και της Πέµπτης 11 Ια-
νουαρίου 2018 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.38’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 15 Μαρτίου 2018 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


